
rnstitut alternativa
Skupftina Crne Gore
Generalni sekretar

Predme t: Zahtjev za pristup informacijama
Datum: 12. 2. 2014. godine

CRNA CORA

SKUI,tfINA CANE GORE
PLOALJENO:

/1. at	 20 4 GOD.

4 KLASIFIKACIONI 
BROJ: 00 ''. d/Vel -- /6
VEZA:

EPA:

SKRAOENICA: LP:ILOG:

Na osnovu Zakona o slobodnom pristupu informacijama traiimo pristup informaciji — dokumentu:

1) Svim zapisnicima, izvjeftajima, sluibenim zabilj6kama Odbora za bezbjednost i odbranu
saZinjenim u 2013. godini (koji ne nose oznaku tajnosti)

2) Svim pisanim inicijativama za odrianjem kontrolnog i konsultativnog sasluganja
dostavljenim Odboru za bezbjednost i odbranu u 2013. godini od strane danova Odbora za
bezbjednost i odbranu, od strane ostalih poslanika i ostalih subjekata.

3) Svim informativnim pregledima/analizama/komentarima o predlozima zakona koje se
saZinila strutha sluiba Odbora za bezbjednost i odbranu.

Pristup predmetnom dokumentu traZimo u cjelosti.

Pristup predmetnom dokumentu eIimo ostvariti dostavom kopije elektronskim putem na e-mail
adresu: dinaPinstitut-alternativa.org . Ukoliko je gore navedena opcija nemogtka zbog
nepostojanja elektronske verzije dokumenta, pristup elimo ostvariti dostavom kopije putem
pogte, preportkenom po g iljkom na adresu Ul. Doka MiraKevita (zgrada "Kroling"), 3/3, Podgorica.
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Broj: 0041/14-16/2
Podgorica, 18 2 2014. godine

NVO INSTITUT ALTERNATIVA

PODGORICA

Predmet: Obavjegtenje o objavljivanju informacija

Povodom vageg zahtjeva br. 00-41/14-16 od 12 2 2014. godine, kojim ste traZili da se
omoguai pristup informacijama — dokumentima:

1) svim zapisnicima, izvje gtajima, slulbenim zabiljegkama Odbora za bezbjednost i
odbranu, saeinjenim u 2013. godini (koji ne nose oznaku tajnosti);

2) svim pisanim inicijativama za odrlavanjem kontrolnog i konsultativnog
saslu§anja dostavljenim Odboru za bezbjednost i odbranu u 2013. godini od strane
elanova Odbora za bezbjednost i odbranu, od strane ostalih poslanika i ostalih
subjekata i

3) svim informativnim pregledima/analizama/komentarima o predlozima zakona
koje je sadinila struena sluZba Odbora za bezbjednost i odbranu,

dostavljanjem putem e-maila, u skladu sa elanom 26 stay 2 Zakona o slobodnom pristupu
informacijama (,,S'. list Cme Gore" br. 44/12), obavje gtavamo vas da je dio traZenih
informacija, tj. informacije koje se odnose na sve zapisnike i izvje gtaje Odbora za
bezbjednost i odbranu, saeinjene u 2013. godini (koji ne nose oznaku tajnosti), dostupan
na intemet stranici Skupgtine Cme Gore http://www.skupstina.me/index.php/me/odbor-
za-bezbjednost-i-odbranu/sjednice, te da, shodno stavu 1 istog elana Zakona, Skupgtina
Crne Gore nije duZna da istim omogudi pristup na traZeni naein.

Napominjem da se, u skladu sa elanom 71 Poslovnika Skup gtine Cme Gore, zapisnik
sa sjednice odbora prije usvajanja moZ"e koristiti samo po odobrenju predsjednika odbora,

Hui. Svetog PetraCetinjshog TO, 81000 Poclgorica t Tel: 382/2O 241 083. Fax:+382/20 242 641
E-mail: generaln i.sekretar@skaps0 na.me

•



te da zapisnik sa zajednieke sjednic,e Odbora za bezbjednost i odbranu i Odbora za
antikorupciju, odrbne 16.12.2013. godine, jo g uvijek nije usvojen.

mr Damir Davidovie

a

Svmog Pooa Colinjskog 10, 81000 Podgorica, 'lel: +382/20 24 083, 1 r	 82/ 20 242 641
gonerahli.sekretar@skupstina.roo
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Broj: 00-41/14-16/4
Podgorica, 11.3.2014. godine

Skupkina Cite Gore, na osnovu olana 30 sta y 1 Zakona o slobodnom pristupu
informacijama („Sl. list Cite Gore", br. 44/12), postupajudi po zahtjevu NVO Institut
alternativa iz Podgorice, ul. Doka Mira§evioa 3/3, br. 00-41/14-16 od 12.2.2014. godine,
radi pristupa informacijama, donosi

RJE§ENJE

Usvaja se zahtjev NVO Institut alternativa iz Podgorice, lx. 00-41/14-16 od
12.2.2014. godine, pa joj se dozvoljava pristup informacijama — dokumentima:

1) kopijama svih sluThenih zabilje gli Odbora za bezbjednost i odbranu, saeinjenih u
2013. godini (koje ne nose oznaku tajnosti);

2) kopijama svih pisanih inicijativa za odr2anjem kontrolnog saslu§anja, dostavljenih
Odboru za bezbjednost i odbranu u 2013. godini od strane elanova Odbora za
bezbjednost i odbranu i

3) kopijama svih informativnih pregleda o predlozima zakona, koje je saeinila
struena sluiba Odbora za bezbjednost i odbranu.

Pristup informacijama iz stava 1 dispozitiva ovog rjegenja ostvaride se dostavom
kopija informacija, neposredno na adresu podnosioca zahtjeva.

2alba protiv ovog rjegenja ne odlee njegovo izvegenje.

Obrazloienje

NVO Institut alternativa iz Podgorice podnijela je Skupkini Cite Gore zahtjev za
pristup informacijama br. 00-41/14-16 od 12.2.2014. godine, kojim je traila da joj se
omoguoi pristup informacijama:

Uul.SvelogPeiraCeiinjskog 10, 81000 Podprica, Tel: +382/20 241 083, Fa 	 3821 20 242 641
E-mail: generalni.sekremr411skupstina.me



1) svim zapisnicima, izvjegtajima, sluThenim zabilje gkama Odbora za bezbjednost i
odbranu, sadinjenim u 2013. godini (koji ne nose oznaku tajnosti);

2) svim pisanim inicijativama za oddanjem kontrolnog i konsultativnog sasluganja,
dostavljenim Odboru za bezbjednost i odbranu u 2013. godini od strane olanova
Odbora za bezbjednost i odbranu, od strane ostalih poslanika i ostalih subjekata i

3) svim informativnim pregledimaianalizamaJkomentarima o predlozima zakona,
koje je saeinila struena sluTha Odbora za bezbjednost i odbranu.

U postupku po zahtjevu, Skupgtina Crne Gore je utvrdila da posjeduje traiene
informacije, te da se u istim ne nalaze podaci eijim bi se objelodanjivanjem ugrozio neki
od interesa iz elana 14 Zakona o slobodnom pristupu informacijama pa nalazi da zahtjev
treba usvojiti kao osnovan, u skladu sa Olanom 13 Zakona o slobodnom pristupu
informacijama.

NVO Institut alternativa je, povodom ovog zahtjeva, 19.2.2014. godine, dostavljeno
obavjegtenje o objavljivanju informacija koje se odnose na sve zapisnike i izvjegtaje
Odbora za bezbjednost i odbranu, saeinjene u 2013. godini (koji ne nose oznaku tajnosti),
na Internet stranici Skup gtine. Pored navedenog, Odboru za bezbjednost i odbranu, osim
od strane olanova Odbora, u 2013. godini, nije dostavljena nijedna inicijativa za
oddavanjem kontrolnog/konsultativnog saslu ganja od strane ostalih poslanika i ostalih
subjekata, kao i da su se sve dostavljene inicijative od strane elanova Odbora odnosile na
kontrolna sasluganja.

2alba na rjegenje ne odlale izvrgenje, shodno elanu 36 Zakona o slobodnom pristupu
informacijama.

Na osnovu izloienog, odlueeno je kao u dispozitivu rjegenja.

PRAVNA POUKA: Protiv ovog rjegenja mo2e se izjaviti 2a1ba Agenciji za zagtitu
podataka o liOnosti i pristup informacijama u roku od 15 dana od prijema rjegenja,
neposredno iii preko Skup gtine Crne Gore. Zalba se podnosi u dva primjerka, sa dokazom
o uplati 5,00 eura administrativne takse na 2iro radun broj 907-83001-19, shodno
tarifnom broju 2 Zakona o administrativnim taksama („Sl. list RCG", br. 55/03, 46/04,
81/05, 02/06 i „SI. list Cite Gore", br. 22/08, 77/08, 03/09, 40/1 73/10, 20/11, 26/11,
56/13).

r Davidovie

Dostavljeno:

*Podnosiocu zahtjeva
*u spise predmeta
*a/a

But Svelow, PefraCetinjskog 10. 81000 Podgmtica, 	 +382/ 20 241 083, Fax. 382/ 20 242 64 I
E-mail: generaini.sekremMilskupstina.me
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Skupetina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJEDNOST

n/r predsjedniku Odbora

g. Mevludinu Nuhodfieu

06.11.2013

Predmet : Predlog za dopunu dnevnog reda - kontrolno saslu§anje vr§ioca duinosti VDT
Veselina Vuokovida

Uva2eni gdine NuhodZiou,

molimo Vas da na sjednici Odbora kojim predsjedavate a koja je zakazana za 08.novembar
2013, dopunite predloieni dnevni red taakom

Donotenje ODLUKE 0 ORGANIZOVANJU KONTROLNOG SASLUtANJA

1. Vra ioca duinosti Vrhovnog driavnog tulioca Veselina Vuokovioa.

Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLU8ANJU sa OBRAZLO2ENJEM dostavljamo yam
uz ovu inicijativu.

Podnosioci Predloga:

Neboj§a Medojevie poslanik DF, elan Odbora

Andrija Mandid, poslanik DF , elan Odbora

Predrag Bulatovie, poslanik DF, elan Odbora 	 -



Skup§tina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJEDNOST

n/r predsjedniku Odbora

Gdinu Mevludinu Nuhodbau

06.11.2013.

Predmet : Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLUtANJU

U skladu sa elanom 75 Poslovnika SkuOtine Crne Gore, Odbor za odbranu i bezbjednost
SkuStine CG je na svojoj 11. sjednici (08. 11. 2011.), donio

ODLUKU o KONTROLNOM SASLUSANJU

1. Vrtioca duinosti Vrhovnog driavnog tutioca Veselina Vutkovita.

Predmet kontrolnog sasitfaanja je informacija objavljena u medijima da su pravosudni organi
SAD na zahtjev Vrhovnog driavnog tu2i1a:stva Cme Gore posredsvom kanala medjunarodne
pravne pomooi dostavili traknu dokumentaciju u vezi presuda oko korupcije u privatizaciji
cmogorskog Telekoma.

OBRAZLO2ENJE :

Imajuei u vidu da je Odbor ve6 imao sprovedene aktivnosti parlamentamog nadzora povodom
sudjenja i presuda visokim funkcionerima Madjar telekoma u SAD, cijenimo svrsihodnim da u
svijetlu novih okolnosti i dostavljanuja traknih dokumenata zakakmo novo kontrolno
saslu'ganje vgioca du2nosti VDT, na kojem bi se el lanovi odbor upoznali sa saddajem
dostavljenih dokumenata.

PODNOSIOCI PREDLOGA ODLUKE :

Neboj§a Medojevit poslanik OF, elan Odbora

Andrija Mandit, poslanik OF, elan Odbora

Predrag Bulatovid, poslanik DF, Clan Odbora I
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Skupttina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJEDNOST

n/r predsjedniku Odbora

g. Mevludinu Nuhodlitu

06.11.2013

Predmet : Predlog za dopunu dnevnog reda - kontrolno saslutanje u skladu sa alanom
12 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane

Uvaleni gdine Nuhodbou,

molimo Vas da na sjednici Odbora kojim predsjedavate a koja je zakazana za 08.novembar
2013, dopunite predloteni dnevni red taokom :

Donotenje ODLUKE 0 ORGANIZOVANJU KONTROLNOG SASLUS'ANJA

1. Potpredsjednika Vlade CG, i ministra pravde u istoj, g. Duaka MARKOVICA.
2. Potpredsjednika Vlade i Ministra za evropske integracije i vanjske poslove lgora

Luldita
3. Ministra unutratnjih poslova gdina Ratka Konjevida
4. Direktora ANB, gdina Bora Vuoinka
5. Savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjendika Cme Gore, gdina Vselina

Veljovita
6. Direktora Uprave Carine I bivteg direktora ANB, Vladana Jokovida

Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLU8ANJU sa OBRAZLO2ENJEM dostavljamo yam
uz ovu inicijativu.

NebojS'a Medojevia poslanik DF, élan Odbora

Andrija Manche, poslanik OF, élan Odbora

Predrag Bulatovit, poslanik OF, élan Odbora

Velimir Kaludjerovie,poslanik SNP, élan Odbora

Vasilije LaloS'evia,poslanik SNP,olan odbora



Darko Pajovio, poslanik Pozitivne Crne Gore,Olan Odborw

Skup§tina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJEDNOST

n/r predsjedniku Odbora

Gdinu Mevludinu Nuhod±iou

Predmet : Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLUtANJU

U skladu sa alanom 75 Poslovnika SkurAtine Crne Gore, i elanom 12 Zakona parlamentarnom
nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane , Odbor za odbranu i bezbjednost Skup§tine CG je na
svojoj 11. sjednici (08. 11.2011.), donio

ODLUKU o KONTROLNOM SASLUS-ANJU

1. Potpredsjednika Vlade CG, i Ministra pravde gdina. Dutka MARKOVIOA.
2. Potpredsjednika Vlade i Ministra za evropske integracije i vanjske poslove lgora

Lula ita
3. Ministra unutratnjih poslova gdina Ratka Konje vita
4. Direktora ANB, gdina Bora Vuoinida
5. Savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjednika Cme Gore, gdina Veselina

Veljovita
6. Direktora Uprave Carine i bivteg direktora ANB, Vladana Jokovita
7. Ministra za evropske integracije i vanjske poslove lgora Luktioa

Predmet kontrolnog saslu§anja je izjava Savjetnika Predsjednika Crne Gore za nacionalnu
bezbjednost i bivkg Direktora Uprave policije, data u sudskom procesu dana 29.09.2013
prenesena u dnevnom listu Vijesti od 30.09.2013

"Informacije protiv mene i policijske brljotine pravila je ekipa ljudi, protiv kojih je Agencija za
nacionalnu bezbjednost i Uprava policije vodila postupke, a koji su imali veze i sa kriminalnim
strukturama. Zbog toga ti ljudi dugo nijesu mogli da rade ni u ANB-u ni policiji



"Tvrdim i da dokazi koji su pribavljeni u ovom predmetu, a tim mislim na dokaze iz
telekomunikacija, nijesu pribavljeni zakonskim putem", kazao je Veljovid, uz konstataciju da se
listinzi mogu i

OBRAZLOENJE : 

Imajuei u vidu da je odbor za odbranu i bezbjednost u kontunitetu veSio parlamentarni nadzor
nad sluThama bezbjednosti povodom eitavog niza javnih skandala koji su ukazivali na indicije i
osnovane sumnje da djelovi bezbjednosnog sistema ne obavljaju svoju funkciju u skladu sa
Ustavom i zakonima Cite Gore, to je prouzrokovalo izostanak rezultata u rasvjetljavanju
Icrupnih slueajeva korupcije i organizovanog kriminala, izjava bivkg direktora Uprave policije i
aktuelnog savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjednika Cite Gore je neophodno detaljno
preispitati na posebnoj sjednici Odbora.

Tvrdnje Veljovita, treba provjeriti i sa aspekta ranijih interesovanja ovog odbora za propuste u
sluOaju hapknja pripadnika arioevog i Kalieevog klana, hapknja Nasera Keljmendija, ubistva
Du'Ska Jovanovida, prebijanja opozicionara i novinara, afere "Listing" , napada na novinare i
direktora Vijesti i paljenja vozila Vijesti, kao i torture nad svedocima §verca prema Kosovu, au i i
najnovijih hapknja'Svercera cigareta u Italiji.

Izjava Veljovioa dovodi u pitanje funkcionisanje sistema bezbjednosti i uticaja kriminogenih
struktura na rad ovih sluibi i mok imati negativne posledice po otvaranje pregovora u
poglavljima 23 i 24 sa EU, pa cijenimo da kontrolno sasluknje treba da obuhvati i ministre
pravde i vanjskih poslova i evropskih integracija..

PODNOSIOCI PREDLOGA ODLUKE :

Neboj§a Medojevi6 poslanik OF, elan Odbora

Andrija Mandi6, poslanik DF, elan Odbora

Predrag BulatoviO, poslanik OF, elan Odbora

Velimir Kaludjerovit,poslanik SNP, elan Odbora

Vasinje Lalaevit,poslanik SNP,elan odbora

Darko Pajovi6, poslanik Pozitivne Crne Gore,elan 0
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•	 KUPSTINA VANE GORE

Skupetina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJE

n/r predsjedniku Odbora

g. Mevludinu Nuhodiitu

Predmet : Predlog za kontrolno sasluSanje

Uva2eni gdine Nuhodklau,

molimo Vas da na sjednici Odbora kojim predsjedavate a koja je zakazana za
03.oktobar 2013, dopunite predlo2eni dnevni red taekom :

Donotenje ODLUKE 0 ORGANIZOVANJU KONTROLNOG SASLUt'ANJA

1. ppredsjednika Vlade CG, i ministra pravde u istoj, g. Dutka MARKOVICA.

2. Ministra unutratnjih poslova gdina Ratka Konjevita

3. Direktora At/B, gdina Bora Vutinita

4. Savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjendika Cme Gore, gdina Vselina Veljovita

5. Direktora Uprave Carine I bivaeg direktora ANB, Vladana Joko vita

6. Ministra za evropske integracije I vanjske poslove lgora Luktita

Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLUBANJU sa OBRAZLO2ENJEM
dostavljamo yam uz ovu inicijativu.
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slanik OF, elan Odbora

n Odbora

nik OF, elan Odbora

Skupetina Crne Gore

ODBOR ZA ODBRANU I BEZBJEDNOST

n/r predsjedniku Odbora

Gdinu Mevludinu Nuhodiiou

Predmet : Predlog ODLUKE 0 KONTROLNOM SASLUSANJU

U skladu sa elanom 75 Poslovnika Skup§tine Crne Gore, Odbor za ljudska prava i
slobode Skup§tine CG je na svojoj 52. sjednici (18.oktobra 2011.), donio

1. ppredsjednika Vlade CG, 1 ministra pravde u istoj, g. Dukka MARKOV1CA.

Minis tra unutratnjih poslova gdina Realm KonjevIta

3. Direktora ANB, gdina Bora Vutinka

4. Savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjendika Crne Gore, gdina Vselina Veljovita

5. Direktora Uprave Carine 1 biv4eg direlaora ANB, Vladana Jokovida

6. Ministra za evropske integraclje 1 vanjske poslove lgora Luke-lea



ODLUKU o KONTROLNOM SASLUE.ANJU

Predmet kontrolnog saslu§anja je izjava Savjetnika Predsjednika Cme Gore za nacionalnu
bezbjednost I bit/kg Direktora Uprave policije, data u sudskom procesu dana 30.09.2013,
prenesena u dnevnom listu Vijesti od 01.10.2013

"Informacije protiv mene i policijske brljotine pravila je ekipa ljudi, protiv kojih je Agencija za
nacionalnu bezbjednost i Uprava policije vodila postupke, a koji su imali veze i sa kriminalnim
strukturama. Zbog toga ti ljudi dugo nijesu mogli da rade ni u ANB-u ni policiji

"Tvrdim i da dokazi koji su pribavljeni u ovom predmetu, a tim mislim na dokaze iz
telekomunikacija, nijesu pribavljeni zakonskim putem", kazao je Veljovia, uz konstataciju da se
listinzi mogu i lalirati.

OBRAZLOENJE :

Imajuei u vidu da je odbor za odbranu i bezbjednost u kontunitetu vr gio parlamentami nadzor
nad slulbama bezbjednosti povodom eitavog niza javnih skandala koji su ukazivali na indicije i
osnovane sumnje da djelovi bezbjednosnog sistema ne obavljaju svoju funkciju u skladu sa
Ustavom i zakonima Cite Gore, to je prouzrokovalo izostanak rezultata u rasvjetljavanju
lcrupnih slueajeva korupcije i organizovanog kriminala, izjava biv geg direktora Uprave policije i
aktuelnog savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjednika Cite Gore je neophodno detaljno
preispitati na posebnoj sjednici Odbora.

Tvrdnje Veljoviaa, treba provjeriti i sa aspekta ranijih intersovanja ovog odbora za propuste u
slueaju hap'S'enja pripadnika Saridevog I Kalieevog klana, hap§enja Nasera Keljmendija, ubistva
DuMca Jovanovioa, prebijanja opozicionara i novinara, afere "Listing" , napada na novinare i
direktora Vijesti i paljenja vozila Vijesti, kao I torture nad svedocima §verca prema Kosovu, au i i
najnovijih hapAenjavercera cigareta u Italiji.

Izjava Veljoviaa dovodi u pitanje funkcionisanje sistema bezbjednosti i uticaja lcriminogenih
struktura na rad ovih slulbi i mole imati negativne posledice po otvaranje pregovora u
poglavljima 23 I 24 sa EU, pa cijenimo da kontrolno salsu§anje treba da obuhvati I ministre
pravde i vanjskih poslova i evropskih integracija..
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ODBOR ZA ODBRANU I BEZJEDNOST

PREDSJEDNIKU G. NUHOD2IC MEVLUDINU

Gospodine Nuhodiidu,

Na sjednici Odbora koja je odriana 22.07.2013.god., poslanici: Andrija Mandl& Neboj ga Medojevid,
Predrag Bulatovid, Zoran Miljanid, Velizar Kaluderovid i Vasilije Lalokvid, kao to Vam je poznato,
predloiili su jednu temu za sjednicu Odbora. To pravo je proisteklo iz Zakona o parlamentalnom nadzoru,
da jedna tredina poslanika tokom redovnog zasijedanja mote sazvati jednu sjednicu Odbora sa jednom
temom dnevnog reda. Tema ove sjednice Odbora je: KONTROLNO SASLU gANJE DIREKTORA ANB
POVODOM PRIMJENE ZAKONA 0 ANB, POGLAVUE 2, TACKA 3- EVIDENTIRANJE I tUVANJE PODATAKA,
A SA POSEBNIM NAGLASKOM NA eLAN 18. U SLUtAJEVIMA MANSA, NOVINARA, DR. VLADIMIRA
BO2OVICA, GOJKA RAItEVItA, DR. VELIBORA D2OMICA, MILENKA-MI gKA JOVANOVItA I DR.

Podsjedam Vas g.Predsjednite da smo na sjednici Odbora rezervisali ovo naS'e zakonsko pravo za
odriavanje sjednice. Kako je premilinarno dogovoreno na Odboru, ova sjednica bide odriana krajem
septembra, to omugueava inicijatorima da u dogovoru sa Vama u pisanoj proceduri podnesu zahtjev za
odriavanje sjednice, sa dnevnim redom, datumom odriavanja i rokom do kada direktor ANB-a treba da
podnese pisanu INFORMACUU.

Za podnosiote inicijative, 	 Podgorica,

ovid Predr	 30.07.2013
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Odbor: Odbor za bezbjednost i odbranu

Naziv predloienog akta: PREDLOG ZAKONA 0 BUDZETU CRNE GORE ZA
2014. GODINU
Pripremila: sluTha Odbora za bezbjednost i odbranu
Datum: 11. decembar 2013. godine

1. Uvodne informacije o predloienom aktu

Vlada Crne Gore, na sjednici od 28. novembra 2013. godine, utvrdila je
Predlog Zakona o budietu Crne Gore za 2014. godinu i isti dostavila SkuOtini na
razmatranje.

Shodno odredbi alana 7 tatka 6 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane („Sl. list Crne Gore", br. 80/10) Odbor za bezbjednost i
odbranu razmatra predloge zakona, drugih propisa i opttih akata iz oblasti
bezbjednosti i odbrane. Takode, odredba Olana 137 sta y 2 Poslovnika Skup§tine
Crne Gore propisuje da ako su predlogom zakona obuhvaCena pojedina pitanja
koja su u nadle2nosti i drugih odbora, predlog zakona u pogledu tih pitanja mogu
razmatrati i ti odbori.

Za finansiranje izdataka odbrane planirana su sredstva u iznosu od 35,12 mil.
eura (2013.g.- 34,08 mil. eura), odnosno 2,84% ukupnih izdataka tekuaeg i
budieta fondova, od toga najvedi dio 99,66% za potrebe vojne odbrane. Sredstva
su namijenjena za finansiranje djelatnosti Ministarstva odbrane.

U Predlogu Zakona o bud2etu Crne Gore za 2014. godinu, u dijelu koji se
odnosi na potro§poku jedinicu MINISTARSTVO ODBRANE predvidena su
sredstva u iznosu od 36.403.559,40 eura (2013g.-35.954.804,39 eura) za tri
progama: Medunarodna saradnja, Vojska i Administracija.

Za program Medunarodna saradnja planirano je izdvajanje 3.884.842,40
eura (2013g.- 6.323.771,38 eura), eime bi bib o omoguCeno finansiranje vojno-
diplomatskih predstavnitava u inostranstvu (u daljem tekstu VDP), Stabnih
elemenata u komandama NATO, mirovnih misija u kojima de udestvovati
pripadnici Ministarstva odbrane i Vojske Crne Gore i aktivnosti medunarodne
saradnje (bilateralne, multilateralne, aktivnosti Verifikacionog centra za kontrolu
naoru2anja i dr.). U okviru ukupno planiranih sredstava na ovum programu
finansiraCe se pet VDP (u Briselu, Va§ingtonu, Beau, Ljubljani i Berlinu), dva
Partnersko'Stabna elementa u komandama NATO (JFC Napulj, PSE ACO Mons)



i tri mirovne misije u kojima áe biti anga2ovani pripadnici Vojske Crne Gore
("ISAF" - Avganistan, "UNMIL" - Liberija i "ATALANTA" — Somalija).

Bruto zarade i doptinosi na teret poslodavca planirani su u iznosu ad
278.185,00 eura (2013g.- 1.987.101,29 eura) i odnose se na 15 lica, koliko je bib
predvideno i u 2013. godini, koja te biti zaposlena u vojno-diplomatskim
predstavnietvima i Stabnim elementima i na 36 lica koja de biti angaiovana u
mirovnim operacijama.

Ostala liana primania planirana su u ukupnom iznosu od 1.852.560,00 aura
(2013g.- 2.180.000,00 eura). Sredstva u iznosu ad 1,85 mil eura planirana su za
isplatu naknada pripadnicima Vojske Crne Gore koji ae biti angaiovani u
mirovnim misijama. U 2014. godini planirano je angaiovanje 30 lica (2013g.-38) u
mirovnoj misiji "ISAF" u Avganistanu, 4 lica (2013g.-2) u mirovnoj misiji
"ATALANTA" u Somaliji i 2 lica u mirovnoj misiji "UNMIL" u Liberiji, koliko ih je bibo
rasporedeno i u proeloj godini. U okviru ukupno planiranih sredstava na ovom
izdatku, planirana su i sredstva za isplatu naknada vojno—diplomatskim
predstavnicima po osnovu uvedanih trotkova iivota i uslova rada u zemlji prijema
i naknada za izdriavanje tlanova porodice.

Rashodi za materiial i usluqe u 2014. godini planirani su u iznosu od
975.136,90 eura (2013g.-1.785.256,32 eura), ad kojih je je za rashode za
mated/al planiran iznos ad 136.270,00 eura, a za rashode za usluge iznos ad
838.866,90 eura. U okviru ove grupe izdataka najved dio sredstava opredijeljen
je na izdatku Ostale usluge u iznosu od 0,24 mil. aura Ito za sljedete namjene:

- realizaciju aktivnosti pa osnovu udeeda pripadnika Vojske Crne Gore u
mirovnim misijama, i to: za smjeetaj i ishranu u bazama; strategijski prevoz;
troekove pripreme i obuke u zemlji i inostranstvu; komunikacije i ostale troekove
koji se odnose na redovne kontrole i obilaske i druge planirane aktivnosti;

- realizaciju aktivnosti VDP-a, koje obuhvataju: medijske usluge i promotivne
aktivnosti, protokolarne aktivnosti, usluge etampanja i prevodenja i dr;

- realizaciju aktivnosti iz Planova bilateralne i multilateralne saradnje, koje
obuhvataju planirane aktivnosti u sklopu medunarodne saradnje, troekove
prijema stranih delegacija i dr;

- aktivnosti Verifikacionog centra u sklopu realizacije obaveza pa osnovu
kontrole naoruianja; sprovodenje "Beekog dokumenta 1999" i aktivnosti u sklopu
saradnje sa NATO.

Za program Vojska predviden je iznos ad 28.585.121,75 eura (2013g.-
26.171.073,19 eura), ad aega se za bruto zarade i doprinose na teret poslodavca
planira izdvajanje 17.790.092,35 eura (2013g.-17.073.868,21 eura) za 1.844
zaposlenih (2013g.- 1819 zaposlenih).

Ostala liana primania planirana su u ukupnom iznosu ad 1.823.200,00
eura. Sredstva su planirana za isplatu naknada za stanovanje i odvojen livot u
iznosu ad 1,07 mil.eura, za prosjetan broj od 740 lica koja primaju ovu naknadu u
Vojsci CG, naknada za pevoz, otpremnina zbog odlaska zaposlenih u penziju i
naknada za de2urstvo i ouvarsku sluthu u iznosu ad 0,65 mil. eura. Naknada za
de2urstvo predvidena je izmjenom Zakona o Vojsci i to za, u prosjeku, 174 lica
koja su pa osnovu deiurstva i ouvarske sluthe anga2ovana dnevno u Vojsci Crne
Gore.



Rashodi za maternal u 2014. godini planirani su u iznosu 3.015.934,65
eura, dok su rashodi za usluqe planirani u iznosu od 1.216.469,75 eura (za
rashode za materijal i usluge za 2013. godinu planiran je iznos od 3.734.204,98
eura).

Za program Administracija planirano je izdvajanje sredstava u iznosu od
3.933.595,25 eura (2013.g.- 3.459.959,82 euro). Ovaj iznos planiran je u skladu
sa Zakonom o zaradama driavnih sluibenika i namje§tenika.

U okviru ovog programa planirana su sredstva za bruto zarade i doprinose
na teret poslodavca u iznosu od 2.793.065,00 eura za 262 zaposlena
(2.562.000,00 eura za 244 zaposlena u 2013. godini), ukljutujuti dodatak od 30%
za zaposlene koji rade na poslovima obrade, za§titi pristupa iii korikenja tajnih
podataka u skladu sa Odlukom o uvetanju zarade driavnim sluThenicima i
namje§tenicima za obavljanje odredenih poslova.

Predlogom Zakona o bucl2etu Crne Gore za 2014. godinu za MINISTARSTVO
UNUTRASNJIH POSLOVA opredijeljeno je 69.058.517,12 eura za
programa: Vanredne situacije i civilna bezbjednost, Upravni poslovi,
Administracija i Uprava 	 dok je u 2013.g. za pet programa izdvojeno
66.228.066,36 eura.

Kancelarija za borbu protiv trgovine ljudima odlukom Vlade Crne Gore
vie nije u sklopu Ministarstva unutratnjih poslova, vet pripada Genera!nom
sekretarijatu Vlade Crne Gore.

Za Program Vanredne situacije i civiIna bezbjednost planirano je
2.972.312,06 eura (2013g.- 2.552.337,76 eura).

U okviru ovog Programa bruto zarade su planirane u iznosu 1.364.149,62
eura (2013g.- 1.474.081,58 eura) za 111 zaposlenih (2013.g.-113 zaposlenih).
Zarade driavnih slu2benika i namje§tenika planirane su na osnovu Zakona o
zaradama ditavnih sluthenika i namje§tenika, Uredbe o utvrdivanju radnih
mjesta, odnosno poslova u organima dr2avne uprave na kojima se sta2
osiguranja raouna sa uvetanim trajanjem i Odluke o uvetanju zarade dr2avnih
sluthenika i namje§tenika za obavljanje odredenih poslova.

Ostala liana pr/mania su planirana u iznosu od 542.342,89 eura (2013g.-
280.567,72 eura), a odnose se na naknade za letaake dodatke za 14 zaposlenih,
koliko ih je bib i u 2013. godini, utvrdene u skladu sa Odlukom o uvetanju zarada
driavnih sluibenika i namje§tenika za obavljanje odredenih poslova.

Rashodi za matedial u 2014. godini planirani su u iznosu od 186.774,12
eura, dok je za rashode za usluqe planiran iznos od 94.456,87 eura. U prethodnoj
godini rashodi za materijal i usluge planirani su u iznosu od 146.519,18 eura.

Za program Upravni poslovi planirano je izdvajanje sredstava u iznosu
2.760.716.20 eura (2013g.- 2.686.824,04 eura) za 250 zaposlenih (2013g.-220
zaposlenih),dok je za program Administracija planirano izdvajanje
5.764.594,78eura (2013g.- 2.933.029,91 eura) za 280 zaposlenih (2013g.- za
231 zaposlenog).



Za program Uprava policije planirana sredstva iz budieta za 2014.
godinu iznose 57.560.894,08 eura (2013g. -57.891.763,35 eura).

Bruto zarade i doorinosi na teret ooslodavca planirani su u iznosu od
51.174.914,15 eura za 4765 zaposlenih (2013g. -50.531.162,36 eura za 4860
zaposlenih).

Ostala liana brimania planirana su u iznosu ad 588.273,03 eura (2013g. -
331.799,99 eura). lzdaci su predvideni za naknade za stanovanje i odvojen iivot,
naknade za prevoz i ostale naknade u skladu sa pozitivnim zakonskim propisima.
U okviru ostalih naknada, najvedim dijelom opredijeljena su sredstva za naknade
sluibenicima koji su u svojstvu oficira za vezu uputeni u mirovne misije
Ujedinjenih nacija, zbog uvedanih tro§kova 2ivota i uslova rada u zemljama
prijema.

Rashodi za materital planirani su u iznosu ad 2.493.290,27 eura (2013g.-
3.740.000,00 eura), dok sredstva opredijeljena za rashode za uslucte iznose
1.285.439,28 eura (2013g.- 1.481.800,00 eura).

Za AGENCIJU ZA NACIONALNU BEZBJEDNOST Predlogom Zakona o
budietu Crne Gore za 2014. godinu planirano je izdvajanje 5.784.092,06 eura
(2013g.- 5.439.777,83 eura) i to za dva programa: Nacionalna bezbjednost i
Administracija.

Sredstva predvidena za program Nacionalna bezbjednost iznose
5.094.921,34 eura (2013g.- 4.752.836,56 eura), u okviru kojih bi se izdvojilo
4.270.492,74 eura (2013g.- 3.864.668,72 eura) za bruto zarade 253 zaposlena
(2013g.-250 zaposlenih). U 2014. godini predvideni iznos za rashode za materlial
je 364.490,00 eura, dok planirana sredstva predvidena za rashode za usluge
iznose 128.335,00 eura. U prethodnoj godini za sredstva za rashode za materijal i
usluge planirani iznos bio je 559.575,84 eura.

Za program Administracija predvidena sredstva za 2014. godinu iznose
689.170,72 eura za 53 zaposlena (2013g.- 686.941,27 eura za 54 zaposlena).

2. Kratak komparativni pregled iskustava drugih zemalja, ukoliko je
moguee

///

3. Nalazi pregleda Tabele uskladenosti sa odgovarajudim propisima
Evropske unije i sa Nacionalnim programom za integraciju i drgugim
strateekim dokumentima

///

4. Nalazi pregleda Obrasca fiskalnog uticaja i procjene mogudeg uticaja
akata na odredene kategorije stanovnittva i/ili privrede

III
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5. Napomena

///

6. Spisak svih predstavnika civilnog sektora od kojih su dobijeni dopisi,
koji se integralno prilaiu uz Informativni pregled

///



PoicaSaidta jcdinica

MINISTARSTVO
ODBRANE

Pilanja btulicia

Ukupan predloieni budiet za
potrogieku jedinicu

•	 2014.g.— 36.403.559,40 eura
•	 2013.g. — 35.954.804,39 eura

Promjenc

Iznos uvedan za
448.755,01 eura

Pro2ram
•	 2014.g. - 3.884.842,40 eura
•	 2013.g. - 6.323.771,38 eura

Iznos umanjen za
2.438.928,98 eura

MEDUNARODNA
SARADNJA

Bruto zarade i doprinosi na
teret poslodavca

•	 2014.g. -278.185,00 eura
•	 2013.g.- 1.987.101,29 eura

Iznos umanjen za
1.708.916,29 eura

Rashodi za materijal i usluge

•	 2014.g.- 975.136,90 eura
•	 2013.g. — 1.578.170,09 eura

lznes umanjen za
603.033,19 eura

Pan
VOJSKA

•	 2014.g. — 28.585.121,75 eura
•	 2013.g. —26.171.073,19 eura

lznos uveaan za
2.414.048,56 eura

Bruto zarade i doprinosi na
teret poslodavca

•	 2014.g.- 17.790.092,35 eura
•	 2013.g.- 17.073.868,21 eura

1znos ureean za
716.224,14 eura

Rashodi za materijal i usluge

•	 2014.g. - 4.232.404,40 eura
•	 2013.g. - 3.734.204,98 eura

Iznos uveaan za
498.199,42 eura



l'otroCael,a jedinica l'ilanja budieta Promjenv

Program • 2014.g. - 3.933.595,25 earn Iznos uvetan za
AMINISTRACIJA • 2013.g. - 3.459.959,82 eura 473.635,43 eura

PotroS'aCka it:clink:a

MINISTARSTVO
UNUTRASNJIH

POSLOVA

Pitanja budicta

Ukupan predIoieni budiet
za potrogaku jedinicu

•	 2014.g. — 69.058317,12 eura
•	 2013. g.— 66.228.066,30 eura

Prom j cne

Iznos uveean za
2.830.450,82 eura

rata
VANREDNE SITUACIJE

•	 2014.g.-2.972.312,06 eura
•	 2013.g. —2.552.337,76 eura

Iznos uveoan za
419.974,30 eura

I CIVILNA
BEZBJEDNOST

Bruto zarade i doprinosi na
teret poslodavca

•	 2014.g.- 1.364.149,62 eura
•	 2013.g.- 1.474.081,58 eura

Iznos umanjen za

109.931,96 eura

Ostala Una primanja

•	 2014.g. - 542.342,89 eura
•	 2013.g.- 280.567,72 eura

Iznos uveean za
261.775,17 eura

Rashodi za materijal i usluge

•	 2014.g.- 281.230,99 eura
•	 2013.g.- 146.519,18 eura

Iznos uveean za
134.711,81 euro

niag_t.am •	 2014.g.- 2.760.716,20 eura
•	 2013.g.- 2.686.824,04 eura

Iznos uveean za
73.892,16 euraUPRAVNI POSLOVI



•

Pole()CaCita ictlinica Ptianja budiela Prom jene

Program • 2014.g. — 5.764.594,78 eura lznos uveean za
AMINISTRACIJA • 2013.g. — 2.933.029,91eura 2.831564,87 eura

Program
UPRAVA POLICIJE • 2014.g. —57.560.894,08 eura Iznos umanjen za

• 2013.g. — 57.891.763,35 eura 330.869,27 eura

Putrocaaa
jedinica

AGENCIJA ZA
NACIONALNU
BEZBJEDNOST

PiIaoja budicia

Ukupan predloieni budiet za
potroktatu jedinicu

•	 2014.g. — 5.784.092,06 eura
•	 2013.g. — 5.439.777,83 eura

Promjene

Iznos uveean za
344.314,23 eura

Program •	 2014.g.- 5.094.921,34 eura
•	 2013.g. - 4.752.836,56 eura

lznos uveean za
342.084,78 euraNACIONALNA

BEZBJEDNOST

Bruto zarade i doprinosi na teret
poslodavca

•	 2014.g.- 4.270.492,74 eura
•	 2013.g.- 3.864.668,72 eura

Iznos uveean za
405.824,02 eura

Rashodi za materijal i usluge

•	 2014.g.- 492.825,00 eura
•	 2013.g. — 559.575,84 eura

Iznos umanjen za
66.750,84 eura

Program
•	 2014.g. - 689.170,72 eura
•	 2013.g. - 686.941,27 eura

Iznos uveean za
2.229,45 eura

AMINISTRACIJA
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Odbor: Odbor za bezbjednost i odbranu
Naziv predloienog akta: PREDLOG ZAKONA 0 ZAVRBNOM RAOUNU
BUD2ETA CRNE GORE IA 2012. GODINU
Pripremila: Sluiba Odbora za bezbjednost i odbranu
Datum: 2. decembar 2013. godine

1. Uvodne informacije o predloienom aktu

Vlada Crne Gore, na sjednici od 13. juna 2013. godine, utvrdila je Predlog
zakona o zavr*Snom raeunu budieta za 2012. godinu, i isti sa lzvje§tajem o
reviziji zavrtnog raeuna budieta za 2012. godinu Dr2avne revizorske institucije,
saglasno elanu 51 stay 3 Zakona o budietu („Sl. list RCG", br. 40/01, 44/01,
28/04, 71/05; „Sl. list CG", br. 12/07, 73/08, 53/09, 46/10, 49/10) dostavila
Skupttini Crne Gore.

Shodno odredbi alana 7 taoka 9 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane („Sl. list Crne Gore", br. 80/10 ad 31.12.2010g) Odbor za
bezbjednost i odbranu razmatra informacije o izvitenju budieta u dijelu
sredstava namijenjenih za rad organa i institucija iz alana 3 stay 1 ovog Zakonal.

U Predlogu Zakona koji se odnosi na potro§adku jedinicu MINISTARSTVO
ODBRANE navodi se da je Ministarstvo u 2012. godini utro'Silo 36.662.996,34
eura (2011g-36.499.009,20 eura) ad planiranih 36.066.725,60 eura (2011g-
37.183.779,53). U toku 2012. godine u Ministarstvu odbrane izraclen je veal broj
predloga zakonskih i podzakonskih akata iz oblasti odbrane, a pripadnici Vojske
Crne Gore angaiovani su u mirovnim misijama ISAF, ATALANTA i UNMIL.
Takode, realizovane su obaveze iz oblasti bilateralne i multilateralne saradnje i
obaveze iz ugovora, sporazuma i memoranduma iz oblasti odbrane, izmirene
obaveze prema medunarodnim organizacijama kao i obaveze na ime priloga za
mirovne misije pod okriljem UN. Pored navedenog Ministarstvo odbrane se
bavilo upravljanjem ljudskim resursima (prijem, otpust, penzionosanje,
usavrtavanje i dr), nabavkom opreme i naoridanja u skladu sa NATO

Odbor vrgi parlamentarni nadzor nad radom: Ministarstva odbrane, Vojske Crne Gore, Agencije za
nacionalnu bezbjednost, Uprave policije, Ministarstva unutraSnjih poslova, kao i drugih organa i institucija
koje se bave poslovima bezbjednosti i odbrane



standardima i rje§avanjem viekova naoriltanja i vojne opreme putem prodaje i
uni§tavanja. Savezna Republika Njematka donirala je Ministarstvu odbrane
iznos od 198.019,98 aura za projekat „Rekonstrukcija objekta M7 i S2 skladitta
municije u Brezoviku". Ministarstvo je u toku 2012. godine imalo 2072 (2011g-
2168) zaposlenih sa prosjednom neto zaradom od 439,19 eura (2011g-430,00
eura).

U okviru programa Medunarodna saradnja se navodi da su u 2012. godini
pripadnici Vojske Crne Gore bili angaiovani u mirovnim misijama: ISAF,
ATALANTA i UNMIL, kao i da su upladena sredstva na ime priloga za
finansiranje mirovnih misija Ujedinjenih nacija, shodno rezolucijama Generalne
skup§tine Ujedinjenih nacija, a upuden je i oficir za vezu u JFC PSE MONS.
Ministarstvo odbrane je realizovalo obaveze iz oblasti bilateralne i multilateralne
saradnje shodno sklopljenim sporazumima i memorandumima, a uplaaene su i
kontribucije medunarodnim ogranizacijama.
Program Medunarodna saradnja imao je 11 zaposlenih sa visokom struonom
spremonn koliko je imao i u prethodnonn izvjettajnom periodu, a prosjeena neto
zarada iznosila je 676,02 eura (2011g-658,95 eura).

U okviru programa Vojska u 2012. godini sklopljen je veal broj sporazuma i
realizovane su obaveze iz oblasti vojno-vojne saradnje sa partnerskim zemljama,
izvrtena je prodaja i uni§tavanje jednog dijela naoru2anja i vojne opreme kao i
otpust zaposlenih (penzionisanje, tehnolo§ki viaak, sporazumni raskid) i
isplatene naknade za 43 lica (2011g-243) . U protekloj godini nabavljen je dio
vojne opreme i naoru2anja u skladu sa NATO standardima, a realizovan je i ved
broj kurseva i seminara. Program Vojska u 2012. godini imao je 1800 zaposlenih
(2011g-1888), sa prosjetnom neto zaradom od 430,38 eura (2010g-422,56
eura).

Za finansiranje izdataka odbrane utroS'ena su sredstva u iznosu od 36,74 mil. €,
§to je 1,48% vie od planiranog iznosa i 2,53 % ukupnih izdataka bud2eta.

MINISTARSTVO UNUTRAS. NJIH POSLOVA utro§ilo je 45.673.227,39 eura
(2011g-8.390.379,34 eura) od planiranih 43.238.630,47 eura (2011g-
8.390.410,49) u 2012. godini, sa 5497 zaposlena i prosjetnom neto zaradom od
436,03 eura (2011g-420,29 eura). Shodno Uredbi o organizaciji i nadinu rada
driavne uprave („Slu2beni list CG", broj 5/12) u izvjeatajnom periodu u sklopu
Ministarstva unutra§njih poslova nalazile su se Uprava policije i Kancelarija za
borbu protiv trgovine ljudima.

U okviru programa Uprava policije u 2012. godini radilo se na sprjeaavanju i
otkrivanju krivitnih djela i njihovih izvriIaca, oeuvanju stabilnog javnog reda i
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mira, bezbjednosti saobrataja i granice, zagtiti gtitenih lionosti i objekata od
posebnog znaoaja i primjeni mjera i radnji od interesa za ukupnu bezbjednost.
Smanjen je broj smrtno stradalih lica, nastavljen je trend smanjenja broja
krivienih djela kao i broja saobratajnih nezgoda, poginulih i povrijedenih lica.
Uprava policije u izvje gtajnom periodu imala je 4865 zaposlenih (2011g-4873) sa
prosjeOnom neto zaradom u iznosu od 487,37 eura (2011g-477,40 eura).

Uokviru programa Kancelarija za borbu protiv trgovine ljudima u 2012. godini
usvojena je nova strategija za borbu protiv trgovine ljudima za period 2012-2018,
a u skloni gtu tokom 2012. godine bilo je smjegteno 13 gtioenica, podnijeta je
jedna kriviena prijava protiv jednog lica za kriviono djelo trgovine ljudima.
Kancelarija za borbu protiv trgovine ljudima u 2012. godini imala je gest
zaposlenih, a prosjetna neto zarada iznosila je 460,48 €. U okviru donacija za
Ministarstvo unutra gnjih poslova, Kancelariji za borbu protiv trgovine ljudima
doniran je iznos od 2.486,65 eura za projekat „Jaaanje svijesti o trgovini djecom
kroz obrazovni sistem".

U okviru programa Vanredne situacije i civilna bezbjednost u 2012 izdato je:
1076 rjegenja za unutragnji transport eksplozivnih materija (2011g-703), 190
odobrenja za nabavku eksplozivnih materija (2011g-191), 36 rjegenja za
izvodenje javnog vatrometa (2011g-29), 11 rje genja za uvoz eksplozivnih
materija (2011g-17), 21 rjetenje za izvoz eksplozivnih materija (2011g-38), 16
rjegenja za transport eksplozivnih materija preko teritorije Crne Gore (2011g-9),
240 rjegenja za transport naoru2anja i vojne opreme (2011g-211), 152
saglasnosti za uvoz/izvoz naoru2anja i vojne opreme (2011g-322), 3 dozvole za
promet eksplozivnih materija i 7 dozvola za vrgenje djelatnosti miniranja.
Program Vanredne situacije i civilna bezbjednost u 2012. godini imao je 114
zaposlenih (2011g-115) a prosjeona neto zarada je iznosila 479,19 eura (20119-
477,07 eura).

U okviru programa Upravni poslovi u 2012. godini izdato je 68888 (2011g-
89709) lienih karata crnogorskim dr2avijanima, odredeno je 19535 (2011g-
22088) jedinstvenih mationih brojeva, upisano 9111 (2011-9197) lica u mationi
registar rodenih a 6913 (2011g-6748) u matiOni registar umrlih, izdato je 30973
(2011g-43065) paso ga, prijavljeno 20261 (2011g-21378) a odjavljeno 7431
(2011g-8242) prebivali gta, izdato 94438 (2011g-121411) izvoda iz registra
rodenih 111843 (2011g- 11415) iz registra umrlih, dato 1674 saglasnosti za
izdavanje pasoga u GK Njujork i Frankfurt, primljenio 1389 podnesaka za
prebivaligte i Hone karte, 780 za putne isprave, 830 za driavljanstvo, 1257 za
registraciju vozila, 1050 za vozaoke dozvole, registrovano 194413 motornih
vozila, izdato 849 (2011g-578) odobrenja za nabavku oruija, izdato 38406
(2011g-55500) vozaokih dozvola i 44 instruktorske dozvole, pozitivno je rijegeno

3



5771 (2011g-5949) zahtjeva za driavijanstvo, izdato 1264 garancija za prijem u
crnogorsko driavljanstvo, rijeS'eno 969 zahtjeva za stalno nastanjenje. Program
Upravni poslovi u 2012. godini imao je 229 (2011g-225) zaposlenih sa
prosjeenom neto zaradom u iznosu od 414,71 eura. (2011g-422,40 eura).

Utro§ena sredstva za finansiranje izdataka javnog reda i bezbjednosti iznosila su
122,83 mil. €, §to je 7,68 % vie od planiranog iznosa i 8,46 % ukupnih izdataka
budieta. Sredstva su utrotena za finansiranje rada policije, sudova,
zatvora i op'Stih slu2bi javnog recta i bezbjednosti.

Za finansiranje izdataka javnog reda i bezbjednosti najveai dio sredstvava se
odnosio na sluibe policije 66,87 mil. € ili 54,42%.

Bud2etska sredstva opredijeljena AGENCIJI ZA NACIONALNU
BEZBJEDNOST u 2012. godini realizovana su za sprovodenje nadleinosti
utvrdenih elanom 6 Zakona o Agenciji za nacionalnu bezbjednost, kao i za
aktivnosti Agencije u oblasti medunarodne saradnje. U sklopu aktivnosti na
daljem sprovodenju reformi u toku 2012. godine donijet je set podzakonskih
akata neophodnih za sprovodenje Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o
Agenciji za nacionalnu bezbjednost, u okviru dega je usvojeno 17 podzakonskih
akata, od dega je za jedan broj donotenje tj. davanje saglasnosti bib u
nadleinosti Vlade. Usvajanje navedenog broja akata bio je preduslov za punu
implementaciju zakona i pravnu uredjenost podrudja nacionalne bezbjednosti,
kao jednog od strateakih interesa i ciljeva Crne Gore definisanog Strategijom
nacionalne bezbjednosti. Pored iznijetog, u cilju adekvatnog uspostavljanja i
sprovodenja finansijskog upravljanja i kontrola, donijet je set opSlih akata koji
regulitu pravila i procedure u skladu sa Zakonom o sistemu unutratnjih
finansijskih kontrola u javnom sektoru. Shodno navedenom u Predlogu zakona
o zavr§nom raounu bud2eta za 2012. godinu, Agencija za nacionalnu
bezbjednost je utro'Sila 5.638.838,63 eura (2011g-5.684.171,53 eura) od
planiranih 5.761.776,20 eura (2011g-5.904.174,07 eura), sa 297 zaposlenih
(2011g-308) i prosjeonom neto zaradom od 714,68 eura (2011g-685,55 eura).

U okviru programa Nacionalna bezbjednost u izvje§tajnom periodu Agencija za
nacionalnu bezbjednost je radila na realizaciji aktivnosti iz svoje nadle2nosti u
skladu sa savremenim standardima i principima. Ovaj Program imao je 239
zaposlenih (2011g-248), a prosjeena neto zarada je iznosila 765,33 eura (2011g-
735,42 eura).

U okviru programa Administracija u 2012. godini radilo se na izradi seta opStih
akata u cilju adekvatnog uspostavljanja i sprovodenja finansijskog upravljanja i



kontrola, koji regulik pravila i procedure u skladu sa Zakonom o sistemu
unutrathjih finansijskih kontrola u javnom sektoru.

Program Administracija u 2012. godini imao je 58 zaposlenih (2011g- 60) sa
prosjeenom neto zaradom u iznosu od 505,96 eura (2011g- 479,41 eura).

2. Kratak komparativni pregled iskustava drugih zemalja, ukoliko je
mogute

///

3. Nalazi pregleda Tabele uskladenosti sa odgovarajutim propisima
Evropske unije i sa Nacionalnim programom za integraciju i drugim
strateflim dokumentima

///

4. Nalazi pregleda Obrasca fiskalnog uticaja i procjene mogu6eg uticaja
akata na odredene kategorije stanovniitva WiIi privrede

////

5. Napomena

Ministarstvo odbrane i Agencija za nacionalnu bezbjednost, saglasno
zakljudku sa 39. sjednice Odbora 24. saziva Skupttine, dostavili su analitiake
izvjeMaje sa aspekta utraka opredijeljenih bucl2etskih sredstava za 2012.
godinu.

6. Spisak svih predstavnika civilnog sektora od kojih su dobijeni dopisi,
koji se integralno prilaiu uz Informativni pregled

///
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Odbor: Odbor za bezbjednost i odbranu
Naziv predloienog akta: PREDLOG ZAKONA 0 ZAM'ITI LICA I IMOVINE
Pripremila: sluTha Odbora
Datum: 27. septembar 2013. godine

1. Uvodne informacije o predloienom aktu

Vlada Cite Gore je na sjednici od 21. juna 2012. godine utvrdila Predlog zakona o zakiti lica i
imovine i isti uputila Skupkini Cite Gore 29. juna 2012. godine. Predlog zakona, u smislu elana 41
Poslovnika Skupkine Cite Gore, dostavljen je Odboru za bezbjednost i odbranu 19. jula 2012.
godine.

Shodno odredbi elana 7 taeka 6 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane („81. list Cite Gore", br. 80/10 od 31.12.2010.) u vrknju parlamentarnog nadzora, Odbor za
bezbjednost i odbranu razmatra predloge zakona, drugih propisa i opkih akata iz oblasti bezbjednosti
i odbrane.

Ustavni esnav za donoknje ovog zakona sadtlan je u odredbi elana 16-taOka 5 Ustava Cite_ _
Gore, kojom je propisano da se zakonom ureduju i druga pitanja od interesa za Crnu Goru.
Donoknje ovog_ zakona ima za cilj normativno unapredenje zatite lica i imovine radi tcdanja
odgovornosti	 sfibjekata zagtite 

Predlog zakona sistematizovan je u jedanaest poglavlja i to: osnovne odredbe 1-8); djelatnost
i poslovi zaistite (61. 9-19); odobrenje za obavljanje djelatnosti zatite (el. 20-28); dozvole za lica
koja vrle poslove zatite (61. 29-36); ovlageenja lica u vrgenju poslova za -stite (61. 37-54); unutrcdnia
sluiba za§tite (61. 55-58); untforma i identifikacione oznake	 59-62); evidenciie (6i. 63-64); 
nadzor (6Ian 65); kaznene odredbe (el. 66-69); prelazne i zavr.fne odredbe (dl.70-74). 

U dostavljenom Obrazlolenju ukazano je da za sprovodenje ovog zakona nije potrebno
obezbijediti sredstva iz Budkta Cite Gore za 2012. godinu.

Djelatnost zakite obavlja se kao fizieka i tehnieka zakita i obuhvata sprjeeavanje ugro2avanja
bezbjednosti lica i imovine, kao i sprjeeavanje protivpravnih radnji usmjerenih prema licima i
imovini koji se S'tite. Ovu djelatnost mogu obavljati privredno druftvo, drug° pravno lice i
preduzetnik, koji su upisani u Centralni registar privrednih subjekata i koji imaju odobrenje za
obavljanje djelatnosti zakite. U pogledu obrade, Ouvanja, korikenja i razmjene lienih i tajnih
podataka postupa se u skladu sa zakonima koji regulik ovu oblast.
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Odredbama Predloga zakona pro girena je lista obavezno gtioenih objekata na: finansilske
institucile, gto fe u korelaciji sa Prevorukom Driavne revizorske instituciie iz Iziegtcda o reviziji
zavrgnog raeuna budieta Crne Gore za 2011. godinu (strana 60); na oblekte za praizvodniu hrane;
obiekte u koiima se nalaze stvari alum ogteteniem iii unigteniem mozt nastati tete posljedice po
livot i zdravlie liudi- na oblekte u kolima se vrgi pogtanska i telekomunikaciona djelatnost, kao i na
javna preduzeea pored obavezne zagtite organa ddavne uprave i lokalne saomouprave, ako nisu
gtiOeni u skladu sa drugim propisima.

Takode, propisana je i nadlanost Ministarstva unutralkjih poslova za davanje saglasnos. ti na
plan zagtite, izradenog od strane privrednog dru gtva, drugog pravnog lica i preduzetnika koji
obavljaju djelatnost zagtite, a koji saddi procjene bezbjednosti, ugro2enosti i rizika, elaborat
fizielog obezbjedenja i projekat tehnieke zagtite.

Novina dostavljenog Predloga zakona o zagtiti lica i imovine ogleda se i u moguenosti da
privredna drugtva, drugo pravno lice i preduzetnik, koji obavljaju djelatnost za gtite, organizuju
operativni centar, kome bi se prosledivali signali sa sistema tehnieke mStite i druga obavjegtenja
kada postoji neposredna prijetnja za bezbjednost gtieenog objekta. U datom slueaju, privredno
drugtvo, drugo pravno lice i preduzetnik du2ni su da obezbijede de2urstvo u operativnom centru i
najmanje dva lica koja vrge poslove zagtite da bi po primljenom signalu ill drugom obavjegtenju
obezbijedili gtieeni objekat (élan 19).

U pogledu nabavke oruija (élan 18), privredno drugtvo, drugo pravno lice i preduzetnik koji
obavljaju djelatnost zakite za obavljanje poslova fizieke za gtite mogu nabavljati poluautomatsko
repetirajuee lcratkocijevno vatreno ordje u skladu sa odredbama Zakona o oruhu za najvi ge jednu
polovinu zaposlenih na poslovima zakite, osim u slueaju vr genja poslova zagtite stvari u transportu,
kada se oru2j e moie nabaviti za sve anga2ovane nu tim poslovirna.

Privredno drugtvo, drugo pravno lice i preduzetrtik-koji obavljaju djelatnost za:s'tite du2ni sn da
pisanim putem obavijeste Ministarstvo i organ uprave nadle2an za policijske poslove najkasnije 48
sati prije pooetka vigenja poslova zagtite i dostave elaborat fiziake zagtite i projekat tehniele zagtite,
u slueaiu kada 0dt-2-avail) red na javnom okuplianju.

Predlog zakona propisuje vrijeme va2enja odobrenja i dozvole za obavljanje djelatnosti zagtite,
kako bi se nakon isteka vremenskog roka, utvrdenog zakonom, ponovo preispitali uslovi za
izdavanje navedenih akata. Odobrenie za obavlianie djelatnosti zagtite izdaje policija na zahtjev
privrednog drugtva, drugog pravnog lica i preduzetnika na period ne dui od pet godina. 0
navedenom, policija obavje gtava Ministarstvo unutrakjih poslova u roku od 48 sati od izdavanja
odobrenja. U zavisnosti od vrste s1o2enosti i ovlakenja, poslove zakite vr ge zagtitar lica i imovine, 
zaglitar tehniear, tielohranitell ipratilac vrijednosti. U slueaju kada privredno drukvo, drugo pravno
lice i preduzetnik imaju organizovanu unutragnju slu2bu zagtite, pored navedenih lica poslove zagtite
vrgi i euvar. Predlog zakona (6. 37-54) saddi ovlakenja lica u vr genju poslova zagtite, kao i
djelokrug primjene ovlakenja.
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Saglasno elanu 37 Predloga zakona, lice koje vegi poslove zakite ovlakeno je da utvrdi identitet
Ilea; daje upozorenja iii izdaje naredenja; izvegi pregled lica, stvari i vozila, zactili lice zateeeno u
izvitenju krivienog djela; obezbijedi mjesto dogadaja; upotrijebi fizieku snagu i druga sredstva
prinude (palicu, sredstva za vezivanje, hemijska sredstva itd.); upotrijebi posebno dresiranog psa i
vatreno orulje. Sa druge strane, saglasno odredbama Predloga zakona ouvar i tielohranitelj ne mogu
da primjenjuju ovlakenja koja se odnose na upotrebu posebno dresiranog psa i vatrenog orzdja. 
Clanom 59 Predloga zakona propisano je da se unifroma koju nose lica koja obavljaju poslove
zakite, radi njihovog raspoznavanja moraju jasno razlikovati od uniformi slu2benih lica dr2avnih
organa.

Predlog zakona predvida da evidencile o izdatim odobrenjima, dozvolama, rjeknjima o
ispunjenosti uslova za rad unutra gnje slu2be zakite, uvjerenjima o pololenom struenom ispitu, kao i
o identifikacionim oznakama vodi_policila. Sa druge strane, privredna drugtva, druga pravna lica I
preduzetnici koii obavlialu djelatnost zagtite, koji imaju organizovanu unutrakiju slu2bu zakite vode
evidencije o §tieenim licima i §tieenim objektima; nabavljenom vatrenom ortaju; primjeni
ovlakenja iz'elana 37 ovog zalcona (koja se odnose na vrste ovla:kenja u vitenju poslova 7akite);
izvjekajima o primjeni ovlakenja; dozvolama; identifikacionim oznakama i zaposlenim koji vite
poslove zakite. Pored navedenog, privredna drukva, druga pravna lica i preduzetnici koji obavljaju
poslove zakite, a nemaju organizovanu unutraktju slu2bu zakite vode evidencije i o pisanim
ugovorima sa narudiocima usluga. Odredbama Predloga zakona utvrclena je i prekrgajna
odgovornost lica koja vrk djelatnost i poslove zakite.

U Predlogu zakona navedeno je da oe se propisi za njegovo sprovodenje donijeti u roku od  jedne
godine  od dana stupanja na snagu (osmog dana od dana objavIjivanja u „SluThenom listu erne
Gore").

2. Kratak komparativni_pregled iskustava drugih zemalja, ukoliko je moguee

3. Nalazi pregleda Tabele usidadenosti sa odgovarajueim propisima Evropske unije i sa
Nacionalnim programom za integraciju i drugim strategkim dokumentima

U pogledu primamih izvora prava Evropske unije Predlog zakona usaglakn je sa Ugovorom o
funkcionisanju Evropske unije UFEU (Dio Treei, Politike i unutraklje mjere Unije, Glava IV,
Slobodno kretanje ljudi, usluga i kapitala, Poglavlje 3, Usluge, elan 56, 57 i 61).

Clan 56

U okviru odredaba navedenih u daljem tekstu, zabranjena su ogranieenja slobode prtdanja
usluga u Uniji u odnosu na driavljane drfava elanica koji imaju sjedigte u jednoj od driava
elanica aui ne u driavi elanici lica kojem su usluge namijenjene.

Evropski parlament i Savjet, odlueujuti u skladu sa redovnim zakonodavnim postupkom, mogu
progiriti primjenu odredaba Poglavlja, na prufaoce usluga koji su driavljani treeih zemalja i
imaju sjedis'te u Uniji.
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Clan 57
Usluge, u smislu ugovora, su usluge koje se, po pravilu, prufaju uz naknadu i ukoliko nijesu
ureciene odredbama o slobodnom kretanju roba, kapitala i ljudi.

Usluge obuhvataju narooito:

(a) Djelatnosti industrijskog karaktera;
(b) Djelatnosti komercijalnog karaktera;
(c) Zanatske djelatnosti;
(d) Djelatnosti slobodnih zanimanja.

Ne dovoded u pitanje odredbe Poglavija o pravu osnivanja, prulalac usluga mote, da bi prufao
usluge, svoju djelatnost privremeno obavljati u driavi dianici u kojoj se usluga prula, pod istim
uslovima koje ova driava propisuje za svoje driavljane.

Clan 61
Dok se ne ukinu ogranieenja slobode pruianja usluga, svaka drfava elaniea primjenjuje ih bez
diskriminacije po osnovu driavljanstva ili prebivalika na sve pruiaoce usluga u smislu elana 56
stay 1.

Sa dmge strane, ne postoje odredbe sekundamih izvora prava Evropske unije, kao ni izvori
medunarodnog prava sa kojima je potrebno izvegiti usagla§avanje. Takode, dono§enje ovog zakona
nije predvideno Nacionalnim programom prostupanja Cme Gore Evropskoj uniji.

4. Nalazi pregleda Obrasca fiskalnog uticaja i procjene mogueeg u
odridenelcategorije stanovnlgtva i/ili privrede

5. Napomena

UdruZenje banaka Cite Gore (Odbor za bezbjednost i zakitu) dostavilo je 24. jula 2013.
godine Skupkini Predlog za izmjenu Nana 16 stay 5 i elana 17 Predloga zakona (akt br. 00-63-
4/13-36) sa ciljem da se metodologija izrade plana zakite, sadr2aj i forma plana zakite uredi
posebnim aktom Ministarstva, te da kontrolu plana zakite iz alana 16 i njegove primjene vrgi
Ministarstvo.

6. Spisak svih predstavnika civilnog sektora od kojih su dobijeni dopisi, koji se integralno
prilaiu uz Informativni pregled

Udrulenje banaka Cme Gore (Odbor za bezbjednost i zakitu)

SEKRETAR ODBORA
Zorana Baeovie
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SKUPST1NA CRNE GORE
ODBOR ZA BEZBJEDNOST

Brut 129
Podgorica, 24,72013. godine

Predrnet : Predlog za izrnjenu 61ana 16 stay 5 i 61ana 17
Predloga Zakona a =Stitt lica i imovine

Udru2enje banaka (Odbor za bezbjednost i zagtitu) upuouje predlog za
izmjenu 61ana 16 stay 5 Predloga Zakona o zagtiti Ilea i imovine. U
postojeoem Pmdlogu stoji
, B1121 sadrgaj plana zdtite iz stava I ovog 61anapropisuje Ministarsvo,
aistitrehadaglasi:
„ MetodOlogiju izrade p1ana za gtite, sadeLuii for ma Posebrdm aktom ured919 - 
Ministarstvo„

Obraztolenje

Cilj predlolene izmjene olana 16 stay 5 Predloga Zakona o zdtiti lica i
imovine je da se aktom Ministarstva propi ge rnetodologiju-uputstvo
izradu plana zakite obavezno ti4ernh ohjekata koji bi predvidio sadr2aj,
naein izrade, sve obavezme elemente kojih se mora pridtz'avati i unijeti u
plan zakite. Na taj na6in utvrdivanjem metodologije obavezujuee za sve
unificira se racionalizuje i skraeuje postupak za dono genje plana zagtite.
Naime, plan zagtite, pored toga Sto u fail dondenja morn bill u saglasnosti i
ispuniti uslove propisane metodologijorn, u fan primjene podlijele nadzoru i
kontroli Ministarstva, dakle dvostrukoj provjeri.

ema Gera • 20 000 Podgorica S Novaka lvlilokeva bb • Tel. 020/232-028 • 020/232-029
e-mail: aclruzeojebanakaqt-com me • Web: ww.abcg.mfo



U postojenemPredlogn Zalcona o =Anti ilea i imovine u elanu 17 stoji :
Sagiasnost na plan zatite iz 6Iana 16 ovog Zalcona na zahtjev naraioca

usluge zatite obavezno StiCenog objeitta daje Ministarstvo„.
Udruienje hawk-a upuduje Predlog za iztnjenu tab da isti treba da glasi
„ Kontrolu plans ratite iz Clara 16 ovog Zakona i njegove primjene vrgi
Ministarstvo „

Obraziotenje

Cilj predlogene izatjene 41ana 17 Predloga Zakona o zatiti Ilea i imovine je
da at ne n2onopolizuje davanje saglasnosti i time izbjegne prolongiranje u
postupicu donogenja i uvodenje voluntarizma u odobravanje planova zatite.
°vim predlogom at obezbjeduje potpuna primjena od.redbi Zakona
ostvarivattje funk* Ministarstva u sferi podzakonske regulacije kroz
donogenje metodologije i u sferl nadzoral kontrole Icroz provjeru pogtovanja
metodologije i sprovodenja planova 7s4tite.

Na osnovu prethodno naveclenlit razloga, predlotene su izmjene rjegenja
predvidenih Clanom 16 stay 5 i Clanom 17 Predloga Zakona o 724iti lica i

• trn ovine.
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INFORMATIVNI PREGLED

Odbor: Odbor za bezbjednost i odbranu
Naziv predloienog akta: PREDLOG ZAKONA 0 IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA 0
GRANINOJ KONTROLI
Pripremila: Sian Odbora
Datum: 24. jul 2013. godine

1. Uvodne informacije o predloienom aktu

Vlada Cme Gore, na sjednici od 27. juna 2013. godine, utvrdila je Predlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o granienoj kontroli i isti uputila Skupgtini Cme Gore radi stavljanja u proceduru. Predlog
zakona je, saglasno &anti 41 Poslovnika Skup gtine Cme Gore, dostavljen Odboru za bezbjednost i odbranu
17. jula 2013. godine.

Shodno odredbi elana 7 taelca 6 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane („Sl.
list Cme Gore", br. 80/10 od 31.12.2010.) u vr genju parlamentamog nadzora, Odbor za bezbjednost i odbranu
razmatra predloge zakona, drugih propisa i op gtih akata iz oblasti bezbjednosti i odbrane.

Ustavni osnov za donogenje Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o granionoj kontroli sadrtan je u
odredbi elana 16 stay 1 taeka 5 Ustava Crne Gore ("Slukeni list Cale Gore", br. 1/07), kojom je propisano da
se zakonom u skladu sa Ustavom, ureduju i druga pitanja od interesa za Cmu Goru.

U cilju obezbjedenja blagovremene primjene navedenog akta, predlokno je njegovo usvajanje po
slcrgenom postupku, u skladu sa odredbama elana 151 Poslovnika Skup gtine Crne Gore. U prilog
navedenom, istaknuto je da izmjene i dopune Zakona o granienoj kontroli imaju za cilj: definisaMe uslova za
larse i efikasnije obavljanje poslova Rraniene kontrole, u ciliu borbe protiv prekoRranionoR kriminala i bolie
saradnje sa zemliama sa kojima se Crna Gora graniel shodno ProRramu rada Vlade za 2013. Rodinu; 
otklanjante nedostataka uodenth u primieni Zakona o granianoi kontroli, kao i usaRlagavanie sa Direktivom
Say (eta 2004/82/EZ o obavezi prevoznika da otkrivaju podatke o putnicima. 

Predloknim izmjenama i dopunama, a u skladu sa Zakljuecima Vlade Cme Gore, donijetim na sjednici
od 28. februara 2013. godine, precizno je definisana nadleinost relevantnog tijela za poslove razgranieenja i
utvrdivanja driavne granice, kao i za pripreme za zakljueivanje medunarodnih ugovora, te propisano da se
dthavna granica obiljekva granienim oznakama u skladu sa medunarodnim ugovorom (elan 1 Predloga
zakona). Odredbe elana 4 Predloga zakona imaju za cilj preciznije definisanje odredbe koja se odnosi na
odredivanje podrueja granienog prelaza propisom Ministarstva unutra:s'njih poslova.

Inovirana tehnitka sredstva kojima se unapreduje rad na granionim prelazima, a eije korikenje ima za cilj
vrgenje automatske provjere podataka uzetih iz isprava lica ill saobraeajnog sredstva koje se provjerava, te
praksa da se podaci uzeti ovom vrstom provjere automatski uporeduju sa bazom podataka Interpola i
nacionalne potable djelatnosti, uvode se kao garancija efikasnijeg otkrivanja krivionih djela i hvatanja
njihovih poeinilaca, to postojeoi zakon nije predvidao Man 5). Navedenim elanom, kao i el. 6 i 7 Predloga
zakona definisan je pojam minimalne graniene provjere, precizirana ovlakenja policijskih sluZbenika, te
dodat novi stay u alarm 44 Zakona kojim je propisano da se pored slueajeva iz stava 1 ovog elana, u
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slueajevima odstupanja od re2ima graniene provjere iz elana 34 Zakona t , otisak ulaznog odnosno izlaznog
gtambilja ne stavlja u putne isprave cmogorskih driavljana, stranaca koji mogu da ulaze u Cmu Goru u skladu
sa medunarodnim ugovorima i propisom o viznom relimu na osnovu lithe karte i driavaljana drZava elanica
Evropske unije.

U pogledu inoviranih sredstava automatske provjere i stvorenih tehniekih moguonosti za efikasno i
kvalitetno obavljanje granione kontrole u vazdu gnom saobradaju, predloknim elanom 52a, koji je usaglagen
sa elanom 3, 4 i 6 Direktive Savjeta 2004182EZ, propisana je obaveza vazdugnog prevoznika da odmah po
zavrgetku prijave putnika za let, Policiji na granienom prelazu na kojem áe putnici udi u Crnu Goru dostavi
potpune i male podatke o putnicima, gte de umnogome doprinijeti efikasnosti u radu graniene kontrole (elan 8
Predloga zakona). U skadu sa iznijetim, a imajuoi u vidu razvoj nautiokog turima, predvidene su izmjene
Nana 57 valedeg Zakona.

Predvidenom dopunom elana 53 Zakona, regulisana je obaveza zapovjednika plovnog objekta ill brodara,
odnosno ovlageenog lica da nakon zavrgene graniene provjere, najlcradim plovnim putem, plovnim objektom
napusti teritorijalne vode Cme Gore, a u cilju sprjeeavanja Icrijumearenja i pretovara roba, krijumearenja ljudi,
kao i sprjeeavanja nezakonitih migracija. Takode, izmjene koje se odnose na evidencije i naein prikupljanja
podataka za njihovo saeinjavanje, pored unapredenja efikasnosti kontrole, imaju za cilj smanjenje finansijskih
sredstava potrebnih za euvanje i skladi gtenje prikupljenih podataka. Navedeno áe bill omogueeno na naein to
óe se podaci dobijeni putem sredstava za video nadzor brisati nakon isteka roka od 30 dana od njihovog
prikupljanja, osim ako su potrebni za vodenje postupka. Raniji rok njihovog euvanja bio je pet godina ho to
je slueaj sa podacima dobijenim uvidom u putne i druge isprave, koji izmjenama nije obuhvaaen. U skladu sa
navedenim, predvidene su izmjene elana 61 vaZeoeg Zakona, kojima se navode i mjere koje se koriste samo u
slueajevima kada postoje osnovi sumnje ili se dobije nalog iz Interpolove ill nacionalne baze koji je osnova da
se vrgi identifikacija lica, odnosno detaljna graniona provjera, koja podrazumijeva fotografisanje, snimanje i
dalctiloskopiranje lica.

U dijelu koji se odnosi na kaznene odredbe predvidena je dopuna elanom 68a kojim su propisane kaznene
odredbe za prevoznika u vazdu gnom saobradaju radi uskladivanja sa elanom 4 Direktive. Takode, u
elanovima 13, 14 i 15 Predloga zakona izvr geno je usaglagavanje kaznenih odredbi sa Zakonom o
prekrgajima2.

Za sprovodenje ovog zakona nijesu potrebna dodatna sredstva u BudZetu Cme Gore.

I elan 34 Zakona o granienoj kontroli ("Sl. list Cme Gore", br. 72/09 od 30.10.2009, 20/11 od 15.04.2011, 40/11 od 08.08.2011)
"U slutaju izuzetnih i nepredvidenih okolnosti koje su dovele do saobraeaja takve ja6ine da vrijeme tekanja na grani6nom
prelazu postaje predugo, i pored toga to su iskori geene sve organizacione i druge moguanosti, moguee je odstupanje od reima
graniene provjere.
Odstupanje iz stava 1 ovog Clana podrazumijeva propu gtanje pojedinih radnji prilikom vrgenja granithe provjere, uvodi se
postepeno i traje dok traju okolnosti koje su ga izazvale.
Odluku o odstupanju od re2ima graniene provjere donosi policijski sluibenik koji rukovodi granienom provjerom na granienom
prelazu.
Policijski slulbenik iz stava 3 ovog elana odreduje prioritetne eiljeve graniene provjere koji treba da budu prilagodeni
konkretnim uslovima, tako data provjera bude uspjegna.
Prilikom odredivanja prioritetnih ciljeva graniene provjere, provjera ulaska po pravilu ima prednost u odnosu na provjeru izlaska
iz erne Gore.
U slueaju odstupanja od re2ima graniene provjere, policijski slulbenik stavlja otisak gtambilja u putne isprave na ulasku u Crnu
Goru i na izlasku iz Cme Gore, u skladu sa Clanom 43 ovog zalcona".

2 "Sl. list Cme Gore", br. 01/11 od 11.01.2011, 06/11 od 25.01.2011, 39/11 od 04.08.2011
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2. Kratak komparativni pregIed iskustava drugih zemalja, ukoliko je moguee

///

3. Wan pregleda Tabele uskladenosti sa odgovarajueim propisima Evropske unije i sa
Nacionalnim programom za integraciju i drugim strategkim dokumentima

Predlog zakona u skladu je sa odredbama elana 82 — Vize, upravljanje granicom, azil i migracija (Glava
VII - Pravda, sloboda i bezbjednost) Sporazuma o stabilizaciji i pridrtffivanju izmedu Evropskih zajednica i
njihovih drlava elanica, s jedne strane, i Cme Gore, s druge strane, eime su u potpunosti ispunjene obaveze
koje proizilaze iz odredbi SSP-a.

Ne postoji odredba primamih izvora prava Evropske unije sa kojom hi se predlog propisa mogao
uporediti radi dobijanja stepena njegove uskladenosti.

U pogledu uskladenosti sa sekundamim izvorima prava Evropske unije, postoji dielimiona uskladenost sa
Direktivom Savjeta 20041821EZ od 29. aprila 2004. godine (32004L0082) o obavezi prevoznika da otkrivaju
podatke o putnicima. Naime, Predlog zakona o izmjenama i dopunama Zakona o granithoj kontroli nije
uskladen sa navedenom direktivom u dijelu koji propisuje brisanje podataka od strane tijela odgovomih za
kontrolu lica na vanjskim granicama prikupljenih u roku od 24 Oasa, dok je djelimieno uskladen u dijelu koji
se odnosi na obavezu prevoznika u vazdu gnom saobradaju da obavje gtavaju putnike o obradi lienih podataka
od strane tijela koja te podatke prikupljaju na granionom prelazu jer ta obaveza vai samo za prevoznika u
vazdugnom saobraoaju koji je registrovan u Cmoj Gori. U Izjavi o uskladenosti nacrta/predloga propisa Cme
Gore s pravnom tekovinom Evropske unije navedeno je da óe se potpuna uskladenost postiei donogenjem
Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o granienoj kontroli, planiranim za decembar 2015. godine, u
skladu sa usvojenim Akcionim planom za poglavlje 24 — Pravda, sloboda i bezbjednost.

Nalazi pregleda Obrasca fiskalnog uticaja i procjene mogueeg uticaja akata na odredene kategorije
stanovnigtva	 privrede

///

4. Napomena

///

5. Spisak svih predstavnika civilnog sektora od kojih su dobijeni dopisi, koji se integralno prilaiu
uz Informativni pregled
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Odbor za bezWednost i odbranu

INFORMATIVNI PREGLED

Broj: 00-63-04/13-9
Odbor: Odbor za bezbjednost i odbranu
Nazis' predloienog akta: PREDLOG ZAKONA 0 IZMJENAMA I DOPUNAMA ZAKONA 0
TAJNOSTI PODATAKA
Pripremila: Shaba Odbora za bezbjednost i odbranu
Datum:18. februar 2013. godine

1. Uvodne informacije o predloienom aktu

Saglasno alarm 93 stay 1 Ustava Crne Gore, poslanici Kluba Socijalistieke narodne pardje Srdan
Mille, Neven Go govie, Vasilije LalogeviO, dr Milorad Balcie, Snelana Jonica, Zdenka Popovi6,
Velizar Kaluderovie, Obrad Gojkovie i mr Aleksandar Damjanovio podnijeli su Skup gtini Cme Gore
Predlog zakona o izmjenama i dopunama Zakona o tajnosti podatalca, 4. februara 2013. godine (br.
23-3/13-3). Predlog zakona je istog dana, u smislu elana 41 Poslovnika Skup gtine Cme Gore,
dostavljen Odboru za bezbjednost i odbranu.

U skladu sa odredbom 61ana 135 stay 2 Poslovnika Skupgtine Cite Gore, Predlog zakona o
izmjenama i dopunama Zakona o tajnosti podataka, upuden je Vladi &Ile Gore radi davanja
migljenja (dopis br. 23-3/13-3/1; EPA 116 XXV od 4. februara 2013.g.). U Mi gljenju, broj: 06-237/4
od 14. februara 2013. godine, se navodi da imajudi u vidu da je Parlamentarni odbor Evropske unije i
Cite Gore za stabilizaciju i pridruZivanje, na svom Petom sastanku odezianom 28. i 29. novembra
2012. godine, usvojio „Deklaraciju i preporuke" koje u stavu 12 pozivaju na dodatne izmjene
Zakona o tajnosti podataka kako bi Odbor za antikorupciju efikasno djelovao, te poziva na jganje
parlamentarnog nadzora nad sprovodenjem usvojenog zakonodavstva i rezolucija, Vlada Cme Gore
poddava rjegenje u elanu 1 Predloga zakona, kojim je predvideno da pristup tajnim podacima bez
dozvole imaju i 61anovi Odbora Skupkine One Gore za antikorupciju. Takode, navodi se da je
neophodno izvrgiti pravno tehnieku obradu dlaria 1 Predloga Zakona o dopuni tajnosti podataka (u
tekshi MiAljenja u stavu 2 se ne navode „izmjene" ve6 samo „dopune" Zakona), tako da glasi:

„U Zakonu o tajnosti podataka l u elanu 26 stay 1 poslije taCke 7 dodaje se nova taka koja glasi:
„7a) elanovi Odbora Skupgtine One Gore za antikorupciju". U datom Mi gljenju Vlada Cite Gore je
podsjetila da je 24. januara 2013. godine dala Mi gljenje na Predlog zakona o dopuni Zakona o
tajnosti podataka koji su podnijeli poslanici Andrija Mandia, Predrag Bulatovie i Koea Pavlovie,
kojim je takode treeno da elanovi Odbora Skupgtine Cite Gore za antikorupciju imaju pristup
tajnim podacima bez dozvole.

1 „SI. list Cite Gore", br. 14/8 od 29.02.2008, 76/09 od 18.11.2009,41/10 od 23.07.2010,40/11 od

08.08.2011, 38/12 od 19.07.2012, 44/12 od 09.08.2012
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U smislu odredbe elana 39 Poslovnika Slcupstine Cme Gore, Predlog zalcona o izmjenama i
doptmama Zakona o tajnosti podataka, upuoen je Zakonodavnom odboru (dopis lx. 23-3/13-3/1;
EPA 116 XXV od 4. februara 2013.g.), koji zaldjudno sa danom upudivanja ovog dolcumenta isti
nije razmotrio.

Shodno odredbi elana 7 taeka 6 Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane („Sl. list Cme Gore", br. 80/10 od 31.12.2010. g.) u vrgenju parlamentarnog nadzora, Odbor
za bezbjednost i odbranu razmatra predloge zakona, drugih propisa i op gtih akata iz oblasti
bezbjednosti i odbrane.

Ustavni osnov za donogenje ovog zakona sadrZ.an je u odredbi elana 16 stay 1 taelca 5 Ustava
Cme Gore, kojom je propisano da se zakonom ureduju i druga pitanja od interesa za Cmu Goru.

Skupgtina Cite Gore 24. saziva, na eetvrtoj sjednici prvog redovnog zasijedanja u 2012. godini
8. maja 2012. godine donijela je Odluku o izmienama i dovunama Poslovnika, kojom je izmedu
ostalog utvrdeno formiranje Odbora za antikorupciiu, lcao stalnog radnog tijela Skup gtine (preporuka
7 Deklaracije i preporuka sa (etvrtog sastanka Parlamentarnog odbora za stabilizaciju i
pridruZivanje Evropske unije i Cite Gore, odrkanog 2. i 3. aprila 2012. godine). Ovaj Odbor,
saglasno Odluci, nadgleda i analizira rad dez'avnih organa, institucija, organizacija i tijela u borbi
protiv korupcije i organizovanog lcriminala; razmatra pitanja i probleme u sprovodenju zakona koji
se odnose na borbu protiv korupcije i organizovanog kriminala i predlale njihove izmjene; predlaie
dodatne mjere za unaprjedenje strategija, akcionih planova i drugih doktunenata koji se odnose na
borbu protiv korupcije i organizovanog kriminala; razmatra predstavke i upuouje ih nadleinim
organima u skladu sa elanom 48a alinejom 1 Poslovnika.

Predlogom zakona elan 26 stay 1 Zakona o tajnosti podataka mijenja se i glasi:

„Pristup tajnim podacima bez dozvole za pristup tajnim podacima ima:

I) Predsjednik Crne Gore;
2) predsjednik Skupitine Crne Gore;
3) predsjednik Vlade;
4) potpredsjednici Vlade, ministri nadleini za unutrainje poslove, vanjske poslove, poslove

finansija i poslove odbrane;
5) driavni tufioci i zamjenici driavnih tualaca;
6) sudije;
7) elanovi Odbora Skup.ftine Crne Gore za bezbjednost i odbranu;
8) elanovi Odbora Skupftine Crne Gore za andkorupeiju;
9) elanovi anketnog odbora koji je osnovan odlukom Skup.ftine Crne Gore povodom ostvarivanja

parlamentarne istrage;
10)elanovi Savj eta nezavisnog nadzornog organa za zactitu lienih podataka i pristup

informachama;
11)Zatitnik ljudskih prava i sloboda Crne Gore;

2



SKUPaTINA CRNE GORE
Odbor za bezbjednost i odbranu

12) branilac okrivljenog, osim u sludajevima propisanim Zakonikom o Icrivienom postupku."

Za sprovodenje ovog zakona nije potrebno obezbijediti sredstva iz Budieta Cme Gore.

2. ICratak komparativni pregled iskustava drugih zemalja, ukoliko je moguee

///

3. Nalazi pregleda Tabele uskladenosti sa odgovarajueim propisima Evropske unije i sa
Nacionalnim programom za integraciju i drugim strateakim dokumentima

Uz Predlog zakona nije dostavljena Tabela uskladenosti sa odgovaraju4im propisima
Evropske unije i sa Nacionalnim programom za integraciju i drugim strate gkim doktunentima.

Parlamentarni odbor za stabilizaciju i pridru2ivanje na Petom sastanku, odridanom 28-29.
novembra 2012. godine, u skladu sa elanom 3 svog Poslovnika i elanom 125 Sporazuma o
stabilizaciji i pridruiivanju izmedu EU i Crne Gore, uputio je Deklaraciju i preporuke Savjetu za
stabilimeiju i pridmiivanje i institucijama u Cmoj Gori i Evropskoj uniji. U preporuci 12 je,
izmedu ostalog, sadr2a. n poziv na dodatne izmiene Zakona o tainosti nodataka, kako bi Odbor za
antikorunciiu dikasno clielovao. 

4. Nalazi pregleda Obrasca fiskalnog uticaja i procjene mogueeg uticaja akata na
odredene kategorije stanovni gtva i/ili privrede

///

5. Napomena

6. Spisak svih predstavnilca civilnog sektora od kojih su dobijeni dopisi, koji se integralno
prilaiu uz Informativni pregled
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Odbor za bezbjednost i odbralit
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SLU2BENA ZABILJESKA

Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu Mevludin Nuhod2i6 sastao se 19.
decembra 2013. godine sa koordinatorom EU za borbu protiv terorizma, Gilles De
Kerchove-im.

Pored koordinatora EU za borbu protiv terorizma, g. Gilles De Kerchove-a,
ueetee u radu sasatanka uzeli su i'Se Delegacije EU u Crnoj Gori Mitja Drobnie, ef
Politiekog sektora pri Delegaciji EU, Alberto Cammarata i sluibenica za politieka pitanja
pri Delegaciji EU, Annalisa Giansanti.

lspred slutbe Odbora, sastanku su prisustvovali I sekretarka Zorana Baeovie i
volonterka Nevena Cabarkapa.

Sastanak je pada() u 9 sati. •

U uvodnom obratanju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2io je posebno
istakao znadaj otvaranja pregovoradkog poglavlja 24 — Pravda, sloboda i bezbjednost,
istieuti da je Crna Gora drlava koja te2i evroatlanskim integracijama pa svim pitanjima,
sa posebnim osvrtom na pitanja bezbjednosti. Komponenta nacionalne bezbjednosti je
znaaajan i neodvojivi dio medudriavne saradnje sa susjednim dr2avama, sa dr2avama
u regionu, na nivou Evrope, pa i tire, te se torn pitanju mora pristupati sa najvetom
patnjom i odgovornotou, naglasio je Nuhod2i6 i dodao da se u okviru toga moraju, sa
puno politiokog senzibiliteta, analizirati i potencijalni bezbjedonosni rizici za Crnu Goru,
istieuoi da su demokratizacija druttva i jadanje institucija dr2ave, njihova kadrovska i
tehniOka osposobljenost, profesionalan i nezavisan odnos prema bezbjednosti i
izazovima, osnovna odbrana od svih bezbjedonosnih rizika za Crnu Goru.

Predsjednik Odbora ukazao je na einjenicu da analiza sadatnjeg stanja pokazuje da
Crna Gora u prethodnom periodu nije bila suotena sa krivienim djelom terorizma.
Istakao je, medutim, da pristup Crne Gore u borbi protiv terorizma podrazumijeva da
savremeni terorizam ne poznaje granice dr2ava i da se smatra medunarodnim - u
smislu ciljeva i natina djelovanja, te stoga i odgovori na uzroke, pojave i posljedice
trebaju biti izraz zajedniOkog djelovanja sa medunarodnom zajednicom. Nuhod2i6 je
ocijenio da uspostavljanje savremenog i sveobuhvatnog zakonodavnog okvira, u skladu
sa relevantnim medunarodnim standardima, predstavlja jedan od kljuenih uslova za
efikasnu prevenciju i suzbijanje terorizma, kao i da brojnost dr2avnih organa i institucija
angabvanih u protivteroristitkom djelovanju nalate uspostavljanje djelotvornog
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mehaniznna koordinacije u formulisanju i sprovodenju sveobuhvatne politike u ovinn
oblastima. U torn kontekstu, predsjednik Odbora, upoznao je goste da je Vlada Crne
Gore 30. septembra 2010. godine usvojila Strategiju za prevenciju i suzbijanje
terorizma, pranja novca i finansiranja terorizma, za period od 2010-2014, zajedno sa
Akcionim planom za njeno sprovodenje. Apostrofirajudi jo§ jednom da je kvalitetan
pravni okvir antiteroristiokog djelovanja preduslov za stvaranje institucionalnog,
Nuhodho je izrazio mi§ljenje da dr2avne institucije treba da su na visokom nivou
obudenosti i spremnosti da odgovore svakom antiteroristiekom zadatku, kako
preventivno, tako i represivno. S tim u veal, upoznao je goste sa institucijama u Crnoj
Gori koje mogu odgovoriti teroristiokim napadima, istieudi Specijalnu antiteroristieku
jedinicu u okviru Uprave policije i Upravu za sprjedavanje pranja novca i finansiranja
terorizma.

Sa posebnim osvrtom na sprovodenje nadzorne uloge Parlamenta, odnosno Odbora za
bezbjednost i odbranu, Nuhod2id je kao vainu polaznu osnovu istakao znadaj usvajanja
i trogodi§nje implementacije Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane, kojim su znatno pro§irena i ojaeana ovla§denja, all i odgovornost Odbora.
Posebno je ukazao na dosljednu realizaciju nadleinosti razmatranja godithjih izvjeetaja
o radu Ministarstva odbrane i Vojske Crne Gore, Agencije za nacionalnu bezbjednost,
Ministarstva unutra§njih poslova, kao i posebnih informacija o svim aktuelnim pitanjima
u sektoru bezbjednosti i odbrane posmatrajudi ih kroz forme kontrolnog i konsultativnog
saslu§anja. S tim u vezi, predsjednik Nuhod2id upoznao je goste da je Odbor za
bezbjednost i odbranu realizovao kontrolno saslu§anje direktora Agencije za nacionalnu
bezbjednost na temu organizacije i djelovanja pripadnika vehabijskog pokreta u Crnoj
Gori i s tim u veal jednoglasno zakljueio da Agencija za nacionalnu bezbjednost na
profesionalan, sistematidan i sveobuhvatan nadin, u skladu sa svojim nadleinostima,
sagledava sve aspekte kompleksnog fenomena kakav je vjerski ekstremizam i
radikalizam, a koji je prepoznat i kroz djelovanje ekstremnih pripadnika vehabizma.

Koordinator EU za borbu protiv terorizma, Gilles De Kerchove, izrazio je
zadovoljstvo §to je u prilici da sa predsjednikom Odbora za bezbjednost i odbranu
diskutuje o ovako znaaajnoj temi, nagla§avajudi da medunarodna zajednica ima pred
sobom izuzetno slo2en zadatak. U tom kontekstu, koordinator EU za borbu protiv
terorizma, saglasio se da je uloga Parlamenta od izuzetne va2nosti. Takode, ocijenio je
da svaka driava mora svojim gradanima obezbjediti mir, stabilnost i sigurnost, kao i
ambijent u kojem gradani mogu ostvariti i uhvati svoja prava. U daljem obradanju, De
Kerchove je izrazio zainteresovanost za ulogu Crne Gore u regionu u pogledu
zajednieke bezbjednosne i odbrambene politike, kao i nadanje da de na ovu temu i u
bududem periodu bill u prilici da saraduje sa Odborom za bezbjednost i odbranu.

Udesnici sastanka zajedniaki su apostrofirali znaeaj pravovremene borbe protiv
teroriznna i njene adekvatne prevencije u cilju sprjedavanja potencijalnih opasnosti od
nastanka ovih pojava koje ne poznaju granice driava i globalnog su karaktera. Takode
je ocijenjeno da, u kontekstu integrativnih procesa, Crna Gora u1a2e napore kako bi na
najbolji naain ispunila svoju evropsku agendu. Istaknuto je i da Crna Gora §alje jasnu
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poruku medunarodnoj zajednici da je na temeljima evropskih vrijednosti i u narednoj
integrativnoj fazi spremna predstavljati konstruktivnog partnera svim driavama regiona
i 'tire i biti promoter zajednidkih evropskih vrijednosti, sa posebnim osvrtom na sna2enje
kapaciteta u sektoru odbrane i bezbjednosti i jadanje parlamentarne kontroIe ovih
struktura.

Sastanak je zavr§en u 10 sati.

ZABILJESKU SACINILA

Zorana Baeovit,

sekretar Opora

(1)ora_ bat-0
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Clanovi Odbora za bezbjednost i odbranu sastali su se 28. novembra 2013. godine sa
t efom Divizije za Zapadni Balkan pri Evropskoj sluibi za vanjske poslove, Jonas Joansson-om.
Na sastanku su utestvovali predsjednik i elanovi Odbora: Mevludin Nuhothit, Radivoje
Niktevit, Luid Ljubo Skrelja, Suljo Mustafit, Vasillje Lalotevid, Velizar Kaluderovit i Nebojta
Medojevit.

Ispred sluibe Odbora, sastanku su prisustvovali sekretarka Zorana Batovit, savjetnik
Slavita Stekid, saradnica Vera Damjanovit i volonteri Nevena Cabarkapa i Adnan Crnovrtanin.

Delegaciju Evropske slu2be za vanjske poslove einili su: Joan Joansson, ef Divizije za
Zapadni Balkan pri Evropskoj sluibi za vanjske poslove; Herbert Pribitzer, desk officer za Crnu
Goru; Mitja Drobnit, tef Delegacije EU u Crnoj Gori; Alberto Cammarata, ef Politiekog sektora
pri DEU i Analisa Giansanti, slukbenica za polititka pitanja pri DEU.

Sastanak je podeo u 16 sati i 15 minuta.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhocliit podsjetio je goste da je Crna Gora od obnove
nezavisnosti, maja 2006. godine opredijeljena za evropske i evroatlantske integracije, te da su
alanstva u Evropskoj uniji i NATO-u definisana kao spoljnopolitioki ciljevi Crne Gore. Takode,
istakao je da je Crna Gora jedna od vodetih zemalja u regionu u pogledu postignutih rezultata i
reformi na putu evropskih integracija, i naglasio da to nije videnje samo crnogorske javnosti vet
da potvrdu za iznijeto Crna Gora svakodnevno dobija i u evropskim krugovima. Naglasio je da
uspjeh Crne Gore u integracionim procesima lei' u dobro postavljenom zakonodavnom okviru,
kao i napretku u pogledu reformi koje se uspjetno sprovode kako bi se institucije sistema
prilagodile i pripremile za adekvatan rad i puni doprinos evropskom sitemu. Predsjednik je
ukazao na znataj uloge Skupttine, kao krovne institucije u kreiranju adekvatnog zakonodavnog
okvira, kao i na njenu odgovornost u efikasnom i uspjetnom sprovodenju parlamentarnog
nadzora i naglasio da je Skupttina intezivno ukljutena u oba procesa integracija kako evropskih
tako i evroatlantskih. Predsjednik je u svom obratanju goste upoznao da je do 2010. godine rad
Odbora bio zasnovan na zakonodavnom okviru koji su oinili Poslovnik Skupttine Crne Gore,
Zakon o odbrani, Zakon o Vojsci, Zakon o policiji, Zakon o Agenciji za nacionalnu bezbjednost i
kao i ostali propisi koji su regulisali oblast nadleinosti i djelovanja organa i institucija u sektoru
odbrane i bezbjednosti, te da je uz uvaiavanje potrebe koju je donijela praksa da se na
sveobuhvatan natin definite zakonodavni okvir za sprovodenje parlamentarnog nadzora,
unaprijede ovlattenja Odbora i da se prije svega kroz razvoj odredenih mehanizama nadzora
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osigura pottovanje ljudskih prava i sloboda i zakonito postupanje u radu, u decembru 2010.
godine usvojen Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane
konsenzusom svih poslanika, a na inicijativu Odbora, kao predlagada. Takode, podsjetio je da u
svom redovnom radu na osnovu Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane, Odbor prati aktivnosti organa i institucija u sektoru odbrane i bezbjednosti u cilju uvida
u ostvarivanje zacrtane politike i, izmedu ostalog, razmatra redovne i vanredne izvjettaje o radu
Ministarstva odbrane i Vojske Crne Gore, Ministarstva unutratnjih poslova, Agencije za
nacionalnu bezbjednost i drugih organa i istitucija iz ove oblasti, razmatra predloge zakona,
predloge za imenovanje rukovodilaca u ovom sektoru, sprovodi kontrolna i konsultativna
saslutanja, i sa posebnom painjom vodi raduna o pottovanju politiake, ideolotke i interesne
neutralnosti u radu navedenih organa i institucija. Predjsednik je ukazao na ukljudenost Odbora
i u cjelokupan proces finansiranja sektora bezbjednosti i odbrane od planiranja budieta, preko
usvajanja zakona o budietu do razmatranja opravdanosti utrotka opredijeljenih budietskih
sredstava, i istakao dobru saradnju sa Dr2avnom revizorskom institucijom dije izvjettaje koji
tretiraju potrotatke jedinice iz nadleinosti Odbora redovno i sa punom painjom razmatra,
shodno Zakonu o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane. Predjsednik je
podsjeto na zasluge i udette Odbora za bezbjednost i odbranu u pogledu pokretanja odredenih
postupaka u sludajevima „Sado", „Listing" i „Telekom" i istakao da de Odbor pratiti dalje
postupanje nadleinih institucija u ovim sludajevima do njihovog konadnog rjetavanja, tto je
jedan od preduslova za napredak Crne Gore u integracionim procesima.

Sef Divizije za Zapadni Balkan pri Evropskoj sluthi za vanjske poslove, Joan Joansson
izrazio je zadovoljstvo tto je u prilici da sa Olanovima Odbora za bezbjednost i odbranu
diskutuje o aktuelnim temama relevantnim za integracione procese Crne Gore na putu ka
njenom punopravnom dlanstvu u Evropskoj uniji i NATO-u. Joansson je u svom obradanju
potvrdio da je Crna Gora vodeda zemlja regiona u evropskim i evroatlantskim integracionim
procesima, te da je sama zasluina za to mjesto, i izrazio nadanje da de nastaviti da se krete u
torn smjeru, istim ih vedim intezitetom, kako bi tto prije postala punopravna Olanica Evropske
unije i NATO-a. lzrazio je zainteresovanost za ulogu Crne Gore u regionu u pogledu zajedniOke
bezbjednosne i odbrambene politike i istakao da, kao predstavnik Evropske sluibe za vanjske
poslove, pored pitanja koja su vezana za evropske integracije od dlanova Odbora takode
outi i stavove po pitanju evroatlantskih integracija.

Clan Odbora Nebojta Medojevid je istakao da je stranka koju predstavlja Pokret za
promjene, opredijeljena za evropske kao i evroatlantske integracije i da podriava ulazak Crne
Gore u NATO i Evropsku uniju, iako je ona trenutno dio Demokratskog fronta, koalicije
opzicionih stranaka od kojih vetina nije pozitivno oprijedjeljena za ulazak Crne Gore u
Sjevernoatlantski savez. Naglasio je da je, i pored opredjeljenja da Crna Gora postane
punopravna elanica ovog saveza, zagovornik da se o torn pitanju izjasne gradani na fer i
demokratskom referendumu. Medojevid je podsjetio goste da Crna Gora ispunjava svoje
obaveze predvidene Akcionim planom za dlanstvo all da i dalje deka poziv za tlanstvo, i izrazio
zabrinutost da su nedovoljno dobro sprovedene reforme u sektoru bezbjednosti i odbrane razlog
izostanka istog. Takode, istakao je da vladajuda koalicija odgovornost za izostanak poziva za
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Olanstvo prebacuje na opoziciju plasirajudi u javnost informaciju da je za ulazak Crne Gore u
NATO potrebna dvotredinska vedina u parlamentu koju trenutno pa tom pitanju ne mogu
obezbjediti, te za navedeno krive opoziciju koja time opstruira elanstvo Crne Gore u NATO.
lstakao je i to da u Ustavu Crne Gore ne postoji odredba koja na ovaj nadin definite ovo pitanje,
tako da odgovornost za izostanak poziva treba potraiiti u redovima vladajude koalicije.

Poslanik Vasilije Lalotevit je apostrofirao einjenicu da u Crnoj Cori postoji konsenzus po
pitanju ulaska Crne Gore u Evropsku uniju, da su svi kadrovi i kapaciteti usmjereni u pravcu da
ona at° prije postane alanica Evropske unije i da svoj maksimalan doprinos evropskoj zajednici.
On je istakao jaku ulogu Skupttine i njenih radnih tijela u integracionim procesima, i naglasio da
Odbor za bezbjednost i odbranu, Odbor za za medunarodne odnose i iseljenike i Odbor za
evropske integracije daju snaian doprinos pradenju i snaienju ovih procesa. Takode, istakao je
da je nakon usvajanja Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane
Odboru dat tirok spektar mehanizama za sprovodenje parlamentarne kontrole nad sektorom
bezbjednosti i odbrane, i da oni za sada funkcionitu veoma dobro, a tome u prilog je istakao
besprjekornu saradnju sa institucijama iz ovog sektora. Lalotevid je naglasio da je rezultat
izostanka poziva za elanstvo u NATO Iota komunikaciona strategija, te samim tim veoma mali
stepen informisanosti gradana o onome to predstavlja Sjevernoatlantski savez, tto za krajnji
rezultat ima nedovoljnu podrtku javnosti za ulazak Crne Gore u ovaj savez. Kao jedan od
razloga za protivljenje olanstvu nate driave u NATO savezu naveo je detavanja iz 1999.
godine i oinjenicu da za datu akciju nije obezbijedena saglasnost Savjeta bezbjednosti
Ujedinjenih nacija.

Clan Odbora Suljo Mustafid istakao je da su evropski i evroatlantski ingergacioni procesi
medusobno komplementarni i da te Crna Gora nastaviti sa sprovodenjem reformi kako bi tto
prije postala punopravna elanica Evropske unije i NATO-a. Naglasio je da Botnjatka stranka
koju predstavlja podriava oba integraciona procesa i da de dati svoj doprinos u njihovom
sprovodenju, jer su alanstva u ove dvije zajednice od presudne vainosti za prevenciju od
situacija koje su potresale ove prostore devedesetih godina. U nastavku izlaganja je istakao da
Crna Gora kao multietniana i multikulturalna driava doprinosi stabilnosti u regionu, i ukazao da
elanstvo u ovim zajednicama predstavlja i preduslov ekonomskog prosperiteta. Poslanik
Mustafid je ocijenio da Komunikaciona strategija o evroatlantskim integracijama Crne Gore nije
dala otekivane rezultate istieudi da je treba unaprijediti, narotito imajudi u vidu da znaaajan
procenat gradana nema izdefinisan sta y o alanstvu Crne Gore u NATO, i izrazio nadu da de u
predstojedem periodu vie painje biti posvedeno komunikacionoj strategiji sa einem boljeg
informisanja gradana o Sjevernoatlantskom savezu i rasta podrtke javnosti za elanstvo.

Poslanik Luid Ljubo gkrelja saglasio se sa kolegama pa pitanju postojanja konsenzusa u
odnosu na elanstvo Crne Gore u Evropskoj uniji, i izrazio zadovoljstvo to su svi kapaciteti u
driavi usmjereni na ispunjavanje obaveza kako bi tto prije postafi dio evropske zajednice. Po
pitanju evrotalntskih integracija i ulaska Crne Gore u NATO istakao je da je potrebno saeekati
zvaniani poziv za elanstvo, nakon dega bi zajedniaki odlueili na koji nadin i kada pristupiti
Sjevernoatlantskom savezu.
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elan Odbora Velizar Kaluderovid u kontekstu regionalne saradnje podsjetio je na
problem nerijeaenog pitanja Prevlake sa Hrvatskom, i podsjetio da je upravo taj problem
devedesetih godina predstavljen kao povod za oruiani sukob, i izrazio nadu da de vlasti erne
Gore i Hrvatske u et° skorijem roku uspjeti da se sloie po tom pitanju i dodu do najoptimalnijeg
rje§enja. Kaluderovid je izrazio zainteresovanost za pitanje odnosa Evropska unija — NATO,
iznio stay da SAD, kao vodeda vojna i ekonomska sila, imaju prevelik uticaj na NATO i istakao
zabrinutost u pogledu legitimnosti dono§enja odluka u ovom savezu, imajudi u vidu iznijeti stay.

Poslanik Radivoje Nikdevid naglasio je da je Crna Gora relativno mlada ddava a da je i
uprkos tome za kratko vrijeme postala znadajan einilac u regionu. Takode, istakao je da se
uspjeh u sprovodenju reformi sektora bezbjednosti i odbrane koje prati Odbor za bezbjednost i
odbranu, moie sagledati kroz dinjenicu da je Crna Gora nakon samostalnosti uspjela da
reformite i izgradi profesionalnu vojsku podev§i od same nule, te da se proces reformi u torn
kao i ostalim segmentima sektora odbrane i bezbjednosti nastavlja kako bi Crna Gora §to prije
postala punopravna dlanica Evropske unije i NATO-a. Oswald se na problem Pre ylake koji je
iznio poslanik Kaluderovid, Nikdevid je istakao da su formirane radne grupe u Crnoj Gori i
Hrvatskoj koje predano rade na iznalaienju adekvatnog rje§enja i izrazio nadu da de rje§enje
biti iznadeno u to skorijem roku, kako ovaj problem ne bi predstavljao potencijalnu kodnicu u
integracionim procesima Crne Gore.

Sef Divizije za Zapadni Balkan pri Evropskoj sluibi za vanjske poslove, Jonas Joansson
je istakao da se Crna Gora nalazi na veoma zahtjevnom i izazovnom putu evropskih i
evroatlantskih integracija, te da se pred njom nalaze veoma va2ne odluke koje mora donijeti, i
izrazio nadu da de te odluke biti donijete u cilju daljeg prosperiteta driave i njenih gradana.
Takode, naglasio je da i pored komplementarnosti inegracionih procesa u praksi postoje ddave
koje su alanice Evropske unije ali ne i NATO-a i obratno, i istakao da je na Crnoj Gori odluka o
tome da Ii de biti dlanica jedne ill obije zajednice. Gospodin Joansson je izrazio nadanje da de u
bududem periodu Odbor biti u prilici da saraduje sa Evropskom sluiloom za vanjske poslove
kroz ude§de na zajedniekim konferencijama i seminarima, sa ciljem produbljivanja dalje
saradnje.

Sef Delegacije EU u Crnoj Gori, Mitja Drobnid istakao je da je Evropska sluiba za
vanjske poslove u predhodnom periodu sa velikom painjom pratila napredak u integracionim
procesima Crne Gore, da de kroz najavljenu saradnju sa Odborom od strane gospodina
Joansson-a nastaviti u tom smjeru, i naglasio da je veoma bitno da njeni predstavnici u
narednom periodu duju stavove poslanika o pitanjima relevantnim za integracione procese,
kako bi Crnoj Gori mogli pruiiti pomot u ostvarivanju ciljeva preuzetih iz evropske agende.

Predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2id istakao je da de Crna Gora u narednom periodu
sve napore kako bi se ato efikasnije sprovela komunikaciona sttrategija koja bi doprinijela

rastu procenta podrtke javnosti za ulazak Crne Gore u NATO. Takode, naglasio je da de Crna
Gora nastaviti sa sprovodenjem reformi sa ciljem ispunjavanja ciljeva potrebnih za punopravno
olanstvo u Evropskoj uniji i NATO-u.

4



SKUP§TINA CRNE GORE
Odbor za bezbjednost i odbranu

Na sastanku je zajednieki ocijenjeno da Crna Gora predstavlja vodeau driavu u regionu
u pogledu integracionih procesa, da kao takva daje dobar primjer ostalim zemljama koje se
nalaze u ovim procesima, i time sna2no doprinosi snaienju regionalne saradnje koja je od
suMinske va2nosti za napredak regiona.

Sastanak je zavr'Sen u 17 sati 130 minuta.

ZABILJE8KU SACINILA

Zorana Baaovid,

sekretar Odbt-acitoLt
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sa konferencije

„Strate§ko komuniciranje procesa evroatlantskih integracija"

25. novembar 2013. godine, Podgorica

Predsjednik i alanovi Odbora za bezbjednost i odbranu Mevludin Nuhod2id,
Borislav Banovie, Vasilije Lalo§evie i poslanik Goran Danilovio ueestvovali su 25.
novembra 2013. godine na konferenciji „Strate'gko komuniciranje procesa evroatlantskih
integracija", koja je odr2ana u Podgorici u organizaciji Centra za demokratsku tranziciju
(CDT). U svojstvu predstavnika SluThe Skup§tine, skupu je prisustvovala saradnica u
Odboru za bezbjednost i odbranu Vera Damjanovia.

***

Poslanici su izlagali u okviru prvog panela na temu „Uloga Skup gtine i politiekih
partija u komuniciranju evroatlantskih integracija", kojim je moderirao izvf§ni direktor
Centra za demokratsku tranziciju Dragan Koprivica.

Tokom diskusije bibo je rijeei o razlieitim aspektima elanstva Cme Gore u NATO,
sa posebnim osvrtom na informisanje gradana o implikacijama procesa evroatlantskih
integracija i efektima punopravnog elanstva u NATO savezu i ulogu Skup'Stine i
politiekih partija na torn planu.

Zajednieki je ocijenjeno da je potrebno posvetiti dodatnu pa2nju objektivnom i to
§irem informisanju gradana o putu Crne Gore u NATO, lcroz otvoren dijalog sa
argumentima za i protiv u duhu medusobnog razumijevanja i tolerancije. Takode,
ueesnici panela su se saglasili o vainosti uloge Skup gtine u ovom procesu, te potrebi
vodenja intenzivnije rasprave na plenumu, kao i na sjednicama radnih tijela na datu temu.

Drugim panelom pod nazivom „Mediji i NATO integracije" moderirala je
zamjenica direktora TV Vijesti Marijana Bojanie dok su svoja razmi'Sljanja na navedenu
temu podijelili sa ueesnicima zamjenik glavnog i odgovornog urednika u ND Vijesti,
Nedeljko Rudovie, §efica dopisni gtva Radija Slobodna Evropa Slavica Brajovie, urednica
u NIN-u Antonela Riha i dikretor Medija centra iz Sarajeva Boro Kontia.

Tokom diskusije ukazano je na va2nu ulogu medija u procesu informisanja
gradana o svim aspektima evroatlantskih integracija, apostrofiran znaeaj objektivnog
pristupa ovim pitanjima, te napravljen osvrt na uticaj uredivaekih politika na naeine
izvjegtavanja i iskustva zemalja regiona po ovom pitanju.
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0 pogledu medunarodne zajednice na odnos Crne Gore i NATO u okviru trekg
panela govorili su zamjenik ambasadora Savezne Republike Njemaeke u Crnoj Gori, Olaf
Poeschlce, zamjenik ambasadora Sjedinjenih Ameriekih Drava u Crnoj Gori, Douglas
Jones i ambasador Republike Slovenije u Crnoj Gori, N.J.E. Vladimir GaspariO.

Tokom diskusije bibo je rijeei o okkivanjima od predstojeaeg NATO Samita u
Londonu, kao i o temama koje oe eventualno biti na dnevnom redu skupa. S tim u vezi,
naglagen je znaeaj donoknja smjernica o daljem angaimanu medunarodne zajednice u
Avganistanu, kao i razmatranje pitanja koja se odnose na koncept pametne odbrane,
unapredenje odnosa sa zemljama elanicama Partnerstva za mir i finansijskom aspektu
funkcionisanja Alijanse. Imajuoi u vidu posveOenost NATO saveza politici otvorenih
vrata, apostrofiran je napredak One Gore u sprovodenju reformi, te ukazano na vaThost
informisanja gradana o elanstvu nak drZave u NATO.

***

Pored predstavnika SkupAtine Crne Gore, u radu skupa su uzeli ueeke i
predstavnici organa i institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, diplomatskog kora, kao
i nevladinog sektora koji u svom radu tretiraju pitanja iz predmetne tematike.

IzvjeStaj saeinila:

Veraji	 ovic
S a1 au Odboru za bezbjednost i odbranu

	
PREDSJEDNIK

Mevludin NuhodZit

r

il
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Crna Gora
SKUPTINA
ODBOR ZA BEZBJEDNOST I ODBRANU

Br. 004W1 -Q'6 tL ttt
Podgorica, 31. oktobra 2013. godine

SKUP§TINA CANE GORE
ODBORU ZA MEDUNARODNE ODNOSE I ISELJENIICE

-predsjedniku doe. dr Miodragu VUKOVICU-

Pogtovani,

U skladu sa elanom 210 stay 3 Poslovnika SkuStine Cite Gore, podnosim IzvjeAtaj o
ude§ou delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu na Regionalnom seminaru za parlamentarce
o OEBS-ovom Kodeksu ponaania u politieko-vojnim aspektima bezbiednosti, odrianom u
periodu 23-25. oktobra 2013. godine u Konjicu, Bosni i Hercegovini.

S patovanjem,

EF DELEGACIJE
Mevludin Nuhocaie
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IZVJEgTAJ

o ueefeu delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu Skupftine Crne Gore

na

REGIONALNOM SEMINARU ZA PARLAMENTARCE

0 OEBS-ovom KODEKSU PONASANJA U POLITIeKO-VOJNIM ASPEKTIMA
BEZBJEDNOSTI

Konjic, Bosna i Hercegovina

23-25. oktobar 2013. godine

Delegacija Odbora za bezbjednost i odbranu ueestvovala je na Regionalnom seminaru za
parlamentarce o OEBS-ovom Kodeksu ponesanja u politielco-vojnim aspektima bezbjednosti,
odrianom u Konjicu, Bosni i Hercegovini od 23. do 25. oktobra 2013. godine.

Skup je organizovala Misija OEBS-a u Bosni i Hercegovini u saradnji sa Zajednielcom
komisijom za odbranu i sigumost Parlamentame skup§tine Bosne i Hercegovine i OEBS
Centrom za sprjeeavanje konflikata, uz poclegku RACVIAC-a, DCAF-a i NATO §taba u
Sarajevu.

Seminar je predstavljao forum za razmjenu iskustava o dosada gnjim rezultatima u
sprovodenju parlamentarnog nadzora nad sektorom odbrane i bezbjednosti, sa posebnim osvrtom
na kontrolu budieta, izgradnju integriteta u oblasti odbrane, te ulogu poslanika u za§titi ljudslcih
prava pripadnika oru2anih snaga. Pored navedenog, na skupu je bibo rijeei o prinicipima i
obavezama sadr2anim u OEBS-ovom Kodeksu pona§anja u politielco-vojnim aspektima
bezbjednosti.

U radu skupa ueestvovali su predsjednik i elanovi Odbora za bezbjednost i odbranu
Mevludin Nuhodne, Obrad Mio Stani ge i Velizar Kaluderovia, dok je ispred sluThe Odbora
skupu prisustvovala Vera Damjanovie.

***

Uvodna izlaganja na seminaru imali suet' Misije OEBS u Bosni i Hercegovini,
ambasador Fletcher M. Burton, elan Zajednieke komisije za odbranu i sigumost Parlamentame
skup'S'tine Bosne i Hercegovine, Krunoslav Vrdoljak, specijalni predstavnik Parlamentame
skupgtine OEBS-a za jugoistoenu Evropu, Roberto Batelli i predstavnik OEBS Centra za
spreeavanje konflikata, Fabian Grass
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Uvodni6ari su ukazali na vi2nost parlamentarne dimenzije saradnje zemalj a regiona, kao
i na znitaj primjene OEBS-ovog Kodeksa pona ganja u politielco-vojnim aspektima bezbjednosti,
te na ulogu parlamenata u ovom procesu, istieuei da bezbjednost i stabilnost regiona donosi
prosperitet svakoj zemlji pojedingno, sa posebnim osvrtom na odrlanje kontinuiteta u
kvalitetnom sprovodenju demokratskog nadzora. Pored navedenog, podsjetili su da Kodeks
ponaganja predstavlja sponu izmedu ljudske i vojno-politieke dimenzije bezbjednosti u ovoj
medunarodnoj organizaciji.

0 osnovnoj strukturi i sadrZaju Kodeksa pona ganja u politiolco-vojnim aspektima
bezbjednosti, njegovoj implementaciji, razmjeni iskustava i ulozi parlamenata u ovom procesu
govorili su gef Verifikacione jedinice ‘ vajcarske i zamjenik gefa za Evroatlantsku bezbjednosnu
saradnju, pukovnik Prasenjit Chaudhuri, koordinator za Kodeks pona ganja i vojni savjetnik
Stalne misije Savezne Republike Njemaeke pri OEBS-u, potpukovnik Detlef Hempel,
predstavnik OEBS Centra za spreeavanje konflikata, Fabian Grass i predstavnica Misije OEBS-a
u Bosni i Hercegovini Sanja Catibovio.

Izlagaei su predstavili strukturu Kodeksa, sa posebnim osvtom na normativne i
funkcionalne elemente, zatim proces godi gnje razmjene informacija kroz popunjavanje upitnika
o svim aspektima ovog dokumenta, te anketu sugestija sa Druge godi gnje diskusije o
implementaciji Kodeksa, odriane u julu tektiOe godine. Takode, bibo je rije6i o aktivnostima
OEBS-a u pru2anju podrgke primjeni Kodeksa, vaThosti implementacije Rezolucije Savjeta
bezbjednosti Ujedinjenih nacija 1325, kao i mehanizama za spreeavanje Sirenja oru2ja za
masovno unigtenje. U skladu sa navedenim, apostrofirano je da implementacija Kodeksa
prevazilazi okvire nadlanosti jednog sektora zemalja ueesnica, te da su istinska koordinacija i
saradnja neophodni kako bi se jedinstveni principi i obaveze Kodeksa primjenili u praksi.

Prva sesija bila je posveeena temi „Nadzor nad sektorom bezbjednosti i odbrane" sa
posebnim osvrtom na ulogu parlamenta. Nakon izlaganja koordinatorke na projektima u DCAF-
u, Teodore Fuior uslijedile su prezentacije predsjednika Odbora za bezbjednost i odbranu,
Mevludina Nuhod2i6a i predstavnika Direkcije za odbrambenu politiku Ministarstva odbrane
Republike Slovenije prof dr Filipa Tunji6a. Sesijom je moderirao direktor Centra za
bezbjednosnu saradnju (RACVIAC), ambasador Branimir Mandl&

Koordinatorka na projektima, Teodora Fuior govorila je o principima demokratskog
upravljanja u sektoru bezbjednosti i istalcla vaThost proaktivnog pristupa u djelovanju. Govoreei
o stanju u zemljama jugoistoene Evrope ukazala je na dobro postavljene mehanizme nadzora,
razvoj nacionalnih kapaciteta, kao i na proces evropskih i evroatlantskih integracija u svojstvu
polcretaea reformi u ovoj oblasti. Sa druge strane, osvrnula se na moguee probleme koji se
ogledaju u nepogtovanju principa rodne ravnopravnosti, nedostatku politieke volje u odredenim
situacijama, nedostatak ekspertiza i kulturu tajnosti.
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U svom izlaganju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2i6 je istakao da samo jasno
postavljene nadlekosti i ravnotek izmedu funkcionalnosti i odgovomosti relevantnih organa i
institucija u ovom sektoru jesu garant stabilnosti na nacionalnom, regionalnom i medunarodnom
planu. Apostrofirao je da realizacija Zakonom utvrdenih obaveza, rasprava na sjednicama
Odbora i proaktivan pristup elanova ovog radnog tijela aktuelnim pitanjima predstavljaju jasan
pokazatelj kvaliteta zakonskog rjegenja, te razumijevanja vaMosti pomenute oblasti. U nastavku,
predsjednik Odbora je ukazao da su u zakonskim odredbama ugradena i ispo gtovana naeela
OEBS-ovog Kodeksa ponaganja u politieko-vojnim aspektima bezbjednosti, posebno imajuoi u
vidu da je bezbjednost nedjeljiva, te da se hoz kontinuiranu komunikaciju i dijalog sa svim
relevantim subjektima u sektoru odbrane i bezbjednosti, razvoj i unapredenje saradnje na
nacionalnom i medunarodnom planu, na jedini naein mok osigurati mir, bezbjednost i
najvainije - pogtovanje ljudskih prava i sloboda. Na kraju, predsjednik Nuhodlio je apostrofirao
vakost praoenja implementacije zakljueaka Odbora i analize realizovanih aktivnosti, koji se u
kontinuitetu sprovode, a koji predstavljaju preduslov efikasnosti, funkcionalnosti i
sveobuhvatnog napretka u sprovodenju parlamentamog nadzora nad radom sektora odbrane i
bezbjednosti.

Predstavnik Direkcije za odbrambenu politiku Ministarstva odbrane Republike Slovenije
prof. dr Filip Tunjie istakao je da parlamentarni nadzor nad sektorom odbrane i bezbjednosti
predstavlja jedan od kljuenih instituta implementacije OEBS-ovog Kodeksa pona ganja u
politielo-vojnim aspektima bezbjednosti. Predstavio je nadlekost dva doma slovenaelog
Parlamenta sa posebnim osvrtom na radna tijela neposredno iii posredno nadlena za predmetnu
oblast — Odbor za nadzor obavjegtajnih i bezbjednosnih stunt, Odbor za odbranu, Odbor za
unutragnje postove, javnu upravu i lokalnu samoupravu i Odbor za vanjsku politiku.

Na drugoj sesiji, kojom je moderirao specijalni predstavnik Parlamentame skupgtine
OEBS-a, ambasador Andreas Nothelle bibo je rijeei o parlamentarnom nadzoru nad budktom za
odbranu i bezbjednost. 0 datoj temi govorio je gef za odbrambeno planiranje u Ministarstvu
odbrane Republike Hrvatske, brigadir Stjepan Domjanele dok je iskustva iz sprovodenja
parlamentamog nadzora predstavio predsjednik Odbora za odbranu Hrvatskog sabora, Tomislav
Ivia.

IzIagadi su predstavili postojeai okvir za nadzor nad budktom sektora odbrane i
bezbjednosti u Republici Hrvatskoj, ukazali na redefinisanje tradicionalnih misija vojske i
novonastale izazove, te na internacionalizaciju principa demokratske kontrole. Nagla gene su i
najvakije karakteristike demokratske civilne kontrole: struenost svih aktera u njihovom
podrueju rada, osjeoaj odgovomosti za odbrambena pitanja, podjela odgovomosti medu
akterima, transparentnost u upravljanju odbrambenim pitanjima, odbrana kao javno dobro, nivo
struenosti i dugoroono planiranje.

dan Odbora za bezbjednost i odbranu Obrad Mi go Stani gie je, tokom diskusije,
predstavio iskustva Odbora po ovom pitanju i apostrofirao vakost detinisanja prioriteta u oblasti
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bezbjednosti i odbrane na unutragnjem i vanjskopolitiekom planu kako bi se izbjegli dodatni
rezovi bucfleta u ovom sektoru i umanjila moguenost za nastajanje novih bezbjednosnih izazova.
Naglasio je da valja istrajati na putu evroatlantskih integracija jer postajanje dijelom kolektivnog
sistema bezbjednosti predstavlja dugoroeno rje genje najveaeg broja problema u ovoj oblasti, pa
tako racionalnog i oddivog finansiranja.

Drugog dana seminara, predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2ia moderirao je sesijom na
temu „Izgradnja integriteta u oblasti odbrane". S tim u vezi, naglasio je da se samo lcroz
izgradnju i primjenu odgovarajueih zakonskih mehanizama, po gtovanje principa dobrog
upravljanja u institucijama odbrane uz jasno postavljene kodekse pona ganja koji se pokuju,
mok govoriti o poveaanju transparentnosti, unapredenju odgovomosti i jaeanju povjerenja
javnosti, kao jasnim pokazateljima izgradenog integriteta u ovoj oblasti.

Na pomenutu temu govorili su zamjenik komandanta NATO Staba u Sarajevu i gef
NATO savjetodavnog tima, pukovnik Ole A. Fauske i vii strueni saradnik u DCAF-u,
ambasador Valeri Ratchev. Naglasili su da izgradnja integriteta u oblasti odbrane predstavlja
dugoroean proces i ukazali na znaeaj uspostavljanja funkcionalnih mehanizama unutragnje i
eksteme kontrole. Istalcnuto je da posebnu pa2nju treba posvetiti prevenciji i sankcionisanju
eventualnih zloupotreba u procesu nabavki u oblasti odbrane.

U nastavku je o ulozi Parlamentame skupgtine Bosne i Hercegovine i Zajednieke
komisije za odbranu i sugurnost u demolcratskoj kontroli i nadzoru nad bezbjednosnim i
odbrambenim sektorom u Bosni i Hercegovini, kao i o iskustvima u nadzoru bud2eta u ovom
sektoru govorila predsjedavajuaa Zajednieke komisije, Du ganka Majkid.

U okviru posljednje sesije bib o je rijeei o ulozi parlamentaraca u osiguravanju ljudskih
prava pripadnika oru2anih snaga. Izlagali su parlamentami vojni povjerenik u Bosni i
Hercegovini, Bo gko iljegovio i oficir za ljudska prava iz ODIHR-a, Oyvind Hoyen. Takode,
prezentovana su i iskustva makedonskog Parlamenta u ovoj oblasti o eemu je govorila elanica
Komisije za odbranu i bezbjednost Marija Ra gkovska. Tokom izlaganja posebno je ukazano na
primjenu OEBS-ovog Kodeksa pona ganja u politieko-vojnim aspektima bezbjednosti u cilju
zagtite ljudskih prava pripadnika oru2anih snaga.

Tokom seminara realizovani su i uporedni sastanci o temama o kojima je bib o rijeei na
odrlanim sesijama. Nakon sprovedenih rasprava izvjestioci, medu kojima je bio i predsjednik
Odbora, Mevludin Nuhocaie prezentovali su zakljueke na skupu.

Zavrgnu rijee imali su predsjedavajuea Zajednieke komisije za odbranu i sigumost
Parlamentame skupgtine Bosne i Hercegovine Du ganka Majkie i predstavnik OEBS Centra za
spreeavanje konflikata, Fabian Grass.
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***

Na skupu je apostrofirana posveeenost na ge drlave i Odbora za bezbjednost i odbranu
implementaciji Kodeksa pona ganja u politieko-vojnim aspektima bezbjednosti, te ukazano na
kvalitet saradnje Odbora sa OEBS-om, kao primjera dobre prakse u regionu. S tim u vezi je
predstavnik OEBS Centra za spree'avanje konflikata, Fabian Grass upoznao predsjednika Odbora
sa planom za organizaciju skupa u posljednjoj nedjelji marta 2014. godine u Beogradu na kom
bi, izmedu ostalog, uzeli Ilea& predstavnici misija ove organizacije u regionu, te najavio da óe

poziv za uee gee biti upuoen predsjedniku Odbora za bezbjednost i odbranu u ime izvanredne
saradnje koju ovo radno tijelo i Skup gtina Crne Gore ima sa Misijom OEBS-a u Cmoj Gori i

ovom organizacijom u cjelini.

Pozitivno je ocijenjena organizacija i izbor tema na Jesenjem zasijedanju Parlamentarne

Skupgtine OEBS-a odrlanom u Budvi ovog mjeseca.

Od strane ueesnika skupa, predstavnika parlamenata zemalja regiona, organizatora i
predstavnika DCAF-a apostrofiran je kvalitet i vanost dono genja Zakona o parlamentamom
nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane uz ocjenu da Cma Gora predstavlja primjer u regionu u

ovoj oblasti.

6



CANA GORA
SK1JP11NA CANE GORE

PRIMLJENO	 ilt io .	
20 IS • GOD.

5 rpoSJI,F , KACIONI 00 , ti t 13 _ k er* I 4
VELA:

EPA'

SKRAtENICA•	 PRILOG,

SLUiBENA ZABILJE§KA

Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu, Mevludin NuhodZie i
predstavnica Sekretarijata Cetinjskog parlamentarnog foruma, Jelena
Davidovie sastali su se 9. oktobra 2013. godine sa predstavnicom Centra za
demokratsku kontrolu oruianih snaga (DCAF) iz 2eneve, projekt
koordinatorkom Teodorom Fuior. Susretu je prisustvovala i sekretarka Odbora,
Zorana Baeovie.

Sastanak je poaeo u 15 sati i 50 minuta.

U uvodnom obradanju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2ia istakao je
da je Centar za demokratsku kontrolu oruianih snaga iz Zeneve svojim
aktivnim uee§oem u realizaciji projekata, programa, obuka, kao i pruZanjem
struene i ekspertske pomoei u proteklim godinama dao veliki doprinos reformi
sektora odbrane i bezbjednosti u Crnoj Gori, a posebno uspostavljanju i
jaeanju mehanizama parlamentarnog nadzora.

Na sastanku je bibo rijeei o planu budueih aktivnosti Odbora za
bezbjednost i odbranu i Centra za demokratsku kontrolu orulanih snaga
(DCAF) iz Zeneve, sa posebnim fokusom na odrZavanje regionalnog sastanka
odbora za bezbjednost i odbranu planiranom za novembar 2013. godine.

Shodno iznijetom, ueesnici sastanka vodili su diskusiju o temema koje áe biti
predmet regionalnog skupa, a tretiraju pitanja parlamentarnog nadzora odbora
za bezbjednost i odbranu drZava ueesnica, sa posebnim osvrtom na jaaanje
kontrolne uloge parlamenata u oblasti butheta i snaienja demokratskih
institucija.

Ueesnici susreta zajednieki su ocijenili da hi kvalitena razmjena mis§ljenja i
ekspertskih znanja iz predmetnih oblasti bila postignuta kroz uee§oe
parlamentaraca koji tretiraju pitanja bezbjednost i odbrane i predstavnika
driavnih revizorskih institucija iz regiona, kao i internacionalnih eksperata.

Teodora Fuior, projekt koordinator iz DCAF-a naglasila je znaeaj ovako
koncipiranog okvirnog projekta, koji omogueava postavljanje dugoroanijeg
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koherentnog pristupa i garantuje veou uoinkovitost i benefite driavama koje
participiraju u njegovoj realizaciji. Predstavnica DCAF-a iskazla je punu
podr .Sku radu Odbora za bezbjednost i odbranu i izrazila zadovoljstvo
postignutim rezultatima u proteklom periodu.

Apostrofirajudi da je cilj odr2avanja pomenutog regionalnog sastanka
odbora za bezbjednost i odbranu snaienje kontrolne uloge parlamenata,
zajedniaki je pozitivno ocijenjena prilika to regionalni skup ueesnicima
obezbijediti forum za razmijenu iskustava i dosadakije praksu i otvoriti
moguenosti primjene naueenih lekcija.

Sastanak je zavrSen u 17 sati.

Zabilje§ku saainila,
Zorana Baoovia,
sekretar Odbora za bezbjednost i odbranu
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sa Interparlamentarne konferencije o vanjskoj esibretitinosnoj
i odbranbenoj politici

4. - 6.septembar Litvanija-Viljnus

Delegacija Skup gtine Crne Gore ueestovala je na Interparlamentarnoj konferenciji o
vanjskoj bezbjedonosnoj i odbranbenoj politici, koja se odr'iavala u periodu od 4. do
6.septembra 2013.godine u Viljnusu-Litvanija.

Skup§tinu Crne Gore predstavljali su poslanici doc.dr Miodrag Vukovie, Obrad-MIgo
Stani git, Vasilije Lalokvie i Milan KneZevie. Ispred sluthe Skup gtine Crne Gore
Interparlamentarnoj konferenciji prisustvovale su sluThenice Vesna Radulovit i Vjera
Damjanovie.

*Prvi radni dan, 5.septembar 2013.godine
Konferenciju je otvorio je otvorio prof.Benediktas JUODKA, predsjedavajuei Komiteta za
spoljne poslove Seimasa Republike Litvanije, koji je u svom obratanju elanovima
Konferencije istakao da je agenda spoljnih odnosa Evropske Unije dinamiena i da se mijenja
veoma brzo kao reakcija na svakodnevne promjene na medunarodnom planu uz isticanje
da je osnovna misija Evropske unije rj8avanje stalnih izazova na medunarodnom planu uz
korikenje to prihvatljivijih sredstava. G-din Juodka istakao je i da bezbjednost drZava
Evropske Unije direktno zavisi od procesa koji se dogadaju u susjedstvu , kroz podr§ku
politiekim, ekonomskih i socijalnim reformama koje Evropska Unija daje njenim istoenim i
juhim susjedima, kroz jaeanje svojih veza sa susjednih drZ'avama.G-din Juodka izrazio je
zabrinutost u pogledu de§avanja u Egiptu i Siriji, uz uvjerenje da oe Konferencija
doprinijeti dodatnom oblikovanju i sprovodenju zajednieke spoljne i bezbjednosne
politike,jer glas predstavnika nacionalnih parlamentara i predstavnika Evropskog
parlamenta jasno mora da se euje.

Ueesnicima Konferencije obratio se i g-din Arturas PAULAUSKAS, predsjedavajuti
Komiteta za nacionalnu bezbjednost i odbranu u Seimasu Republike Litvanije.G-din
Paulauskas istakao je da se danas Evropa suoeava sa brojnim izazovima u oblasti
bezbjednosti i odbrane i iz tog razloga pobolfganje bezbjednosti svih gradana Evropske
unije je prioritet koji se mo'ie ostvariti kroz razvijanje najefikasnijih sredstava za saradnju
Evropske unije i NATO-a.G-din Paulauskas istakao je da neke situacije u Evropi i §irom
svijeta izazivaju zabrinutost i mogu staho uticati na ivote gradana Evrope, kako u
ekonomskom, tako i u socijalnom smislu, uz zakljueak da sveobuhvatni cilj bezbjednosti
gradana Evrope jeste jedinstvo Evropske unije,kroz jaeanje evropske bezbjednosne i
odbranbene politike.Na kraju svog obraeanja ueesnicima Konferencije g-din Paulauskas
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zakljueio je da se nada da te se na Konferenciji naei rje g enja koja su svima potrebna za
razvoj Zajednitke bezbjednosne i odbranbene politike.

Nakon predsjedavajudh Komiteta za spoljne poslove i Komiteta za nacionalnu bezbjednost
i odbranu, ueesnicima Konferencije obratila se predsjednica Republike Litvanije g-da Dalia

GRYBAUSKA1TE, koja je izrazila svoje uvjerenje da se Konferencija odrZava u pravo
vrijeme, jer su spoljna politika, bezbjednosta i odbrambena pitanja test° nepravedno
zanemarena.Medutim, pitanje bezbjednosti je bitno posebno imajuti u vidu einjenicu da
bezbjednost i stabilnost u kom g iluku znaei vie bezbjednosti i prosperiteta u Evropi, uz
zakfiutak je da Evropska unija jedinstven projekat i da nijedna druga medunarodna
organizacija koja ima takav sveobuhvatan set politiekih, ekonomskih i drugtvenih
instrumenata da promovi ge demokratiju i osigura politieku stabilnost.Predsjednica
Grybauskaite istakala je i da istoeno partnerstvo i stabilnost u susjedstvu je samo jednaod
mnogih tema Konferencije, uz naglasak da se u 21.vijeku nablost de gavaju sukobi, all
ukoliko elimo mir, stabilnost i prosperitet, ne mogu se ti sukobi ignorisati, vee ih treba
osuditi i pronad naeine za njihovo rje gavanje. Na kraju svog obraeanja istakla je da je u
2012.godini Evropska unija dobila Nobelovu nagradu za doprinos za vie od gest decenija
unapredivanja mira i demokratije i ljudskih prava uz zakfiutak da je najbitnije da Evropska
unija ostane i dalje na torn putu.

Tokom izlaganja ueesnika Konferencije bib o je rijed o va2nosti jaeanja mehanizama
Zajednitke vanjske i bezbjednosne politike i Zajednieke bezbjednosne i odbrambene
politike u skladu sa nadleZnostima sadrZanim u Lisabonskom sporazumu kroz unapredenje
saradnje sa susjedima, jaeanje lstoenog partnerstva i aktivno promovisanje za gtite i
pobolj ganja stanja u oblasti ljudskih prava na meclunarodnoj sceni. Poseban osvrt
napravljen je na potrebu jaeanja koordinacije unutar Evropske unije u pomenutoj oblasti, te
ukazano na vaZnost jaeanja transatlantskih odnosa u cilju to efikasnijeg suoeavanja sa
bezbjednosnim izazovima danagnfice.

Govoreti o Zajedniekoj vanjskoj i bezbjednosnoj politici, ueesnici konferencije istakli su da
posljednjih godina Evropom dominira mir, au i da dogadaji u Africi i na Bliskom istoku
podsjeeaju na to da samo jaka Zajednieka vanjska i bezbjednosna politika moie pomoti
razrjegavanju postojeeih kriza u ovom dijelu svijeta. S tim u vezi, posebna paZnja posveaena
je i osudi upotrebe hemijskog oruZja.

0 prioritetima i strategijama Zajednieke vanjske i bezbjednosne politike i Zajednieke
bezbjednosne i odbrambene politike Evropske unije govorila je visoka predstavnica EU za
vanjsku i bezbjednosnu politiku, baronica Catherine ESHTON, koja je apostrofirala
vaZnost unapredenja saradnje sa partnerima, efikasnosti u kori gtenju raspoloZivih
kapaciteta, te prulanja podrg ke izgradnji institucija u tranzicionim dru gtvima, kao bitnog
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koraka ka uspostavljanju i odrZanju funkcionalnih demokratija. Takode, ukazala je na
potrebu fokusiranja na prevenciju konflikata i znaeaj postojanja polititkog dijaloga i
sevobuhvatnog pristupa rje gavanju kriza u Siriji i drugim djelovima svijeta.

U okviru konferencije odrZ'ani su i sastanci politiekih grupa Evropskog parlamenta.

*Drugi radni dan, 6.septembar 2013.godine

O buduenosti saradnje Evropske unije i NATO drugog radnog dana govorio je generalni
sekretar NATO, Anders Fogh Rasmussen. Ukazavgi na globalne bezbjednosne izazove i
podsjetilig i na probleme smanjenja buclktskih izdvajanja za oblast odbrane u driavama
tlanicama, apostrofirao je potrebu jaeanja kapaciteta, all i udruZivanja i dijeljenja
postojeeih resursa u cilju postizanja najefikasnijih mogueih rezultata. Shodno navedenom,
istakao je va2nost ulaganja i izgradnje sna2nih struktura u Evropskoj uniji i NATO, te
podsjetio na znaeaj oeuvanja snaZnog partnerstva izmedu dvije organizacije, imajuei u vidu
dijeljenje zajedniekih vrijednosti. U nastavku je ukazao na potrebu izgradnje funkcionalnog
odbrambenog tr'Zi§ta u Evropi i istakao da se cyber odbrana i bezbjednost nalaze u vrhu
prioriteta Alijanse. U pogledu razrje genja situacije u Siriji, generalni sekretar je podsjetio na
konvencije o zabrani korikenja hemijskog ortaja i istakao da je NATO usmjeren na
dugoroene ciljeve, te da odluka u konkretnom slueaju koja bi dovela do okkivanog rjeknja
mora biti politiekog karaktera uz sveobuhvatan pristup.

U okviru posljednjeg dana konferencije realizovane su i dvije radionice na temu Istoenog
partnerstva i njegove strate gke vahosti za Evropsku uniju, kao i modaliteta za
prevazilaZenje razlike izmedu ambicija i moguenosti u ovoj organizaciji, a sve u kontekstu
predstojekg sastanka Evropskog savjeta.

Tokom diskusije ukazano je da saradnja sa susjedima na istoku predstavlja strate'Ski
prioritet Evropske unije, te podrlani procesi jatanja vladavine prava, izgradnje institucija i
pogtovanja ljudskih prava u susjednim zemljama. Pored navedenog, bib() je rijeei o nuZnosti
iznalaZenja strate gkog pristupa u oblasti finansiranja odbrane,.. kao i potrebi veeih
izdvajanja u dr±avama elanicama za ovaj sektor. Takode je apostrofirana va2nost
unapredenja civilnih kapaciteta, te usvajanja zajedniekih standarda i procedura u
djelovanju.

U nastavku bib o je rijeei o amandmanima na Poslovnik Interparlamentarne konferencije,
kao i o predloknim zakljuecima
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Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu, Mevludin Nuhod2i6 sastao se 16. jula 2013. godine sa
ministrom za evropske i evroatlantske integracije Gruzije, Alexom Petriashvilijem.

U sastavu delegacije Gruzije bill su i ambasador Gruzije u Cmoj Gori, NJ E Zaza Kandelaki, prvi
sekretar u Ambasadi Gruzije, Bakari Makaridze, glavna savjetnica ministra, Eka Sepashvili i savjetnica ministra
za odnose sa javnoku, Khatuna Saginadze. Ispred sluThe Odbora, sastanku su prisustvovali sekretarka Zorana
BaCovio i saradnica u Odboru Vera Damjanovie.

Sastanak je poeeo u 11,10 sati.

U uvodnom izlaganju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhodiid je predstavio nadle2nosti i dosada§nje
aktivnosti Odbora za bezbjednost i odbranu, sa posebnim osvrtom na znaeaj usvajanja i implementacije Zakona
o parlamentamom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, te ukazao na uspjekiu saradnju i partnerski odnos
sa organima i institucijama u ovom sektoru, kao i na potvrdu efikasnosti sprovedenog datu od strane relevantnih
medunarodnib aktera. Takocle, izrazio je zadovoljstvo povodom osnivanja Grupe prijateljstva sa Crnom Gorom
u gruzijskom Parlamentu i istakao da susret ovog karaktera predstavlja dodatnu potvrdu spremnosti obje strane
za daljim unapredenjem saradnje na bilateralnom nivou, kao i kvalitetan osnov za budueu saradnju
parlamentamih radnih tijela nadleThih za pitanja odbrane i bezbjednosti, apostrofirajuei da civilna i
demokratska kontrola sluThi bezbjednosti jeste preduslov za napredak u procesu evroatlantskih integracija.
Ukazao je da je kao elan Odbora za medunarodne odnose i iseljenike upoznat sa radom osnovanih grupa
prijateljstava i izrazio nadu da áe u skorijem vremenu doti do formiranja parlamentame Grupe prijateljstva sa
Gruzijom. Podsjetivgi na spoljnopolitieke prioritete Crne Gore, predsjednik Nuhod2ia je ocijenio da su u
kratkom vremenu na planu evropskih i evroatlantskih integracija postignuti znaeajni rezultati, te predstavio
dosada§nje aktivnosti u ovom procesu. Shodno navedenom, izrazio je uvjerenje da Ce do kraja tekuCe godine
biti otvoreni pregovori za poglavlja 23 i 24, te podsjetio na pozitivne ocjene napretka Gruzije i &Ile Gore na
evroatlanstkom putu, iznijete na Samitu NATO u Cikagu. Istieuoi da je za punopravno elanstvo u Alijansi
potrebna kredibilna podegka javnog mnjenja, predsjednik NuhodZia je istakao da Ce implementacijom nove
Komunikacione strategije o evroatlantskim integracijama gradanima kroz dijalog na adekvatan naein biti
predstavljeni benefiti punopravnog elanstva u ovoj organizaciji, koji pored bezbjednosti podrazumijeva i
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ekonomsku prosperitetnost, naroeito u oblasti turizma i poljoprivrede. Podsjetiv gi na dvotreeinsku podrgku
parlantentamih partija ovom procesu, ukazao je na potrebu predoeavanja biraeima pozitivnih aspekata elanstva
Crne Gore u NATO. Osvmuv gi se na kontekst odnosa u regionu, aktuelno stanje i de gavanja iz 1999. godine,
predsjednik NuhodZie je izrazio uvjerenje da & se kroz dijalog sa gradanima politiekih partija, nevladinog
sektora i medija, poveaati podrAka javnog mnjenja evroatlantskom putu Cite Gore u najskorijem vremenu.

Ministar za evropske i evroatlantske integracije Gruzije Alex Petriashvili istakao je da aktuelna posjeta
predstavlja kvalitetan osnov za unapredenje saradnje izmedu dvije zemlje po brojnim osnovama, predstavio
dosadagnje aktivnosti u procesu evropskih i evroatlanstkih integracija, te ukazao na vaThost unapredenja
saradnje na parlamentamom nivou i izrazio nadu da óe u narednom periodu biti osnovana parlamentama Grupa
prijateljstva sa Gruzijom. Ministar je istakao spremnost za razmjenom iskustava u procesu evropskih i
evroatlantskih integracija i ukazao na potrebu za podizanjem svijesti o predstojeOim obavezama i benethima
zemlje koju predstavlja na putu ka punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji. Podsjetio je da Oe gruzijske trupe
ostati u Avganistanu nakon 2014. godine i najavio razgovore sa nadleZnima o mogueoj saradnji sa pripadnicima
crnogorske Vojske na datom planu. Ministar se osvmuo i na pitanje nacionalne bezbjednosti u Gruziji, istieuei
da Ce za rjegenje aktuelnih pitanja sa Ruskom Federacijom tra2iti pomoo medunarodnih partnera, te nastaviti
uspostavljeni dijalog u cilju to skorije normalizacije odnosa.

Sagovomici su ocijenili vainim dalje unapredenje i razmjenu iskustava na planu evropskih i
evroatlantskih inegracija i izrazili uvjerenje da óe na narednom samitu NATO biti iznijete pozitivne ocjene o
napretku obje zemlje na putu realizacije spoljnopolitiekih prioriteta.

Sastanak je zavrgen u 11,45 sati.

ZABILJES' KU SACINILA:

Zorana Baeovie

sekretar Odbora za bezbjednost i odbranu

boto Lt-
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Crna Gora
SKUPTINA CRNE GORE
ODBOR ZA BEZB.3DNOST I ODBRANU

Br. 03 --pi r,
Podgorica, 5. jula 2013. godine

SKUPSTINA CRNE GORE
ODBORU ZA MEDUNARODNE ODNOSE I ISELJENIKE

-predsjedniku doe dr Miodragu VUKOVItU-

Patovani,

U skladu sa elanom 210 stay 3 Poslovnika Skup gtine Cme Gore, podnosim lzvje gtaj o
u'degou delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu na Seminaru za poslanike o politici
nacionalne bezbjednosti, realizovanom I. i 2. jula 2013. godine u Garmisch-Partenkirchenu.

S pogtovanjem,

SEF DELEGACIJE
Borislav Banovie
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o udegou delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu Skupfline Crne Gore
na Seminaru za poslanike o politici nacionalne bezbjednosti u Garmisch-

Partenkirchenu
1. i 2. jula 2013. godine

Delegacija Odbora u sastavu Borislav Banovie, Luid Ljubo krelja, Vasilije Lalokvie,
Velizar Kaluderovid, Predrag Bulatovie, Andirja Mandie i Zoran Miljanid, i pripravnik Adnan
Cmoyttanin, ueestvovala je 1. i 2. jula 2013. godine na Seminaru za poslanike o politici
nacionalne bezbjednosti u Garmisch-Partenkirchenu.

Cilj seminara bio je uspostavljanje strategke komunikacije sa parlamentamim
institucijama u domenu bezbjednosne politike, jaeanje kapaciteta za strateSki dijalog, razvoj i
implementacija nacionalne bezbjednosne i odbrambene strategije kao i jaeanje njihove
transparentosti.

Prvog dana seminara, direktor Marshall centra, penizionisani general-pukovnik Keith W.
Dayton je elanovima Odbora za bezbjednost i odbranu poklio dobrodo glicu u pisustvu dekana
fakulteta za medunarodne i bezbjednosne studije u Marshall centru, Robert B. Brannon-a i
zamjenika direktora, James MacDougall-a, i objasnio da je seminar osmi gljen tako da
parlamentarcima pomogne u identifikaciji i pronalaknju rjeSenja za kljuene probleme iz oblasti
bezbednosti i odbrane, sa kojima se Crne Gora susreee na putu evropskih i evroatlantskih
integracija.

Nakon rijeei dobrodoSlice direktora Marshall centra, zamjenika direktora i dekana
uslijedila je prezentacija Marshall centra, njegovih programa kao i aktivnosti koje se u njemu
sprovode. Jason Tudor, get- sluThe za odnose sa javnoku, elanovima Odbora je upoznao sa
programima koje Marshall centar sprovodi kako za rezidentne tako i za nerezidentne ueesnike iz
140 partnerskih zemalja svijeta. Tudor je istakao da je Marshall centar strate gic° mjesto
realizacije programa za jaeanje kapaciteta partnera, kako bi se Sto efikasnije oblikovala
meclunarodna politika i ostvarili zajednieki ciljevi na medunarodnom planu. Takode, istakao je
da je svrha programa koji se u ovom centru sprovode, formiranje aktivne medunarodne mrek
zvanienika iz oblasti bezbjednosti i odbrane, koji bi nakon zavrgene obuke u svojoj drkvi
doprinijeli jaeanju kapaciteta i podr gci civilnim vlastima, kori geenjem steeenih znanja i vjatina
iz oblasti na koju se obuka ili program odnosio.



Profesor Joan Mircea Pascu iz Poljske, elan Evropskog parlamenta, u svom uvodnom
izlaganju na temu Odgovomost Parlamenta prema gradanima je istakao da je Parlament najvigi
izraz volje naroda i da kao takav on predstavlja auvara odredenih interesa koji se tieu odrlavanja
fiziekog postojanja gradana kao i osiguranja njihove dobrobiti. U svom izlaganju govorio je o
evoluciji koncepta bezbjednosti koja se kretala od kolektivne ka pojedinaenoj gdje se tell
sagledavanju bezbjednosti iz ugla pojedinca, kao i tome da se palnja vie posveti ne-vojnoj
bezbjednosti, odnosno sigumosti hrane, klime i livotne sredine, all da se ne zapostavi ni klasiean
koncept vojne i odbrambene bezbjednosti. Profesor Pascu je istakao da u svijetu ne postoji
savrgena kontrola bezbjednosnih sluni i orlanih snaga i da je to gotovo nemoguee, all da
parlamenti treba da tee ko vedem stepenu kontrole nad ovim sektorom kako bi se obezbjedila
ve6a transparentnost u radu ovih slulbi, kao i namjensko tro genje javnih sredstava. U svom
izlaganju profesor je ukazao na jedan od kljuenih problema sa kojima se susrijeou mnoge drlave
a to je da je rok za izradu strategija nacionalne bezbjednosti veoma mali i iznosi 6 mjeseci, gto je
po njegovom mi gljenju nedovoljan rok za kvalitetnu izradu ovog dokumenta koji hi trebalo da
osigura efikasnu bezbjednosnu politiku jedne zemlje. Pored ovog problema podsjetio je i na
probleme koji su nastali uslijed globalne ekonomske krize, a koji su se manifestovali drastienim
smanjenjem budleta za bezbjednost i odbranu, to je rezultiralo porastom stope kriminala i
opadanjem autoriteta drlavnih institucija. Profesor je istakao da u uslovima globalne ekonomske
krize drlave trebaju da tee to boljoj saradnji u oblasti bezbjednosti i odbrane kako bi osigurale
da njihovi sistemi funkcioni gu bez narugavanja njihovih osnovnih funkcija uprkos nedostatku
finansijskih sredstava. Tokom diskusije istaknuta je neophodnost shvatanja Parlamenta kao
partnera od strane institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, kako bi se osigurala nesmetana
kontrola ovog sektora, to hi za rezultat imalo poveeanu transparentnost u njihovom radu eime hi
gradani imali vie povjerenja i prulili podrgku ovim institucijama.

Na radnom rueku dlegacije Odbora za bezbjednost i odbranu je sa: direktorom Marshall
centra, Keith W. Dayton-om, major-generalom Hermann Wachter-om, direktorom programa
magistarskih studija, Ralf Rolof-om, profesoricom Valbonom Zeneli, profesorima John
Kreindler-om i Joseph Vann-om govorilo se o temama relevantnim za Crnu Goru na njenom
putu evropskih i evroatlantskih integracija.

Dr Ralf Roloff imao je izlaganje na temu Evropska unija i evropska bezbjednosna i
odbrambena politika u kojem je alanovima Odbora ukazao na glavne izazove koji utieu na
regionalnu i medunarodnu bezbjednost. Dr Roloff je istakao da je za elanice Evropske unuje
veoma valno medusobno povjerenje u uslovima ekonomske krize kako hi se osigurala efikasna
zajednieka bezbjednosna i odbrambena politika. Takode, ukazao je na neophodnost smanjenja i
prevazilalenja jaza izmedu oeekivanja i sposobnosti drlava u kreiranju zajednieke bezbjednosne
i odbrambene politike, i istakao da je ovaj jaz nastao uslijed nedostatka politieke volje i
povjerenja meclu olanicama Evropske unije, to je okarakterisao kao dva kljuena problema sa
kojima se unija suoeava u uslovima ekonomske krize. Nepovjerenje medu elanicama Evropske
unije doprinijelo je tome da elanice bez predhodne medusobne konsultacije smanjuju svoje



bucdete za sektor bezbjednosti i odbrane to predstavlja veoma lo g trend i dovodi u pitanje
efikasnost njihovih ortdanih snaga u narednom periodu. Tokom diskusije zajedieki je ocijenjeno
da je dalja stabilizaciija regiona i integracija zemalja Zapadnog Balkana kljueni cilj u postizanju
stabilnosti na polju bezbjednosti i odbrane postojeeih kao i budueih elanica Evropske unije.
Takode, ukazano je na nophodnost daljeg zajedniekog angalovanja na izgradnji medusobnog
povjerenja i osmigljavanju zajedniekkih platformi odbrane koje bi funkcionisale na principu
„pametne odbrane" kako hi se postigla ko veea efikasnost sa ogranieenim resursima.

Na kraju prvog dana na temu NATO, kljuena pitanja, pro girenje i pristupanje govorio je
profesor John Kriendler koji je u svom izlaganju podsjetio alanove delegacije na koncept i
pricipe na kojima NATO poeiva i funkcioni ge. Govorio je o konceptu kolektivne odbrane koji
osigurava da elanice ovog saveza mogu raeunati na pomoo i anga2man svojih saveznika u
slueaju eventualnog napada. Takode, profesor Kriendler govorio je o operacijama i misijama
koje je NATO imao kao i o onima koje sada ima u svijetu. Govoreei o upje gnosti, trenutnom
stanju i buduenosti misije ISAF u Avganistanu, pohvalio je ueeke pripadnika Vojske Cme Gore
u ovoj misiji i istakao da Cma Gora, iako veoma mala, daje svoj maksimalni doprinos lcroz
angaian kako u ovoj tako i ostalim misijama u iniostranstvu u kojima ima svoje predstavnike.
Profesor je elanove delegacije upoznao sa oblicima partnerstava koje NATO ima sa zemljama
koje nisu elanice saveza, posebno je istakao odnos koji NATO ima sa Rusijom, predvodnicom
nekadakjeg Vargavskog pakta, kojem je posveeeno puno pakje nakon Hladnog rata. Govoreei o
budueim progirenjima, profesor je podsjetio koje su to koristi i eventualni tro gkovi koje zemlja
koja 2eli pristupiti savezu mope imati, i u svjetlu toga istakao da reforme koje se unutar zemlje
kandidata sprovode kako bi ispunila uslove za olanstvo, predstavljaju jednu od najveaih koristi
iako se ona eesto stavlja u drugi plan. U diskusiji po ovoj temi elanovi delegacije su profesora
Kriendlera upoznali sa trenutnim stanjem ervroatlantskih integracija Li Crnoj Gori, problemima
sa kojima se ona susrede na torn putu kao i sa buduaim koracima koje je potrebno preduzeti kako
hi se podrgka javnosti za pristupanje NATO u Crnoj God pojaeala.

Drugog dana seminara profesor Jack Treddenick u izlaganju Uloga Parlamenta u izradi
bud2eta za odbranu istakao je vaMost kvalitetne pripreme bud2eta za odbranu od strane Vlade,
uz eventualno angalovanje eksperata iz akademskih krugova, koji bi doprinijeli kvalitetu u izradi
i preciznosti bucdeta, kako hi parlamentarci bill u moguenosti da na osnovu preciznih podataka
prikazanih u buclietu lake uvide koji su to sektori i oblasti za koje je potrebno obezbijediti
dodatna sredstva i omoguoili da sistem odbrane besprekomo funkcioni ge. Profesor je istakao da
je za kavalitetnu izradu bucdeta neophodno obratiti pa2nju na dva su gtinska pitanja, a to su
koliko novca je potrebno za odbranu i na koji naein áe se ona utro giti. Da hi se dobio odgovor na
prvo pitanje, koliko je novca potrebno za kvalitetnu odbranu, neophodno ostvariti ravnote2u
izmedu odbramenih ciljeva, naeina na koji ee snage biti organizovane i naeina na koji oe noveana
sredstva biti obezbijeclena. Profesor je istakao da rje genje za pitanje kakva raspodjela sredstava je
neophodna da hi sistem odbrane bio funkcionalan, lei u balansu izmedu raspolo2ivih kapaciteta
za odbranu, organizacije jedinica i inputa kao to su ulaganja u kadar, za rad i oddavanje



investicije potrebne za modemizaciju opreme. Naglasio je da odreZen broj zemalja i dalje najvedi
procenat izdvaja za kadar i odflavanje dok vrlo mali procenat ostaje za investicije u vidu
modemizacije opreme, to predstavlja veoma lo 'g model upravljanja bud'ietskim sredstvima jer
zastarijevanjem opreme rastu i izdaci njenog odr2avanja. S tim u vezi, predstavio je model
rasporedjele buietskih sredstava po kome bi cifiave trebalo da se upravljaju kako bi obezbjedile
efikasno i efektivno troknje sredstava opredijeljenih za odbranu. Po tom modelu izdvajanja za
kadar bi trabalo da budu na nivou od 40%, a izdvajanja za rad i odr2avanje kao i investicije za
modemizaciju na nivou od po 30%, 'dime bi se osigurao pravilan naein utro gka sredstava za
odbranu. Profesor Treddenick je istakao da je u fazi usvajanja budZeta, gdje je najizra2enija
uloga Parlamenta, veoma vain() da parlamentarci imaju dovoljno vremena za kvalitetnu analizu
buZt eta, kao i da pred sobom imaju'Sto veal nivo informacija o raspodjeli sredstva po programima
i pojedinknim stavkama, kako bi to spremnije mogli da diskutuju i usvoje budZ'et koji bi
omogudio nesmetano funkcionisanje sistema odbrane. U diskusiji sa poslanicima zajednieki je
ocijenjeno da Cma Gora ima relativno dobru praksu u usvajanju budleta za odbranu, kako
vremenskim intervalom predvidenim za analizu tako i kolieinom i preciznoku informacija koje
poslanici dobiju na uvid. Takocle, pohvalnim je ocijenjena i dobra saradnja Odbora sa Dthavnom
revizorskom institucijom koja obezbjeduje potrebne informacije u fazi evaluacije u kojoj
Parlament takode igra veoma va1nu ulogu.

Profesorica na medunarodnim i bezbjednosnim studijama u Marshall centru, Valbona
Zeneli govorila je na temu Regionalna ekonomska sigurnost, u okviru koje je elanovima Odbora
predstavila probleme sa kojima se zemlje Jugoistoene Evrope susredu u uslovima globalne
ekonomske krize. Zeneli je naglasila da je privredni i ekonomski rast zemalja Jugoistoene
Evrope uslovljen direktnim stranim investicijama, kojih je u zadnjem periodu sve manje uslijed
nesigumosti investitora da svoj kaptal ulaZu u zemlje eija su kreditna zaduZenja veoma izra2ena.
Istakala je da su direktne strane investicije jedan od glavnih pokretaea kako ekonomskog razvoja
tako i jaoanja ukupne stabilnosti ekonomije Jugoistoene Evrope i da su veoma bitne za zemlje
poput Crne Gore koje se nalaze na putu evropskih integracija. Kao znaaajan problem za
ekonomsku stabilnost u zemljama Jugoistoene Evrope, Zeneli je istakla njihovo ogranieeno
take u medunarodnoj tgovini uslijed nedostatka proizvoda koji bi bill konkuretni na torn
tr2istu, a eije je nepostojanje uslovljeno padom industrijske proizvodnje i ga genjem primamih
grana privrede. elanovi Odbora su tokom diskusije apostorfirali znaeaj regionalne ekonomske i
privredne saradnje koja bi trebalo da bude odgovor na ekonomsku krizu i ublaiavanje njenih
posljedica. Takocle, istknut je znaeaj regionalnih investicija i saradnje na polju energetike u
zemljama koje svoju ekonomiju uglavnom zasnivaju na turizmu kao to je slueaj sa Crnom
Gorom, kako bi se tro gkovi u toj privrednoj grani sveli na minimum i time doprinijelo formiranju
nfZih cijena, to bi rezultiralo privIdeenju kako stranih tako i domaeih turista.

Na radnom ruelcu dlegacije Odbora za bezbjednost i odbranu je sa: zamjenokom dirketora
Marshall centra, James MacDougall-om, dekanom Robert B. Brannon-om, profesoricom
Valbonom Zeneli i profesorima Jack Treddenick-om i Matthew Rhodes-om razgovaralo se o



implikacijama koje po Crnu Goru mac imati elanstvo Republike Hrvatske u Evropskoj uniji.
Tokom razgovora ocijenjeno je da Hrvatska predstavlja dobar primjer za zemlje regiona koje se
nalaze na putu evropskih i evroatlantskih integracija, i zakljueeno da je do sada pruhla
nesebienu pomod i podrglcu Crnoj Gori na njenom integracionom putu, i izra2ena nada da ée tako
i ostati nakon njenog punopravnog elanstva u Evropskoj uniji.

Profesor Joseph Vann je izlauéi na temu Uloga Parlamenta u borbi protiv korupcije
istakao vahost sadinjavanja kvalitetne strategije za borbu protiv korupcije, kao i neophodnost
njenog ispravnog sprovodenja. Vann je istako da veeina dr2ava ima veoma kvalitetne strategije
borbe protiv korupcije, au i da su i uprskos tome one veoma neuspjegne zbog nepostojanja
dovoljne politieke volje za njihovim sprovodenjem, nedjelovorne vladavine prava, neetikasne
uprave i edukacije kao i zbog nedostatka resursa. Da bi borba protiv korupcije bila efikasna
neophodno je uspostaviti mjerljivu politieku volju, istinsku vladavinu prava, transparentnu dobru
upravu, djelotvorne programe edukacije i smislenu dodjelu resursa. Profesor Vann je predstvaio
dva modela efikasne borbe protiv korupcije koji su prisutni u dr2avama Singapur i Hong Kong,
koje su u pro glosti imale naslijedenu korupciju u svim sektorima i vrlo nedjelotvome strategije
protiv korupcije, da bi vremenom ove dvije ditave jakom politiekom voljom pokrenule odrectene
istrage koje su bile veoma uspje gne i time povedale stepen povjerenja javnosti to je uslovilo
privredni i ekonomski rast. Profesor je istakao da bi Crna Gora mogla pospije giti svoj ekonomski
i privredni rast ako bi poput ove dvije dr2ave, koje su znatno manje od nje, promijenila pristup u
borbi protiv korupcije, a za to je kako je istakao, vain() postojanje jake politieke volje. Clanovi
Odbora su tokom diskusije predstavili crnogorski model i kapacitete za borbu protiv korupcije.
Takode, tokom diskusije je istaknuto da je Odbor za bezbjednost i odbranu u crnogorskoj
javnosti prepoznat kao inicijator odredenih pomaka u borbi protiv korupcije i da je u Skupgtini
Crne Gore od nedavno oformljen Odbor za antikorupciju koji áe svojim aktivnostima nastojati da
doprinese kvalitetu i efikasnosti borbe protiv korupcije.

Profesor Matthew Rhodes je u izlaganju Parlamenti i demokratsko upravljanje istakao da
je uloga Parlamenta u demolcratskom upravljanju veoma vaina jer je Parlament simbol
nacionalnog suvereniteta i direktna veza gradana sa vladom. Ukoliko nema dovoljne
posveeenosti i ukljueenosti Parlamenta nema ni djelotvornih politika koje su imperativ za razvoj
i prosperitet jedne zemlje. Profesor Rhodes je istakao da je za koncept dobrog upravljanja
neophodno uspostaviti vezu i balans izmedu kapaciteta dthave, odgovornosti i naeina reagovanja
u odredenim situacijama, a to znaei da je potrebno postojanje odredenog autoriteta lidera i
clf2avne uprave, koji je neophodan za obavljanje i organizaciju dravnih poslovam, a koji neoe
biti prevelik da bi umanjio moguenost grdana da pozovu na odgovornost lidere i vladu u slueaju
neefikasnog sporvodenja politika, eime bi se stvorio potreban balans i uslovio efikasan cad vlade.
On je naglasio da je za koncept dobrog upravljanja neophodno imati kapacitete i resurse koji bi
to omogueili, te je neophodno posvetiti se unaprjedenju institucija i kadrova koji ee doprinijeti
demolcratizaciji i daljem prosperitetu dru gtva. U cilju navedenog, neophodno je implementirati
odredene reforme koje jaeaju ulogu Parlamenta koji je nosioc nadzora nad izvr gnom vlasti i



drianje iste odgovornom. Nakon diskusije po ovoj temi, na lcraju seminara delegaciji Odbora za
bezbjednost i odbranu obratio se direktor Marshall centra penizionisani general-pukovnik Keith
W. Dayton, koji je izrazio zadovoljstvo uspjehom seminara koji je omogudio elanovima Odbora
da diskutuju po temama relevantnim za Cmu Goru koja se nalazi na putu evropskih i
evroatlantskih integracija. On je istakao znadaj reformi koje Cma Gora sprovodi na tom putu i
naglasio da su upravo te reforme jedna veaih od koristi koje svaka zemlja dobija na putu ka
punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji i NATO. Dayton je podr2ao proces reformi i napore
koje Cma Gora ulaie na integracionom putu, i izrazio nadu da óe Marshall centar nastaviti da
bude partner Crnoj God u jaeanju kapaciteta kroz realizaciju odredenih programa i seminara. S
tim u vezi, imajuai u vidu kapacitete novooformljenog Odbora za antikorupciju, Dayton se
saglasio sa predsjednikom Odbora, Predragom Bulatovidem, da u budueem periodu Marshall
centar realizuje program na kome bi ueestvovali elanovi i slulba ovog odbora, a koji hi imao za
cilj jaeanje kpaciteta novooformljenog radnog tijela Skup gtine Cme Gore.

IZVJEgAJ
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Clanovi Odbora za bezbjednost i odbranu sastali su se 19 juna 2013. godine sa ambasadorom Slovaeke
Republike, Frantikkom Lipkom, predsjednikom Slovaeke atlantske komisije (SAK), Rastislavom Kgerom,
zamjenikom direktora Direktorata za bezbjednosnu politiku Ministarstva vanjskih i evropskih poslova Slovaeke
Republike, Lubomirom Mackom i diplomatom iz Misije Slovaeke Republike pri NATO, zaduknim za Zapadni
Balkan i Cmu Gm-u, Martinom Hrvolovom.

Na sastanku su ueestvovali predsjednik i elanovi Odbora: Mevludin NuhodZie, Radivoje Nikeevie, Luid
Ljubo Skrelja, Borislav Banovie, Suljo Mustafie i Zoran Miljanio. Ispred sluThe Odbora, sastanku su
prisustvovali sekretarka Zorana Baeovia, savjetnik Slavik Saekie, saradnica Vera Damjanovid i pripravnici
Nevena Cabarkapa i Adnan Cmovrknin.

Sastanak je realizovan u okviru projekta pod nazivom „Cma Gora na putu u evroatlantsku porodicu",
koji realizuje Slovaoka atlantska komisija (SAK) u saradnji sa Ministarstvom vanjskih i evropskih poslova
Slovaeke Republike i Ministarstvom vanjskih poslova i evropskih integracija u Podgorici, sa ciljem
informisanja cmogorskih gradana o svim aspektima evroatlantskih integracija.

Sastanak je poko u 10,05 sati.

U uvodnom izlaganju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhodiie je predstavio nadleZnosti Odbora za
bezbjednost i odbranu, ulogu ovog radnog tijela Skup gtine u procesu evroatlantskih integracija, kao i
realizovane aktivnosti na planu sprovodenja parlamentamog nadzora nad radom sektora odbrane i bezbjednosti.
Takode, istakao je da prioritet u radu Odbora predstavlja iznalaknje optimalnih i najeeke konsenzualnih
rjeknja za aktuelna bezbjednosna pitanja uz puno po§tovanje i zakitu ljudskih prava, eime se opravdava
povjerenje koje su gradani dodijelili svojim predstavnicima u Skup§tini Cme Gore. U nastavku, predsjednik
Odbora se osvmuo i na kontinuitet partnerskog odnosa koje ovo radno tijelo ima sa organima i institucijama u
sektoru odbrane i bezbjednosti, apostrofirajuei da cilj u radu predstavlja podr§ka i djelovanje u pravcu
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pobolj gatjja funkcionalnosti pomenutog sektora, jaeanje vladavine prava i podsticanje reformi na nadin da bi se
IN° skorijem roku dostigli potrebni standardi na putu evropskih i evroatlantskih integracija.

Ambasador Slovaeke Republike u Cmoj Gori, Frantigek Lipka predstavio je projekat „Cma Gora na
putu u evroatlantsku porodicu" i istakao da zemlja koju predstavlja ima mnogo iskustva u integracionim
procesima ka punopravnom alanstvu u Evropskoj uniji i NATO, podsjetiv gi da jedan od prioriteta njene vanjske
politike jeste i podrgka dr2avama Zapadnog Balkana na datom putu. Istakav gi da Cma Gora predstavlja lidera u
regionu na ovom planu, ukazao je na eetiri oblasti u kojima je, po ocjenama NATO saveza, potrebno ostvariti
dodatni napredak i to: vladavinu prava, refomm sektora odbrane, reformu sluZbi bezbjednosti i jaeanje podrgke
javnog mnjenja evroatlantskim integracijama. U cilju ostvarivanja posljednjeg kriterijuma, ambasador je ukazao
na sprovedene aktivnosti i realizovane programe od 2009. godine do danas, koji su imali za cilj informisanje
graclana o procesu evroatlantskih integracija, cijeneei ulogu poslanika veoma va'Inom na navedenom putu.
Ambasador Lipka je podsjetio da se u Slovaelcoj nisu razdvajali procesi evropskih i evroatlantskih integracija,
naroeito imajuOi u vidu zajednieke vrijednosti ove dvije medunarodne organizacije, kao i einjenicu o velikom
broju driava koje su punopravne elanice i Evropske unije i NATO.

Clan Odbora, Borislav Banovie ocijenio je da na dr2avnom nivou postoji dovoljno relevantih
informacija o naeinu funkcionisanja i misiji NATO saveza all i istakao da sta y o potrebi cmogorskog elanstva u
pomenutoj organizaciji predstavlja izraz politiekog opredjeljenja. Takode je podsjetio na okolnosti pod kojima
je Slovaeka Republika te2ila elanstvu u Alijansi, najprije, opredjeljenje za odvajanjem od tzv. Istoenog bloka, a
zatim relativno homogenu religioznu i demografsku strukturu. S tim u vezi, ukazao je da u Cmoj Gori poseban
aspekt predstavljaju de gavanja iz 1999. godine, kao i tradicionalna vezanost jednog dijela stanovni gtva za
stavove Republike Srbije i Ruske Federacije. U skladu sa navedenim, poslanik Banovie se interesovao za
iskustva Slovaele na ovom putu i naeine suoeavanja sa problemima, te diskusije sa oponentima.

Poslanik Suljo Mustafi4 je istakao da Bo gnjaelca stranka podrZava elanstvo Crne Gore u NATO i
Evropskoj uniji i ukazao da se najveea podr gka 'elanstvu u Alijansi biIjei u onim podruejima u kojima ive
manjinski narodi. U skladu sa navedenim, iznio je stay da evropske i evroatlanstke integracije treba da budu
predmet interesovanja cijelog drugtva, te apostrofirao da elanstvo u NATO predstavlja sinonim za stabilnost,
sigumost, demokratski prosperitet i odrZivost sistema, cijeneei da ee referendum iz 2006. godine biti okonean
kada Cma Gora postane punopravna elanica evroatlantske porodice. Dalje je ukazao na ostvaren napredak u
proteklom periodu all i naglasio da podr gia javnog mnjenja NATO integracijama nije na zadovoljavajueem
nivou. U prilog navedenom, istakao je da Komunikaciona strategija o evroatlantskim integracijama nije dala
oeekivane rezultate i iznio stay da je Vlada Crne Gore trebalo da bude vie ukljueena u navedeni proces.
Poslanik Mustafie se osvmuo i na ulogu Skupgtine Crne Gore, cijeneei da dvije treeine predstavnika politiekih
partija podrZava elanstvo u NATO, kao i da je isto u disproporciji sa stavovima gradana. Istakav gi vablost
zajedniekog djelovanja za postizanje 'Zeljenih rje genja, a uvaZavajuei znaeaj ovog spoljnopolitiekog prioriteta,
ukazao je na potrebu veaeg angaZovanja Vlade Crne Gore i njenih radnih tijela u datom procesu. Kao jednu od
prednosti NATO saveza, poslanik Mustafie je posebno izdvojio multinacionalni i multivjerski karakter ove
organizacij e.

Clan Odbora Zoran Miljanie istakao je da Pozitivna Cma Gora, kao opoziciona stranka, podrZava
elanstvo nage drZave u NATO. Ukazav gi na einjenicu da se politieke partije koje su se zalagale na nezavisnost
Cme Gore na referendumu iz 2006. godine, za1a2u i za alanstvo u Alijansi, podsjetio je na disproporciju u
podrgei gradana u odnosu na stavove njihovih politiekih predstavnika. Shodno navedenom, istakao je da bi se
islcrenim pristupom i djelovanjem u praksi Demokratske partije socijalista podr gka javnog mnjenja
evroatlantskim integracijama u kratkom roku znaeajno poveeala, naglagavajuei da i opozicioni predstavnici
treba da djeluju u navedenom pravcu. U pogledu promjena i implementacije Komunikacione strategije o

2



evroatlantskim integracijama, poslanik Miljanie je istakao da treba vie raditi u pogledu uspostavljanja saradnje
apartnerskog odnosa sa medijima. Dalje je ukazao da nosilac aktivnosti jaeanja podrgke javnog mnjenja jeste

Vlada Crne Gore, najprije Ministarstvo odbrane i Ministarstvo vanjskih poslova i evropskih integracija i istakao
da oponenti u ovom trenutku vode bolju kampanju, to pokazuju i rezultati posljednjih istra2ivanja.

Tokom diskusije, predsjednik Odbora Mevludin NuhodZie je apostrofirao da punopravnom elanicom
NATO postaje chlava, te da su politieke partije zadobile povjerenje gradana na osnovu izbomih programa i
iskazanih prioriteta. U skladu sa navedenim, podsjetio je da dvije treeine poslanika u Skup gtini Cme Gore
poddava elanstvo u Alijansi all i ukazao da se isto ne poklapa sa podr gkom javnog mnjenja. Uvakvajudi
navedene einjenice, predsjednik Nuhod2ie je ukazao na nukost priblikvanja navedenog procesa gradanima, za
gta je potrebno angakvanje politiekih predstavnika na dr2avnom i lokalnom nivou, nevladinih organizacija i
medija. Podsjetiv gi na nedavne izmjene u organizaciji Vladinih tijela koja se bave ovim pitanjem i istiduoi da su
posljednje poruke zvanionika iz Republike Srbije optimistiene za Cmu Goru, ukazao je na nukost sagledavanja
svih aspekata u vodenju kampanje za jaeanje podr gke javnog mnjenja evroatlantskim integracijama.

Ambasador Slovaeke Republike u Cmoj Gori, Frantigek Lipka je ocijenio da elanstvo u NATO za
malu drkvu na politieki trusnom podrueju predstavlja vrstu tzv. 2ivotnog osiguranja i istakao da se isto mok
posmatrati i sa politiëkog, bezbjednosnog, te ekonomskog aspekta. S tim u vezi, ocijenio da se politieki kontekst
ogleda u realnoj potrebi udru2ivanja u sistem kolektivne bezbjednosti, kao i einjenici da u dana gnjoj konstalaciji
medunarodnih odnosa, stabilnost i polokj driave zavisi od saveznika i elanstva u medunarodnim
organizacijama, kojim driava postaje subjekat, a ne objekat sprovodenja politike. Sa ekonomskog aspekta,
ukazao je da se legalni kapital uliva u stabilne zemlje, u kojima je po gtovanje principa vladavine prava na
viskom nivou tj. u kojima postoje isti standardi privredivanja kao u matienim dr2avama. Govoreai o slovaekom
iskustvu, amabasador Lipka je ukazao da politieki aran2mani nakon II svjetskog rata nikada nisu odgovarali
zemlji koju predstavlja, te je ista te2ila to skorijem elanstvu u NATO i Evropskoj uniji, pa su integracioni
procesi vodeni paralelno. Takode se osvmuo i na ekonomsku stabilnost koju Slovaelca i danas bilje2i. Pored
navedenog, ukazao je na vakost definisanja ko i na koji naein primjenjuje Komunikacionu strategiju o
evroatlantskim intgeracijama Cite Gore, podsjetiv gi da rezultati istra2ivanja iz 2012. godine jasno ukazuju da
ista nije bila implementirana na pravi naein, kao i da su oponenti elanstva osnai1i svoju kampanju. Dalje je
istakao da politieke stranke pobjeduju na izborima na osnovu svojih programa all i da se biraei istih ne
pridr2avaju. S tim u vezi, sugerisao je da politieke stranke djeluju u praksi, da najprije razgovaraju sa gradanima
i ocijenio da angakvanje mlade generacije u cilju jaeanja podr gke evroatlantskim integracijama nije na
odgovarajueem nivou.

Predsjednik Slovaeke atlantske komisije (SAK), Rastislav Kaeer je sugerisao da posebna pakja treba
biti posveeena modelima kako potrebnu podrgku javnog mnjenja oddavati u narednom periodu. Podsjeeajuei da
je podrgka javnog mnjenja elanstvu u NATO u Slovaekoj 1999.g. iznosila 28%, a 2003.g. 60%, istakao je da su
evroatlantske integracije u politiekim diskusijama izmjegtene van sueeljavanja stavova pozicije i opozicije, te
odvojene kao poseban spohnopolitieki koji ne smije biti umanjen dnevnopolitiekim diskursima, to cijeni
prigodnim modelom i za Cmu Goru. U nastavku je istakao da treba djelovati u pravcu veee transparentnosti
rada Vlade po ovom pitanju, pojagnjenja opozicionim predstavnicima da je vlast u demolcratskim drugtvima
smjenjivog karaktera, te da Ce u zamijenjenim ulogama, NATO biti njihov saveznik. Takode, sugerisao je da
odluka o elanstvu Cite Gore u NATO treba da bude done gena u Skupgtini Cite Gore, cijeneei referendum
nepotrebnim i pogodnim za one strukture koje nisu spremne ih sposobne za no genje politieke odgovomosti. Sa
druge strane, refrendum o elanstvu u Evropskoj uniji smatrao je opravdanim, naroeito zbog einjenice da ova
odluka nosi prenogenje dijela suvereniteta dr2ave.
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kraju sastanka, ambasador Frantikk Lipka je istakao da de se Ambasada Slovaeke Republike u Cmoj
Gori zalagati za intenziviranje saradnje Odbora za bezbjednost i odbranu sa radnim tijelom slovaelog
Parlamenta koje tretira pitanja odbrane i bezbjednosti.

Sastanak je zavrgen u 11,30 sati.

ZABILJESKU

Zorana Baeovie

sekretar Odbora za bezbjednost i odbranu

•
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Clan Odbora za bezbjednost i odbranu, Borislav Banovio sastao se 31. maja 2013. godine sa
predstavnikom Misije OEBS-a u Crnoj God, Lloydom Tudyk-om, Sefom Odjeljenja za demokratizaciju i
savjetnicom za programe demokratizacije u Misiji OEBS-a u Crnoj Gori, Anom Milutinovie.

Ispred sluThe Skup gtine sastanku su prisustvovali saradnica u Odboru Vera Damjanovie i pripravnica
Nevena Cabarkapa.

Sastanak je organizovan sa ciljem preciziranja jedne od tema iz Plana parlamentarnog nadzora za 2013.
godinu i uloge ove organizacije u njenoj realizaciji, u skladu sa iznijetim predlozima za saradnju na sastanku
predsjednika Odbora, Mevludina NuhoMea sa'Sefom Odjeljenja za demokratizaciju Misije OEBS-a u Crnoj
Cori, Lloydom Tudykom, 4. aprila 2013. godine.

Na navedenom sastanku je bib o rijeei o modelima buduee saradnje Odbora sa Misijom OEBS-a u Crnoj
Gori, u okviru kojih se izdefinisala potreba za ekspertskom podr gkom prilikom realizacije taeke 13 Plana
„razmatranje stanja u oblasti bezbjednosti vazdu gnog saobraeaja i vazduAnog prostora".

Sastanak je pee° u 9,55 sati.

Clan Odbora, Borislav Banovie je ukazao da cilj razmatranja navedene teme na sjednici Odbora
predstavlja upoznavanje sa nadleThostima, iskustvom u radu svih relevantnih subjekata, kao i informisanje o
prihvaaenim medunarodnim standardima u ovoj oblasti, kako bi Odbor u narednom periodu na kvalitetan i
ueinkovit naein sprovodio svoju nadzornu ulogu. Ukazao je na postojanje civilne i vojne dimenzije u okviru
date teme, te apostrofirao da njeno razmatranje predstavlja dodatni korak na unapredenju prakse i kontrolne
uloge Odbora za bezbjednost i odbranu. U skladu sa navedenim, poslanik Banovie je podsjetio na 37. sjednicu
Odbora 24. saziva, na kojoj je sprovedeno konsultativno saslu ganje na temu pomorske sigurnosti i bezbjednosti,
istieuoi da ista predstavlja primjer dobre prakse u saradnji sa Misijom OEBS-a u Crnoj God.
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mjanovie

Predstavnik Misije OEBS-a u Crnoj Gori, Lloyd Tudyk je istakao punu spremnost Odjeljenja kojim
rukovodi, za nastavkom uspje gne saradnje, ukazav g i da óe podrgka u konkretnom slueaju biti obezbijedena i na
taj naein osiguran doprinos uspje gnoj realizaciji usvojenog Plana parlamentarnog nadzora za 2013. godinu.

Na sastanku je postignuta saglasnost oko angaZovanja eksperta od strane Misije OEBS-a u Crnoj Gori sa
ciljem da se elanovima Odbora prezentuju standardi i modeli djelovanja u oblasti bezbjednosti vazdugnog
saobraaaja i vazdugnog prostora, kao i oko dostavljanja nalaza u pisanoj formi za vojnu dimenziju navedenog
pitanja. Takode, postignuta je saglasnost da se, u koordinaciji sluThe Odbora i osoblja Misije OEBS-a u Cmoj
Gori, a u skladu sa objektivnim moguenostima, utvrde vremenski rokovi za realizaciju pomenute aktivnosti.

Sastanak je zavrgen u 10,10 sati.

ZABILJE.SKU

saradnica u Odboru za bez dnost i odbranu
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sa sastanka elanova Odbora za bezbjednost i odbranu sa predstavnicima
NATO ekspertskog tima odrianog 13. maja 2013. godine

Na sastanku su uaestvovali: predsjednik Odbora Mevludin Nuhodke i
alanovi Suljo Mustafie i Vasilije Lalo§evie i predstavnici NATO ekspertskog tima,
u sastavu: gda Patricia Shearing, NATO ekspert, bivS1 savjetnik u Ministarstvu
odbrane Velike Britanije, savjetnik u Letoniji, Gruziji i Sijera Leoneu, g. Svein
Eriksen, vii savjetnik, norvekca dr2avna Agencija za javnu upravu i e-Vladu,
NATO ekspert, g. Francisko Cardona, NATO ekspert, bivk vii savjetnik,
SIGMA/OECD i dr Olivier F. Desarzens, voda tima, §ef NATO BI Programa za
Jugoistoanu Evropu, Savezno Ministarstvo inostranih poslova, Svajcarska.
Ispred Ministarstva odbrane Crne Gore, sastanku su prisustvovale: Sandra
Drecun, vii savjetnik za EU i Aleksandra Tmuka, prevodilac.

Sastanak je poaeo u 14 sati.

Sastanak je organizovan u okviru projekta „Izgradnja integriteta u
oblasti odbrane i bezbjednosti", na inicijativu NATO ekspertskog tima, koju je
proslijedilo Ministarstvo odbrane Crne Gore. Projekat „Izgradnja integriteta"
iniciralo je Ministarstvo odbrane Norvekce krajem proke godine i prilagoden je
zemljama Jugoistoene Evrope, a obuhvata Bugarsku, Rumuniju, Srbiju,
Makedoniju, Crnu Goru, Bosnu i Hercegovinu, Hrvatsku i Albaniju. Osnovni cilj
projekta je pomoe ne-NATO elanicama u procesu pripreme za alanstvo u
Alijansi, podfSka u prepoznavanju i implementaciji mjera u borbi protiv
korupcije, kao i podizanje svijesti o izgradnji integriteta. Projekat ãe biti
sproveden kroz dvije faze, gdje prva faza podrazumijeva analizu potreba,
odnosno sagledavanje trenutne situacije radi prepoznavanja rizianih faktora
koji mogu doprinijeti korupciji, dok de u drugoj fazi, na osnovu rezultata
analize, biti definisani moguei projekti i reforme. Analiza potreba óe biti
implementirana kroz saradnju norvekce Vlade sa ministarstvima odbrane i
drugim institucijama, na naein to óe lokalni eksperti u svakoj od navedenih
zemalja obavljati intervjue sa predstavnicima institucija obuhvaeenih analizom,
na osnovu kojih áe pripremati odgovarajuee izvjektaje. Analiza potreba oe uz
odgovore na Upitnik o izgradnji integriteta poslukti kao osnova NATO
ekspertskom timu za izradu izvjektaja o stanju u Crnoj Gori (Peer review).
Pitanja iz Upitnika odnosila su se na nacionalni sistem za sprjeoavanje



korupcije u oblastima odbrane i bezbjednosti, poeev od civilne i demokratske
kontrole koja se odnosi na kontrolnu ulogu Parlamenta, Savjeta za odbranu i
bezbjednost, kao i ueeke civilnog sektora, zatim pitanje legislative u oblasti
antikorupcije (usvojeni nacionalni i medunarodni dokumenti), pitanje politike
za borbu protiv korupcije u sektoru odbrane i bezbjednosti, kadrovske politike,
transparentnosti finansijskih izvjeetaja, javnih nabavki, tenderske procedure,
ueeke u misijama, postupanja sa driavnom imovinom, procesuiranje
korupcijskih sluaajeva pred nadleZnim sudom itd.

Clanovi Odbora su na sastanku imali priliku da iznesu svoje stavove,
preporuke i ideje koji ãe biti od koristi za izradu finalnog izvjeetaja evaluatora
ovog projekta.

U uvodnom obraaanju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhodlio izrazio
je zadovoljstvo to je u prilici da prezentuje rad Odbora i iskustva iz okvira
parlamentarnog nadzora nad sektorom bezbjednosti i odbrane. Istakao je da su
Zakonom o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane jasno
definisana i znatno proeirena i ojaaana ovlakenja ovog tijela, au i i odgovornost
Odbora, ukazujuai na va2nost sprovoclenja nadzorne uloge Parlamenta.
Poseban osvrt ueinio je na dosljednu realizaciju nadle2nosti razmatranja
godienjih izvjeetaja o radu Ministarstva odbrane i Vojske Crne Gore, Agencije za
nacionalnu bezbjednost, Ministarstva unutraenjih poslova, kao i posebnih
informacija o svim aktuelnim pitanjima u sektoru bezbjednosti i odbrane,
posmatrajudi ih kroz forme kontrolnog i konsultativnog saslueanja. Ukazao je
na ustanovljenu zakonsku obavezu Odbora o planiranju parlamentarnog
nadzora, kao i obavezu de se Parlamentu podnosi godienji izvjeetaj o realizaciji i
rezultatima planiranog. Predsjednik NuhodZio apostrofirao je da su duZnosti
institucija i pojedinaca nad kojima se vrei nadzor jasno definisane uz
istovremenu zakonsku zaetitu njihovih prava, kao i da su po prvi put propisane
i kaznene odredbe za neizvreavanje dU2nosti za subjekte nad kojima se vrei
nadzor. Prezentujudi nadleinosti Odbora, ukazao je na eirok dijapazon
ovlakenja i zadataka koji istovremeno nose i veliku odgovornost, kako Odbora
tako i organa i institucija nad kojima se vrei nadzor. Takode, predsjednik
Nuhod2id naglasio je da Odbor daje poseban znaaaj ulozi civilnog druetva, oiji
zainteresovani predstavnici uoestvuju u radu Odbora, kao i da su dokumenti
Odbora dostupni javnosti i da se kao takvi mogu nadi na web stranici
Skupetine Crne Gore. Zakljuaio je da bez jasne i kvalitetne kontrole sistema
bezbjednosti i odbrane nema ni daljeg napretka u razvoju druetva, kao ni u
procesu integracija.



Voda tima - S'ef NATO BI Programa za Jugoistoanu Evropu, dr Olivier
F. Desarzens, istakao je da se unaprjedenjem dobre uprave i dobre procedure
upravljanja mogu na najbolji naein iskoristiti noveana sredstva opredijeljena
vladama zemalja alanica NATO-a, te da ove mjere trebaju imati za cilj jaaanje
transparentnosti, odgovornosti i intregriteta. Na taj naain, izrazio je mi§ljenje
ekspertskog tima da gradani imaju pravo da znaju •Sta administracija radi, na
koji naein se novae troSi i na koji naain Parlament kontrolik taj proces. U torn
kontekstu, izrazio je interesovanje kako teee kontrola budkta vezano za vojna
pitanja i pitanja javnih nabavki.

Predsjednik Odbora objasnio je da u Zakonu o parlamentarnom
nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane stoje jasne pozicije kontrole troknja
javnih finansijskih sredstava kroz raspravu o budktu. Po§to Odbor u
stvaralaakom dijalogu sa Ministarstvom odbrane raspravi potrebu za
planiranim sredstvima i dobije informaciju za koje ciljeve se ista planiraju, u
prilici je opredijeliti stay prema odredenim stavkama u predlo2enom buthetu.
Drugi momenat predstavlja rasprava o zavrS"nom raounu buclkta, kada Odbor
vit uvid u realizaciju opredijeljenih sredstava, tj. postojanje portencijalnih
transfera sredstava s jedne pozicije na drugu i dr. Takode g. Nuhod2ia je
istakao da Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane
omuguauje traZenje i posebnog izvje§taja o odredenoj nabavci koja mak biti u
fokusu interesovanja Odbora. Pored toga, istakao je da Odbor razmatra i
izvjeaaj DrZavne revizorske institucije, koja vrei kontrolu troSenja budZeta, kao
joe. jednu priliku za raspravu, uz napomenu da je institut poslaniakog pitanja
joS. jedan mehanizam parlamentarnog nadzora. Takode, kada je rijea o javnim
nabavkama, podsjetio je da Direkcija za javne nabavke i Komisija za pradenje
postupka javnih nabavki, rukovodeei se Zakonom o javnim nabavkama, do
kraja kompetentno prate pravnu proceduru, u smislu eventualnih zloupotreba.
U slueaju da ima povoda za sumnju po torn osnovu, Odbor od njih mok traZiti
izvje .Staj, jer po Zakonu o parlamentarnom nadzoru ima pravo na to.
Apostrofirao je da Odbor ima partnerski odnos sa organima koje kontrolik, u
smislu da nastoji kroz konstruktivnu raspravu rijeSiti sve nedostatke.

Poslanik Lalokvie naglasio je da ima puno pravo govoriti o ovom
pitanju, u smislu pozitivnosti nove prakse, jer dolazi iz opozicione stranke.
Objasnio je da su alanovi Odbora ove godine imali priliku zatraZiti detaljan
analitiaki izvje .Staj sa aspekta efikasnosti troknja opredijeljenih budktskih
sredstava od svake jedinice koja je pod nadzorom Odbora. Istakao je da su, za
razliku od prole godine kada su nalazi DrZavne revizorske institucije bili
uopaeni, ove godine zahvaljujuai Odboru, ovom tijelu Parlamenta dostavljene
konkretne informacije o preusmjeravanju sredstava unutar potrok.ekih



jedinica. Na potenciranje Odbora i uz preporuke Driavne revizorske institucije,
detaljan analitiaki izvjekaj sa svim usvojenim preporukama i izmjenama
unutar Agencije, proslijeden je Parlamentu i bio je predmet razmatranja.
Takode, poslanik Lalokvia je informisao NATO eksperte da su elanovi Odbora
imali priliku da na konkretnom slueaju vide da je najjaae orti2je koje se
primjenje u njihovim zemljama upravo kontrola budieta u vojnom sektoru, koja
je zahvaljujuai ovom Odboru poeela da ostvaruje efekte i u Crnoj Gori.

NATO ekspert, bivk savjetnik u Ministarstvu odbrane Velike
Britanije, savjetnik u Letoniji, Gruziji i Sijera Leoneu, gda Patricia Shearing,
izrazila je interesovanje za stratSki pregled odbrane i za naeine planiranja
rjeS'avanja vi§kova naoru2anja, kao i kome hi ito prihod od rje§avanja tih
viSkova.

Ukazujudi da je vit.k naorn2anja problem i Vojske Crne Gore i
bezbjednosni problem uopke, predsjednik Odbora naveo je da su naaini za
rjet.vanje tog problema preventivno unikavanje, unikavanje kroz MONDEM
program, koji finansiraju Sjedinjene Amerioke dr2ave, i kroz Tehniaki
sporazum, koji takode omogudava rjet.vanje vikcova naoru2anja. Takode,
napomenuo je da Ministarstvo odbrane preduzima aktivnosti da se vi§ak
naoru2anja i zaostale opreme rijek prodajom, a da hi se dobijena sredstva
iskoristila za potrebe Ministarstva odbrane i Vojske Crne Gore. Potvrdujuei
nedostatnost lokacije za unikavanje viaa naoruianja, buduoi da je postojala
percepcija u javnom mnjenju da lokacije na kojima se vrk unikavanje nisu
dovoljno ekolo§ki bezbjedne, predsjednik Nuhod2id je ukazao da se intenzivno
pokut.va obezbijediti prostor koji hi bio maksimalno bezbjedan za stanovniStvo
i za okolinu.

Ekspert norvekce dr2avne Agencije za javnu upravu i e-Vladu, g-din
Svein Eriksen i ekspert SIGMA/OECD organizacija, g-din Francisko Cardona,
izrazili su interesovanje da ii su od strane Odbora pokrenute aktivnosti u vezi
sa tuibom nevladine organizacije MANS, oko iznijete sumnje praeenja aelnika
ove NVO i drugih novinara.

Napominjuei da funkcija parlamentarnog nadzora koju Odbor vrk
predstavlja davanje politiokog podsticaja institucijama nad kojima se \irk
nadzor da posao obavljaju kvalitetno i transparentno, predsjednik Nuhodii6
objasnio je da se ovo pitanje nalazi jo§ u fokusu nadle2nih organa, ali da Odbor
prati aferu sa aspekta nadle2nosti organa nad kojima vrk nadzor. Posebno je
istakao da su kontrolna saslut.nja uobieajena praksa ovog Odbora, i da
elanovi Odbora bezbjednost smatraju javnim dobrom. Takode, saopkio je da su



Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane predlolili i
napisali, uz medunarodnu pomod, poslanici ovog Parlamenta koji je usvojen
jednoglasno i da se zakljuaci i stavovi na sjednicama Odbora Oesto donose
jednoglasno, to je prilog kvalitetnom nadzoru ovih slu2bi.

Poslanik Lalo§evia je dodao da su kontrolna salu§anja znak da su u
fokusu painje Odbora svi dogadaji koji pobuduju pa2nju javnosti, koju okolnost
smatra uspjehom primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru, imajuei u vidu
da Odbor podstioe inicijative nadle2nih organa, dobru sinhronizaciju i
konkretne rezultate.

Na kraju sastanka je apostrofirano da cilj rada Odbora jeste da odrii
kontinuitet i profesionalno podigne kvalitet uee§ea. Parlamenta u reformskim
procesima sektora odbrane i bezbjednosti, a posebno u oblasti demokratskog
nadzora u realizaciji istog, kako bi bili ostvareni postavljeni standardi i Crna
Gora, u §to kradem roku, postala punopravna alanica NATO-a i Evropske unije.

Sastanak je zavr§en u 15 sati.

Izvje§taj saainila,

Zorana Baeovia,

Sekre tar Odbora
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Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu Mevludin Nuhodiid,
susreo se 4. aprila 2013. godine sa predstavnikom Misije OEBS-a u Crnoj Gori,
Lloydom Tudyk-om, S'efom Odjeljenja za demokratizaciju i savjetnicom za
programe demokratizacije u Misiji OEBS-a u Crnoj Gori, Anom Milutinovie.
Ispred s1u2be Skup .Stine sastanku su prisustvovali sekretarka Odbora Zorana
Baeovie, saradnica u Odboru Vera Damjanovie i pripravnici Nevena Cabarkapa
i Adnan CrnovrSanin.

Sastanak je poeeo u 11 satii 15 minuta.

U uvodnom obraeanju, predsjednik Odbora Mevludin Nuhodlid,
zahvalio se Misiji OEBS-a u Crnoj Gori na dosadakijoj saradnji, ocjenjujudi
istu kvalitetnom i konstruktivnom, sa posebnim osvrtom na uspje§no
realizovan projekat anga2ovanja eksperta u oblasti pomorske sigurnosti i
bezbjednosti, dr Amedea Watkins-a, za potrebe 37. sjednice Odbora 24. saziva
SkupStine, odriane 31. oktobra 2011. godine.
Ovom prilikom, u cilju doprinosa nastavku viSegodiSnje kvalitetne i
konstruktivne saradnje Odbora i Misije OEBS-a u Crnoj Gori, predsjednik
NuhodZie je iznio preOloge za realizaciju dva projekta u predstojeeem periodu,
kojima bi se doprinijelo uspjeSnijoj realizaciji usvojenog Plana rada Odbora za
bezbjednost i oclbranu za 2013. godinu. Prvi od iznijetih odnosio se na
asistenciju OEBS-a u vezi taeke 13 Plana rada, koja predvida razmatranje
teme: „Bezbjednost vazduSnog saobraeaja i prostora", gdje bi anga2ovanje
stranog eksperta, istakao je NuhodZie, predstavljalo znaeajnu pomoe u
podizanju nivoa struenosti i kvaliteta rada sjednice. Drugi predlog potencijalne
participacije Misije OEBS-a u Crnoj Gori ticao se podrSke u vezi taoke 17 Plana
rada Odbora za 2013. godinu koja tretira „Medunarodnu saradnju - Posjete
odborima u regionu, EU i SAD", uz moguanost sudjelovanja i Centra za
demokratsku kontrolu oru2anih snaga (DCAF) iz Zeneve koji je takode iskazao
spremnost za prulanje pornooi Odboru.
Tokom diskusije o aktuelnim temarila i dosadaSnjej saradnji, ueinjen je i osvrt
na GodiSnju raspravu o implementaciji OEBS-ovog Kodeksa ponaSanja u
politieko-vojnim aspektima bezbjednosti, skup koji je 11. jula 2012. godine
odr2an u Beau, na kojem je izmedu ostalih prezentovana tema „Zakonodavni
okvir demokratskog nadzora u oblasti bezbjednosti i odbrane i znaeaj kodeksa
ponaSanja u politieko -vojnim aspektima bezbjednosti". Ovom prilikom,
poslanik Nuhod2i6 je podsjetio da je u navedenoj diskusiji istaknuto da
implementacija Kodeksa ponaSanja, koja se u Crnoj Gori u najveeoj mjeri
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sprovodi kroz primjenu Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane, na izvjestan naein predstavlja zaokru2enu cjelinu u
smislu odnosa drZave prema iznijetom pitanju, kao i da dalji razvoj i
unaprjedenje demokratske politieke i civilne kontrole nadzora sektora odbrane
i bezbjednosti jeste pravi i najbolji put implementacije navedenog akta.

Predstavnik Misije OEBS-a u Crnoj Gori, Lloyd Tudyk je,
napominjuei da je ova] sastanak organizovan u cilju razmjene ideja o moguaim
oblicima sarad.nje u narednom periodu, a prije svega realizacije planova i
potreba Odbora za bezbjednost i odbranu, istakao punu spremnost Odjeljenja
kojim rukovodi za nastavkom uspje§ne saradnje i zahvalio na iznijetim
idejama. U torn smislu, gospodin Tudyk je iznio predloge, od kojih se prvi
odnosio na jednodnevnu aktivnost u fomi radionice namjenjene predstavnicima
slu2be Odbora sa predstavnicima Dr2avrie Revizorske Institucije, koja hi imala
za cilj unaprjedenje znanja, odnosno bolje razumijevanja izyje'Staja Driavne
Revizorske Institucije o reviziji zavr§nog raeuna bud2eta Crne Core, u
kontekstu potro§aekih jedinica iz sektora odbrane i bezbjednosti. Ovom
prilikom, g.Tudyk je Odbor za bezbjednost i odbranu istakao kao pozitivan
primjer korikenja navedenih iz yje§taja, i s tim u vezi ocijenio da bi realizacija
aktivnosti koja bi unaprijedila znanje predstavnika slu2be Odbora bila od velike
koristi. Takode, iznio je i predlog da se za potrebe predsjednika rad.nih tijela
Parlamenta sa predstavnicima Dr2avne Revizorske Institucije organizuje
aktivnost sa ciljem boljeg razumijevarna revizorskih izvje .Staja i korikenja
nadzornih tehnika, uz angaZovanje eksperata i poslanika parlamenata zemalja
Evropske unije, koji posjeduju iskustvo u precimetnoj oblasti. Tokom diskusije
gospodin Lloyd Tudyk se osvrnuo i na pitanje rodne ravnopravnosti u sastavu
radnih tijela Skup&tine koja terna je ocijenjena veen-aa aktuelnom i znaeajnom u
datom trenutku.

Na kraju, ue;-Jsnlci sastanka sti zakljueili da va2an doprinos budueoj
uspjeSnoj saradnji Parlameta I lvtisije OEBS-a u Crnoj Gori predstavlja
kontinuirana razmjena predloga i ideja koje tretiraju reali2;aciju programskih
aktivnosti Odbora, sa ciljem podizania nivoa kvaliteta rada u vr.Senju
parlamentarnog nadzora u °blast' bezbjednosti i odbrane, kao i da su
permanentna edukacija elanova i slu±be Odbora u oblastima koje su u fokusu
nadle±nosti ovog tijela Parlarnenta ad velikog znaeaj u kom pravcu ee obe
strane uloiti svoje napore.

Sastanak je zavr.l.en u II sat". i 35 minuta.

Zabilje§ku

SEKRETAR ODBORA
Zorana Baeovie

lktA,OlECCIARkk 2



Crna Gora

SKUPgTINA CRNE GORE
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Podgorica, 27. marta 2013. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

ODBORU ZA MEDUNARODNE ODNOSE I ISELJENIKE

PODGORICA

Na osnovu alana 210 stay 3 Poslovnika Skup§tine Crne Gore, podnosim
IZVJESTAJ 0 UCEgCU DELEGACIJE SKUPS. TINE CRNE GORE NA
INTERPARLAMENTARNOJ KONFERENCIJI ZA ZAJEDNICKU SPOLJNU I
BEZBJEDNOSNU POLITIKU I ZAJEDNICKU BEZBJEDNOSNU I
ODBRAMBENU POLITIKU, odr2anoj 24. i 25. marta 2013. godine u Dablinu, u
Republici Irskoj.

S pciStovanjem,

EF DELEGACIJE

Do dr Miodrag V kovio



IZVJEFITAJ

o ueeku delegacije SkupStine Crne Gore,

na Interparlamentarnoj konferenciji za Zajednieku spoljnu i bezbjednosnu
politiku i Zajednieku bezbjednosnu i odbrambenu politiku,

24. i 25. mart 2013. godine, Dablin, Irska

Interparlamentarna konferencija za Zajednieku spoljnu i bezbjednosnu
politiku i Zajedniaku bezbjednosnu i odbrambenu politiku, odr2ana je 24. i 25.
marta 2013. godine, u Dablinu, u Republici Irskoj. Ovom prilikom delegaciju
Skupaine Crne Gore einili su poslanici Miodrag Vukovia, Borislav Banovid,
Vasilije Lalo§evie i Zoran Miljania, dok je u svojstvu predstavnika sluibe
Skupstine skupu prisustvovala sekretar delegacije Zorana Baeovid.
Interparlamentarna konferencija imala je za cilj obezbjeclenje okvira za
razmjenu informacija i najboljih praksi u oblasti Zajednieke spoljne i
bezbjednosne politike (CFSP) i Zajednieke bezbjednosne i odbrambene politike
(CSDP), sa ciljem punog informisanja nacionalnih parlamenata i Evropskog
Parlamenta o ovim oblastima. Ovu Konferenciju eine delegacije nacionalnih
parlamenata dr2ava elanica Evropske unije i .Evropskog Parlamenta, gdje
nacionalne parlamente predstavlja po test poslanika, Evropski Parlament
zastupa 16 poslanika a nacionalne parlamente zemalja kandidata za alanstvo u
Evropskoj uniji i svake evropske zemije elanic:e NATO mo2e predstavljati
delegacija od po eetiri posmatraea.

Poziv za ueeke u radu Interparlamentarne konferencije crnogorskoj
delegaciji uputili su predsjednici Zajedniekog Odbora za spoljne poslove i
trgovinu i Zajedniakog Odbora za pravosude, odbranu i ravnopravnost
Oirechtas-a, a skup je organizovan u okviru parlamentarne dimenzije irskog
predsjedavanja Savjetom Evropske unije u prvoj polovini 2013. godine. Skup je
realizovan u Dablinskom dvorcu.

Sef delegacije Miodrag Vukovie, tokom skupa, sastao se sa
predsjednikom Komisije za spoljnopolitieka pitanja Parlamenta Rumunije
g.Petru Filip-om, tokom kojeg razgovora su razmijenjena mi§ljenja o aktuelnim
pitanjima vanjske politike i iznijeti predlozi za predstojeau saradnju dva
parlamentarna odbora.



Prvi dan Konferencije, 24. mart 2013. godine, otpoaeo je sastankom
§efova delegacija nacionalnih parlamenata Evropske unije i Evropskog
Parlamenta koji je imao za cilj razvijanje diskusije o Predlogu za imenovanje Ad
hoc Odbora za reviziju i Predlogu o misiji za utvrdivanje oinjenica koje se
odnose na okruZenje juZnih i istoeno mediteranskih zemalja.

Rijeeima dobrodo§lice u okviru uvodnih izlaganja ueesnicima skupa obratili su
se domaeini predsjednik Donjeg doma, g. Sean Barret, predsjednik Zajedniekog
odbora za spoljne poslove i trgovinu, g.Pat Breen, a potom predsjednik Odbora
za spoljne poslove Evropskog Parlamenta, g.Elmar Brok. Uslijedilo je obraeanje
Visoke predstavnice Evropske unije za spoljne poslove i bezbjednosnu politiku,
g-de Catherine Ashton, koja je u okviru sesije na temu "Proces za mir,
bezbjednost i razvoj u Africi", ukazala na aktuelna pitanja u oblasti Zajednieke
spoljne i bezbjednosne politike i Zajedniake bezbjednosne i odbrambene
politike, sa posebnim osvrtom na izazove sa kojima je Evropska unija suoeena i
aktivnosti koje je potrebno preduzeti sa ciljem stvaranja bezbjednog ambijenta
u svijetu.

U nastavku rada predsjedavajuei Parlament ueesnicima skupa predstavio je
Predlog za imenovanje Ad hoc Odbora za reviziju Interparlamentarne
konferencije, a potom je predstavnik kiparskog Parlamenta prezentovao Predlog
o misiji za utvrdivanje einjenica koje se odnose na okruZenje juZnih i istoono
mediteranskih zemalja.

Drugi dan Konferencije, 25. mart 2013. godine, otpoeeo je sesijom na
temu „Prevencija sukoba - Evropska unija u ulozi mirotvorca" tokom koje se
ueesnicima Konferencije obratio zamjenik premijera i ministar spoljnih poslova
i trgovine Republike Irske, g. Eamon Gilmore, elan Donjeg Doma, koji je govorio
o aktuelnim pitanjima iz oblasti vanjske politike i njihovoj tjesnoj vezi sa
bezbjednosnim rizicima i prijetnjama, potencijalnim posljedicama eine&
poseban osvrt na va2nost blagovremencg prepoznavanja istih.

Potom, realizovana je Radionica o „Sveobuhvatniom pristupu nestabilnosti u
Africi - iskustvu na Rogu Afrike", koja je oslanjajuei se na doprinose Visoke
predstavnice i ministra spoljnih poslova i trgovine, imala za cilj da omoguei
poslanicima vodenje rasprave o svcobuhvatnom pristupu u kontekstu
implementacije Zajednieke spoljne i bezbjednosne politike i Zajednieke
bezbjednosne i odbrambene politike na Rogu Afrike. Ovim dijelom Konferencije
moderirao je biv§i direktor Irish Aid-a g. Ronan Murphy, i direktorica
Sprjeaavanja konflikta i bezbjednosne politike, EEAS, g-da JoeIle Jenny, a
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Doc dr Miodrag Vukovio

ulogu izvjestioca ovom prilikom imao je predsjednik Pododbora za bezbjednost i
odbranu Evropskog parlamenta g. Arnaud Danjean.

Radionicom na temu „Mirovni proces na Bliskom istoku - uloga Evropske
unije" moderirao je specijalni predstavnik Evropske unije za mirovni proces na
Bliskom istoku g. Andreas Reinicke, a ista je, takode, imala za cilj da,
poslanicima omoguei vodenje rasprave o ulozi Evropske unije u mirovnom
procesu na Bliskom istoku. Ulogu izvjestioca sa ovog dijela Konferencije imao je
zamjenik predsjednika Parlamenta Republike Livanije g. Petras Austrevicius.

Sesija Interparlamentarne konferencije na temu „Evropski Savjet za odbranu
2013" otpoOela je obraeanjem ministra za pravosude, odbranu i ravnopravnost
Republike Irske, g. Alan Shatter-a, elana Donjeg doma, nakon kojeg se
Iteesnicima obratio zamjenik Generalnog sekretara, EEAS-a g. Maciej
Popowski, a potom su prezentovani izvje§taji izvjestilaca sa radionica.

Potom su uaesnici Interparlamentarne konferencije za Zajedniaku spoljnu i
bezbjednosnu politiku i Zajednieku bezbjednosnu i odbrambenu politiku,
nakon zavr§ne rijeei predsjedavajuoeg, usvojili Zakljuake.

Po§to je iscrpljen dnevni red, predsedavajudi je skup ocjenio uspje.Sno
realizovanim, zahvalio se ueesnicima na pruknom doprinosu i konstruktivnim
raspravama, a potom zakljueio rad Interparlamentarne konferencije.
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SKUPSTINA CRNE GORE
ODBORU ZA MEDUNARODNE ODNOSE I ISELJENIKE

-predsjedniku doe dr Miodragu VUKOVICU-

Po§tovani,

U skladu sa elanom 210 stay 3 Poslovnika Skupgtine Cme Gore, podnosim lzvjetaj o
ueegou delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj,
realizovanoj u periodu 4-8. marta 2013. godine.

S po§tovanjem,

'SEE DELEGACIJE
MevhOin NuhodZio



IZVJEgTAJ

o udeS'au delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu Skupe"tine Crne Gore
u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj

4-8. mart 2013. godine

Delegacija Odbora u sastavu predsjednik Mevludin Nuhod2ie i elanovi: Obrad Mi§o
Stani§ie, Luid Ljubo krelja, Borislav Banovit, Vasilije Lalo gevie, Velizar Kaluderovie i Zoran
Miljanie, sekretarka Zorana Baeovie, savjetnik Slavi§a ‘Seekie, saradnica Vera Darnjanovie i
pripravnici Nevena Gabarkapa i Adnan Cmoveganin ueestvovala je u periodu 4-8. marta 2013.
godine u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj.

Cilj posjete bibo je prutanje specifieno prilagodene podr§ke cmogorskom parlamentu u
procesu daljeg usaglaavanja zakona, procedura i praksi sa evropskim standardima kroz
razmjenu iskustava sa kolegama iz Republike Hrvatska.

Prvog dana posjete, nakon rije6i dobrodo glice koordinatorke projekta, Teodore Fuior, na
temu "Hrvatska vanjska politika i regionalne perspektive" govorio je prof dr Dejan Jovie, dok je
prof. dr Vlatko Cvrtila izlagao na temu "Razvoj bezbjednosno-obavjekajnog sistema Republike
Hrvatske". Uslijedila je prezentacija na temu "Obalska strata Republike Hrvatske i regionalna
saradnja" dok je iskustva Republike Hrvatske u pregovorima za ulazak u Evropsku uniju
predstavio ambasador Branko Barieevia iz hrvatskog Ministarstva vanjskih poslova i evropskih
integracija. Na temu "Borba protiv konipcije i organizovanog kriminala" govorio je direktor
Ureda za suzbijanje korupcije i organiziranog kriminaliteta Drtavnog odvjetni§tva Republike
Hrvatske (USKOK), Dinko Cvitan.

U uvodnom obraeanju, koordinatorka projekta Teodora Fuior predstavila je dosadagnje
aktivnosti Centra za demolcratsku kontrolu orutanih snaga iz 2eneve i potvrdila spremnost ove
organizacije da djeluje u skladu sa zahtjevima Odbora za bezbjednost i odbranu u okviru
trogodgnjeg projekta za prutanje podrgke nacionalnim parlamentima zemalja Zapadnog
Balkana.

Glavni analitiOar predsjednika, posebni koordinator u Uredu Predsjednika Republike
Hrvatske i profesor na Fakultetu politiekih znanosti Sveueilika u Zagrebu, Dejan Jovie je istakao
da male drtave treba da selektuju sopstvene prioritete kako bi na najbolji moguei naein u
vanjskoj politici realizovale zacrtane ciljeve. Takode je ukazao na tri faze vanjske politike
Republike Hrvatske od sticanja nezavisnosti. Prva se odnosila na medunarodno priznanje iste
istieuei da je pomenuti period u konkretnom slueaju trajao kratko. Sa druge strane, ukazao je da



se proces pretvaranja nominalne u stvarnu nezavisnost za vedinu gradana zavr gava elanstvom u
Evropskoj uniji, podsjetiv gi na paradoksalne stavove politiekih elita da de time dodi do jadanja
suvereniteta dr2ave. Druga faza u hrvatskoj vanjskoj politici jeste reintegracija teritorije, imajudi
u vidu da ona predstavlja prvu dr2avu pred kojom je dlanstvo u Evropskoj uniji, a koja je na
svojoj teritoriji imala ozbiljan rat. Profesor je podsjetio da de problem nedovoljne reintegracije
stanovnigtva biti aktuelan i po postajanju punopravnom elanicom Evropske unije. Dalje je
istalcao da treat' fazu vanjske politike predstavljaju integracije u Evropsku uniju i NATO,
podsjetivgi da pomenuti proces traje od 2000. godine. Osvmuo se na antievropsku politiku i
retoriku u periodu nakon potpisivanja Dejtonskog sporazuma i ukazao na kasniji preolcret u
politici vladajude partije u pogledu stava prema evropskim integracijama 2003. godine, dime je
stvoren pakt tzv. Savez za Evropu koji je uzrokovao da danas u Hrvatskom saboru samo jedan
zastupnik istide jasan evroskepticizam. Dalje je ukazao na postavljano pitanje da Ii je postignuta
saglasnost da se sprovode reforme iii da Republika Hrvatska stremi ka elanstvu u Evropskoj uniji
i istakao da je komparativnom analizom uodeno da je u mnogim zemljama tokom ovog procesa
sprovedena simulirana tranzicija. Takode, podsjetio je da nerapsolo2enje gradana prema elanstvu
u Evropskoj uniji na podetku i u kasnijim fazama mo2e predstavljati problem. Kao razlog za
ovakav stay naveo je uvjerenje ispitanika u jednom od istraiivanja da ée dlanstvo u ovoj
organizaciji prouzrokovati loiji2ivotni standard, najprije zbog ukidanja subvencija. Sa druge
strane, jedan od argumenata bio je i tzv. gubitak suvereniteta. Profesor je podsjetio da je
izlaznost na referendumu bila 44%, te da se dvije treeine izalih birada opredijelilo za dlanstvo
Hrvatske u Evropskoj uniji. Dalje je ukazao da referendumsko izjagnjavanje ne donosi nu2no
2eljena rjegenja i istakao da su politieke elite poddavale elanstvo u Evropskoj uniji te2edi ka vie
slobode, bezbjednosti, ekonomskom i dru gtvenom napretku, te vie jednakosti i solidarnosti.
Pored navedenog, ukazao je na razliku sada gnje pozicije u vanjskoj politici pred punopravnim
elanstvom u Evropskoj uniji u odnosu na raniji period i jednociljnost u djelovanju. Naime,
naglasio je da pred Republikom Hrvatskom stoje novi izazovi, te da de biti potreban razvoj novih
odgovora na niz zadataka i ciljeva u predstojedem periodu. Takode, govorio je o promjenama u
unutragnjoj i regionalnoj politici Republike Hrvatske kao elanice Evropske unije istieuei da se
moguanost unilateralnog djelovanja znadajno smanjuje, te da áe modi da dode do realizacije
odredenih ciljeva, ne svih. Profesor Jovid je istakao da se zala2e za uskladeni, a ne zajednieki
napredak zemalja Zapadnog Balkana ka punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji. Na kraju se
osvmuo i na opcije pred Hrvatskom u narednom periodu kada je potrebno djelovanje u
novonastalim okolnostima uz spoznaju da de dodi do otvaranja novih politiekih pitanja.

Govoredi o razvoju bezbjednosno-obavje gtajnog sistema Republike Hrvatske, prof. dr
Vlatko Cvrtila je istakao da se izgradnja demokratskog nadzora temelji na elementima politieke
kulture jedne zajednice i pona ganja glavnih politiakih aktera, podsjeaajudi da zemlje u tranziciji
pate od demokratskog deficita i suodavaju se sa te gkodama u uspostavljanju odgovomog sistema
nadzora, kao i da iskustvo u djelovanju obavje gtajnog sektora utide na izgradnju nadzornih
mehanizama. Dalje je ukazao na postojanje totalitarnog sektora bezbjednosti u ranijem periodu u
kome je "unutragnji neprijatelj" naznaden kao glavna prijetnja, te podsjetio na politizaciju ovog
sektora i autoritame politidke kulture ostavljene u nasljede mladim generacijama. Profesor



Cvrtila je ukazao da je razvoj bezbjednosnog sektora utemljen na iskustvu iz bivk drfave, te da
je doglo do postepene rekonstrukcije i potekco6a u konsolidaciji demokratije u drugoj polovini
devedesetih godina na ta su, izmedu ostalog, uticali nizak nivo povjerenja u sistem, nepostojanje
institucionalnih mehanizama nadzora, kao i upliv vladajude partije u izgradnju samog sistema.
Nakon promjene vlasti na izborima 2000. godine jedan od glavnih zadataka je bib o preuzimanje
kontrole nad sistemom. Uvedeni su novi mehanizmi kontrole mjera tanog prikupljanja podataka i
pristupilo se izradi novih zakonskih okvira za funkcionisanje sistema. Iste godine izmijenjen je
Ustav, dok je u martu 2002. godine usvojen Zakon o sigurnosnim sluibama, na osnovu kojeg su
istima ukinuta policijska ovlakenja, promijenjen sistem upravljanja i formirana dva tijela: Vijeae
za nacionalnu sigumost i Savjet za koordinaciju sigurnosnih sluibi. Ustav u alarm 102 propisuje
da "Predsjednik Republike Hrvatske i Vlada Republike Hrvatske, u skladu sa Ustavom i
zakonom, saraduju u usmjeravanju rada sigumosnih slufbi". Takode, u skladu sa Ustavom
Predsjednik Republike i predsjednik Vlade Republike Hrvatske potpisuju imenovanje
rukovodilaca sigurnosnih slufbi, uz prethodno pribavljeno miAljenje nadlefnog odbora
Hrvatskog sabora. Profesor Cvrtila je predstavio odredbe zakona kojima je utemeljeno
sprovodenje parlamentarnog nadzora i predstavio ulogu Vije6a za nadzor sigumosnih slufbi i
elemente sudskog nadzora nad primjenom mjera tajnog nadzora. Novi Zakon o sigurnosno-
obavjekajnom sustavu donekn je 2006. godine, sa fokusom na jaeanje efikasnosti sistema, pri
&mu je njegova odgvornost smanjena, kao i nadzome moguenosti. S tim u vezi, formirani
Operativno-tehnieki centar za nadzor telekomunikacija ostao je izvan nadzora Vijeea za
gradanski nadzor sigurnosno-obavjekajnih agencija. Govoreei o vrknju parlamentamog nadzora
u ovoj fazi, profesor Cvrtila je istalcao da se formalni okvir nalazi u demolcratskim standardima,
da godignji izvjekaji predstavljaju glavni instrument nadzora, te da je evidentno postojanje
kulture tajnosti, nedostatka transparentnosti, motivacije za nadzor i manjak civilnih ekspertiza.
Na kraju, prof dr Cvrtila je ukazao na ogranieenu spremnost na promjene i apostrofirao da je
druga faza reformi predstavljala korak unazad, podsjeaajudi da pojava afera predstavlja jasan
pokazatelj da sistem nije na odgovarajueem nivou razvoja za demokratsko drukvo.

Bivgi zamjenik zapovjednika Obalske strafe, kapetan bojnog broda Boris Katiein govorio
je na temu "Obalska strafa Republike Hrvatske i regionalna saradnja" i ueesnicima predstavio
normativni okvir i organizacionu strukturu obalske strafe i podrueje odgovomosti, istiouoi da je
isto prilieno osjetljivo imajudi u vidu veliki broj ostrva i razudenost obale. Dalje je govorio o
nadzoru podrueja odgovomosti i radarskim stanicama, te radarskom sjediku u Rijeci i
integrisanom sistemu nadzora u hrvatskoj ratnoj momarici. Kao jednu od najznaeajnijih
pomorskih prijetnji naveo je krijumearenje narkotika, naorufanja i ljudi au i i nezakoniti ribolov.
Posebno je apostrofirao ekoloSke prijetnje u Jadranskom moru i ocijenio ih najrealinijim i
najopasnijim. U nastavku je predstavio zadatke Obalske strafe, kao i regionalne inicijative i
planove. Podsjetio je, izmedu ostalog, i na va2nost pokretanja Jadransko-Jonske inicijative u
Ankoni 2000. godine iz koje je proistekla saradnja izmedu ratnih mornarica ADRION. Vafnim
je ocijenio saradnju i razrojenu sredstava i znanja susjednih drfava u borbi protiv zagadenja mora
i ekolokcih prijetnji. Upoznao je prisutne sa inicijativom za uspostavljanje Sredozemnog foruma
obalskih strafa od strane Republike Italije sa ciljem fonniranja evropske obalske strafe i istakao



znadj regionalne saradnje na ovom ni you. U sastavu hrvatskih pomorskih sluThi nalaze se
Obalska stra2a u sastavu Hrvatska ratne mornarice i Ministarstva odbrane, Pomorska policija u
sastavu Ministarstva unutra gnjih poslova, luake kapetanije, Nacionalna sredi gnjica Rijeka, Sistem
za nadzor pomorskog saobradja, carina, organi nadlelni za inspekciju okoline i ostale sluthe i
preduzda nadldna u ovoj oblasti. Istakao je da je normativni okvir sadr2an u Zakonu o Obalnoj
stall Republike Hrvatska i predstavio organizaciju sistema nadzora i zakite mora. U pogledu
regionalne saradnje istakao je va2nost koordinacije i zajednielcog planiranja, razmjene
informacija i iskustava, sprovoclenja zajedniekih obuka i vje2bi i s tim u vezi ukazao na znaeaj
realizacije medunarodnih vjelbi JADR_AN.

Potom je ambasador Branko Bariaevie podijelio sa ueesnicima iskustva Republike
Hrvatska u pregovorima za elanstvo u Evropskoj uniji i istakao da je Crna Gora svojim
djelovanjem pokazala visok stepen spremnosti na saradnju i posveeenost evropskim
integracijama. Ambasador je istakao da su se oeekivanja od 2005. godine do danas znadajno
promijenila usljed prestruktuiranja unutar same Evropske unije i naglasio da svaki krug
progirenja nosi novine najprije zbog poveaanja obima pravne tekovine Evropske unije, promjene
u broju elanica i djelovanja ove organizacije u skladu sa prethodno steeenim iskustvom u procesu
progirenja. Dalje je je ocijenio da pregovaraeki proces u praksi predstavlja harmonizaciju prava
driave kandidata sa pravnom tekovinom Evropske unije i realno pregovaranje oko eventualnih
derogacija o odredenim slueajevima, koje su rijetke i najedee se odnose na vremenski okvir za
implementaciju iii finansijsku pomoo Evropske unije za rje gavanje pojedinih pitanja u
konkretnim oblastima. Pored navedenog, ambasador je ukazao da se najveai dio pregovaraelog
procesa vodi na unutra gnjem planu i istakao da saradnju i kontakte ne treba odr2avati samo sa
predstavnicima Evropske komisije yea i sa predstavnicima svih driava elanica na razlieitim
nivoima i u kontinuitetu. S tim u vezi, apostrofirao je znadj parlamentame dimenzije
pregovaraekog procesa i ukazao na ya2nost kontinuiranog politiekog konsenzusa oko evropskih
integracija. Posebno se osvrnuo na ulogu sluibe dr2avnih institucija u razvijanju i odriavanju
kontakata sa predstavnicima Eyropske unije cijeneai najvaThijim naaelom pregovaraekog
procesa vjerodostojnost dostavljenih informacija, kao i stalno izvje gtavanje o realizovanom.

Na kraju prvog dana posjete na temu „Borba protiv korupcije i organizovanog kriminala"
govorio je direktor Ureda za suzbijanje korupcije i organiziranog kriminaliteta Ditynog
odyjetnikva Republike Hrvatska (USKOK), Dinko Cvitan, koji je na ovoj poziciji anga2ovan od
novembra 2005. godine. U svom izlaganju, podsjetio je da je 2000. godine uradena analiza
sposobnosti dr2avnih tuilla gtava i sudova da se uhvate u ko gtac sa organizovanim kriminalom i
korupcijom i ukazao da su rezultati u torn periodu bili izuzetno lo gi. Shodno navedenom, donijeta
je odluka o promjeni organizacije i usvojen Zakon o Uredu za suzbijanje korupcije i
organiziranog Icriminaliteta 2001. godine. Pojasnio je da su trenutno na teritoriji Republike
Hrvatska tulilagtva organieena teritotijalno, te da postoji 15 2upanijskih i 30 odtinskih dr2avnih
tu1i1agtava, dok USKOK predstavlja specijalno tu2i1a gtvo sa centralom u Zagrebu i ima svoje
odsjeke u Osijeku, Splitu i Rijeci. Dalje je istakao da su i pored velikog truda do 2006. godine
rezultati bili veoma lo gi, da ih je bib° u oblasti organizovanog kriminala au i ne i u pogledu



suzbijanja korupcije. Direktor Cvitan je ukazao da je po stupanju na du2nost uodio da tri
odjeljenja- za sreeavanje pojave korupcije i odnose s javnoku, istra2ivanje i dokumentaciju i
medunarodnu saradnju i zajednieku istragu- ne funkcionik na pravi naein, kao i potrebu za
jaeanjem kadrovskih kapaciteta. Imajuei u vidu podatke iz prethodnih godina, a u cilju
evidentiranja svih predmeta formirana je jedinstvena baza podataka. S tim u vezi, 2006. godine
sklopljen je sporazum sa Poreskom upravom pri eemu je do§lo do povezivanja sa njihovom
bazom podataka, dok je 2008. godine sporazum potpisan i sa Upravom policije. Posebno va2nim
je ocijenio pristup sistemu ITIS za primjenu posebnih dokaznih radnji. U cilju racionalizacije
rada i blagovremenog djelovanja, a na osnovu posebnog ugovora, utvrdeno je da pristup sistemu
ima direktor i zamjenik direktora USKOK-a sa moguenoku praeenja telefonskih razgovora u
realnom vremenu. Direktor Cvitan se u nastavku osvmuo na prvu operativnu akciju pod nazivom
„Maestro", vodenu 2007. godine protiv eetiri podpredsjednika hrvatskog Fonda za privatizaciju.
Istakao je da su zahtjevi rada pokazali da USKOK u odredenom vremenu mora imati operativni
novae za djelovanje, to je u konkretnoj akciji bib o potrebno za obezbjedenje dokaza da je
odredeno lice primilo mito. Promjena se desila i 2007. godine kada je dr2ava obavezala
telekomunikacione operatere da ulo2e novae za opremu koja bi se koristila za snimanje. Iste
godine na osnovu novog Zakona o kaznenom postupku istraga je pre§la u nad1e2nost Dr2avnog
ttailagtva. Shodno navedenom, direktor je ocijenio 2009. godinu prelcretnicom u radu Ureda i
Driavnog tuZilagtva u cjelini u pogledu suzbijanja korupcije, kada je stvorena vertikala izmedu
tu2ilagtva, policije i sudstva. Prvi predmet po novom Zakonu o kaznenom postupku bila je
zloupotreba poloiaja i ovlakenja ambasadora Republike Hrvatske u Sjedninjenim Ameriekim
Dr2avama i naglasio da je slueaj rijeSen u trenutku kada je navedeno lice bib o predsjedavajuai
Savjetom bezbjednosti Ujedinjenih nacija. Drugi slueaj je bib o djelo korupcije tada§njeg ministra
odbrane, a potom i ministra unutra'Snjih poslova, te je u skladu sa tim bib o velikih problema u
dokaznom postupku. U nastavku je istakao da za sprovodenje finansijskih istraga preduslov
predstavlja meduagencijska saradnja na nacionalnom nivou i podsjetio na zakonom utvrdenu
du2nost banaka da dostave podatke o raeunima odredenih lica i propisane kazne ukoliko nisu
spremne za saradnju. Takocte, osvmuo se na ulogu Ureda za dr2avnu reviziju u postupku analize
poslovanja odredene firme, kao i na ulogu Ureda za spreeavanje pranja novca. Ocijenio je da u
saradnji na regionalnom nivou nema problema au i i istakao da postoji problem'Sto vedi dio
nelegalno steeenog novca zavr gava u inostranstvu, najprije zemljama Evropske unije od kojih se
tegko dobijaju podaci o tokovima i kolieini novca u evropskim bankama. Posebno va2nom
ocijenio je zakonsku izmjenu 2010. godine kojom je regulisano pro§ireno oduzimanje nelegalno
steeene imovinske koristi. U pogledu organizovanog kriminala istakao je da je saradnja sa
zemljama u regionu na izuzetno visokom nivou, te da cilj za sve predstavlja iskorjenjivanje ove
pogasti.

Drugog dana studijske posjete delegacija Odbora je posjetila: Ministarstvo odbrane,
Sigumosno-obavjegtajnu agenciju i Dr2avnu upravu za zakitu i spa'Savanje Republike Hrvatske.

U Ministarstvu odbrane elanovima Odbora prezentovane su teme „Odbrambene reforme
u kontekstu elanstva u NATO i Evropskoj uniji" i „Iskustva Republike Hrvatske u vezi sa



unikavanjem vikcova naontnja, vojne opreme i municije". Pomoanik ministra, Zoran Drea je
podsjetio na uspjau saradnju sa Ministarstvom odbrane i Vojskom Crne Gore i istakao da
razmjena iskustava u procesu evroatlantskih integracija predstavlja jedan od stubova saradnje
ove dvije susjedne zemlje. Takode je ukazao da na putu ka punopravnom elanstvu u NATO mora
dodi do izmjena u sistemu odbrane i postojeeem zakonodavnom okviru.

U nastavku je pukovnik Stjepan Domjaneie, rukovodilac SluZbe za odbrambeno
planiranje upoznao prisutne sa strataim i zakonodavnim okvirom, kao i sa elementima
strataog pozicioniranja pri eemu je do§lo do promjene u pristupu sigurnosti i funkcionisanju
institucija. Pukovnik je istakao vainost lcredibilnog pristupa NATO savezu i drZavama
elanicama, naglakvajuai nuThom identifikaciju i sucteavanje sa vlastitim nedostacima. Ukazao je

da put integracija predstavlja dominantno politieki proces i pretpostavlja nacionalni konsenzus,
kao i dru§tvenu svijest o njegovoj vainosti. Dalje je ukazao na kompatibilnost procesa evropskih
i evroatlantskih integracija i istakao da stepen razvijenosti vojnih kapaciteta nije presudno pitanje
u odnosu na spremnost na reforme. Pukovnik Domjaneie je istakao da "prvu generaciju"
reformskog procesa predstavlja civilna kontrola orttnih snaga, dok demokratska kontrola,
parlamentarni nadzor, konceptualizacija odbrambene politike i iri drukveni kontekst
predstavljaju "drugu generaciju" ovog procesa. Govoreei o hrvatskom iskustvu, pukovnik je
ocijenio kljuenim postojanje konsenzusa na politielcom nivou, kao i adekvatan nivo
informisanosti gradana o procesu evroatlantskih integracija uz upostavljanje saradnje i
koordinacije izmedu drZavnih institucija. Istakao je vtost organizacionog i upravljaelog
prilagodavanja i istakao da se formalnim elanstvom proces ne zavrkva, te da óe stalni izazov
predstavljati povedavanje nivoa organizacionih kapaciteta za odgovomo i vjerodostojno elanstvo.

0 zbrinjavanju vigkova sredstava naorttnja i vojne opreme govorio je inZenjer Pejo
Topal iz SluThe za opremanje i modemizaciju, upoznavk prisutne da trenutni vikk predstavlja
oko 15 tona bruto mase i ukazao da se prioriteti zbrinjavanja vf§kova naortlIanja i municije
utvrduju u skladu sa bezbjednoku njihovog daljeg euvanja i raspolaivim finansijskim
sredstvima. Dalje je istakao da je postupanje sa takovima propisano va2eaorn zakonskom
regulativom, te da se u skladu sa tim zbrinjavanje viNcova sredstava naorttnja i vojne opreme
vrk prodajom, donacijom iii unikavanjem u vlastitim kapacitetima Oruianih snaga Republike
Firvatske. Prisutni su takode upoznati i sa industrijskom demilitarizacijom ubojpih sredstava, pri
eemu je ukupno zbrinjavanje planirano u roku od pet godina. U pogledu finansiranja, koriste se
sredstva iz budZeta, kao i ona pribavljena od donacija drugih drZava i medunarodnih fondova.

Tokom posjete Sigurnosno-obavjekajnoj agenciji delegaciji Odbora za bezbjednost i
odbranu predstavljen je hrvatski model primjene mjera tajnog nadzora te kontrola zakonitosti
ovog postupka od strane nadlelnih institucija. Prisutne je pozdravio direktor Sigurnosno-
obavjekajne agencije, Dragan Lozaneia i ukazao na uspjekost dosadakje saradnje izmedu
Republike Hrvatske i Cite Gore. U nastavku, sluZbenici Agencije govorili su o sprovedenim
reformama u obavjekajno-bezbjednosnom sektoru ii kontekstu evropskih integracija i ukazali na
opka nakla za rad koja se odnose na koordinaciju i saradnju, saradnju na medunarodnom nivou,
kao i nadzor nad radom i djelovanje u skladu sa zakonskim okvirima. Dodatna nakla za zemlje



u tranziciji odnose se na depolitizaciju obavje§tajno-bezbjednosnih sluThi, njihovu
profesionalizaciju, kao i operativnost i ueinkovitost. Istieudi va2nost saradnje i koordinacije
medu sluThama, apostrofiran je i znaeaj stanja u kome politieke promjene ne utieu na rad slu2bi
bezbjednosti. U nastavku je predstavljena struktura bezbjednosnog sektora i istaknuto da nadzor
nad radom Sigumosno-obavjekajne agencije vrge Hrvatski sabor, Ured Vijeda za nacionalnu
sigumost, Vijeee za gradanski nadzor sgurnosno-obavjekajnih agencija i unutrakija kontrola.
Posredan nadzor vrk Predsjednik Republike Hrvatske, Vlada, Vrhovni sud, Upravni sud,
Dr2avno odvjetnikvo, Ministartsvo unutrakijih poslova, Ministarstvo finansija kao i °stale
driavne institucije u ovoj oblasti. Nadle2no radno tijelo Hrvatskog sabora mo2e izvrkti
neposredan nadzor, dok strudni nadzor nad radom Sigumosno-obavjekajne agencije vrk Ured
vijeea za nacionalnu sigumost. Udesnicima su predoeene i zakonske izmjene 2006. godine kada
je formiran Operativno-tehnieki centar za nadzor telekomunikacija kome naloge mogu uputiti
Sigumosno-obavje gtajna agencija, Vojno-obavje'gtajna agencija, Dr2avno odvjetnikvo i Policija.

U okviru posjete Drlavnoj upravi za zakitu i spa gavanje, nakon upoznavanja sa
nadle2nostima i nadinom rada ove institucije, elanovi Odbora imali su priliku obidi prostorije
2upanijskog centra 112 Zagreb i Dr2avnog centra zakite i spa§avanja. Delegaciju je primio
zamjenik direktora Nikola Gade sa saradnicima. Tokom sastanka, ukazano je da glavni cilj
Dr2avne uprave za zakitu i spa§avanje predstavlja upostavljanje odr2avanje modemog sistema
zakite i spagavanja u Republici Hrvatskoj koji de svim raspolo2ivim sredstvima biti sposoban da
odgovori potrebama u zdkiti ljudi, dobara i okoline u vanrednim okolnostima. U nastavku su
predstavljeni nosioci i sudionici sistema zakite i spa gavanja, kao i struktura i nadle2nosti Sektora
za civilnu zakitu. Dr2avni informacioni i komunikacioni sistem zakite i spa gavanja sastoji se od:
Dr2avnog centra za zakitu i sp8avanje, SluThe za sistem 112 i SluThe za informacionu i
komunikacionu tehnologiju o eemu je govorio naeelnik Dr2avnog informacionog i
komunikacionog sistema zakite i spaavanja Davor Spevec. Delegaciji su predstavljene i
nad1e2nosti i zadaci Sektora za vatrogastvo, Sektora opkih poslova, kao i Samostalne sluThe za
medunarodne poslove i Samostalne sluThe za inspekcijske poslove. Takode, predstavljen je rad
Samostalnog odjeljenja za unutragnju reviziju, sa posebnim osvrtom na va2nost ocjenjivanja
postojeeih kontrola sa ciljem davanja preporuka za njihovo pobolj ganje. Tokom posjete posebna
paitThja bila je posvedena i hrvatskom modelu call centra 112, pristupu ovom broju i integraciji
sistema, sa osvrtom na prenos poziva i dijeljenje podataka. Kao jedan od izazova u navedenom
periodu istaknuta je tehnieka modemizacija sistema 112, kao i poboljanje kvaliteta usluga
centara 112, uz napomenu da je tzv. e-poziv jo g uvijek u probnoj fazi.

Poslednjeg dana studijske posjete dlanovi Odbora sastali su se sa kolegama iz Odbora za
unutarnju kontrolu i nacionalnu sigurnost i Odbora za obranu Hrvatskog sabora, sa kojima su
razmijenili iskustva i istakli izazove u radu ovih parlamentamih radnih tijela.

Predsjednik Odbora za unutamju kontrolu i nacionalnu sigurnost, Miroslav Tudman
predstavio je nadle2nosti i dosad8nja iskustva u radu ovog radnog tijela i istakao da je Hrvatski
sabor od 2000. godine do danas donio 584 zakona, cijeneei proces evropskih integracija



zahtjevnim i istieuoi da demokratija ne predstavlja stanje yea proces, te da oe olanstvo u
Evropskoj uniji donijeti nove zadatke i izazove Odbor za unutamju kontrolu i nacionalnu
sigurnost ima 13 elanova, predsjednik Odbora je iz opozicione partije. U nadle2nosti Odbora su
poslovi utvrdivanja i praeenja sprovodenja politike, a u postupku dono genja zakona i drugih
propisa Odbor ima prava i du2nosti matienog radnog tijela u oblastima koje se odnose na:
ustrojstvo i nad1e2nost organa dr2avne uprave u oblasti unutra gnjih poslova, ddavljanstvo i lieni
status gradana, drlavnu i javnu bezbjednost, bezbjednost saobraaaja, za gtitu od poiara i
elementamih nepogoda, izvjegtaje driavne revizije i kriminalistieke policije u dijelu koji se
odnosi na nepravilnosti u finansijskom poslovanju dthvnih organa, druga pitanja unutragnje
politike i nacionalne bezbjednosti. Predsjednik Tudman je ukazao da Odbor obavlja nadzor nad
sigumosno-obavjegtajnim agencijama u skladu sa zakonom naroeito u pogledu za gtite Ustavom
utvrdenih ljudskih prava i osnovnih sloboda, te daje mi gljenje o imenovanju rukovodilaca
sigumosnih sluThi u skladu s Ustavom.

Predsjednik Odbora za odbranu, Tomislav Ivie je istakao da su u nadleinosti Odbora za
odbranu poslovi utvrdivanja i praCenja sprovodenja politike, kao i da u postupku donogenja
zakona i drugih propisa Odbor ima prava i duThosti matienog radnog tijela u oblastima koje se
odnose na: uredenje i nadleThost organa dr2avne uprave u podrueju obrane, odbranu i mgtitu,
kao i na saradnju sa organima u Republici Hrvatskoj koji djeluju u oblasti odbrane i zagtite.
Istakao je da Odbor za odbranu ima 13 elanova i mo2e imenovati jo g gest iz redova javnih,
nauenih i struenih djelatnika koji se bave pitanjima sistema odbrane i zagtite, dok je predsjednik
iz redova opozicije. Podsjetio je da je novi Zakon o odbrani u parlamentamoj proceduri i istakao
da je saradnja predstavnika Vojske Cme Gore i Vojske Republike Hrvatske u Avganistanu
potvrda dobrih odnosa izmedu dvije prijateljske zemlje.

Potpredsjednik Odbora za unutamju politiku i nacionalnu sigumost, élan Odbora za
odbranu i Odbora za vanjsku politiku, Igor Dragovan je istakao da su evropske integracije za
Republiku Hrvatsku predstavljale zahtjevan put ka punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji i
apostroflrao da áe zemlja koju predstavlja biti apsolutni partner Cmoj Cori kako bi ueinili njen
proces integracija to efikasnijim i brim.

Tokom diskusije ocijenjeno je da Zakon o parlamentamom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane pru2a sveobuhvatniji okvir za sprovodenje nadzora nad radorn organa i
institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, naroeito u pogledu djelovanja Policije i primjene
mjera tajnog nadzora u odnosu na hrvatski slueaj.

Nakon posjete Hrvatskom saboru, uslijedio je susret sa predstavnicima Graniene policije
Republike Hrvatske, koji su elanovima Odbora prenijeli iskustva na putu evropskih i
evroatlantskih integracija, kao i pote gkote i izazove sa kojima su se susreli u procesu integracija.

Naeelnik Uprave za granicu, Zlatko Sokolar je predstavio nadlenosti i zadatke Graniene
policije koji se izmedu ostalog odnose na nadzor dr2avne granice, poslove granione policije u
unutragnjosti, suzbijanje ilegalnih migracija i prekoragnienog kriminala, poslove na mom i
unutragnjim plovnim putevima, za gtitu javnog reda na nenaseljenim i drugim odredenim
ostrvima, kao i na poslove vazdu gnog saobradaja. Predstavljena je struktura Graniene policije i
Uprave za granicu, kao i iskustva u procesu evropskih integraclja sa kljuenim elementima na
koje crnogorska Graniona policija treba da se lokusira u °vont procesu. Sokolar je podsjetio da je



njegov tim pomogao u saeinjavanju crnogorskog nacrta zakonskog teksta o strancima, kroz
ukazivanje na moguee propuste i davanje adekvatnih savjeta i instrukcija kako bi. sadeZaj zako.na
bio to precizniji i sveobuhvatniji. Ukazao je da je jedan od glavni.h elemenata efikasnosti
Graniene policije obuka, koja predstavlja i jedan od vceih finansijskih izdataka koji mora biti
planiran na putu evropskih integracija, kako bi se izbjegli neoaekivani problemi sa nesmetanim
funkcionisanjem Graniene policije i srodnih sluZbi. Naaelnik Uprave za granicu ukazao je i na
va2nost pravilnog odabira modela funkcionisanja same granice i Graniene policije kako bi one
besprekomo funkcionisale. tJkazao je na specifienost granionog pojasa Republike Hrvatska i
pojasnio razloge za odabir modela po kojem je uspostavijena kontrola nad istim. Podsjetio je na
tzv. ranjivost playa drZavne granice i ukazao na neophodnost kvalitetno postavijenog radarskog i
operativnog sistema, koji iziskuje znatna finansijska sredstva, kako za njegovu instalaciju tako i
za buduee odrkiavanje. Ocijenio je saradnju crnogorske i hrvatske Graniene policije veoma
uspjegnom i podsjetio na zajednieke akcije i vjeThe u proteklom periodu, izraZavajuai nadu da áe
i u buduanosti ova saradnja ostati na zavidnom nivou.

Studijska posjeta je predstavljala realizaciju jedne od aktivnosti u okviru trogodignjeg
projekta Centra za demolcratsku kontrolu oru2anih snaga iz Zeneve (DCAF) za pruianje podrgke
nacionalnim parlamentima u regionu Zapadnog Balkana u ispunjavanju njihove ustavne uloge
zakonodavnih, predstavniekih i nadzomih tijela na polju bezbjednosti i odbrane.

SEF DELGACIJE
Mevludin Nuhodzic
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Dana 28. februara 2013. godine alanovi Odbora za bezbjednost i odbranu, u
okviru realizacije Odluke sa pete sjednice, posjetili su Odsjek za posebne
provjere Uprave policije. Delegacija Odbora, ovom prilikom, bila je u sastavu:
predsjednik, Mevludin NuhodZia, i elanovi: Obrad MISo Stanike, Luid Ljubo
Skrelja, Velizar Kaluderovie, Andrija Mandie, Borislav Banovid, Zoran Miljanie,
Predrag Bulatovid i Vasilije Lalokvia. Ispred slu2be Skupkine posjeti je
prisustvala sekretarka Odbora Zorana Badovie.

Domadin posjete bio je ministar unutrakijih poslova, Ra§ko Konjevid, sa
saradnicima: v.d. direktorom Slavkom Stojanovieem, pomodnikom direktora
kriminalistiake policije Vojislavom Markovidem i S'efom Odsjeka za posebne
provjere, Nikolom Rogokoem.

Posjeta je pooela u 12 sati.

Ministar unutrainjih poslova, nakon pozdravne rijeei, iskazao je zadovoljstvo
na realizaciji inicijative za posjetom Odsjeku za posebne provjere iznijetoj
tokom prethodnog mandata Skupkine Crne Gore, a potom je uoesnike posjete
upoznao sa strukturom ove organizacione jedinice Ministarstva unutrakijih
poslova, normativnim okvirom djelovanja, i iznio podatke o broju i strukturi
predmeta koji su u postupku procedure. Takode, uva2avajudi odredbe Zakona
o tajnosti podataka i podzakonskih akata koji regulikt ovu oblast informisao je
elanove Odbora o procedurama za ulazak i boravak u Odsjeku za posebne
provjere. Nakon uvodnog dijela posjete alanovi Odbora su obiki Odsjek za
posebne provjere Uprave policije i upoznali se sa procedurama i naeinom rada
slu2benika ove organizacione jedinice, mjerama i postupcima za prikupljanje
podataka i sadr2ajem konkretnih predmeta koji su u postupku procedure.
Poseban osvrt, ovom prilikom, elanovi Odbora su uoinili na primjenu
zakonskih odredbi u postupku prikupljanja podataka, i s tim u vezi pokovanje
Ustavom garantovanih ljudskih prava i sloboda.

U obraaanju medijima predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2ia, je istakao da
se na osnovu izvrknog uvida mo2e zakljuaiti da se poslovi i zadaci u ovom
Odsjeku realizuju u skladu sa zakonom utvrdenim procedurama i uz puno
pokovanje Ustavom garantovanih prava i sloboda Oovjeka i gradanina, kao i da
ee Odbor za bezbjednost i odbranu u predstojeaem periodu, u kontekstu
primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane i



Zakona o unutraSnjim poslovima, sa punom posveCenoku, nastaviti sa
pranenjem zakonitosti primjene odredbi koje reguli§u posebne tj. Tajne nanine
prikupljanja podataka.

Posjeta Odsjeku za posebne provjere predstavljala je realizaciju vanredne
aktivnosti parlamentarnog nadzora koja je imala za cilj ostvarenje neposrednog
uvida u dokumentaciju i vodenje razgovora sa licima koja obavljaju konkretne
poslove i zadatke.

Posjeta je okonaana u 14 sati i 30 minuta.

ZABILJFSKUSL k . A

Zorana Baa

Sekretar 0
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Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu Mevludin Nuhocliit sastao se 21. februara
2013. godine sa ambasadorom Republike Slovenije u Crnoj Gori, NJ.E. Vladimirom
Gasparidem.

Sastanku su prisustvovali i II sekretar u Ambasadi Republike Slovenije u Crnoj Gori,
Milena Radenkovid, sekretarka Odbora za bezbjednost i odbranu, Zorana Batovie, saradnica u
Odboru Vera Damjanovit i pripravnici Nevena eabarkapa i Adnan Crnovitanin.

Sastanak je podeo u 13 sati.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhocliia izrazio je zadovoljstvo dosadathjom saradnjom
i anga2ovanjem Republike Slovenije kao kontakt driave NATO za Crnu Goru. U nastavku je
predstavio nadlefrosti i rad Odbora za bezbjednost i odbranu u proteklom periodu,
apostrofirajudi da donoOenje Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane predstavlja vaian iskorak u kreiranju pravnog okvira za efikasno sprovodenje
parlamentarnog nadzora nad ovim sektorom, podsjeaajuti na snaino po§tovanje principa
vladavine prava, kao jednog od temeljnih nadela NATO saveza. Shodno navedenom, ocjenio je
dvogodikju primjenu Zakona uspjekom, narodito u pogledu sprovodenja demokratske kontrole
i jadanja transparentnosti u radu, time je i rad organa i insfitucija u sektoru odbrane i
bezbjednosti znadajno unaprijeden. Jednoglasno usvajanje Zakona na plenarnoj sjednici i
postojanje konsenzusa u odludivanju medu dlanovima Odbora razliditih partijskih profilacija,
jasan su pokazatelj ozbiljnosti sa kojom se pristupa svim aktuelnim pitanjima i svijesti o
njihovom op§tem znadaju za gradane Crne Gore, istakao je predsjednik Nuhod2id. Takode je
podsjetio na odredbu Olana 12 stay 3 Zakona kojom je propisano da jednom u toku redovnog
zasijedanja SkupOtine, Odbor odriava sjednicu na zahtjev jedne tretine olanova Odbora, sa
jednom temom dnevnog reda i istakao da zahvaljujuti snainoj volji za iznalaienje dogovora
predstavnika vladajude koalicije i opozicionih partija u dosadanjoj praksi riqe korikena
pomenuta zakonska mogudnost. Predsjednik Odbora je podsjetio na kontinuitet u kvalitetu
saradnje sa Ministarstvom odbrane i Vojskom Crne Gore i ukazao da Odbor u svom radu
razmatra godithje i posebne izvjettaje organa i institucija iz sektora odbrane bezbjednosti i
sprovodi parlamentarni nadzor nad planiranjem i utro§kom opedjeljenih budietskih sredstava za
potro§aake jedinice u svojoj nadleinosti. Takode, podsjetio je da je na jednoj od prethodnih
sjednica razmotren lzvje§taj Ditavne revizorske institucije o reviziji godithjeg finansijskog
lzvjataja Agencije za nacionalnu bezbjednost Crne Gore za 2011. godinu. Predsjednik se
osvrnuo na i dalje sna2no poimanje Alijanse u crnogorskoj javnosti kao vojne organizacije i
podsjetio da je Odbor razmotrio lzvje§taj NATO o napretku Crne Gore u udeku u Akcionom

1



planu za elanstvo za 2011. godinu. Pored navedenog, ukazao je da, u skladu sa odredbama
Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, Odbor najmanje jednom
goditnje podnosi Skupatini izvjettaj o svom radu i rezultatima parlamentarnog nadzora i da se
isti razmatra na plenarnoj sjednici. Takode, informisao je da je Odbor usvojio Plan
parlamentarnog nadzora za 2013. godinu, te naglasio da je isti izraden uz saglasnost svih
dianova Odbora. U nastavku izlaganja, predsjednik Nuhocliit je podsjetio na nedavno otvoreni
NATO info centar i ukazao da u Odboru za bezbjednost i odbranu postoje razliditi stavovi o
tlanstvu Crne Gore u NATO, te predstavio rezultate nedavno sprovedenog istra2ivanja javnog
mnjenja.

Ambasador Gasparid je u razgovoru istakao da neutralnost jedne zerriFje podrazumijeva
priznanje takvog teritorijalno-pravnog statusa, kao i ekonomske, geografske i istorijske
pretpostavke, navodedi da je u proteklom periodu imao sastanke sa predstavnicima opozicionih
politiakih partija, te podsjetio na stay poslanika Neboj§e Medojevida da od strane Vlade Crne
Gore ne postoji inicijativa za njegovo ukljudivanje u kampanju, iako podriava Olanstvo na§e
driave u Alijansi, zatraiiv§i predsjednikov komentar na to. Dalje je ukazao da su evroatlantske
integracije podriane od crkve u Republici Sloveniji zahvaljujudi uvjerenju vjerskih predstavnika
da de elanstvo doprinijeti demokratizaciji tj. vradanju oduzetog zerrigi§ta u socijalistidkom
periodu. Podsjetio je na strate§ki sastanak u Kola§inu na kome je bib rijedi o prilagodavanju
Komunikacione strategije o evroatlantskim integracijama Crne Gore aktuelnim okolnostima i
potrebi jasnog definisanja nadleinosti i zadu±enja. Kako Ambasada Republike Slovenije djeluje
u svojstvu kontakt dr2ave NATO u Crnoj Gori na osnovu stratetkih dokumenata, NJ.E. Gasparid
se interesovao za mi§ljenje predsjednika Odbora o narednim koracima u procesu integracija,
istiauti da de Alijansa posvedeno pratiti zalaganje i dostignuda u tekudoj godini u cilju donotenja
odluke da Ii de na narednom Samitu na§oj driavi biti uputen poziv za elanstvo. S tim u vezi,
istakao je zabrinutost da de, zbog kompleksnosti pomenute teme i moguanosti njene
zloupotrebe u politidke svrhe, konkretni koraci biti odloieni do zavreetka predstojedeg izbornog
procesa. Ambasador Gasparie je ukazao da u svojim izlaganjima i prilikom razgovora sa
oponentma dianstvu u NATO govori o benefitima olanstva Republike Slovenije uz ocjenu da bi
isticanjem benefita Olanstva od strane uticajnih politidkih lidera i iskustva vojnika koji su
udestvovali u meclunarodnim misijama doprinijeli porastu podr§ke javnog mnjenja
evroatlantskim integracijama. Takode je ukazao da se Sekretarijat NATO zallie za politiku
prairenja all i podsjetio da odluku donose sve driave dlanice. Shodno navedenom ocijenio je
da treba preduzeti konkretne mjere i uloiiti napor na dostizanju standarda i ostvarivanju
konkretnih rezultata u tekudoj godini. Takode se interesovao da Ii de Odbor vriti nadzor nad
Odjeljenjem za vojno obavje§tajne i bezbjednosne poslove u Ministarstvu odbrane.

Predsjednik Nuhocliit je podr2ao inicijativu za izmjenom Komunikacione strategije o
evroatlantskim integracijama Crne Gore i istakao da njeno pobolfeanje uz odgovarajudu ulogu
Skup§tine moie predstavljati bolje i efikasnije rjetenje. Naglasio je da bi izja§njavanje gradana
na referendumu o dlanstvu u NATO u ovom trenutku bib neracionalno i podsjetio na drugadije
okolnosti u Republici Sloveniji po ovom pitanju. Predsjednik je ocijenio da bi se eventualno
odlaganje intenzivnijih aktivnosti za period nakon predstojetih predsjednitkih izbora moglo
nadoknaditi energidnijom kampanjom i ukazao je na potrebu frekventnije kampanje. U nastavku
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je istakao da pomod zemalja elanica NATO tokom vanrednog stanja predstavlja dobru poruku i
jasan pokazatelj pozitivnog odnosa Alijanse prema natoj driavi. Predsjednik Nuhod2id je
istakao da istorija Balkana pokazuje potrebu za jasnim okvirom koji bi garantovao stabilnost i
bezbjednost gradana u dugoroanom periodu i istakao da sa gradanima u svim djelovima Crne
Gore treba razgovarati o efektima elanstva na .Se driave u NATO. Ukazao je na trenutnu
situaciju u okru2enju i istakao da alanstvo u NATO predstavlja garant bezbjednosti na Balkanu.
Takode, ocijenio je pozitivnom nedavnu izjavu predsjednika Republike Srbije, Tomislava
Nikolida tokom zvaniene posjete Crnoj Gori da susjedna zemlja nema niSla protiv olanstva na§e
driave u NATO.

Predsjednik Nuhod2i6 je podsjetio da nadzor nad obavjettajnim, kontraobavjeStajnim i
bezbjednosnim poslovima u Ministarstvu i Vojsci obavljaju Vlada, Skupttina Crne Gore i Savjet
za odbranu i bezbjednost, a da se parlamentarni nadzor vrti u skladu sa Zakonom o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane i istakao da je u toku izrada
podzakonskih akata u ovoj oblasti. Dalje je ukazao da Odbor u svom radu kroz ocjene,
zakljuake i preporuke inicira odredena pitanja i pruia podr§ku institucijama da na funkcionalan i
efikasan nadin djeluju u okviru zakonskih nadleinosti.

Na sastanku je obostrano potvrdena spremnost na saradnju i u narednom periodu.

Sastanak je zavaten u 13 sati 145 minuta.

PRIPREMILA:

Zorana Batovit

sekretar
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Sastanak je pooeo u 15,30 sati.

Ispred slutte Odbora sastanku je prisustvovala i Zorana Batovit, sekretarka Odbora.

Predstavnice Centra za demokratsku kontrolu oruianih snaga iz 2eneve uputile su inicijativu
za susretom sa predsjednikom Odbora za bezbjednost i odbranu radi dogovora o detaljima
predstojeoe studijske posjete elanova Odbora za bezbjednost i odbranu Hrvatskom saboru, kao jedne
od planiranih aktivnosti u okviru trogodithjeg projekta za pru2anje podr§ke nacionalnim parlamentima
u regionu Zapadnog Balkana u ispunjavanju njihove ustavne uloge zakonodavnih, predstavniekih i
nadzornih tijela na polju bezbjednosti i odbrane.

Na samom poeetku sastanka, predsjednik Odbora Mevludin Nuhodiit istakao je da je Centar
za demokratsku kontrolu oruianih snaga iz Zeneve svojinn aktivnim ude§tem u realizaciji projekata,
programa i obuka, kao i pru2anjem struene i ekspertske pomoti u proteklim godinama dao veliki
doprinos reformi sektora odbrane i bezbjednosti u Crnoj Gori, a posebno uspostavljanju i jaeanju
mehanizama parlamentarnog nadzora.

S tim u vezi, predsjednik Odbora je izrazio zadovoljstvo zbog nastavka realizacije programa
edukacije elanova i sluthe Odbora u cilju dostizanja novih standarda i pru2anja adekvatnog odgovora
na nove izazove u radu, istieuti studijska putovanja kao najbolji vid razmjene iskustava i upoznavanja
sa primjerima dobre prakse.

Kako predstavnice DCAF-a, usljed nepovoljnih vremenskih prilika, nisu uzele utetde u
realizaciji Okruglog stola "Druga godina primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane" koji je Institut "Alternativa" organizovao 12. februara 2013. godine u saradnji
sa ovim Centrom, a koji se odnosio na monitoring rada Odbora za bezbjednost i odbranu u 2012.
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godini, predsjednik Odbora je uputio goete na sadriaj diskusije vodene ovom prilikom, sa posebnim
osvrtom na sugestije uputene subjektinna parlamentarnog nadzora kao i predstavnciima Instituta
Alternativa". Ovom prilikom, predsjednik Nuhodiit je ponovio sta y iznijet na pomenutom skupu da
ute§te predstavnika subjekata parlamentarnog nadzora, Olanova Odbora za bezbjednost i odbranu,
predstavnika nevladinog sektora, kao i partnera iz DCAF-a na projektima kao to je ovaj, predstavlja
jasan pokazatelj spremnosti svih aktera u sektoru bezbjednosti i odbrane da otvoreno i transparentno
razmijene iskustva o dosadatnjem radu, kao i tiroku plafformu za razgovor o eventualnoj potrebi za
unaprjedenjem iii izmjenom postojeteg pravnog okvira.

U dijelu razgovora u vezi sa predstojetom studijskom posjetom Republici Hrvatskoj,
dogovoreno je da se pored posjete Hrvatskom saboru, realizuju i posjete obavjeetajnoj slu2bi,
Ministarstvu obrane i Sektoru za za'Stitu i spatavanje.

Utesnici sastanka zajednieki su ocijenili da se realizacijom pomenutih aktivnosti, nastavlja
proces struenog usavrtavanja alanova i sluThe Odbora za bezbjednost i odbranu, sa einem
nadogradnje uspostavljenog pravnog okvira u sektoru odbrane i bezbjednosti, kao i uspjethe
dugogodi§nje saradnje sa Centrom za demokratsku kontrolu oru2anih snaga (DCAF) iz 2eneve.

Na kraju sastanka, ocijenjeno je da regionalna stabilnost predstavlja preduslov prosperiteta
zemalja zapadnog Balkana, te da bi i ubudute trebalo nastaviti sa aktivnostima na unaprjedenju
saradnje medu parlamentima u regionu i predstojete aktivnosti planirati s tim u vezi.

Sastanak je zavr§en u 17,30 sati.

ZABILJE8KU SACINILA:
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sa okruglog stola na temu

"Druga godina primjene Zakona o parlamentamom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane"

Institut „Alternativa", uz poditku Centra za demokratsku kontrolu ortaanih snaga iz
2eneve (DCAF), organizovao je okrugli sto na temu „Druga godina primjene Zakona o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane", 12. februara 2013. godine.

Ispred Odbora na skupu su utestvovali predsjednik, Mevludin Nuhod2iC i Olanovi: Obrad
Mito Stanitit, Luid Ljubo krelja, SuIjo Mustafie, Vasilije Lalo§evit, Velizar Kaluderovio i Zoran
Miljania. Na okruglom stolu su utestvovali i predstavnici sluthe Odbora: sekretarka Zorana
Batovie, savjetnik u Odboru, Slav& Stekit, saradnica Vera Damjanovio i pripravnici Nevena
eabarkapa i Adnan Crnovr§anin.

Uvodna izlaganja na skupu imall su predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu,
Mevludin Nuhod2i6 i predsjednik Upravnog odbora lnstituta „Alternativa", Stevo Muk.

Predsjednik Mevludin Nuhod2i6 predstavio je realizovane aktivnosti Odbora u 2012. godini
sa posebnim osvrtom na kvalitet odr2anih sjednica, na kojima se aktuelnim temama pristupalo
zajednieki na objektivan naein, uz puno uva2avanje njihovog opeleg znaeaja za druetvo kao cjelinu
i uz postojanje jasno izraZene politiCke volje za iznalaZenje konsenzusa i najboljih mogutih
pravaca djelovanja. Takode, apostrofirao je da su subjekti parlamentarnog nadzora pokazali visok
stepen kooperativnosti i taCnosti u pogledu ispunjavanja zakonskih i drugih obaveza u prethodnom
periodu, te da im je Odbor u kontinuitetu pru2ao podit'ku u pogledu ispunjavanja uslova i
dostizanja potrebnih standarda u procesu evropskih i evroatlantskih integracija. Istakao je da
ute§te predstavnika subjekata parlamentarnog nadzora, alanova Odbora za bezbjednost i
odbranu, predstavnika nevladinog sektora, kao i partnera iz DCAF-a na ovakvim projektima
predstavlja jasan pokazatelj spremnosti svih aktera u sektoru bezbjednosti i odbrane da otvoreno i
transparentno razmijene iskustva o dosadathjem radu, kao i §iroku platformu za razgovor o
eventualnoj potrebi za unapredenjem iii izmjenom postojeteg pravnog okvira.

Predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk je kazao da je skup imao
za cilj pruianje objektivnog prikaza rada Odbora u drugoj godini primjene Zakona o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, kao i pru2anje moguanosti da se kroz
dijalog poku§a clod do rje§enja za joe efikasnije sprovodenje nadzora nad sektorom bezbjednosti i
odbrane. Takode, istakao je uvjerenje da Ce sugestije koje su date u monitoring izvje§taju o radu
Odbora u 2012. godini pomoti Odboru da uovrsti mehanizme za sprovodenje parlamentarnog
nadzora.

SKUPaTINA CRNE GO
Odbor za bezbjednost i od
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Istra2ivaa Instituta „Altemativa", Marko So§i6 predstavio je Nacrt monitoring izvje§taja o
radu Odbora u 2012. godini i primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane, koji su sadinili predstavnici ove nevladine organizacije.

U svom izlaganju, So§it je istakao da je rad Odbora u 2012. godini bio daleko pasivniji u
odnosu na 2011. godinu, jer Odbor nije ispunio veeinu od planiranih aktivnosti predvidenih Planom
parlamentarnog nadzora za 2012. godinu. Svoj stay potkrijepio je dinjenicom da su godithji
izvje§taji o radu Agencije za nacionalnu bezbjednost i Uprave policije za 2011. godinu razmotreni
tek podetkom 2013. godine, aime se, kako je rekao, obesmi§ljava izvje§tavanje kao mehanizam
kontrole institucija iz sektora bezbjednosti i odbrane. Takode, negativnim je ocijenio i
nerazmatranje izvje§taja o spoljnoj trgovini kontrolisanom robom za 2012. godinu kao obaveze
utvrdene zakijuocima sa XI Cetinjskog parlamentarnog foruma „Uloga parlamenta u sistemu
kontrole uvoza i izvoza naoruaanja". Kao primjer negativne prakse istakao je razmatranje vie
izvje§taja u toku jedne sjednice Odbora i objedinjavanje rasprave o istim, kao to je sluaaj sa
izvje§tajima o radu Ministarstva odbrane, o ukupnom stanju u Vojsci Crne Gore i o uoe§ou jedinica
Vojske Crne Gore u medunarodnim snagama, mirovnim misijama i drugim aktivnostima u
inostranstvu. Ovim putem je izrazio zabrinutost da se time u pitanje dovodi temeljnost nadzora nad
kljuanim segmentima sektora bezbjednosti i odbrane. Takode, napomenuo je da Odbor do danas
nije posebno razmatrao izvje§taj o ude§ou pripadnika civilne za§tite, policije i zaposlenih u
organima dr2avne uprave u mirovnim misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, iako se zna
da pripadnici Uprave policije utestvuju u medunarodnim misijama u Avganistanu i na Kipru. Sao
je negativnim ocijenio i to da Odbor u 2012. godini nije razvio praksu kontrole nad mjerama tajnog
nadzora iako su mu dostupni brojni kontrolni mehanizmi koje Zakon o parlamentarnom nadzoru u
oblasti bezbjednosti i odbrane propisuje. Govoreti o institutu posjeta koje Odbor realizuje u svom
radu, istakao je da su u 2012. godini sprovedene dvije od predvidenih pet posjeta. Imajudi u vidu
da ista, kao jedan od kontrolnih mehanizama ima za cilj da se neposrednim uvidom utvrdi
dinjeniono stanje u institucijama koje su predmet posjete, Ida se time ukaZe na probleme u radu,
predlo i2e konkretna rjeS'enja i podstaknu sistemske promjene radi unaprjdenja rada i funkcija tih
institucija, veoma problematitnim je ocijenio to da Odbor ne usvaja izvjeSi taj o realizovanim
posjetama dime se ne usvajaju ni potrebni zakijuaci, preporuke ih mjere za unaprjedenje Oija bi se
ralizacija mogla dalje pratiti. U pogiedu nadzora nad bud2etom, So iSio je istakao da je Odbor za
bezbjednost i odbranu dosegao vii nivo u odnosu na ostala radna tijela Skup ittine, prije svega
zbog prakse posebnog razmatranja zavitnog mama budZi eta uz prisustvo predstavnika Driavne
revizorske institucije, posebnih zahtjeva nametnutih potroSi aokim jedinicama u pogledu
izvjeStavanja o izvitenju bud2eta sa aspekta efikasnosti i efektivnosti, all i zbog korikenja
izvjettaja DrZavne revizorske institucije u toku razmatranja kljuonih bud2etskih dokumenata.

Predsjednik NuhodZit je podsjetio da je 2012. godina bila izborna, i da usled objektivnih
razloga Odbor nije uspio da realizuje sve planirane aktivnosti u predvidenim rokovima, all da su
iste ipak sprovedene sa odredenim kakjenjima i odlaganjima. Takode, podsjetio je da su dlanovi
Odbora, svjesni okolnosti koje su nastale usled parlamentarnih izbora, odluke o odlaganju
odredenih obaveza jednoglasno donijeli i da su nakon formiranja Odbora u 25. sazivu savjesno
pristupili realizaciji istih.
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Sekretar Ministarstva unutraenjih poslova, Dragan Pejanovia, okarakterisao je dosadaenju
saradnju Ministarstva i Odbora kao veoma dobru, i izrazio nadu da oe takva biti i u predstojeaem
periodu sa novim sastavom Odbora u 25. sazivu. Istakao je da Ministarstvo veoma ozbiljno
pristupa preporukama i zakljuacima Vlade, Skupetine i Odbora i da ih sprovodi u mjeri u kojoj to
finansijska sredstva omogutavaju. Podsjetio je na Zakfiutak Odbora sa 50. sjednice o
neophodnosti pristupanja procesu osavremenjivanja helikopterske jedinice nabavkom savremenih
helikoptera, i kazao da zbog finansijske krize i mjera etednje, Ministarstvo do danas nije pristupilo
nabavci istih, i da za sada helikopterska jedinica mok u potpunosti izvreavati svoje zadatke sa vet
postojete detiti letjelice.

Naoelnik Generaletaba Vojske Crne Gore, viceadmiral Dragan Samar('216, osvrauti se na
konstataciju Marka Soeioa da razmatranje vie izvjeetaja u toku jedne sjednice Odbora i
objedinjavanje rasprave o njima predstavlja primjer loee prakse, kazao je da do sada ta praksa nije
predstavljala smetnju niti problem kada se radilo o izvjeetajima o radu Ministarstva odbrane, o
ukupnom stanju u Vojsci Crne Gore i izvjeetaju o udeku jedinica Vojske Crne Gore u
medunarodnim snagama, mirovnim misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, nego se time
oak dopdnosilo konstruktivnoj raspravi i omogutavalo Olanovima Odbora da se ti izvjeetaji
predstave eto temeljnije, uz dodatna objaenjenja koja su predstavnici Ministarstva i Generaletaba

na sjednicama Odbora. Viceadmiral je napomenuo, da se zakfiudak sa 50. sjednice Odbora
nije odnosio na Ministarstvo unutraenjih poslova, kako je pomenuo sekretar Ministarstva, Dragan
Pejanovie, vet da se on uz zakljutak o neophodnosti opremanja i modernizacije inienjerske
jedinice Vojske Crne Gore, odnosio na Ministarstvo odbrane. Takode, istakao je da bi Odbor na
sjednicama posveknim razmatranju opredjeljivanja bud2etskih sredstava institucijama nad kojima
vrei nadzor, trebalo da predlak mjere i zakljuake kojim bi ovim institucijama bila obezbijedena via
bud2etska sredstva od predvidenih, kako bi iste svoje zadatke sprovodile eto efikasnije. Samard&
je pozvao predsjednika i alanove Odbora da iniciraju konsultativno saslueanje po pitanju primjene
Zakona o javnim nabavkama, naglaeavajuoi poteekotu sa kojom se Ministarstvo odbrane suotava
uslijed ainjenice da su poverlfive nabavke i avansno plkanje ukinuti. lstakao je da se oprema i
naoruknje za potrebe Ministarstva odbrane ne mogu nabaviti bez prethodno datog avansa i da to
predstavlja ozbiljan problem za normalno funkcionisanje rada Ministarstva. Takode, podsjetio je i
na problem unietenja vieka i zastarjelog naoru2anja sa kojim se Ministarstvo susrek, a ogleda se
u tome to je skoro nemoguee odrediti lokacije za sprovodenje unietavanja. Istakao je da bi drtava
Crna Gora ozbiljnije trebalo da pristupi ovom problemu, i da gradane to bolje informiee o
opasnostima koje ovaj problem nosi sa sobom ukoliko se isti ne rijeei u to kratem vremenskom
roku.

General u penziji i analitioar geopolitike, Blagoje Grahovac, ukazao je na veliki napredak u
pogledu nadzora nad sektrom bezbjednosti i odbrane, i kazao da se mnogo toga promijenilo na
bolje od samih pooetaka nadzora do danas, Prisutnima je objasnio spregu izmedu zakonodavne,
izvrene i sudske vlasti i gradana i naglasio da je potrebno da svi imaju na umu navedenu
hijerarhijsku strukturu, i istu poetuju, da bi sve funkcionisalo kako treba u jednoj dr2avi. Takode,
istako je da bi Odbor trebao ozbiljnije da se pozabavi kontrolom nad mjerama tajnog nadzora, u
smislu da pored institucija koje ove mjere sprovode treba uzeti u obzir da je oprema potrebna za
ovaj nadzor danas dostupna svima na trtietu, te da to mok predstavljati mnogo veal problem i
narueavanje osnovnih ljudskih prava od strane neovlakenth lica.
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Clan Odbora, Vasilije Lalotevit ukazao je na ozbiljnost u radu na sjednicama Odbora u
kontekstu nadzora nad institucijama iz sektora odbrane i bezbjednosti. Istakao je da ad usvajanja
Zakona o parlamentamom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, svi subjekti pristupaju
ispunjavanju svojih obaveza i zadataka savjesno i sa ciljem doprinosa bezbjednosti svih gradana
Crne Gore. Takode, naglasio je da je Odbor na svojim sjednicama pokrenuo mnoga bezbjednosna
pitanja od znataja za Crnu Goru i da nastavlja sa pratenjem aktivnosti svih institucija ukljutenih u
proces njihovog rjetavanja. Posebno je istakao ulogu Odbora u pogledu nadzora nad
procesom opredjeljivanja budietskih sredstava i kontrole njihovog utrotka za potrotaake jedinice iz
sektora bezbjednosti i odbrane.

Savjetnik U Odboru, Slavta OekiO ukazao je na potrebu anketiranja predstavnika organa
nad kojima Odbor vrti nadzor, kao i elanova Odbora prije odr2avanja okruglog stola, kako bi se
time obezbijedio objektivniji prikaz stvari, time bi se do§lo do kvalitetnog monitoring izvje§taja.
Istakao je da praksa u saradnji Odbora sa subjektma nad kojima se vrti nadzor pokazuje da je
Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane prihvaten, da se nesmetano
primjenjuje i da ne predstavlja smetnju u radu pomenutih subjekata vet doprinosi njihovoj
efikasnosti, tto i jeste poenta ovog Zakona. Naglasio je da je Odbor usvajanjem ovog Zakona
napravio veliki iskorak i da je sada potrebno da ostali subjekti kao to su mediji, akademske
zajednice i nevladin sektor pomognu u njegovom sprovodenju.

Clan Odbora, Obrad Miao Stanitit je podsjetio da je usvajanje Zakona o parlamentarnom
nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane bib u interesu svih, i vlasti i opozicije, tto potvrduje
tinjenica da je isti jednoglasno usvojen i na Odboru i na sjednici Skupttine. Takode, istakao je da
tri godine rada Odbora bez adekvatnog zakonskog rjetenja ne umanjuje znataj njegovog rada, te
da je praksa u takvim uslovima ukazala na odredene probleme i pote§kote'tto je pomoglo u
formulisanju zakonskog teksta kakav danas imama. Stanitit je izrazio neslaganje sa
predstavnikom Instituta „Alternativa", Markom So§item u pogledu posebnog razmatranja izvjettaja
o ute§tu pripadnika civilne zattite, policije i zaposlenih u organima dr2avne uprave u mirovnim
misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, i napomenuo da se isti tretira u okviru izvjettaja o
radu Ministarstva unutratnjih poslova i Uprave policije. Nadovezujuti se na konastataciju natelnika
General§taba Vojske Crne Gore, viceadmirala Dragana Samard2i6a, da bi Odbor na sjednicama
posvetenim razmatranju opredjeljivanja budietskih sredstava institucijama nad kojima vri nadzor,
trebalo da predla2e mjere i zakljutke kojima bi ovim institucijama bila obezbijedena via bud2etska
sredstva od predvidenih, kako bi iste svoje zadatke sprovodile to efikasnije, kazao je da nije na
Odboru da trail uvetanje bud2etskih sredstava opredijeljenih za odredenu potrotatku jedinicu, ako
njeni predstavnici na sjednicama Odbora potvrde da te biti u moguanosti da u okviru predvidenih
bud2etskih sredstava efikasno sprovode svoju funkciju. Naglasio je da, iako nije realizovana
posjeta Sektoru za vanredne situacije i civilnu bezbjednost Ministarstva unutratrijih polsova, ipak
nije izostalo interesovanje Odbora za sve aktuelne teme i probleme iz te oblasti. U prilog tome
podsjetio je prisutne na 50. sjednicu Odbora na kojoj je razmotren lzvjettaj o sprovedenim
mjerama i aktivnostima preduzetim neposredno prije i tokom vanrednog stanja, s predlogom mjera
za pobolj§anje ukupnog sistema Crne Gore u vanrednim situacijama, a kome se pristupilo sa
visokom dozom ozbiljnosti kako ad strane predstavnika Sektora koji su prezentovali ovaj izvjettaj,
tako lad strane alanova Odbora.
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Clan Odbora 25. saziva, Luid Ljubo 8krelja ukazao je na ozbiljnost olanstva u Odboru za
bezbjednost i odbranu, koju potvrduju preciznost i neodlaganje termina oclitavanja sjednica, broj
pdsutnih alanova na sjednicama kao i njihova redovnost na istim.

Clan Odbora 25. saziva, Zoran Miljanit slo2io se preporukama za unaprjedenje
parlamentamog nadzora, koje se nalaze u monitoring izvjeetaju koji su pripremili predstavnici
Instituta "Alternativa", i kazao da se one trebaju ozbiljno razmotriti kako bi se doprinijelo efikasnijem
radu kako Odbora tako i institucija nad kojima se vrti nadzor. Takode, iznio je stay da bi Odbor
trebalo da nastavi sa praksom kontrolnih saslu§anja, jer su ona kljue za dobijanje potrebnih
informacija koje bi bile od koristi za detavanje aktuelnih problema.

Clan Odbora 25. saziva, Velizar Kaluderovio ocijenio je pozitivnom inicijativu za odr2avanje
ovog okruglog stola koji predstavlja dobru platformu za raspravu o ostvarenim rezultatima Odbora,
dvije godine nakon usvajanja Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane.
Kao va2an buduti korak koji bi trebalo da Odbor, civilni i nevladin sektor preduzmu naveo je
razmatranje moguanosti unaprjedivanja postojetih zakonskih de§enja u pravcu da predsjednik
Odbora bude iz parlamentarne manjine, a u prilog tome istakao je specifienost tema o kojima
Odbor vodi raspravu. Takode, naglasio je znaeaj sprovodenja kontrolnih i konsultativnih saslueanja
i istakao da je praksa pokazala da ovaj mehanizam parlamentarnih nadzora u veeini slutajeva daje
pozitivne rezultate. Istituti sta y da Agencija za nacionalnu bezbjednost ne posveouje dovoljno
pa2nje zattiti nacionalnih interesa Crne Gore u sferi ekonomske bezbjednosti, pozvao je alanove
Odbora i ukupnu javnost da ulo2e napore da u buduenosti ovo bude jedan od prioritetnih zadataka
Agencije, kako bi zattitila ekonomski potencijal Crne Gore od njegovog urutavanja.

Zaetitnik ljudskih prava i sloboda, Bueko Bakovie, kazao je da su dvije godine od primjene
Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane relativno kratak period za
sagledavanje dometa ovog zakona, au i da rasprava poput ove potvrduje da zakon ozbiljno 2ivi u
pravnom poretku Crne Gore i da je Odbor znaaajno doprinijeo tome. Ukazao je da se radi o vrlo
specifienoj oblasti i istakao oinjenicu da je Odbor i za tako relativno kratak period uspio da u
javnosti bude prepoznat kao veoma ozbiljan akter u njoj. Takode, zakljudio je da ozbiljan rad
Odbora i dosadathji rezultati mogu poslu2iti kao ohrabrenje drugim insititucijama koje se bave
ovom tematikom kao to su Agencija za zaatitu lienih podataka i Kancelarija zattitnika ljudskih
prava i sloboda. Potvrdio je da se do sad nije bavio analizom primjene mjera tajnog nadzora, i
naglasio da nije dobio ni jednu prituThu na rad Agencije za nacionalnu bezbjednost. Takode, iznio
je konstataciju da je za efikasan nadzor u ovoj oblasti potrebno posjedovati struanost i
specijalistiaka znanja, kako bi se na to kvalitetniji naain zaatitila prava gradana. Ukazao je na
neophodnost prethodne dublje analize potencijalnog problema kako bi Ombudsman bio u prilici da
pomogne gradanima, a ne da samo pojaea legitimitet odredenoj instituciji potvrdom da se
odredena prava lute ill ne kree.

Predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk je ukazao na neophodnost
usaglatavanja Poslovnika Skupttine Crne Gore sa Zakonom o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane, radi eto preciznijih odredbi koje bi doprinijele efikasnosti u radu Odbora.
Takode, podsjetio je i na dvije analize nevladine organizacije na tijem se oelu nalazi, a koje se
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odnose na nadzor nad primjenom mjera tajnog nadzora, kako onih koje sprovodi Agencija za
nacionalnu bezbjednost, tako i onih koje se sprovode u krivienom postupku, i iznio zakljudak da je
nadzor nad njihovom primjenom veoma slab, te da isti treba Mo prije unaprijediti kako bi se izbjegla
zloupotreba i narutI avanje osnovnih ljudskih prava.

lzvrni direktor Centra za bezbjednosne studije, Rajko Radevio je izrazio uvjerenje da sva
nezavisna tijela za kontrolu bezbjednosti, pored zaatjtnika ljudskih prava i sloboda, samim oinom
posjete odredenoj instituciji, kao §to je Agencija za nacionalnu bezbjednost, stvaraju Odboru
podlogu za kvalitetan buduti nadzor. Istakao je da je od sAtinske vaanosti sama interakcija
subjekta koji sprovodi nadzor i onog nad kojim se nadzor vrOi, bez obzira koliko je povratnih
informacija dobijeno u toku odredene posjete. Pozitivnim je ocijenio dosadathji rad Odbora od
njegovog osnivanja 2005. godine, preko usvajanja Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane 2010. godine do danas, i istakao da je jedan od primjera dobre prakse Ito
Mo alanovi Odbora imaju pristup tajnim podacima bez dozvole, Oto nije slutaj oak ni u zemljama sa
dugom demokratskom tradicijom. Takode, napomenuo je da bi trebalo ojadati saradnju parlamenta
i Vlade, kroz uputivanje zakljudaka, preporuka i mtljenja koja Odbor nakon svojih sjednica
uputuje Skujottini, a isti se ne razmatraju na plenumu i ne §alju dalje prema Vladi. Podsjetio je i na
neophodnost kvalitetnije kontrole nad primjenom mjera tajnog nadzora sa ciljem po§tovanja
ljudskih prava i sloboda.

Predstavnik Centra za demokratiju i ljudska prava, Emir Kalat ukazao je na neophodnost
uspostavljanja integrisanog sistema bezbjednosti, ne samo na nivou inistitucija koje se
tradicionalno smatraju bezbjednosnim akterima, vet i na nivou nadzornih mehanizama, time bi se
omogutio veal prostor za djelovanje subjekata civilnog druelva koji te2e da doprinesu boljem
funkcionisanju ukupnog sistema bezbjednosti Crne Gore, lzrazio je zabrinutost povodom izvjettaja
koji je saainilo Ministarstvo unutrathjih poslova, u kojem se navodi da u sektoru privatnog
obezbjedenja i preduzeaa koje se bave torn djelatnoku radi preko 3000 lica, od kojih samo treaina
ispunjava zakonom propisane kriterijume za bavljenje tim poslom. Negativnim je ocijenio to §to
Odbor u 2012. godini nije ostvario planiranu aktivnost i sproveo konsultativno sasluOanje na
naprijed navedenu temu i izrazio nadanje da te to utiniti u 2013. godini. Istituai da Odbor u okviru
svojih nadle2nosti razmatra i predloge kandidata za rukovodeoe duthosti u sektoru bezbjednosti i
odbrane, uputio je pitanje alanovima Odbora iz vadajute koalicije da Ii smatraju da su rotacije na
kljuanim mjestima iz ovog sektora demokratska praksa.

Sekretar Ministarstva unutrAnjih poslova, Dragan Pejanovio je potvrdio da je Ministarstvo
samoinicijativno saainilo informaciju o implementaciji Zakona o za§titi lica i imovine, imajuai na umu
broj preduzeta koja se bave privatnim obezbjedenjem, kao i broja zaposlenih u njima. Istakao je da
zaposleni u ovakvim preduzeaima, prema ovlattenjima koja posjeduju, nemaju pravo da vite
praoenja, prislu§kivanja i pretrese, kao ni druge radnje koje bi remetile javni red i mir. Naglasio je
da je Ministarstvo pristupilo pojaaanom inspekcijskom nadzoru ovih preduzeta kako bi se izbjegla i
sankcionisala eventualna prekoraaenja ovlakenja zaposlenih u njima. Takode, pojasnio je
procedure za dobijanje dozvole za rad u preduzetima koja se bave privatnim obezbjedenjem, i
istakao da Ministarstvo unutratnjih poslova i Uprava policije tine sve kako bi se ispoOtovala
primjena Zakona o zattiti lica i imovine.
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Predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk je istakao da je cilj
sprovedenog monitorniga bio analiza rada Odbora u 2012. godini i kazao da ostaju ph iznijetim
zakljuocima, uzimajuti u obzir razliaite aspekte sagledavanja postignutih rezultata u radu Odbora iz
ugla nevladine organizacije koju on predstavlja, kao i ljudi koji se nalaze u Odboru. Naglasio je da
je cilj svih da se sve nadle2nosti koje su Odboru date Zakonom o parlamentamom nadzoru u
oblasti bezbjednosti i odbrane u potpunosti primjenjuju, kako bi nadzor bio to kvalifetniji i
efektivniji. Istakao je da Ce Institut ,Alternativa" prihvatiti sugestije i predloge iznijete na ovom
skupu, od strane olanova Odbora, predstavnika organa i institucija iz sektora bezbjednosti i
odbrane kao i nevladinog sektora, i da te isle uvrstiti u konaaan monitoring izvje§taj, i imati ih na
umu u saainjavanju sljedeteg.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2i6 je pohvalio sastanak i istakao da ovakvi sastanci
doprinose kvalitetu rada Odbora ukazujuti na eventualne propuste i nedostatke u radu, koje je
Odbor uvijek spreman da ispravi kako bi parlamentarni nadzor nad institucijama i organima iz
sektora bezbjednosti i odbrane bio to kvalitetniji. Takode, podsjetio je na vrlo dobru saradnju
Odbora sa Institutom „Alternativa", i izrazio nadanje da te ista biti nastavljena i u budutnosti.

Na skupu su, pored olanova i sluThe Odbora za bezbjednost i odbranu, uzeli uteke i
predstavnici organa i institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, kao i predstavnici medunarodnih
organizacija, civilnog dru§tva i medija.
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SLUiBENA ZABILJEgKA

elanovi Odbora za bezbjednost i odbranu sastali su se 11. februara 2013. godine sa
delegacijom ambasadora driava olanica NATO. Na sastanku su udestvovali predsjednik i
alanovi Odbora: Mevludin Nuhod2i6, Milutin Simovid, Obrad Miao Stani§id, Luid Ljubo Skrelja,
Borislav Banovid, Suljo Mustafid, Zoran Miljanid, Predrag Bulatovit, Velizar Kaluderovia i Vasilije
Laloaevid.

Ispred sluibe Odbora, sastanku su prisustvovali i sekretarka Zorana Badovid, savjetnik
Slavi§a dekid, saradnica Vera Damjanovid i pripravnici Nevena eabarkapa i Adnan
Crnovr§anin.

Delegaciju ambasadora zemalja elanica NATO-ainili su: Nj. E. g. Andrej Benedejoid,
stalni predstavnik Republike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu; Nj. E. g. Jean-Jacques
Welfring, stalni predstavnik Luksemburga pri Sjevernoatlantskom savjetu; NJ. E. g. Boris Grigid,
stalni predstavnik Republike Hrvatske pri Sjevernoatlantskom savjetu i Nj. E. g. Franti§ek
Ka§icky, stalni predstavnik Slovaake pri Sjevernoatlantskom savjetu.

Sastanku su prisustvovali i ambasador Vesko Gardevid, §ef Misije Crne Gore pri NATO,
II sekretar u Ambasadi Republike Slovenije u Crnoj Gori, Milena Radenkovit i I savjetnik u
Ministarstvu vanjskih poslova i evropskih integracija Oedomir Futtid

Sastanak je podeo u 12 sati 15 minuta.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2i6 ukazao je na znadaj ukupnog ute§da Crne
Gore u Akcionom planu za elanstvo (MAP) i upoznao delegaciju sa radom i sprovedenim
aktivnostima Odbora u proteklom periodu. Istakao je da, imajudi u vidu pozitivne ocjene zemalja
dlanica Alijanse, zapodete procese treba nastaviti istom dinamikom, sa posebnim osvrtom na
realizaciju aktivnosti u oblasti vladavine prava, reforme sektora odbrane i bezbjednosti, kao i
jadanja podrake javnog mnjenja evroatlantskom putu Crne Gore. Predsjednik je ocijenio da de
objektivno informisanje gradana o Alijansi i jadanje podrtke crnogorske javnosti NATO
integracijama biti jedan od kljudnih prioriteta na§e driave u narednom periodu i naglasio da
znaaajnu ulogu u torn procesu ima i NATO info centar u Podgorici koji pru2a mogudnost
crnogorskim gradanima da se objektivno, taano i pravovremeno informitu o procesu
evroatlantskih integracija, kao i o ulozi NATO u XXI vijeku. Govoredi o podraci javnog mnjenja
evroatlantskim integracijama upoznao je goste sa rezultatima posljednjih istra2ivanja i ukazao
da iznijeti podaci pokazuju kontinuiran rast afirmativnog pristupa pomenutom integracionom
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procesu. Predsjednik Nuhothit je podsjetio na znataj usvajanja i uspjeanost u dvogodiSnjoj
primjeni Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, kojim su znatno
proeirena ovlakenja i odgovornost Odbora za bezbjednost i odbranu i Skupttine Crne Gore u
ovoj oblasti. U nastavku je istakao znadaj uae§ta pripadnika Vojske Crne Gore u mirovnoj misiji
Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu i ukazao na kontinuitet i efikasnost saradnje Odbora sa
Ministarstvom odbrane i Vojskom Crne Gore. Takode, ukazao je da de Odbor i u narednom
periodu pruiati punu podrSku subjektima iz sektora odbrane i bezbjednosti u ispunjavanju
uslova i dostizanju uspostavljenih standarda u procesu evropskih i evroatlantskih integracija.

Stalni predstavnik Republike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu, Nj. E. Andrej
Benedejoit je podsjetio da NATO predstavlja polititki savez u kome se odluke donose
konsenzusom svih driava elanica. lzrazio je podraku zemlje koju predstavlja evroatlantskom
putu Crne Gore i iskazao povjerenje u rad SkupStine Crne Gore i Odbora za bezbjednost i
odbranu, pozdraviv'Si ostvarene rezultate, spremnost i inicijativu ovog radnog tijela za razmjenu
iskustava i saradnju sa Parlamentarnom skupStinom NATO i zakonodavnim tijelima dr±ava
Olanica. Dalje je istakao da preduslov za alanstvo u Alijansi predstavlja konsenzus driava
alanica i ocijenio pozitivnim pokretanje diskusije o podrSci javnog mnjenja NATO integracijama.
Ambasador Benedejdio se osvrnuo i na uspjethu saradnju pripadnika Vojske Crne Gore u
mirovnoj misiji Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu sa partnerskim zemljama i pozdravio
moguenost posjete Odbora za bezbjednost i odbranu NATO Stabu u Briselu.

Stalni predstavnik Slo'vaoke pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Frant gek Kagicky
ocijenio je znaeajnim ostvareni napredak Crne Gore na putu evroatlantskih integracija i izrazio
podrSku anga±ovanju u medunarodnim misijama. Ambasador KaSicky je apostrofirao stay
Republike Slovadke da alanstvo Crne Gore u NATO predstavlja strateSki kljue za stabilnost
regiona i izrazio interesovanje za napredak koji je ostvaren u reformi slu±bi bezbjednosti, kao i
za visinu sredstava izdvojenih iz budieta Crne Gore za sektor odbrane.

Stalni predstavnik Luksemburga pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Jean-Jacques
Welfring iskazao je podrSku evroatlantskom putu Crne Gore i istakao ulogu Skupttine Crne
Gore u datom procesu. Shodno navedenom, interesovao se za modele djelovanja u javnoj
diplomatiji alanova Odbora sa ciljem porasta podrake javnog mnjenja Olanstvu Crne Gore u
Alija nsi.

Stalni predstavnik Republike Hrvatske pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Boris Grigit
je ukazao na zajedniCki interes ditave alanica evroatlantske porodice koji predstavlja sigurnost i
odbranu od eventualne vanjske opasnosti. Takode, podsjetio je na pozifivne stavove u pogledu
tlanstva Crne Gore u ovoj organizaciji i ukazao da neke dr±ave elanice treba detaljnije
informisati o ostvarenom napretku. Ambasador Grigit je apostrofirao spremnost Republike
Hrvatske da Crnoj Gori pomogne u procesu evropskih i evroatlantskih integracija kroz
prenoSenje iskustava i naueenih lekcija i izrazio interesovanje za aktuelne argumente u
crnogorskoj javnosti za i protiv elanstva u NATO.
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Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhodiit je upoznao ambasadore sa odredbama Zakona
o izmjenama i dopunama Zakona o odbrani, kao i sa iznosom opredijeljenih sredstava za sektor
odbrane iz buclieta Crne Gore za 2012. godinu i podsjetio na aktivnosti koje Odbor realizuje u
pogledu planiranja i utrotka bud2etskih sredstava za pomenuti sektor. Takode, ukazao je na
definisanje nosilaca aktivnosti u Komunikacionoj strategiji o evroatlantskim integracijama erne
Gore.

elan Odbora Milutin Simovie izrazio je zadovoljstvo ocjenama ddava Olanica NATO o
ostvarenom napretku Crne Gore i stavom da evroatlantske integracije nate ddave predstavljaju
strateki kljue za bezbjednost regiona i svake zemlje pojedinaeno, *fled poruke sa Samita u
eikagu ohrabruju6im za nastavak ovog procesa. Dalje je istakao da ddave elanice Alijanse
treba podrobnije informisati o realizovanim aktivnostima erne Gore na putu evroatlantskih
integracija i apostrofirao da isto treba utiniti i sa gradanima nate ddave. Poslanik Simovie je
ukazao na potrebu prilagodavanja Komunikacione strategije o evroatlantskim integracijama
Crne Gore aktuelnim okolnostima.

Poslanik Vasilije Lalotevit podsjetio je na postojanje konsenzusa u Skupetini Crne Gore
po pitanju evropskih integracija za razliku od podrtke evroatlantskom putu o kome predstavnici
parlamentarnih politiekih partija imaju razlieite stavove. Dalje je istakao da se Socijalistieka
narodna partija zalate za sprovodenje referenduma o Olanstvu Crne Gore u NATO. Poslanik
Lalotevit je ukazao da sve Olanice Alijanse nisu istovremeno i u Evropskoj uniji te da, shodno
navedenom, ne postoji komplementarnost datih integracionih procesa. Takode, podsjetio je na
rezultate ranijeg istra2ivanja pocIrtke javnog mnjenja NATO integracijama koje je sprovela
agencija MAPA, cijened pogretnim definisanje grupa koje se protive elanstvu Crne Gore u
NATO. Poslanik Lalotevit je ukazao na slienost reformi koje treba sprovesti prije punopravnog
olanstva u Alijansi i Evropskoj uniji, narodito imajud u vidu elemente sack:tans u ciklusima
Akcionog plana za elanstvo. Ocijenio je da u aktuelnom momentu gradane treba informisati o
Novom stratetkom konceptu NATO i novim principima djelovanja ove organizacije. Kao jedan
od razloga za protivijenje elanstvu nate ddave u NATO savezu naveo je detavanja iz 1999.
godine i einjenicu da za datu akciju nije obezbijedena saglasnost Savjeta bezbjednosti
Ujedinjenih nacija. Takode, istakao je da Komunikaciona strategija o evroatlantskim
integracijama Crne Gore nije saeinjena na pravi naein i ukazao na potrebu kreiranja politiekog
ambijenta u kome 6e se voditi ravnopravna diskusija o argumentima za i protiv blanstva erne
Gore u NATO savezu.

elan Odbora Suljo Mustafit je istakao da Botnjaka stranka poddava elanstvo Crne
Gore u Evropskoj uniji i NATO, cijenedi procese evropskih i evroatlantskih integracija
komplementarnim i neodvojivim. Poslanik se osvrnuo na sprovedene reforme u sektoru odbrane
i bezbjednosti, uspostavljanje pravnog okvira za kvalitetnije sprovodenje parlamentarnog
nadzora i realizovane aktivnosti u procesu modernizacije, istakavti iste vaThim za intenzivno
pribli2avanje Crne Gore punoravnom elanstvu u NATO savezu Dalje je istakao da nata ddava
kao primjer multietnienosti i multikulturalnosti doprinosi stabilnosti u regionu i ukazao da
elanstvo u NATO savezu predstavlja i preduslov ekonomskog prosperiteta. Poslanik Mustafie je
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ocijenio da Komunikaciona strategija o evroatlantskim integracijama Crne Gore nije dala
oeekivane rezultate istieuei da je treba unaprijediti, naroeito imajuti u vidu da znaeajan procenat
gradana nema izdefinisan sta y o olanstvu Crne Gore u Alijansi. Poslanik je podsjetio i da dvije
tre6ine poslanika u Skup§tini Crne Gore poddava Olanstvo u ovoj organizaciji.

Poslanik Zoran Miljanit je iskazao podraku Pozitivne Crne Gore evroatlantskim
integracijama, istieuti da elanstvo u NATO savezu predstavlja garant mira, bezbjednosti i
nepovredivosti ddavne teritorije i doprinosi borbi protiv organizovanog kriminala, korupcije i
terorizma, kao i sigurnosti stranih investicija. Dafie je ocijenio da elanstvo u NATO treba da
poddava vie od 50% gradana, cfieneti da oscilacije u podrSci javnog mnjenja predstavljaju
problem u due rje .Savanje treba da se ukljude svi elementi druStva kroz jadanje institucija ddave
i intenziviranje komunikacije sa gradanima.

Clan Odbora Predrag Bulatovit je istakao da u Demokratskom frontu postoji
dvotretinska yeeina onih koji se protive elanstvu Crne Gore, to je i njegov lieni stay, dok je
koacija koju predstavlja jedinstvena u stavu da gradani treba da se izjasne na referendumu o
ovom pitanju. Shodno navedenom, poslanik Bulatovio je ocijenio da u Skupetini Crne Gore ne
postoji dvotreeinska poddka NATO integracijama. U nastavku izlaganja, upoznao je prisutne sa
rezultatima istrativanja koje je nedavno obavila agencija „Damar" na zahtjev Demokratskog
fronta. 1st° pokazuje da se olanstvu u NATO protivi 47% ispitanih, 28,4% poddava elanstvo dok
24,6% ispitanika nema stay. Poslanik Bulatovit je izrazio nezadovoljstvo naeinom reagovanja
ddave u toku elementarne nepogode koja je zadesila Crnu Goru u protekloj godini, kao i
djelovanjem NATO i partnerskih zemalja tokom vanrednog stanja. Govoreti o
vojnoobavjeStajnim i bezbjednosnim sluibama, istakao je da rasprava o ovom pitanju od
usvajanja Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o odbrani na sjednicama Odbora nije
vodena. Dalje je istakao da za Demokratski front prioritet u narednom periodu predstayfiaju
evropske integracije Crne Gore, za'eta postoji konsenzus u Parlamentu i podr§ka 63% gradana
naSe driave. Poslanik Bulatovie je naglasio da djelovanje NATO 1999. godine smatra agresijom
na Saveznu Republiku Jugoslaviju i podsjetio da za isto nije obezbijedena saglasnost Savjeta
bezbjednosti Ujedinjenih nacija. Takode, pdosjetio je da elanovi Odbora u svom radu njeguju
korektan odnos i u razfikama, kao i saglasnost oko reafizacije kontrolnih sasluSanja u vezi sa
borbom protiv organizovanog kriminala i korupcije, navodeti kao primjer usvojene Zakljuake u
vezi sa slueajem „Balkanski ratnik".

Poslanik Velizar Kaluderovie ocijenio je proklamovane ciljeve NATO prih yatfiivim i izrazio
sumnju u njihovu primjenfiivost. Takode, iznio je sta y da Socijalistieka narodna partija cijeni
Partnerstvo za mir dovoljnim okvirom saradnje Crne Gore sa NATO. U nastavku je istakao da
dea'avanja iz 1999. godine dovode u sumnju ra ynopravnost svih ddava elanica Alijanse,
podsjetajud na stay dijela gradana da se u Alijansi odluke donose u skladu sa ciljevima
Sjedinjenih Ameriekih Ddava i istaka y§i da je po okoneanju bombardovana izgradena vojna
baza na Kosovu, kao i da je ista najve6a u Evropi.

Clan Odbora Obrad MiSo Stan git istakao je da Demokratska partija socijalista poddava
tlanstvo Crne Gore u NATO i istakao da 6e svaka odluka o naeinu izjaanjavanja po ovom
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pitanju biti u skladu sa Ustavom i voljom gradana. Naglasio je da NATO predstavlja ne samo
vojnu vet i politieku i ekonomsku organizaciju i podsjetio na komplementarnost strandarda u
procesu evropskih i evroatlantskih integracija. U nastavku izlaganja podsjetio je da praksa
pokazuje da Olanstvo u NATO predstavlja korak ka punopravnom alanstvu jedne ddave u
Evropskoj uniji i istakao da po nedavno sprovedenom istrativanju agencije „Ipsos Strategic
Marketing" 42% ispitanika poddava evroatlantski put Crne Gore dok se isti broj njemu i protivi.
Poslanik Stani§it je apostrofirao da kolektivna bezbjednost predstavlja preduslov stabilnosti i
prosperiteta u regionu.

Poslanik Borislav Banovit istakao je da Socijaldemokratska partija poddava elanstvo
Crne Gore u NATO i ocijenio da podr§ka javnog mnjenja tlanstvu u ovoj organizaciji ima
slitnosti sa nedavno sprovedenim istrabvanjima u ddavama elanicama. Ocijenio je da u Crnoj
Gori postoji sukob u stavovima izmedu alanstva u NATO i ostvarivanja srpskih nacionalnih
interesa, §to je uzrokovano de§avanjima iz 1999. godine. Poslanik Banovit je u svom izlaganju
istakao da je za odluku o elanstvu Crne Gore u NATO potrebno obezbijediti kvalifikovanu
vedinu.

Stalni predstavnik Republike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu, Nj. E. Andrej
BenedejOit je istakao da NATO nema svoju vojsku i istakao da Savjet bezbjednosti Ujedinjenih
nacija nije odobrio akciju iz 1999. godine au i istu nije ni osudio.

Tokom diskusije, predstavnici zemalja olanica NATO konstatovali su vainost ostvarenog
napretka Crne Gore na putu evroatlantskih integracija i izrazili punu poddku nastavku ovog
procesa. Posebno su ukazali na znataj ute§ta pripadnika Vojske Crne Gore u mirovnoj misiji
Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu i pozitivno ocijenili aktivnosti Odbora za bezbjednost i
odbranu u sprovodenju parlamentarnog nadzora, kao i razvijanju i unapredenju saradnje na
bilateralnom i multilateralnom planu.

Na sastanku je zajedniCki ukazano na potrebu detaljnijeg informisanja gradana Crne
Gore o procesu evroatlantskih integracija i efektima tlanstva u NATO savezu.

Sastanak je zavden u 13 sati 130 minuta.

ZABILJESKU SACINILA

Zorana Batovit,

(5

1)(retar Odixa	 t
\Oa
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Crna Gora

SKUP§TINA CRNE GORE

Odbor za bezbjednost i odbranu

Br.

Podgorica, 21. februara 2014. godine

NELI KALUDEROVIE

- saradnici za slobodan pristup informacijama-

Veza: Va§ dopis br: 00-41/14-16/1 od 13. februara 2014. godine

UvaZena,

Povodom Vageg dopisa br: 00-41/14-16/lod 13. februara 2014. godine, a u vezi sa Zahtjevom za
slobodan pristup informacijama koji je uputio Institut „Alternativa", obavje gtavam Vas da je u
navedenom periodu Odbor za bezbjednost i odbranu odfiao 14 sjednica l , od kojih su treda, deveta i 11.
sjednica bile zatvorene za javnost, imajuoi u vidu da su na njima razmatrani materijali ozneeni stepenom
tajnosti.

Usvoieni zapisnici sa siednica odrianih u 2013. godini su obiavlieni na web saitu Skupitine,
te zavedeni kako 

• eetvrta sjednica, br: 00-63-4/13-3/6 od 25. februara 2013. godine;

• peta sjednica, br: 00-63-4/13-8/15 od 18 marta 2013. godine;

• §esta sjednica, br: 00-63-4/13-16/3 od 9. maja 2013. godine;

• sedma sjednica, br: 00-63-4/13-22/8 od 24. maja 2013. godine;

• osma sjednica, br: 00-63-4/13-25/5 od 17. juna 2013. godine;
• 10. sjednica, br: 00-63-4/13-28/11 od 25. jula 2013. godine;

• 12. sjednica, br: 00-63-4/13-37/1 od 25. jula 2013. godine

• 13. sjednica, br: 00-63-4/13-44/15 od 18. decembra 2013. godine;

• 14. sjednica, br: 00-63-4/13-47/8 od 17. decembra 2014. godine

• 15. sjednica, br: 00-63-4/13-51/4 od 11. februara 2014. godine;

Izvjdtaji sa svih siednica Odbora, odrianib u 2013. godini su takode dostupni na web saitu
Skup§tine i zavedeni kako sliiedi: 

• Izvjegtaj o razmatranju Izvje gtaja o radu Agencije za nacionalnu bezbjednost za 2011. godinu, br:
00-63-4/13-2/Sod 30. januara 2013. godine;

treda, letvrta, peta, gesta, sedma, osma, deveta, 10, 11, 12, 13, 14, prva zajednit'ka sjednica Odbora za
bezbjednost i odbranu i Odbora za antikorupciju i 15. sjednica



• Izvjegtaj o razmatranju Izvjegtaja o radu Uprave policije i stanju bezbjednosti u 2011. godini, br:
00-63-4/13-3/4 od 31. januara 2013. godine;

• Izvjekaj o razmatranju Predloga zakona o izmjenama i dopunama Zakona o tajnosti podataka, br:
23-3/13-3/3 od 25. februara 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Predloga za postavljenje natelnika Odjeljenja za vojno obavjegtajne i
bezbjednosne poslove u Ministarstvu odbrane, br: 00-63-4/13-15/1 od 18. marta 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Izvje gtaja o radu Ministarstva odbrane i Izvje gtaja o stanju u Vojsci Cme
Gore u 2012. godini br: 00-63-4/13-22/1 od 9. maja 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Izvje gtaja o ueeg6u pripadnika Vojske Crne Gore u medunarodnim
snagama, mirovnim misijama i drugim alctivnostima u inostranstvu u 2012. godini, br: 00-63-
4/13-20/1 od 9. maja 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Izvje gtaja o radu Ministarstva unutra gnjih poslova za 2012. godinu, br: 00-
63-4/13-18/1 od 10. maja 2013. godine;

• Izvjekaj o razmatranju Izvjegtaja o stanju sistema zakite i spa gavanja u Cmoj Gori u 2012.
godini,br: 00-63-4/13-17/1 od 10. maja 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Izvje gtaja o radu Agencije za nacionalnu bezbjednost za 2012. godinu, br:
00-63-4/13-27/2 od 24. maja 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Predloga za imenovanje direlctora Uprave policije,br: 00-72/13-20/2 od
17. juna 2013. godine;

• Izvjegtaj o kontrolnom sasluganju Vrhovnog driavnog tuZioca, ministra unutra gnjih poslova i
direlctora Agencije za nacionalnu bezbjednost, u vezi sa ubistvom Du gka JovanoviCa, br: 00-63-
4/13-35/9 od 22. jula 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Informacije o stanju bezbjednosti na teritoriji Opgtine Bar, br: 00-63-4/13-
35/11 od 25. jula 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Informacija u vezi afere „Listing" u svijetlu hap genja Nasera Keljmendija,
br: 00-63-4/13-35/26 od 19. novembra 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Predloga zakona o izmjenama i dopunama Zakona o grani6noj kontroli,
br: 24-1/13-1/3 od 25. jula 2013. godine;

• Izvjekaj o razmatranju Godi gnjeg izvjekaja o spoljnoj trgovini kontrolisanom robom za 2012.
godinu, br: 00-63-4/13-32/3 od 3. oktobra 2013. godine;

• 1zvjegtaj o razmatranju Predloga zakona o za gtiti lica i imovine, br: 24-9/12-8/9 od 9. decembra
2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju (15) amandmana na Predlog zakona o za gtiti lica i imovine, br: 24-9/12-
8/17 od 16. decembra 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju amandmana (I-XI) na Predlog zakona o zakiti lica i imovine, br: 24-9/12-
8/10 od 9. decembra 2013. godine;

• Izvjegtaj o razmatranju Predloga zakona o zavr gnom raounu budieta Cite Gore za 2012. godinu
sa Izvjegtajem o reviziji zavrgnog raeuna budZeta u dijelu koji se odnosi na potro ga6ke jedinice:
Ministarstvo odbrane, Ministarstvo unutragnjih poslova i Agenciju za nacionalnu bezbjednost, br:
33-13-6/2 od 9. decembra 2013. godine;



• Migljenje o Predlogu zakona o budietu Cme Gore za 2014. godinu u dijelu koji se odnosi na
potrogaeke jedinice: Ministarstvo odbrane, Ministarstvo unutragnjih poslova i Agenciju za
nacionalnu bezbjednost, br: 33/13-7/6 od 16. decembra 2013. godine;

• Izvjegtaj o rezultatima konsultativnog saslu ganja vojno-diplomatskog predstavnika Cite Gore,
potpukovnika Hajrudina Derekarca, prije stupanja na funkciju, br: 00-63-4/13-51/3 od 18.
decembra 2013. godine.

TJ traienom periodu, saeinjene su sliedeee sluibene zabilidke i 

• SI zabiljegka br: 00-51/13-12/7 - sastanak elanova Odbora sa amabasadorima daava elanica
NATO - 11. februara 2013. godine;

• Izvjegtaj br: 00-51/13-10/6 - Okrugli sto na temu „Druga godina primjene Zakona o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane" - 12. februara 2013. godine;

• Si. zabiljegka br: 00-51/13-4/1 - sastanak predsjednika Odbora sa predstavnicama Centra za
demokratsku kontrolu oruianih snaga iz 2eneve (DCAF) Teodorom Fuior i Franziskom Klopfer -
21. februara 2013. godine;

• SI. zabilje gka br: 00-51/13-25/3 - sastanak predsjednika Odbora sa ambasadorom Republike
Slovenije u Cmoj Gori, NJ.E. Vladimirom Gasparieem -21. februara 2013. godine;

• SI. zabilje gka br: 00-63-4/13-8/14 - posjeta elanova Odbora Odsjeku za posebne provjere Uprave
policije -28. februara 2013. godine;

• Izvjegtaj br: 00-67/13-17/9 - studijska posjeta elanova i slulbe Odbora Republici Hrvatskoj - 04-
08. marta 2013. godine;

• Izvjegtaj br: 00-67/13-28/5 - Interparlamentarna konferencija za Zajednioku vanjsku i
bezbjednosnu politiku i Zajednioku bezbjednosnu i odbrambenu politiku", odriana u Dablinu- 24.
125. marta 2013. godine;

• Si. zabiljegka br: 00-51/13-38/3 - sastanak predsjednika Odbora sa gefom Odjeljenja za
demokratizaciju u Misiji ORBS-au Cmoj Gori, Lloydom Tudyko-om - 04. aprila 2013. godine;

• Si. zabiljegka br: 00-51/13-61/2 - sastanak elanova Odbora sa predstavnicima NATO ekspertskog
tima - 13. maja 2013. godine;

• Si. zabiljegka br: 00-51/13-38/8 - sastanak elana Odbora Borislava Banovioa sa gefom Odjeljenja
za demokratizaciju u Misiji OEBS-a u Cmoj Gori, Lloydom Tudyk-om -31. maja 2013. godine,

• SI. zabiljegka br: 00-51/13-75/5 - sastanak olanova Odbora sa ambasadorom Slovaeke Republike
u Cmoj Gori, Frantigekom Lipkom i struonjacima za bezbjednosna pitanja u okviru projekta
„Cma Gora na putu u evroatlantsku porodicu" - 19. juna 2013. godine;

• Izvjegtaj br: 00-67/13-88/8 - uee goe delegacije Odbora na Seminam za poslanike o politici
nacionalne bezbjednosti u Garmisch-Partenkirchenu - 1. i 2. jula 2013. godine;

• Si. zabiljegka br: 00-51/13-85/5 - sastanak predsjednika Odbora sa ministrom za evropske i
evroatlantske integracije Gruzije, Alexom Petriashvilijem - 16. jula 2013. godine;

• Izvjegtaj br:00-67/13-106/3 - Interparlamentarna konferencija o Zajedniekoj vanjskoj i
bezbjednosnoj politici i Zajedniekoj bezbjednosnoj i odbrambenoj politici, odriana u Viljnusu -
4-6. septembra 2013. godine;

• St. zabiljegka br: 00-51/13-107/1 - sastanak predsjednika Odbora sa predstavnicom DCAF-a,
koordinatorkom na projektima, Teodorom Fuior - 9. oktobra 2013. godine;



• Izvjegtaj br: 00-67/13-66/14 - tied& delegacije Odbora na Regionalnom seminaru za
parlamentarce o OEBS-ovom Kodeksu ponaganja u politieko-vojnim aspektima bezbjednosti,
odrianom u Konjicu - 23-25. oktobra 2013. godine;

• Izvjegtaj br: 00-51/13-130/2 - Konferencija „Strate gko komuniciranje procesa evroatlantskih
integracija", odr/ana u Podgorici- 25. novembra 2013. godine;

• SI. zabiljegka br: 00-51/13-132/5 - sastanak predsjednika i elanova Odbora sa gefom Divizije za
Zapadni Balkan pri Evropskoj slu/bi za vanjske poslove, Jonas Joansson-om 28. novembra 2013.
godine;

• St. zabiljegka br: 00-51/13-140/1 -sastanak predsjednika Odbora sa koordinatorom EU za borbu
protiv terorizma, Gilles de Kerchove- im 19. decembra 2013. godine;

Takode, u tralenom periodu saelnieni su sliedeei informativni prenledi za:

• Predlog zakona o izmjenama i dopunama Zakona o tajnosti podataka (br: 00-63-4/13-9 od 18.
februara 2013. godine);

• Predlog zakona o izmjenama i dopunama Zakona o granionoj kontroli (br: 00-63-4/13-9/1 od 25.
jula 2013. godine);

• Predlog Zakona o za gtiti lica i imovine (br: 00-63-4/13-9/2 od 1. oktobra 2013. godine);

• Predlog Zakona o zavrgnom raeunu budieta Cite Gore za 2012. godinu sa Izvjekajem o reviziji
zavrgnog raduna bud/eta erne gore za 2012. godinu u dijelu koji se odnosi na potro gaeke jedinice:
Ministarstvo odbrane, Ministarstvo unutragnjih poslova i Agenciju za nacionalnu bezbjednost (br:
00-63-4/13-9/3 od 9. decembra 2013. godine);

• Predlog Zakona o budletu Cite Gore za 2014. godinu u dijelu koji se odnosi na potrogaeke
jedinice: Ministarstvo odbrane, Ministarstvo unutra gnjih poslova i Agenciju za nacionalnu
bezbjednost (br: 00-63-4/13-9/4 od 16. decembra 2013. godine);

Podniiete su sliedeke iniciiative za odrianie kontrolno2 saslu§ania:

• Zahtjev alanova Odbora Vasilija Lalogeviea i Velizara Kaluderovioa da se predlog dnevnog reda
za sedmu sjednicu dopuni sljedeCom taekom: Donogenje odluke o kontrolnom sasluganju ministra
unutragnjih poslova, direktora Uprave policije direktora ANB na okolnost novih momenata iz
afere „Listing", a u svijetlu hapgenja Nasera Keljmendija eije se ime pominjalo u toj aferi (br: 00-
63-4/13-22/6 od 08. maja 2013. godine) ;

• Zahtjev elanova Odboraza sazivanje sjednice sa temom: Kontrolno sasluganje direktora Agencije
za nacionalnu bezbjednost na temu evidentiranja i euvanja podataka u kontekstu primjene Zakona
o Agenciji za nacionalnu bezbjednost ( br: 00-63-4/13-38 od 30. jula 2013. godine);

• Predlog 61anova Odbora: Nebo* Medojevioa, Andrije Manch& i Predraga Bulatoviaa za
progirenje dnevnog reda 13. sjednice i donogenje odluke o organizovanju kontrolnog sasluganja: 
1) potpredsjednika Vlade Cite Gore i ministra pravde, Dugka Markovioa;



2) ministra unutragnjih poslova Ragka Konjeviert;
3) direlctora Agencije za nacionalnu bezbjednost, Bora Vuoiniaa
4) savjetnika za nacionalnu bezbjednost Predsjednilca Cite Gore, Veselina Veljoviea;
5) direktora Uprave carine i bivgetr direktora ANB-a, Vladana Jokovioa;
6) ministra za vanjske poslove i evropske integracije, lgora Lukkaa.
(br: 00-63-4/13-45 od 2. oktobra 2013. godine);

Navedena inicijativa je povu6ena na navedenoj sjednici odbora, a nova sa istim Predlogom za
progirenje dnevnog reda 11. sjednice i donogenje odluke o organizovanju kontrolnog sasluganja,
uslijedila je na predlog dlanova Odbora: Neboj ge Medojevi6a, Andrije Mandida, Predraga
Bulatovida, Velizara Kaluderovioa, Vasilija Lalo geviea i Darka Pajoviaa (br: 00-63-4/13-35/20 od
6. novembra 2013. godine);

• Predlog elanova Odbora: Nebojge Medojeviea, Andrije Manch& i Predraga Bulatovida za
progirenje dnevnog reda 11. sjednice i donogenje odluke o organizovanju kontrolnog
sasluganjavrgioca dubtosti Vrhovnog drlavnog tthoca, Veselina Vuekovida (br: 00-63-4/13-
35/19 od 6. novembra 2013. godine)

Imajuai u vidu da su zapisnici i izvje gtaji sa sjednica Odbora dostupni na web sajtu Skup gtine u
prilogu Vam dostavljam kopije gore navedenih slulbenih zabilje gki, izvjegtaja, informativnih pregleda i
podnijetih inicijativa za odrlavanje kontrolnog sasluganja.

S pokovanjem,

a-SEICRETARADDBORA

Zorana Baeovie

VeRA- frC7*tIOtdC
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SLUtBENA ZABILJE§KA

Olanovi Odbora za bezbjednost i odbranu sastafi su se 11. februara 2013. godine sa
delegacijom ambasadora driava elanica NATO. Na sastanku su udestvovali predsjednik i
alanovi Odbora: Mevludin Nuhodiit, Milutin Simovie, Obrad Mito Stanitie, Luid Ljubo 8krelja,
Borislav Banovid, Suljo Mustafie, Zoran Miljanid, Predrag Bulatovit, Velizar Kaludierovid i VasiIije
Lalotevid.

Ispred sluibe Odbora, sastanku su prisustvovali i sekretarka Zorana Badovid, savjetnik
Slavita Sdekid, saradnica Vera Damjanovid i pripravnici Nevena Oabarkapa i Adnan
Crnovrtanin.

Delegaciju ambasadora zemalja elanica NATO-einili su: Nj. E. g. Andrej Benedejait,
stalni predstavnik Repubfike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu; Nj. E. g. Jean-Jacques
Welfring, stalni predstavnik Luksemburga pri Sjevernoatlantskom savjetu; Nj. E. g. Boris Grigit,
stalni predstavnik Republike Hrvatske pri Sjevernoatlantskom savjetu i Nj. E. g. Frantitek
Katicky, stalni predstavnik Slovaoke pri Sjevernoatlantskom savjetu.

Sastanku su prisustvovali i ambasador Vesko Gareevit, ef Misije Crne Gore pri NATO,
II sekretar u Ambasadi Republike Slovenije u Crnoj Gori, Milena Radenkovio i I savjetnik u
Ministarstvu vanjskih poslova i evropskih integracija Cedomir Fu§tio.

Sastanak je poaeo u 12 sati 15 minuta.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2id ukazao je na znataj ukupnog utetda Crne
Gore u Akcionom planu za elanstvo (MAP) i upoznao delegaciju sa radom i sprovedenim
aktivnostima Odbora u proteklom periodu. Istakao je da, imajudi u vidu pozitivne ocjene zemalja
alanica Alijanse, zapodete procese treba nastaviti istom dinamikom, sa posebnim osvrtom na
realizaciju aktivnosti u oblasti vladavine prava, reforme sektora odbrane i bezbjednosti, kao i
jatanja podrake javnog mnjenja evroatlantskom putu Crne Gore. Predsjednik je ocijenio da de
objektivno informisanje gradana o Alijansi i jaeanje podrtke crnogorske javnosti NATO
integracijama biti jedan od kljuanih prioriteta nate driave u narednom periodu i naglasio da
znadajnu ulogu u torn procesu ima i NATO info centar u Podgorici koji pruia moguanost
crnogorskim gradanima da se objektivno, taeno i pravovremeno informitu o procesu
evroatlantskih integracija, kao i o ulozi NATO u XXI vijeku. Govoredi o podrtci javnog mnjenja
evroatlantskim integracijama upoznao je goste sa rezultatima posljednjih istraiivanja i ukazao
da iznijeti podaci pokazuju kontinuiran rast afirmativnog pristupa pomenutom integracionom
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procesu. Predsjednik Nuhothit je podsjetio na znataj usvajanja i uspjetnost u dvogoditnjoj
primjeni Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, kojim su znatno
protirena ovlattenja i odgovornost Odbora za bezbjednost i odbranu i Skupttine Crne Gore u
ovoj oblasti. U nastavku je istakao znaeaj utetea pripadnika Vojske Crne Gore u mirovnoj misiji
Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu i ukazao na kontinuitet i efikasnost saradnje Odbora sa
Ministarstvom odbrane i Vojskom Crne Gore. Takode, ukazao je da te Odbor i u narednom
periodu pruiati punu podrtku subjektima iz sektora odbrane i bezbjednosti u ispunjavanju
uslova i dostizanju uspostavljenih standarda u procesu evropskih i evroatlantskih integracija.

Stalni predstavnik Repubfike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu, Nj. E. Andrej
BenedejOit je podsjetio da NATO predstavlja politiëki savez u Rome se odluke donose
konsenzusom svih ddava tlanica. lzrazio je podrtku zemlje koju predstavlja evroatlantskom
putu Crne Gore i iskazao povjerenje u rad Skupttine Crne Gore i Odbora za bezbjednost i
odbranu, pozdravivti ostvarene rezultate, spremnost i inicijativu ovog radnog tijela za razmjenu
iskustava i saradnju sa Parlamentarnom skupttinom NATO i zakonodavnim tijelima ddava
elanica. Dalje je istakao da preduslov za alanstvo u Alijansi predstavlja konsenzus ddava
olanica i ocijenio pozitivnim pokretanje diskusije o podraci javnog mnjenja NATO integracijama.
Ambasador Benedejaia se osvrnuo i na uspjetnu saradnju pripadnika Vojske Crne Gore u
mirovnoj misiji Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu sa partnerskim zemljama i pozdravio
moguanost posjete Odbora za bezbjednost i odbranu NATO ttabu u Briselu.

Stalni predstavnik Slovaake pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Frantitek Katicky
ocijenio je znadajnim ostvareni napredak Crne Gore na putu evroatlantskih integracija i izrazio
poddku angafrvanju u medunarodnim misijama. Ambasador Katicky je apostrofirao stay
Republike SlovaOke da alanstvo Crne Gore u NATO predstavlja stratetki kljue za stabilnost
regiona i izrazio interesovanje za napredak koji je ostvaren u reformi sluibi bezbjednosti, kao i
za visinu sredstava izdvojenih iz budieta Crne Gore za sektor odbrane.

Stalni predstavnik Luksemburga pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Jean-Jacques
Welfring iskazao je poddku evroatlantskom putu Crne Gore i istakao ulogu Skupttine Crne
Gore u datom procesu. Shodno navedenom, interesovao se za modele djelovanja u javnoj
diplomatiji elanova Odbora sa ciljem porasta podrtke javnog mnjenja alanstvu Crne Gore u
Alijansi.

Stalni predstavnik Repubfike Hrvatska pri Sjevernoatlantskom savjetu Nj. E. Boris Grigit
je ukazao na zajedniaki interes ddave elanica evroatlantske porodice koji predstavlja sigurnost i
odbranu od eventualne vanjske opasnosti. Takode, podsjetio je na pozitivne stavove u pogledu
Olanstva Crne Gore u ovoj organizaciji i ukazao da neke ddave alanice treba detaljnije
informisati o ostvarenom napretku. Ambasador Grigia je apostrofirao spremnost Republike
Hrvatska da Crnoj Gori pomogne u procesu evropskih i evroatlantskih integracija kroz
prenotenje iskustava i naudenih lekcija i izrazio interesovanje za aktuelne argumente u
crnogorskoj javnosti za i protiv elanstva u NATO.
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Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2i6 je upoznao ambasadore sa odredbama Zakona
o izmjenama i dopunama Zakona o odbrani, kao i sa iznosom opredijeljenih sredstava za sektor
odbrane iz bud2eta Crne Gore za 2012. godinu i podsjetio na aktivnosti koje Odbor realizuje u
pogledu planiranja i utroSka budietskih sredstava za pomenuti sektor. Takode, ukazao je na
definisanje nosilaca aktivnosti u Komunikacionoj strategiji o evroatlantskim integracijama Crne
Gore.

Clan Odbora Milutin Simovid izrazio je zadovoljstvo ocjenama ddava alanica NATO o
ostvarenom napretku Crne Gore i stavom da evroatlantske integracije na§e ddave predstavljaju
strateSki Idjue za bezbjednost regiona i svake zemlje pojedinaano, cijeneti poruke sa Samita u
Cikagu ohrabrujutim za nastavak ovog procesa. Dalje je istakao da ddave Olanice Alijanse
treba podrobnije informisati o realizovanim aktivnostima Crne Gore na putu evroatlantskih
integracija i apostrofirao da isto treba uoiniti i sa gradanima naS'e ddave. Poslanik Simovie je
ukazao na potrebu prilagodavanja Komunikacione strategije o evroatlantskim integracijama
Crne Gore aktuelnim okolnostima.

Poslanik Vasilije LaloS'evia podsjetio je na postojanje konsenzusa u Skup§tini Crne Gore
po pitanju evropskih integracija za razliku od podrSke evroatlantskom putu o kome predstavnici
parlamentarnih politiekih partija imaju razliaite stavove. Dalje je istakao da se Socijalistieka
narodna partija zala2e za sprovodenje referenduma o elanstvu Crne Gore u NATO. Poslanik
Laloaevit je ukazao da sve elanice Alijanse nisu istovremeno i u Evropskoj uniji te da, shodno
navedenom, ne postoji komplementarnost datih integracionih procesa. Takode, podsjetio je na
rezultate ranijeg istraiivanja podrtke javnog mnjenja NATO integracijama koje je sprovela
agencija MAPA, cijeneti pogreS"nim definisanje grupa koje se protive alanstvu Crne Gore u
NATO. Poslanik LaloSevie je ukazao na slionost reformi koje treba sprovesti prije punopravnog
alanstva u Alijansi i Evropskoj uniji, narodito imajudi u vidu elemente saddane u ciklusima
Akcionog plana za alanstvo. Ocijenio je da u aktuelnom momentu gradane treba informisati o
Novom strateSkom konceptu NATO i novim principima djelovanja ove organizacije. Kao jedan
od razloga za profivljenje elanstvu naSe ddave u NATO savezu naveo je deSavanja iz 1999.
godine i einjenicu da za datu akciju nije obezbijedena saglasnost Savjeta bezbjednosti
Ujedinjenih nacija. Takode, istakao je da Komunikaciona strategija o evroatlantskim
integracijama Crne Gore nije saeinjena na pravi nadin i ukazao na potrebu kreiranja politiekog
ambijenta u kome oe se voditi ravnopravna diskusija o argumentima za i protiv alanstva Crne
Gore u NATO savezu.

Clan Odbora Suljo Mustafit je istakao da Botnjaaka stranka poddava Olanstvo Crne
Gore u Evropskoj uniji i NATO, cijeneti procese evropskih i evroatlantskih integracija
komplementarnim i neodvojivim. Poslanik se osvrnuo na sprovedene reforme u sektoru odbrane
i bezbjednosti, uspostavljanje pravnog okvira za kvalitetnije sprovorlenje parlamentarnog
nadzora i realizovane aktivnosti u procesu modernizacije, istakavai iste va2nim za intenzivno
pribli2avanje Crne Gore punoravnom Olanstvu u NATO savezu. Dalje je istakao da naSa ddava
kao primjer multietnienosti i multikulturalnosti doprinosi stabilnosti u regionu i ukazao da
elanstvo u NATO savezu predstavlja i preduslov ekonomskog prosperiteta. Poslanik Mustafit je
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ocijenio da Komunikaciona strategija o evroatlantskim integracijama Crne Gore nije data
oeekivane rezultate 'staid da je treba unaprijediti, narotito imajudi u vidu da znadajan procenat
gradana nema izdefinisan sta y o olanstvu erne Gore u Alijansi. Poslanik je podsjetio i da dvije
tretine poslanika u Skup§tini Crne Gore podriava Olanstvo ii ovoj organizaciji.

Poslanik Zoran Miljania je iskazao podrtku Pozitivne Crne Gore evroatlantskim
integracijama, istiouti da elanstvo u NATO savezu predstavlja garant mira, bezbjednosti i
nepovredivosti driavne teritorije i doprinosi borbi protiv organizovanog kriminala, korupcije i
terorizma, kao i sigurnosti stranih investicija. Dalje je ocijenio da alanstvo u NATO treba da
podriava vie od 50% gradana, cijeneei da oscilacije u podrtci javnog mnjenja predstavljaju
problem u eije rje§avanje treba da se ukljuae svi elementi dru§tva kroz jaaanje institucija driave
i intenziviranje komunikacije sa gradanima.

Clan Odbora Predrag Bulatovit je istakao da u Demokratskom frontu postoji
dvotretinska yetina onih koji se protive elanstvu Crne Gore, §to je i njegov Irani sta y, dok je
koalicija koju predstavlja jedinstvena u stavu da gradani treba da se izjasne na referendumu o
ovom pitanju. Shodno navedenom, poslanik Bulatovia je ocijenio da u Skup§tini Crne Gore ne
postoji dvotreeinska podrika NATO integracijama. U nastavku izlaganja, upoznao is prisutne sa
rezultatima istralivanja koje je nedavno obavila agencija „Damar" na zahtjev Demokratskog
fronta. Isto pokazuje da se alanstvu u NATO protivi 47% ispitanih, 28,4% podriava alanstvo dok
24,6% ispitanika nema stay. Poslanik Bulatovia je izrazio nezadovoljstvo nadinom reagovanja
dr±ave u toku elementarne nepogode koja je zadesila Crnu Goru u protekloj godini, kao i
djelovanjem NATO i partnerskih zemalja tokom vanrednog stanja. Govoreti o
vojnoobayje§tajnim i bezbjednosnim slu'ibama, istakao je da rasprava o ovom pitanju od
usvajanja Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o odbrani na sjednicama Odbora nije
vodena. Dalje je istakao da za Demokratski front prioritet u narednom periodu predstavljaju
evropske integracije Crne Gore, za postoji konsenzus u Parlamentu i podr§ka 63% gradana
na§e driave. Poslanik Bulatovit je naglasio da djelovanje NATO 1999. godine smatra agresijom
na Saveznu Republiku Jugoslaviju i podsjetio da za isto nije obezbijedena saglasnost Savjeta
bezbjednosti Ujedinjenih nacija. Takocle, pdosjetio je da alanovi Odbora u svom radu njeguju
korektan odnos i u razlikama, kao i saglasnost oko realizacije kontrolnih saslu§anja u vezi sa
borbom protiv organizovanog kriminala i korupcije, navoded kao primjer usvojene Zakljuoke u
vezi sa sluaajem „Balkanski ratnik".

Poslanik Velizar Kaluderovio ocijenio je proklamovane ciljeve NATO prihvatljivim i izrazio
sumnju u njihovu primjenljivost. Takode, iznio je sta y da Socijalistieka narodna partija cijeni
Partnerstvo za mir dovoljnim okvirom saradnje Crne Gore sa NATO. U nastavku je istakao da
de§avanja iz 1999. godine dovode u sumnju ravnopravnost svih driava elanica Alijanse,
podsjetajuti na stay dijela gradana da se u Alijansi odluke donose u skladu sa ciljevima
Sjedinjenih Ameriakih Driava i istakav§i da je po okondanju bombardovana izgradena vojna
baza na Kosovu, kao i da je ista najveaa u Evropi.

Clan Odbora Obrad Miao Staniaio istakao je da Demokratska partija socijalista podriava
alanstvo Crne Gore u NATO i istakao da te svaka odluka o naeinu izja§njavanja po ovom
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pitanju biti u skladu sa Ustavom i voljom gradana. Naglasio je da NATO predstavlja ne samo
vojnu vet i politiaku i ekonomsku organizaciju i podsjetio na komplementarnost strandarda u
proc,esu evropskih i evroatlantskih integracija. U nastavku izlaganja podsjetio je da praksa
pokazuje da alanstvo u NATO predstavlja korak ka punopravnom alanstvu jedne driave u
Evropskoj uniji i istakao da po nedavno sprovedenom istraiivanju agencije Jpsos Strategic
Marketing" 42% ispitanika podriava evroatlantski put Crne Gore dok se isti broj njemu i protivi.
Poslanik Stanieio je apostrofirao da kolektivna bezbjednost predstavlja preduslov stabilnosti i
prosperiteta u regionu.

Poslanik Borislav Banovio istakao je da Socijaldemokratska partija podriava Olanstvo
Crne Gore u NATO i ocijenio da podrSka javnog mnjenja alanstvu u ovoj organizaciji ima
slienosti sa nedavno sprovedenim istra2ivanjima u driavama elanicama. Ocijenio je da u Crnoj
Gori postoji sukob u stavovima izmedu alanstva u NATO i ostvarivanja srpskih nacionalnih
interesa, to je uzrokovano de§avanjima iz 1999. godine. Poslanik Banovio je u svom izlaganju
istakao da je za odluku o elanstvu Crne Gore u NATO potrebno obezbijediti kvalifikovanu
vetinu.

Stalni predstavnik Republike Slovenije pri Sjevernoatlantskom savjetu, Nj. E. Andrej
Benedejoit je istakao da NATO nema svoju vojsku i istakao da Savjet bezbjednosti Ujedinjenih
nacija nije odobrio akciju iz 1999. godine au istu nije ni osudio.

Tokom diskusije, predstavnici zemalja alanica NATO konstatovali su vafrost ostvarenog
napretka Crne Gore na putu evroatlantskih integracija i izrazili punu podrtku nastavku ovog
procesa. Posebno su ukazali na znataj udeSea pripadnika Vojske Crne Gore u mirovnoj misiji
Ujedinjenih nacija ISAF u Avganistanu i pozitivno ocijenili aktivnosti Odbora za bezbjednost i
odbranu u sprovodenju parlamentarnog nadzora, kao i razvijanju i unapredenju saradnje na
bilateralnom i multilateralnom planu.

Na sastanku je zajedniaki ukazano na potrebu detaljnijeg informisanja graclana Crne
Gore o procesu evroatlantskih integracija i efektima alanstva u NATO savezu.

Sastanak je zavr'Sen u 13 sati i 30 minuta.

ZABILJEtKU SAOINILA

Zorana Batavia,
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sa okruglog stela na temu

"Druga godina primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru 11 oblasti bezbjednosti i
odbrane"

Institut „Alternativa", uz podau Ceram za demokratsku kontrolu ordanih snaga iz
2eneve (DCAF), organizovao je okrugli sto na temu „Druga godina primjene Zakona o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane", 12. februara 2013. godine.

Ispred Odbora na skupu su utestvovali predsjednik, Mevludin Nuhod2i6 i tlanovi: Obrad
Mi§o Stani§it, Luid Ljubo Skrelja, Suljo Mustafit, Vasilije Lalo§evit, Velizar Kaluderovit i Zoran
Miljanit. Na okrugIom stolu su utestvovali i predstavnici sluibe Odbora: sekretarka Zorana
Batovit, savjetnik u Odboru, Slavi§a Stekit, saradnica Vera Damjanovit i pripravnici Nevena
Cabarkapa i Adnan Crnovreanin.

Uvodna izlaganja na skupu imali su predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu,
Mevludin Nuhod2i6 i predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk.

Predsjednik Mevludin Nuhod2i6 predstavio je realizovane aktivnosti Odbora u 2012. godini
sa posebnim osvrtom na kvalitet odr2anih sjednica, na kojima se aktuelnim temama pristupalo
zajedniaki na objektivan natin, uz puno uva2avanje njihovog op§teg znataja za dru§tvo kao cjefinu
i uz postojanje jasno izra2ene polititke volje za iznala2enje konsenzusa i najboljih mogutih
pravaca djelovanja. Takode, apostrofirao je da su subjekti parlamentarnog nadzora pokazali visok
stepen kooperativnosti i taanosti u pogledu ispunjavanja zakonskih i drugih obaveza u prethodnom
periodu, le da im je Odbor u kontinuitetu prOao podreku u pogledu ispunjavanja uslova i
dostizanja potrebnih standarda u procesu evropskih i evroatlantskih integracija. Istakao je da
ute§te predstavnika subjekata parlamentarnog nadzora, olanova Odbora za bezbjednost i
odbranu, predstavnika nevladinog sektora, kao i partnera iz DCAF-a na ovakvim projektima
predstavlja jasan pokazatelj spremnosti svih aktera u sektoru bezbjednosti i odbrane da otvoreno i
transparentno razmijene iskustva o dosada§njem radu, kao i §iroku platformu za razgovor o
eventualnoj potrebi za unapredenjem izmjenom postojeteg pravnog okvira.

Predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk je kazao da je skup imao
za cilj pru2anje objektivnog prikaza rada Odbora u drugoj godini primjene Zakona o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, kao i pru2anje moguanosti da se kroz
dijalog poku§a clod do rje§enja za jo§ efikasnije sprovodenje nadzora nad sektorom bezbjednosti i
odbrane. Takode, istakao je uvjerenje da te sugestije koje su date u monitoring izvje§taju o radu
Odbora u 2012. godini pomoti Odboru da utvrsti mehanizme za sprovodenje parlamentarnog
nadzora.

SKUPE. TINA CRNE GO
Odbor za bezbjednost i od
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Istraaivao Instituta „Alternativa", Marko ScAie predstavio je Nacrt monitoring izvjeMaja o
radu Odbora u 2012. godini i primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane, koji su sadinili predstavnici ove nevladine organizacije.

U svom izlaganju, ScAit je istakao da je rad Odbora u 2012. godini bio daleko pasivniji u
odnosu na 2011. godinu, jer Odbor nije ispunio veCinu od planiranih aktivnosti predvidenih Planom
parlamentarnog nadzora za 2012. godinu. Svoj sta y potkrijepio je oinjenicom da su godithji
izvjettaji o radu Agencije za nacionalnu bezbjednost i Uprave policije za 2011. godinu razmotreni
tek pooetkom 2013. godine, 'dime se, kako je rekao, obesmi§ljava izvje§tavanje kao mehanizam
kontrole institucija iz sektora bezbjednosti i odbrane. Takode, negativnim je ocijenio i
nerazmatranje izvje§taja o spoljnoj trgovini kontrolisanom robom za 2012. godinu kao obaveze
utvrdene zakljuocima sa XI Cetinjskog parlamentarnog foruma „Uloga parlamenta u sistemu
kontrole uvoza i izvoza naoru2anja". Kao primjer negativne prakse istakao je razmatranje vie
izvjaaja u toku jedne sjednice Odbora i objedinjavanje rasprave o istim, kao to je sluaaj sa
izvjettajima o radu Ministarstva odbrane, o ukupnom stanju u Vojsci Crne Gore i o uoet6u jedinica
Vojske Crne Gore u medunarodnim snagama, mirovnim misijama i drugim aktivnostima u
inostranstvu. Ovim putem je izrazio zabrinutost da se time u pitanje dovodi temeljnost nadzora nad
kljutnim segmentima sektora bezbjednosti i odbrane. Takode, napomenuo je da Odbor do danas
nije posebno razmatrao izvje§taj o ute§tu pripadnika civilne za§tite, policije i zaposlenih u
organima dr2avne uprave u mirovnim misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, iako se zna
da pripadnici Uprave policije utestvuju u medunarodnim misijama u Avganistanu i na Kipru. So§i6
je negativnim ocijenio Ito da Odbor u 2012. godini nije razvio praksu kontrole nad mjerama tajnog
nadzora iako su mu dostupni brojni kontrolni mehanizmi koje Zakon o parlamentarnom nadzoru u
oblasti bezbjednosti i odbrane propisuje. Govoreti o institutu posjeta koje Odbor realizuje u svom
radu, istakao je da su u 2012. godini sprovedene dvije od predvidenih pet posjeta. Imajuei u vidu
da ista, kao jedan od kontrolnih mehanizama ima za cilj da se neposrednim uvidom utvrdi
tinjenitno stanje u institucijama koje su predmet posjete, i da se time uka2e na probleme u radu,
predlo2e konkretna rje§enja i podstaknu sistemske promjene radi unaprjdenja rada i funkcija tih
institucija, veoma problematitnim je ocijenio to da Odbor ne usvaja izvjeetaj o realizovanim
posjetama time se ne usvajaju ni potrebni zakljuOci, preporuke ih mjere za unaprjedenje tija bi se
ralizacija mogla dalje pratiti. U pogledu nadzora nad bud2r etom, Sat je istakao da je Odbor za
bezbjednost i odbranu dosegao vii nivo u odnosu na ostala radna tijela Skup§tine, prije svega
zbog prakse posebnog razmatranja zavrthog raouna bud2eta uz prisustvo predstavnika Dr2avne
revizorske institucije, posebnih zahtjeva nametnutih potro§aokim jedinicama u pogledu
izvjeetavanja o izvitenju bud2eta sa aspekta efikasnosti i efektivnosti, au i i zbog kori§oenja
izvjeetaja Driavne revizorske institucije u toku razmatranja kljuOnih budietskih dokumenata.

Predsjednik Nuhod2i6 je podsjetio da je 2012. godina bila izborna, i da usled objektivnih
razloga Odbor nije uspio da realizuje sve planirane aktivnosti u predvidenim rokovima, all da su
iste ipak sprovedene sa odredenim kaenjenjima i odlaganjima. Takode, podsjetio je da su Olanovi
Odbora, svjesni okolnosti koje su nastale usled parlamentarnih izbora, odluke o odlaganju
odredenih obaveza jednoglasno donijeli i da su nakon formiranja Odbora u 25. sazivu savjesno
pristupili realizaciji istih.
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Sekretar Ministarstva unutraenjih poslova, Dragan Pejanovie, okarakterisao je dosadaenju
saradnju Ministarstva i Odbora kao veoma dobru, i izrazio nadu da 6e takva biti i u predstojetem
periodu sa novim sastavom Odbora u 25. sazivu. Istakao je da Ministarstvo veoma ozbiljno
pristupa preporukama i zakljuacima Vlade, Skupetine i Odbora i da if) sprovodi u mjeri u kojoj to
finansijska sredstva omogu6avaju. Podsjetio je na Zakljueak Odbora sa 50. sjednice o
neophodnosti pristupanja procesu osavremenjivanja helikopterske jedinice nabavkom savremenih
helikoptera, i kazao da zbog finansijske krize i mjera etednje, Ministarstvo do danas nije pristupilo
nabavci istih, i da za sada helikopterska jedinica mote u potpunosti izvreavati svoje zadatke sa \tee
postoje6e detiti letjelice.

Naaelnik Generaletaba Vojske Crne Gore, viceadmiral Dragan Samara& osvrtuoi se na
konstataciju Marka Soei6a da razmatranje vie izvjeetaja u toku jedne sjednice Odbora i
objedinjavanje rasprave o njima predstavlja primjer late prakse, kazao je da do sada ta praksa nije
predstavljala smetnju niti problem kada se radilo o izvjeetajima o radu Ministarstva odbrane, o
ukupnom stanju u Vojsci Crne Gore i izvjeetaju o utee6u jedinica Vojske Crne Gore u
medunarodnim snagama, mirovnim misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, nego se time
eak doprinosilo konstruktivnoj raspravi i omogueavalo elanovima Odbora da se ti izvjeetaji
predstave eto temeljnije, uz dodatna objaenjenja koja su predstavnici Ministarstva i Generaletaba
mita na sjednicama Odbora. Viceadmiral je napomenuo, da se zakljueak sa 50. sjednice Odbora
nije odnosio na Ministarstvo unutraenjih poslova, kako je pomenuo sekretar Ministarstva, Dragan
Pejanovi6, ve6 da se on uz zakljutak o neophodnosti opremanja i modernizacije intenjerske
jedinice Vojske Crne Gore, odnosio na Ministarstvo odbrane. Takode, istakao je da bi Odbor na
sjednicama posve6enim razmatranju opredjeljivanja budtetskih sredstava institucijama nad kojima
vrei nadzor, trebalo da predlate mjere i zakljueke kojim bi ovim institucijama bila obezbijedena via
budtetska sredstva od predvidenih, kako bi iste svoje zadatke sprovodile eto efikasnije. Samardtio
je pozvao predsjednika i Olanove Odbora da iniciraju konsultativno saslueanje po pitanju primjene
Zakona o javnim nabavkama, naglaeavajud poteekoeu sa kojom se Ministarstvo odbrane suodava
uslijed einjenice da su poverljive nabavke i avansno platanje ukinuti. Istakao je da se oprema i
naorutanje za potrebe Ministarstva odbrane ne mogu nabaviti bez prethodno datog avansa i da to
predstavlja ozbiljan problem za normalno funkcionisanje rada Ministarstva. Takode, podsjetio je i
na problem unietenja vieka i zastarjelog naorutanja sa kojim se Ministarstvo susrete, a ogleda se
u tome eto je skoro nemogute odrediti lokacije za sprovodenje unietavanja. Istakao je da bi drtava
Crna Gora ozbiljnije trebalo da pristupi ovom problemu, i da gradane to bolje informiee o
opasnostima koje ovaj problem nosi sa sobom ukoliko se isti ne rijeei u to kraCem vremenskom
roku.

General u penziji i analitioar geopolitike, Blagoje Grahovac, ukazao je na veliki napredak u
pogledu nadzora nad sektrom bezbjednosti i odbrane, i kazao da se mnogo toga promijenilo na
bolje od samih pooetaka nadzora do danas. Prisutnima je objasnio spregu izmedu zakonodavne,
izvrene i sudske vlasti i gradana i naglasio da je potrebno da svi imaju na umu navedenu
hijerarhijsku strukturu, i istu poetuju, da bi sve funkcionisalo kako treba u jednoj drtavi. Takode,
istako je da bi Odbor trebao ozbiljnije da se pozabavi kontrolom nad mjerama tajnog nadzora, u
smislu da pored institucija koje ove mjere sprovode treba uzeti u obzir da je oprema potrebna za
ovaj nadzor danas dostupna svima na triietu, te da to mote predstavljati mnogo veti problem i
narueavanje osnovnih ljudskih prava od strane neovlae6enih lica.

3



SKUPeTINA CRNE GORE
Odbor za bezbjednost i odbranu

elan Odbora, Vasilije Laloeevit ukazao je na ozbiljnost u radu na sjednicama Odbora u
kontekstu nadzora nad institucijama iz sektora odbrane i bezbjednosti. Istakao je da od usvajanja
Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, svi subjekti pristupaju
ispunjavanju svojih obaveza i zadataka savjesno i sa ciljem doprinosa bezbjednosti svih gradana
erne Gore. Takode, naglasio je da je Odbor na svojim sjednicama pokrenuo mnoga bezbjednosna
pitanja od znataja za Crnu Goru Ida nastavlja sa pratenjem aktivnosti svih institucija ukljutenih u
proces njihovog rjeeavanja. Posebno va2nim je istakao ulogu Odbora u pogledu nadzora nad
procesom opredjeljivanja bud2etskih sredstava i kontrole njihovog utroeka za potroeatke jedinice iz
sektora bezbjednosti i odbrane.

Savjetnik u Odboru, Slaviea ‘Stekit ukazao je na potrebu anketiranja predstavnika organa
nad kojima Odbor vri nadzor, kao i alanova Odbora prije odriavanja okruglog stola, kako bi se
time obezbijedio objektivniji prikaz stvari, time bi se doelo do kvalitetnog monitoring izyjeetaja.
Istakao je da praksa u saradnji Odbora sa subjektma nad kojima se vrei nadzor pokazuje da je
Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane prihvaaen, da se nesmetano
primjenjuje i da ne predstavlja smetnju u radu pomenutih subjekata yea doprinosi njihovoj
efikasnosti, eto i jeste poenta ovog Zakona. Naglasio je da je Odbor usvajanjem ovog Zakona
napravio veliki iskorak i da je sada potrebno da ostali subjekti kao to su mediji, akademske
zajednice i nevladin sektor pomognu u njegovom sprovodenju.

elan Odbora, Obrad Mieo Stanieit je podsjetio da je usvajanje Zakona o parlamentarnom
nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane bib u interesu svih, i vlasti i opozicije, eto potvrduje
tinjenica da je isti jednoglasno usvojen i na Odboru i na sjednici Skupetine. Takode, istakao je da
tri godine rada Odbora bez adekvatnog zakonskog rjeeenja ne umanjuje znataj njegovog rada, te
da je praksa u takvim uslovima ukazala na odredene probleme i poteekoae eto je pomoglo u
formulisanju zakonskog teksta kakav danas imamo. Stanieit je izrazio neslaganje sa
predstavnikom Instituta „Alternativa", Markom Soeitem u pogledu posebnog razmatranja izyjeetaja
o uteetu pripadnika civilne zaetite, policije i zaposlenih u organima dr2avne uprave u mirovnim
misijama i drugim aktivnostima u inostranstvu, i napomenuo da se isti tretira u okviru iz yjeetaja o
radu Ministarstva unutraenjih poslova i Uprave policije. Nadovezujuai se na konastataciju natelnika
Generaletaba Vojske erne Gore, viceadmirala Dragana Samard2ita, da bi Odbor na sjednicama
posvetenim razmatranju opredjeljivanja bud2etskih sredstava institucijama nad kojima vrei nadzor,
trebalo da predlate mjere i zakljutke kojima bi ovim institucijama bila obezbijedena via bud2etska
sredstva od predvidenih, kako bi iste svoje zadatke sprovodile eto efikasnije, kazao je da nije na
Odboru da tra2i uvetanje bud2etskih sredstava opredijeljenih za odredenu potroeadku jedinicu, ako
njeni predstavnici na sjednicama Odbora potvrde da te biti u moguanosti da u okviru predvidenih
bud2etskih sredstava efikasno sprovode svoju funkciju. Naglasio je da, iako nije realizovana
posjeta Sektoru za vanredne situacije i civilnu bezbjednost Ministarstva unutraenjih polsova, ipak
nije izostalo interesovanje Odbora za sve aktuelne teme i probleme iz te oblasti. U prilog tome
podsjetio je prisutne na 50. sjednicu Odbora na kojoj je razmotren lzyjeetaj o sprovedenim
mjerama i aktivnostima preduzetim neposredno prije i tokom vanrednog stanja, s predlogom mjera
za poboljeanje ukupnog sistema Crne Gore u vanrednim situacijama, a kome se pristupilo sa
visokom dozom ozbiljnosti kako od strane predstavnika Sektora koji su prezentovali ovaj izyjeetaj,
tako i od strane tlanova Odbora.
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Clan Odbora 25. saziva, Luid Ljubo krelja ukazao je na ozbiljnost olanstva u Odboru za
bezbjednost i odbranu, koju potvrduju preciznost i neodlaganje termina odr2avanja sjednica, broj
prisutnih elanova na sjednicama kao i njihova redovnost na istim.

Clan Odbora 25. saziva, Zoran Miljanie slo2lo se preporukama za unaprjedenje
parlamentarnog nadzora, koje se nalaze u monitoring izvjettaju koji su pripremili predstavnici
lnstituta "Alternativa", i kazao da se one trebaju ozbiljno razmotriti kako bi se doprinijelo efikasnijem
radu kako Odbora tako i institucija nad kojima se viti nadzor. Takode, iznio je sta y da bi Odbor
trebalo da nastavi sa praksom kontrolnih saslutanja, jer su ona kljua za dobijanje potrebnih
informacija koje bi bile od koristi za rjetavanje aktuelnih problema.

Clan Odbora 25. saziva, Vehzar Kaluderovie ocijenio je pozitivnom inicijativu za odr2avanje
ovog okruglog stola koji predstavlja dobru platformu za raspravu o ostvarenim rezultatima Odbora,
dvije godine nakon usvajanja Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane.
Kao va2an buduoi korak koji bi trebalo da Odbor, civilni i nevladin sektor preduzmu naveo je
razmatranje moguanosti unaprjedivanja postojetih zakonskih rjetenja u pravcu da predsjednik
Odbora bude iz parlamentarne manjine, a u prilog tome istakao je specifionost tema o kojima
Odbor vodi raspravu. Takode, naglasio je zna6aj sprovodenja kontrolnih i konsultativnih saslu§anja
i istakao da je praksa pokazala da ovaj mehanizam partamentamih nadzora u vetini sluaajeva daje
pozitivne rezultate. 'staid sta y da Agencija za nacionalnu bezbjednost ne posvetuje dovoljno
penje zatiti nacionalnih interesa Crne Gore u sferi ekonomske bezbjednosti, pozvao je elanove
Odbora i ukupnu javnost da ulo2e napore da u buduanosti ovo bude jedan od prioritetnih zadataka
Agencije, kako bi zattitila ekonomski potencijal Crne Gore od njegovog urcAavanja.

ZaStitnik ljudskih prava i sloboda, Sutko Bakovia, kazao je da su dvije godine od primjene
Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane relativno kratak period za
sagledavanje dometa ovog zakona, all da rasprava poput ove potvrduje da zakon ozbiljno 2ivi u
pravnom poretku Crne Gore i da je Odbor znaaajno doprinijeo tome. Ukazao je da se radi o vrlo
specifitnoj oblasti i istakao dinjenicu da je Odbor i za tako relativno kratak period uspio da u
javnosti bude prepoznat kao veoma ozbiljan akter u njoj. Takode, zakljuaio je da ozbiljan rad
Odbora i dosadatnji rezultati mogu poshititi kao ohrabrenje drugim insititucijama koje se bave
ovom tematikom kao lo su Agencija za zattitu litnih podataka i Kancelarija zattitnika ljudskih
prava i sloboda. Potvrdio je da se do sad nije bavio analizom primjene mjera tajnog nadzora, i
naglasio da nije dobio ni jednu prituThu na rad Agencije za nacionalnu bezbjednost. Takode, iznio
je konstataciju da je za efikasan nadzor u ovoj oblasti potrebno posjedovati struenost i
specijalistiaka znanja, kako bi se na •Sto kvalitetniji naOin zaetitila prava gradana. Ukazao je na
neophodnost prethodne dublje analize potencijalnog problema kako bi Ombudsman bio u prilici da
pomogne gradanima, a ne da samo pojaoa legitimitet odredenoj instituciji potvrdom da se
odredena prava kite ill ne kite.

Predsjednik Upravnog odbora Instituta „Alternativa", Stevo Muk je ukazao na neophodnost
usaglatavanja Poslovnika Skupttine Crne Gore sa Zakonom o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane, radi 'Sto preciznijih odredbi koje bi doprinijele efikasnosti u radu Odbora
Takode, podsjetio je i na dvije analize nevladine organizacije na tijem se telu nalazi, a koje se

5



SKUP§TINA CRNE GORE
Odbor za bezbjednost i odbranu

odnose na nadzor nad primjenom mjera tajnog nadzora, kako onih koje sprovodi Agencija za
nacionalnu bezbjednost, tako i onih koje se sprovode u krivionom postupku, i iznio zakljkak da je
nadzor nad njihovom primjenom veoma slab, te da isti treba to prije unaprijediti kako bi se izbjegla
zloupotreba i naruaavanje osnovnih ljudskih prava.

lzvrani direktor Centra za bezbjednosne studije, Rajko Radevie je izrazio uvjerenje da sva
nezavisna tijela za kontrolu bezbjednosti, pored zaatitnika ljudskih prava i sloboda, samim ainom
posjete odredenoj instituciji, kao to je Agencija za nacionalnu bezbjednost, stvaraju Odboru
podlogu za kvalitetan buduoi nadzor. Istakao je da je od suatinske vatnosti sama interakcija
subjekta koji sprovodi nadzor i onog nad kojim se nadzor vri, bez obzira koliko je povratnih
informacija dobijeno u toku odredene posjete. Pozitivnim je ocijenio dosadaanji rad Odbora od
njegovog osnivanja 2005. godine, preko usvajanja Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane 2010. godine do danas, i istakao da je jedan od primjera dobre prakse i to
sato alanovi Odbora imaju pristup tajnim podacima bez dozvole, to nije slkaj Oak ni u zemljama sa
dugom demokratskom tradicijom. Takode, napomenuo je da bi trebalo ojatati saradnju parlamenta
i Vlade, kroz upueivanje zakiludaka, preporuka i mialjenja koja Odbor nakon svojih sjednica
upuouje Skupatini, a isti se ne razmatraju na plenumu i ne aalju dalje prema Vladi. Podsjetio je i na
neophodnost kvalitetnije kontrole nad primjenom mjera tajnog nadzora sa ciljem poatovanja
ljudskih prava i sloboda.

Predstavnik Centra za demokratiju i ljudska prava, Emir Kala se ukazao je na neophodnost
uspostavljanja integrisanog sistema bezbjednosti, ne samo na nivou inistitucija koje se
tradicionalno smatraju bezbjednosnim akterima, veO i na nivou nadzornih mehanizama, 'time bi se
omogutio yeti prostor za djelovanje subjekata civilnog druatva koji tee da doprinesu boljem
funkcionisanju ukupnog sistema bezbjednosti Crne Gore. lzrazio je zabrinutost povodom izvjeataja
koji je saOinilo Ministarstvo unutraenjih poslova, u kojem se navodi da u sektoru privatnog
obezbjedenja i preduzeta koje se bave torn djelatnoku radi preko 3000 lica, od kojih samo treeina
ispunjava zakonom propisane kriterijume za bavljenje tim poslom. Negativnim je ocijenio to ato
Odbor 1.1 2012. godini nije ostvario planiranu aktivnost i sproveo konsultativno sasluaanje na
naprijed navedenu temu i izrazio nadanje da Oe to uoiniti u 2013. godini. Istiouti da Odbor u okviru
svojih nadleinosti razmatra i predloge kandidata za rukovodete du2nostj u sektoru bezbjednosti i
odbrane, uputio je pitanje alanovima Odbora iz vadajuee koalicije da Ii smatraju da su rotacije na
kljuanim mjestima iz ovog sektora demokratska praksa.

Sekretar Ministarstva unutraanjih poslova, Dragan Pejanovio je potvrdio da je Ministarstvo
samoinicijativno saOinilo informaciju o implementaciji Zakona o zaetiti lica i imovine, imajuoi na umu
broj preduzeta koja se bave privatnim obezbjedenjem, kao i broja zaposlenih u njima. Istakao je da
zaposleni u ovakvim preduzetima, prema ovlakenjima koja posjeduju, nemaju pravo da vrae
pratenja, prisluakivanja i pretrese, kao ni druge radnje koje bi remetile javni red i mir. Naglasio je
da je Ministarstvo pristupilo pojkanom inspekcijskom nadzoru ovih preduzka kako bi se izbjegla i
sankcionisala eventualna prekorkenja ovlakenja zaposlenih u njima. Takode, pojasnio je
procedure za dobijanje dozvole za rad u preduzetima koja se bave privatnim obezbjedenjem, i
istakao da Ministarstvo unutraenjih poslova i Uprava policije tine sve kako bi se ispoatovala
primjena Zakona o zaatiti lica i imovine.
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Predsjednik Upravnog odbora Instituta ,Alternativa", Stevo Muk je istakao da je cilj
sprovedenog monitorniga bio analiza rada Odbora u 2012. godini i kazao da ostaju pri iznijetim
zakljuacima, uzimajudi u obzir razlitite aspekte sagledavanja postignutih rezultata u radu Odbora iz
ugla nevladine organizacije koju on predstavlja, kao i ljudi koji se nalaze u Odboru. Naglasio je da
je cilj svih da se sve nadle2nosti koje su Odboru date Zakonom o parlamentamom nadzoru u
oblasti bezbjednosti i odbrane u potpunosti primjenjuju, kako bi nadzor bio §to kvalitetniji i
efektivniji. Istakao je da Ce Institut „Alternativa" prihvatiti sugestije i predloge iznijete na ovom
skupu, od strane olanova Odbora, predstavnika organa i institucija iz sektora bezbjednosti i
odbrane kao i nevladinog sektora, i da Ce isle uvrstiti u konaOan monitoring izvje§taj, i imath ih na
umu u saoinjavanju sljedeCeg.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhod2i6 je pohvalio sastanak i istakao da ovakvi sastanci
doprinose kvalitetu rada Odbora ukazujuti na eventualne propuste i nedostatke u radu, koje je
Odbor uvijek spreman da ispravi kako bi parlamentarni nadzor nad institucijama i organima iz
sektora bezbjednosti i odbrane bio to kvalitetniji. Takode, podsjetio je na vrlo dobru saradnju
Odbora sa Institutom „Alternativa", i izrazio nadanje da 6e ista biti nastavljena i u buduanosti.

Na skupu su, pored alanova i sluThe Odbora za bezbjednost i odbranu, uzeli udeke i
predstavnici organa i institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, kao i predstavnici medunarodnih
organizacija, civilnog dratva i medija.

lzvje§taj sadinila:

Zorana Batovio
Sekretar Odbora

%Dh1130:60--t0 61-tt
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Sastanak je podeo u 15,30 sati.

Ispred sluibe Odbora sastanku je prisustvovala i Zorana Badovie, sekretarka Odbora.

Predstavnice Centra za demokratsku kontrolu oruianih snaga iz 2eneve uputile su inicijativu
za susretom sa predsjednikonn Odbora za bezbjednost i odbranu radi dogovora o detaljima
predstojede studijske posjete alanova Odbora za bezbjednost i odbranu Hrvatskom saboru, kao jedne
od planiranih aktivnosti u okviru trogodi§njeg projekta za pru2anje podrthe nacionalnim parlamentima
u regionu Zapadnog Balkana u ispunjavanju njihove ustavne uloge zakonodavnih, predstavniekih i
nadzornih tijela na polju bezbjednosti i odbrane.

Na samom podetku sastanka, predsjednik Odbora Mevludin Nuhod2i6 istakao je da je Centar
za demokratsku kontrolu oruianih snaga iz 2eneve svojim aktivnim ueekem u realizaciji projekata,
programa i obuka, kao i pruianjem struone i ekspertske pomoai u proteklim godinama dao veliki
doprinos reformi sektora odbrane i bezbjednosti u Crnoj Gori, a posebno uspostavljanju i jaeanju
mehanizama parlamentarnog nadzora.

S tim u vezi, predsjednik Odbora je izrazio zadovoljstvo zbog nastavka realizacije programa
edukacije Olanova i sluibe Odbora u cilju dostizanja novih standarda i pruk"anja adekvatnog odgovora
na nave izazove u radu, istiouai studijska putovanja kao najbolji vid razmjene iskustava i upoznavanja
sa primjerima dobre prakse.

Kako predstavnice DCAF-a, usljed nepovoljnih vremenskih prilika, nisu uzele u6e§te u
realizaciji Okruglog stola "Druga godina primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane" koji je Institut "Alternativa" organizovao 12. februara 2013. godine u saradnji
sa ovim Centrom, a koji se odnosio na monitoring rada Odbora za bezbjednost i odbranu u 2012.
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godini, predsjednik Odbora je uputio goke na sadriaj diskusije vodene ovom prilikom, sa posebnim
osvrtom na sugestije upuoene subjektima parlamentarnog nadzora kao i predstavnciima Instituta
Alternativa". Ovom prilikom, predsjednik Nuhodii6 je ponovio sta y iznijet na pomenutom skupu da
uee§6e predstavnika subjekata parlamentarnog nadzora, elanova Odbora za bezbjednost i odbranu,
predstavnika nevladinog sektora, kao i partnera iz DCAF-a na projektima kao to je ovaj, predstavlja
jasan pokazatelj spremnosti svih aktera u sektoru bezbjednosti i odbrane da otvoreno i transparentno
razmijene iskustva o dosadanjem radu, kao i §iroku platformu za razgovor o eventualnoj potrebi za
unaprjedenjem iii izmjenom postoje6eg pravnog okvira.

U dijelu razgovora u vezi sa predstojetom studijskom posjetom Republici Hrvatskoj,
dogovoreno je da se pored posjete Hrvatskom saboru, realizuju i posjete obavje§tajnoj
Ministarstvu obrane i Sektoru za zatitu i spa§avanje.

Ueesnici sastanka zajedniaki su ocijenili da se realizacijom pomenutih aktivnosti, nastavlja
proces struenog usavr§avanja elanova i sluibe Odbora za bezbjednost i odbranu, sa ciljem
nadogradnje uspostavljenog pravnog okvira u sektoru odbrane i bezbjednosti, kao i uspjetne
dugogodithje saradnje sa Centrom za demokratsku kontrolu ortf±anih snaga (DCAF) iz Zeneve.

Na kraju sastanka, ocijenjeno je da regionalna stabilnost predstavlja preduslov prosperiteta
zemalja zapadnog Balkana, te da bi i ubuduee trebalo nastaviti sa aktivnostima na unaprjedenju
saradnje medu parlamentima u regionu i predstojete aktivnosti planirati s tim u vezi.

Sastanak je zavr§en u 17,30 sati.
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Predsjednik Odbora za bezbjednost i odbranu Mevludin Nuhod2i6 sastao se 21. februara
2013. godine sa ambasadorom Republike Slovenije u Crnoj God, NJ.E. Vladimirom
Gasparitem.

Sastanku su prisustvovali i II sekretar u Ambasadi Republike Slovenije u Crnoj God,
Milena Radenkovit, sekretarka Odbora za bezbjednost i odbranu, Zorana Badovid, saradnica u
Odboru Vera Damjanovit i pripravnici Nevena eabarkapa i Adnan Crnovr§anin.

Sastanak je podeo u 13 sati.

Predsjednik Odbora, Mevludin Nuhodii6 izrazio je zadovoljstvo dosadathjom saradnjom
i angatovanjem Republike Slovenije kao kontakt driave NATO za Crnu Goru. U nastavku je
predstavio nadleinosti i rad Odbora za bezbjednost i odbranu u proteklom periodu,
apostrofirajudi da donoeenje Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i
odbrane predstavlja vaian iskorak u kreiranju pravnog okvira za efikasno sprovodenje
parlamentarnog nadzora nad ovim sektorom, podsjedajuti na snaino po'Stovanje principa
vladavine prava, kao jednog od temeljnih nadela NATO saveza. Shodno navedenom, ocjenio je
dvogoditnju primjenu Zakona uspje •Snom, narotito u pogledu sprovodenja demokratske kontrole
i jadanja transparentnosti u radu, time je i rad organa i institucija u sektoru odbrane i
bezbjednosti znadajno unaprijeden. Jednoglasno usvajanje Zakona na plenarnoj sjednici i
postojanje konsenzusa u odludivanju medu dlanovima Odbora razfiditih partijskih profilacija,
jasan su pokazateg ozbiljnosti sa kojom se pristupa svim aktuelnim pitanjima i svijesti o
njihovom opttem znadaju za gradane Crne Gore, istakao je predsjednik Nuhodlid. Takode je
podsjetio na odredbu diana 12 sta y 3 Zakona kojom je propisano da jednom u toku redovnog
zasijedanja Skup§tine, Odbor odriava sjednicu na zahtjev jedne tredine dianova Odbora, sa
jednom temom dnevnog reda i istakao da zahvaljujuti snainoj volji za iznalaienje dogovora
predstavnika vladajude koalicije i opozicionih partija u dosadatnjoj praksi nije korFedena
pomenuta zakonska moguanost. Predsjednik Odbora je podsjetio na kontinuitet u kvalitetu
saradnje sa Ministarstvom odbrane i Vojskom Crne Gore i ukazao da Odbor u svom radu
razmatra goclikije i posebne izvjeataje organa i institucija iz sektora odbrane bezbjednosti i
sprovodi parlamentarni nadzor nad planiranjem i utro'Skom opedjeljenih bucl2etskih sredstava za
potro§adke jedinice u svojoj nadleinosti. Takode, podsjetio je da je na jednoj od prethodnih
sjednica razmotren lzvjettaj Driavne revizorske institucije o reviziji goditnjeg finansijskog
lzvje§taja Agencije za nacionalnu bezbjednost Crne Gore za 2011. godinu. Predsjednik se
osvrnuo na i dalje snaino poimanje Alijanse u crnogorskoj javnosti kao vojne organizacije i
podsjetio da je Odbor razmotrio lzvjeMaj NATO o napretku Crne Gore u udetou u Akcionom
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planu za alanstvo za 2011. godinu. Pored navedenog, ukazao je da, u skladu sa odredbama
Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane, Odbor najmanje jednom
godianje podnosi Skupetini izvjeetaj o svom radu i rezultatima parlamentarnog nadzora i da se
isti razmatra na plenarnoj sjednici. Takode, informisao je da je Odbor usvojio Plan
parlamentarnog nadzora za 2013. godinu, te naglasio da je isti izraden uz saglasnost svih
dlanova Odbora. U nastavku izlaganja, predsjednik Nuhod2id je podsjetio na nedavno otvoreni
NATO info centar i ukazao da u Odboru za bezbjednost i odbranu postoje razliaiti stavovi o
dlanstvu Crne Gore u NATO, te predstavio rezultate nedavno sprovedenog istratvanja javnog
mnjenja.

Ambasador Gasparie je u razgovoru istakao da neutralnost jedne zemlje podrazumijeva
priznanje takvog teritorijalno-pravnog statusa, kao i ekonomske, geografske i istorijske
pretpostavke, navodedi da je u proteklom periodu imao sastanke sa predstavnicima opozicionih
politidkih partija, te podsjetio na sta y poslanika Nebojee Medojevida da od strane Vlade Crne
Gore ne postoji inicijativa za njegovo ukljudivanje u kampanju, iako podriava elanstvo naee
driave u Alijansi, zatratvei predsjednikov komentar na to. Dalje je ukazao da su evroatlantske
integracije podr2ane od crkve u Republici Sloveniji zahvaljujudi uvjerenju vjerskih predstavnika
da de dlanstvo doprinijeti demokratizaciji tj. vradanju oduzetog zemljieta u socijalistidkom
periodu. Podsjetio je na strateeki sastanak u Kolaeinu na Rome je bib o Neal o prilagodavanju
Komunikacione strategije o evroatlantskim integracijama Crne Gore aktuelnim okolnostima i
potrebi jasnog definisanja nadle2nosti i zaduienja. Kako Ambasada Republike Slovenije djeluje
u svojstvu kontakt driave NATO u Crnoj Gori na osnovu strateekih dokumenata, NJ.E. Gasparie
se interesovao za mieljenje predsjednika Odbora o narednim koracima u procesu integracija,
istioudi da de Alijansa posvedeno pratiti zalaganje i dostignuta u tekutoj godini u cilju donoeenja
odluke da Ii de na narednom Samitu naeoj dr2avi biti upuden poziv za alanstvo. S tim u vezi,
istakao je zabrinutost da de, zbog kompleksnosti pomenute teme i mogudnosti njene
zloupotrebe u politiake svrhe, konkretni koraci biti odlo2eni do zavrtetka predstojedeg izbornog
procesa. Ambasador Gasparid je ukazao da u svojim izlaganjima i prilikom razgovora sa
oponentima dlanstvu u NATO govori o benefitima dlanstva Republike Slovenije uz ocjenu da bi
isticanjem benefita alanstva od strane uticajnih politidkih lidera i iskustva vojnika koji su
udestvovali u medunarodnim misijama doprinijeli porastu podreke javnog mnjenja
evroatlantskim integracijama. Takode je ukazao da se Sekretarijat NATO zala2e za politiku
proeirenja au i i podsjetio da odluku donose sve dr2ave dlanice Shodno navedenom ocijenio je
da treba preduzeti konkretne mjere i ulotti napor na dostizanju standarda i ostvarivanju
konkretnih rezultata u tekutoj godini. Takode se interesovao da Ii de Odbor vreiti nadzor nad
Odjeljenjem za vojno obavjeetajne i bezbjednosne poslove u Ministarstvu odbrane.

Predsjednik Nuhodtd je podriao inicijativu za izmjenom Komunikacione strategije o
evroatlantskim integracijama Crne Gore i istakao da njeno poboljeanje uz odgovarajutu ulogu
Skupetine moie predstavljati bolje i efikasnije rjeeenje. Naglasio je da bi izjaenjavanje gradana
na referendumu o olanstvu u NATO u ovom trenutku bib neracionalno i podsjetio na drugadije
okolnosti u Republici Sloveniji pa ovom pitanju. Predsjednik je ocijenio da bi se eventualno
odlaganje intenzivnijih aktivnosti za period nakon predstojedih predsjedniakih izbora moglo
nadoknaditi energidnijom kampanjom i ukazao je na potrebu frekventnije kampanje. U nastavku
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je istakao da pomo6 zemalja tlanica NATO tokom vanrednog stanja predstavlja dobru poruku i
jasan pokazatelj pozitivnog odnosa Alijanse prema natoj ddavi. Predsjednik Nuhocliit je
istakao da istorija Balkana pokazuje potrebu za jasnim okvirom koji bi garantovao stabilnost i
bezbjednost gradana u dugoroonom periodu i istakao da sa graclanima u svim djelovima Crne
Gore treba razgovarati o efektima alanstva naSe ddave u NATO. Ukazao je na trenutnu
situaciju u okrtdenju i istakao da alanstvo u NATO predstavlja garant bezbjednosti na Balkanu.
Takode, ocijenio je pozitivnom nedavnu izjavu predsjednika Republike Srbije, Tomislava
Nikofita tokom zvaniene posjete Crnoj Gori da susjedna zemlja nema niSta protiv olanstva naSe
ddave u NATO.

Predsjednik Nuhoc1216 je podsjetio da nadzor nad obavjettajnim, kontraobavjeatajnim i
bezbjednosnim poslovima u Ministarstvu i Vojsci obavljaju Vlada, SkupStina Crne Gore i Savjet
za odbranu i bezbjednost, a da se parlamentarni nadzor vrai u skladu sa Zakonom o
parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane i istakao da je u toku izrada
podzakonskih akata u ovoj oblasti. Dalje je ukazao da Odbor u svom radu kroz ocjene,
zakljuake i preporuke inicira odredena pitanja i pruia podrku institucijama da na funkcionalan i
efikasan naain djeluju u okviru zakonskih nadleinosti.

Na sastanku je obostrano potvrdena spremnost na saradnju i u narednom periodu.

Sastanak je zavrten u 13 sati 145 minuta.

PRIPREMILA:

Zorana Batovit

sekretar

6CLO

3



LApha I opa
CKYTIWTIAHA LAPHE rOPE

Bpoi 11}1S-9--.4.3	 5=-09

noArapsu,a,

SLUBENA ZABILJE§KA

Dana 28. februara 2013. godine elanovi Odbora za bezbjednost i odbranu, u
okviru realizacije Odluke sa pete sjednice, posjetili su Odsjek za posebne
provjere Uprave policije. Delegacija Odbora, ovom prilikom, bila je u sastavu:
predsjednik, Mevludin Nuhodiid, i alanovi: Obrad Mit StanikO, Luid Ljubo
Skrelja, Velizar Kaluderovie, Andrija Manche, Borislav Banovia, Zoran Miljania,
Predrag Bulatovia i Vasilije Lalokvia. Ispred sluibe Skup§tine posjeti je
prisustvala sekretarka Odbora Zorana Baeovie.

Domaein posjete bio je ministar unutratjih poslova, Rakm Konjevie, sa
saradnicima: v.d. direktorom Slavkom Stojanovidem, pomoanikom direktora
kriminalistiake policije Vojislavom Markovieem i §efom Odsjeka za posebne
provjere, Nikolom RogoSidem.

Posjeta je poaela u 12 sati.

Ministar unutra§njih poslova, nakon pozdravne rijeai, iskazao je zadovoljstvo
na realizaciji inicijative za posjetom Odsjeku za posebne provjere iznijetoj
tokom prethodnog mandata Skupkine Crne Gore, a potom je uaesnike posjete
upoznao sa strukturom ove organizacione jedinice Ministarstva unutratjih
poslova, normativnim okvirom djelovanja, i iznio podatke o broju i strukturi
predmeta koji su u postupku procedure. Takode, uvaZavajudi odredbe Zakona
o tajnosti podataka i podzakonskih akata koji regulikl ovu oblast informisao je
alanove Odbora o procedurama za ulazak i boravak u Odsjeku za posebne
provjere. Nakon uvodnog dijela posjete alanovi Odbora su obiki Odsjek za
posebne provjere Uprave policije i upoznali se sa procedurama i naainom rada
sluZbenika ove organizacione jedinice, mjerama i postupcima za prikupljanje
podataka i sadriajem konkretnih predmeta koji su u postupku procedure.
Poseban osvrt, ovom prilikom, elanovi Odbora su ueinili na primjenu
zakonskih odredbi u postupku prikupljanja podataka, i s tim u vezi pokovanje
Ustavom garantovanih ljudskih prava i sloboda.

U obrananju medijima predsjednik Odbora, Mevludin Nuhocilio, je istakao da
se na osnovu izvrknog uvida mok zakljuoiti da se poslovi i zadaci u ovom
Odsjeku realizuju u skladu sa zakonom utvrdenim procedurama i uz puno
pokovanje Ustavom garantovanih prava i sloboda oovjeka i gradanina, kao i da
ãe Odbor za bezbjednost i odbranu u predstojeeem periodu, u kontekstu
primjene Zakona o parlamentarnom nadzoru u oblasti bezbjednosti i odbrane i



Zakona o unutra§njim poslovima, sa punom posvedenoku, nastaviti sa
praoenjem zakonitosti primjene odredbi koje reguliSU posebne tj. Tajne naoine
prikupljanja podataka.

Posjeta Odsjeku za posebne provjere predstavljala je realizaciju vanredne
aktivnosti parlamentarnog nadzora koja je imala za cilj ostvarenje neposrednog
uvida u dokumentaciju i vodenje razgovora sa licima koja obavljaju konkretne
poslove i zadatke.

Posjeta je okoneana u 14 sati i 30 minuta.

ZABILJESKU S	 A

Zorana Banc)

Sekretar 0

itrupw--



Crna Gora
SKUPST1NA CRNE GORE
ODBOR ZA BEZBJEDNOST I ODBRANU
Br. 00 _ 64 ( 1 1_ 04 5
Podgorica, 119. marta 2013. godine

SKUPSTINA CRNE GORE
ODBORU ZA MEDUNARODNE ODNOSE I ISELJENIKE

-predsjedniku doe dr Miodragu VUKOVICU-

Po§tovani,

U skladu sa Olanom 210 stay 3 Poslovnika Skup§tine Cite Gore, podnosim Izvje§taj o

u'Oegou delegacije Odbora za bezbjednost i odbranu u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj,
realizovanoj u periodu 4-8. marta 2013. godine.

S po§tovanjem,

SEF DELEGACIJE
Mevludin Nuhod2i6



IZVJES"TAJ

o uoa§oudelegacije Odbora za bezbjednost i odbranu Sk-upftine Crne Gore
u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj

4-8. mart 2013. godine

Delegacija Odbora u sastavu predsjednik Mevludin Nuhod2ia i elanovi: Obrad Migo
StaniMe, Luid Ljubo Slcrelja, Borislav Banovie, Vasilije Laldevie, Velizar Kaluderovie i Zoran
Miljanie, sekretarka Zorana Baeovie, savjetnik Slavi§a Seekie, saradnica Vera Damjanovie i
pripravnici Nevena eabarkapa i Adnan Cmovdanin ueestvovala je u periodu 4-8. marta 2013.
godine u studijskoj posjeti Republici Hrvatskoj.

Cilj posjete bib o je pru2anje specifieno prilagodene poddke crnogorskom pariamentu u
procesu daljeg usagldavanja zakona, procedura i praksi sa evropskim standardima icroz
razmjenu iskustava sa kolegama iz Republike Hrvatske.

Prvog dana posjete, nakon rijeei dobroddlice koordinatorke projekta, Teodore Fuior, na
temu "Hrvatska vanjska politika i regionalne perspektive" govorio je prof dr Dejan Jovie, dok je
prof dr Vlatko Cvrtila izlagao na temu "Razvoj bezbjednosno-obavjdtajnog sistema Republike
Hrvatske". Uslijedila je prezentacijS na temu "Obalska stra2a Republike Hrvatske i regionalna
saradnja" dok je iskustva Republike Hrvatske u pregovorima za ulazak u Evropsku uniju
predstavio ambasador Branko Bariaevie iz hrvatskog Ministarstva vanjskih poslova i evropskih
integracija. Na temu "Borba protiv korupcije i organizovanog kriminala" govorio je direktor
Ureda za suzbijanje korupcije i organiziranog kriminaliteta Dr2avnog odvjetni gtva Republike
Hrvatske (USKOK), Dinko Cvitan.

U uvodnom obraeanju, koordinatorka projekta Teodora Fuior predstavila je dosaddnje
aktivnosti Centra za demokratsku kontrolu oru2anih snaga iz 2leneve i potvrdila spremnost ove
organizacije da djeluje u skladu sa zahtjevima Odbora za bezbjednost i odbranu u okviru
trogodignjeg projekta za pru2anje poddke nacionalnim parlamentima zemalja Zapadnog
Balkana.

Glavni analitioar predsjednika, posebni koordinator u Uredu Predsjednika Republike
Hrvatske i profesor na Fakultetu politiekih znanosti Sveueili gta u Zagrebu, Dejan Jovie je istakao
da male dilave treba da selektuju sopstvene prioritete kako hi na najbolji moguei mein u
vanjskoj politici realizovale zacrtane ciljeve. Takode je ukazao na tri faze vanjske politike
Republike Hrvatske od sticanja nezavisnosti. Prva se odnosila na medunarodno priznanje iste
istieuei da je pomenuti period u konkretnom slueaju trajao kratko. Sa druge strane, ukazao je da



se proces pretvaranja nominalne u stvarnu nezavisnost za veeinu gradana zavrSava elanstvom u
Evropskoj uniji, podsjetivSi na paradoksalne stavove politiekih elita da ee time doei do jadanja
suvereniteta dr/ave. Druga faza u hrvatskoj vanjskoj politici jeste reintegracija teritorije, imajuei
u vidu da ona predstavlja prvu drZavu pred kojom je elanstvo u Evropskoj uniji, a koja je na
svojoj teritoriji imala ozbiljan rat. Profesor je podsjetio da Oe problem nedovoljne reintegracije
stanovniStva biti aktuelan i pa postajanju punopravnom elanicom Evropske unije. Dalje je
istakao da treat' fazu vanjske politike predstavljaju integracije u Evropsku uniju i NATO,
podsjetivSi da pomenuti proces traje od 2000. godine. Osvmuo se na antievropsku politiku i
retoriku u periodu nakon potpisivanja Dejtonskog sporazuma i ukazao na kasniji preolcret u
politici vladajuoe partije u pogledu stava prema evropskim integracijama 2003. godine, eime je
stvoren pakt tzv. Savez za Evropu koji je uzrokovao da danas u Hrvatskom saboru samo jedan
zastupnik istiee jasan evroskepticizam. Dalje je ukazao na postavljano pitanje da ii je postignuta
saglasnost da se sprovode reforme iii da Republika Hrvatska stremi ka elanstvu u Evropskoj uniji
i istakao da je komparativnom analizom uoeeno da je u mnogim zemljama tokom ovog procesa
sprovedena simulirana tranzicija. Takode, podsjetio je da nerapsolo/enje gradana prema elanstvu
u Evropskoj uniji na poeetku i u kasnijim fazama mcde predstavljati problem. Kao razlog za
ovakav stay naveo je uvjerenje ispitanika u jednom ad istraZivanja da oe olanstvo u ovoj
organizaciji prouzrokovati loiji ivotni standard, najprije zbog ukidanja subvencija. Sa druge
strane, jedan ad argumenata bio je i tzv. gubitak suvereniteta. Profesor je podsjetio da je
izlaznost na referendumu bila 44%, te da se dvije treoine izalih biraea opredijelilo za elanstvo
Hrvatske u Evropskoj uniji. Dalje je ukazao da referendumsko izjaSnjavanje ne donosi nu/no
Zeljena rjeSenja i istakao da su politieke elite podriavale elanstvo u Evropskoj uniji te2e6i ka vise
slobode, bezbjednosti, ekonomskom i druStvenom napretku, te vie jednakosti i solidamosti.
Pored navedenog, ukazao je na razliku sadaSnje pozicije u vanjskoj politici pred punopravnim
elanstvom u Evropskoj uniji u odnosu na raniji period i jednociljnost u djelovanju. Naime,
naglasio je da pred Republikom Hrvatskom stoje novi izazovi, te da óe biti potreban razvoj novih
odgovora na niz zadataka i ciljeva u predstojeeem periodu. Takode, govorio je o promjenama u
unutraSnjoj i regionalnoj politici Republike Hrvatske kao elanice Evropske unije istieuoi da se
moguanost unilateralnog djelovanja znaeajno smanjuje, te da Ce moei da dode do realizacije
odredenih ciljeva, ne svih. Profesor Jovie je istakao da se zalaie za uskladeni, a ne zajednielci
napredak zemalja Zapadnog Balkana ka punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji. Na kraju se
osvmuo i na opcije pred Hrvatskom u narednom periodu kada je potrebno djelovanje u
novonastalim okolnostima uz spoznaju da áe doai do otvaranja novih politiekih pitanja.

Govoreei o razvoju bezbjednosno-obavjeStajnog sistema Republike Hrvatske, prof dr
Vlatko Cvrtila je istakao da se izgradnja demokratskog nadzora temelji na elementima politieke
kulture jedne zajednice i ponaganja glavnih politiekih aktera, podsjeoajuei da zemlje u tranziciji
pate od demokratskog deficita i suoeavaju se sa teSkoeama u uspostavljanju odgovomog sistema
nadzora, kao i da iskustvo u djelovanju obavjeStajnog sektora utiee na izgradnju nadzornih
mehanizama. Dalje je ukazao na postojanje totalitarnog sektora bezbjednosti u ranijem periodu u
kome je "unutragnji neprijatelj" naznaeen kao glavna prijetnja, te podsjetio na politizaciju ovog
sektora i autoritarne politieke kulture ostavljene u nasljecle mladim generacijama. Profesor



Cvnila je ukazao da je razvoj bezbjednosnog sektora utemljen na iskustvu iz biv ge drtave, te da
je ddlo do postepene rekonstrukcije i pote gkoea u konsolidaciji demokratije u drugoj polovini
devedesetih godina na §ta su, izmedu ostalog, uticali nizak nivo povjerenja u sistem, nepostojanje
institucionalnih mehanizama nadzora, kao i upliv vladajuee partije u izgradnju samog sistema.
Nakon promjene vlasti na izborima 2000. godine jedan od glavnih zadataka je bibo preuzimanje
kontrole nad sistemom. Uvedeni su novi mehanizmi kontrole mjera tanog prikupljanja podataka i
pristupilo se izradi novih zakonskih okvira za funkcionisanje sistema. Iste godine izmijenjen je
Ustav, dok je u martu 2002. godine usvojen Zakon o sigumosnim slutbama, na osnovu kojeg su
istima ukinuta policijska ovlagaenja, promijenjen sistem upravljanja i formirana dva tijela: Vijeee
za nacionalnu sigumost i Savjet za koordinaciju sigurnosnih slutbi. Ustav u Nam' 102 propisuje
da "Predsjednik Republike Hrvatske i Vlada Republike Hrvatske, u skladu sa Ustavom i
zakonom, saraduju u usmjeravanju rada sigumosnih sluibi". Takode, u skladu sa Ustavom
Predsjednik Republike i predsjednik Vlade Republike Hrvatske potpisuju imenovanje
rukovodilaca sigumosnih uz prethodno pribavljeno miAljenje nadleinog odbora
Hrvatskog sabora. Profesor Cvrtila je predstavio odredbe zakona kojima je utemeljeno
sprovodenje parlamentarnog nadzora i predstavio ulogu Vijeea za nadzor sigumosnih slutbi i
elemente sudskog nadzora nad primjenom mjera tajnog nadzora. Novi Zakon o sigumosno-
obavjekajnom sustavu donden je 2006. godine, sa fokusom na jaeanje efikasnosti sistema, pri
eemu je njegova odgvomost smanjena, kao i nadzorne moguanosti. S tim u vezi, formirani
Operativno-tehnieki centar za nadzor telekomunikacija ostao je izvan nadzora Vijeaa za
gradanski nadzor sigumosno-obavidlajnih agencija. Govoreei o ve§enju parlamentamog nadzora
u ovoj fazi, profesor Cvrtila je istakao da se formalni okvir nalazi u demokratskim standardima,
da godBnji izvjekaji predstavljaju glavni instrument nadzora, te da je evidentno postojanje
kulture tajnosti, nedostatka transparentnosti, motivacije za nadzor i manjak civilnih ekspertiza.
Na kraju, prof dr Cvrtila je ukazao na ogranieenu spremnost na promjene i apostrofirao da je
druga faza reformi predstavljala korak unazad, podsjeaajuei da pojava afera predstavlja jasan
pokazatelj da sistem nije na odgovarajueem nivou razvoja za demokratsko drdtvo.

Bivgi zamjenik zapovjednika Obalske strafe, kapetan bojnog broda Boris Katiein govorio
je na temu "Obalska strata Republike Hrvatske i regionalna saradnja" i ueesnicima predstavio
normativni okvir i organizacionu strukturu obalske strafe i podrueje odgovornosti, istieuei da je
isto prilieno osjetljivo imajuei u vidu veliki broj ostrva i razudenost obale. Dalje je govorio o
nadzoru podruoja odgovomosti i radarskim stanicama, te radarskom sjedi§tu u Rijeci i
integrisanom sistemu nadzora u hrvatskoj ratnoj mornarici. Kao jednu od najznaeajnijih
pomorskih prijetnji naveo je krijumearenje narkotika, naorutanja i ljudi all i nezakoniti ribolov.
Posebno je apostrofirao ekoldke prijetnje u Jadranskom moru i ocijenio ih najrealinijim i
najopasnijim. U nastavku je predstavio zadatke Obalske strafe, kao i regionalne inicijative i
planove. Podsjetio je, izmedu ostalog, i na vatnost pokretanja Jadransko-Jonske inicijative u
Ankoni 2000. godine iz koje je proistekla saradnja izmedu ratnih mornarica ADRION. Vatnim
je ocijenio saradnju i razmjenu sredstava i znanja susjednih drtava u borbi protiv zagadenja mora
i ekolo'gkih prijetnji. Upoznao je prisutne sa inicijativom za uspostavljanje Sredozemnog foruma
obalskih strata od strane Republike Italije sa ciljem fortniranja evropske obalske strate i istakao



znaeaj regionalne saradnje na ovom nivou. U sastavu hrvatskih pomorskih slutbi nalaze se
Obalska strata u sastavu Hrvatske ratne momarice i Ministarstva odbrane, Pomorska policija u
sastavu Ministarstva unutranjth poslova, lueke kapetanije, Nacionalna sredi gnjica Rijeka, Sistem
za nadzor pomorskog saobraeaja, carina, organi nadletni za inspekciju okoline i ostale slutbe i
preduzeoa nadletna u ovoj oblasti. Istakao je da je normativni okvir sadrtan u Zakonu o Obalnoj
strati Republike Hrvatske i predstavio organizaciju sistema nadzora i zakite mora. U pogledu
regionalne saradnje istakao je vatnost koordinacije i zajedniekog planiranja, razmjene
informacija i iskustava, sprovodenja zajedniekih obuka i vjetbi i s tim u vezi ukazao na znadaj
realizacije medunarodnih vjetbi JADRAN.

Potom je ambasador Branko Barieevie podijelio sa ueesnicima iskustva Republike
fIrvatske u pregovorima za elanstvo u Evropskoj uniji i istakao da je Cma Gora svojim
djelovanjem pokazala visok stepen spremnosti na saradnju i posveeenost evropskim
integracijama. Ambasador je istakao da su se oeekivanja od 2005. godine do danas znaeajno
promijenila usljed prestruktuiranja unutar same Evropske unije i naglasio da svaki krug
pro'airenja nosi novine najprije zbog poveeanja obima pravne tekovine Evropske unije, promjene
u broju elanica i djelovanja ove organizacije u skladu sa prethodno steeenim iskustvom u procesu
proalrenja. Dalje je je ocijenio da pregovaratki proces u praksi predstavlja harmonizaciju prava
drtave kandidata sa pravnom tekovinom Evropske unije i realno pregovaranje oko eventualnih
derogacija o odredenim slueajevima, koje su rijetke i najeeke se odnose na vremenski okvir za
implementaciju ill finansijsku pomoe Evropske unije za rje§avanje pojeclinih pitanja u
konkretnim oblastima. Pored navedenog, ambasador je ukazao da se najveei dio pregovaraekog
procesa vodi na unutraktjem planu i istakao da saradnju i kontakte ne treba odrtavati samo sa
predstavnicima Evropske komisije yea i sa predstavnicima svih drtava 'elanica na razlieitim
nivoima i u kontinuitetu. S tim u vezi, apostrofirao je znaeaj parlamentame dimenzije
pregovaraekog procesa i ukazao na vatnost kontinuiranog politielcog konsenzusa oko evropskih
integracija. Posebno se osvrnuo na ulogu slutbe drtavnih institucija u razvijanju i odrtavanju
kontakata sa predstavnicima Evropske unije cijeneei najvatnijim naeelom pregovaraelcog
procesa vjerodostojnost dostavljenih informacija, kao i stalno izvjekavanje o realizovanom.

Na kraju prvog dana posjete na temu „Borba protiv korupcije i organizovanog kriminala"
govorio je direktor Ureda za suzbijanje korupcije i organiziranog kriminaliteta Drtavnog
odvjetnikva Republike Hrvatske (USKOK), Dinko Cvitan, koji je na ovoj poziciji angatovan od
novembra 2005. godine. U svom izlaganju, podsjetio je da je 2000. godine uradena analiza
sposobnosti drtavnih tutilakava i sudova da se uhvate u kokac sa organizovanim Icriminalom i
korupcijom i ukazao da su rezultati u tom periodu bill izuzetno Ioi. Shodno navedenom, donijeta
je odluka o promjeni organizacije i usvojen Zakon o Uredu za suzbijanje korupcije i
organiziranog Icriminaliteta 2001. godine. Pojasnio je da su trenutno na teritoriji Republike
Hrvatske tutilakva organieena teritotijalno, te da postoji 15 tupanijskih i 30 op§tinskih drtavnih
tutilakava, dok USKOK predstavlja specijalno tutilakvo sa centralom u Zagrebu i ima svoje
odsjeke u Osijeku, Splitu i Rijeci. Dalje je istakao da su i pored velikog truda do 2006. godine
rezultati bili veoma Ioi, da ih je bibo u oblasti organizovanog kriminala au i ne i u pogledu



suzbijanja korupcije. Direktor Cvitan je ukazao da je po stupanju na du2nost uoeio da tri
odjeljenja- za sreeavanje pojave korupcije i odnose s javno geu, istra2ivanje i dokumentaciju i
medunarodnu saradnju i zajednioku istragu- ne funkcioni§u na pravi naein, kao i potrebu za
jaeanjem kadrovskih kapaciteta. Imajuei u vidu podatke iz prethodnih godina, a u cilju
evidentiranja svih predmeta formirana je jedinstvena baza podataka. S tim u vezi, 2006. godine
sklopljen je sporazum sa Poreskom upravom pri eemu je do§lo do povezivanja sa njihovom
bazom podataka, dok je 2008. godine sporazum potpisan i sa Upravom policije. Posebno va2nim
je ocijenio pristup sistemu ITIS za primjenu posebnih dokaznih radnji. U cilju racionalizacije
rada i blagovremenog djelovanja, a na osnovu posebnog ugovora, utvrdeno je da pristup sistemu
ima direktor i zamjenik direktora USKOK-a sa moguenoku praeenja telefonskih razgovora u
realnom vremenu. Direktor Cvitan se u nastavku osvmuo na prvu operativnu akciju pod nazivom
„Maestro", vodenu 2007. godine protiv eetiri podpredsjednika hrvatskog Fonda za privatizaciju.
Istakao je da su zahtjevi rada pokazali da USKOK u odredenom vremenu mora imati operativni
novae za djelovanje, to je u konkretnoj akciji bib o potrebno za obezbjedenje dokaza da je
odredeno lice primilo mito. Promjena se desila i 2007. godine kada je dr2ava obavezala
telekomunikacione operatere da u1o2e novac za opremu koja bi se koristila za snimanje. Iste
godine na osnovu novog Zakona o kaznenom postupku istraga je pre§la u nadle2nost Dr2avnog
tuillatva. Shodno navedenom, direktor je ocijenio 2009. godinu prekretnicom u radu Ureda i
Dr2avnog tu2i1a§tva u cjelini u pogledu suzbijanja korupcije, kada je stvorena vertikala izmedu
tu2ilatva, policije i sudstva. Prvi predmet po novom Zakonu o kaznenom postupku bila je
zloupotreba pololaja i ovlageenja ambasadora Republike Hrvatske u Sjedninjenim Ameriekim
Driavama i naglasio da je slueaj rijekn u trenutku kada je navedeno lice bib o predsjedavajuei
Savjetom bezbjednosti Ujedinjenih nacija. Drugi sluaaj je bib ° djelo korupcije tadagnjeg ministra
odbrane, a potom i ministra unutra gnjih poslova, te je u skladu sa tim bib o velikih problema u
dokaznom postupku. U nastavku je istakao da za sprovodenje finansijskih istraga preduslov
predstavlja meduagencijska saradnja na nacionalnom nivou i podsjetio na zakonom utvrdenu
du2nost banaka da dostave podatke o raeunima odredenih lica i propisane kazne ukoliko nisu
spremne za saradnju. Takode, osvrnuo se na ulogu Ureda za dr2avnu reviziju u postupku analize
poslovanja odredene firme, kao i na ulogu Ureda za spreeavanje pranja novca. Ocijenio je da u
saradnji na regionalnom nivou nema problema all i istakao da postoji problem to veei dio
nelegalno steeenog novca zavrgava u inostranstvu, najprije zemljama Evropske unije od kojih se
taco dobijaju podaci o tokovima i kolieini novca u evropskim bankama. Posebno va2nom
ocijenio je zakonsku izmjenu 2010. godine kojom je regulisano pro&eno oduzimanje nelegalno
steeene imovinske koristi. U pogledu organizovanog kriminala istakao je da je saradnja sa
zemljama u regionu na izuzetno visokom nivou, te da cilj za sve predstavlja iskorjenjivanje ove
pogasti.

Drugog dana studijske posjete delegacija Odbora je posjetila: Ministarstvo odbrane,
Sigurnosno-obavjeStajnu agenciju i Dr2avnu upravu za zaStitu i spa gavanje Republike Hrvatske.

U Ministarstvu odbrane elanovima Odbora prezentovane su teme „Odbrambene reforme
u kontekstu elanstva u NATO i Evropskoj uniji" i „Iskustva Republike Hrvatske u vezi sa



unigtavanjem vi gkova naoru2anja, vojne opreme i municije". Pomoenik ministra, Zoran Drea je
podsjetio na uspjegnu saradnju sa Ministarstvom odbrane i Vojskom One Gore i istakao da
razmjena iskustava u procesu evroatlantskih integracija predstavlja jedan od stubova saradnje
ove dvije susjedne zemlje. Takocle je ukazao da na putu ka punopravnom Olanstvu u NATO mora
doei do izmjena u sistemu odbrane i postojeaem zakonodavnom okviru.

U nastavku je pukovnik Stjepan Domjaneie, rukovodilac Sluibe za odbrambeno
planiranje upoznao prisutne sa strate gkim i zakonodavnim okvirom, kao i sa elementima
strategkog pozicioniranja pri eemu je do glo do promjene u pristupu sigumosti i funkcionisanju
institucija. Pukovnik je istakao va2nost kredibilnog pristupa NATO savezu i dr2avama
elanicama, naglagavajuai nu2nom identifikaciju i suoeavanje sa vlastitim nedostacima. Ukazao je
da put integracija predstavlja dominantno politieki proces i pretpostavlja nacionalni konsenzus,
kao i drugtvenu svijest o njegovoj vainosti. Dalje je ukazao na kompatibilnost procesa evropskih
i evroatlantskih integracija i istakao da stepen razvijenosti vojnih kapaciteta nije presudno pitanje
u odnosu na spremnost na reforme. Pukovnik Domjaneie je istakao da "prvu generaciju"
reformskog procesa predstavlja civilna kontrola oru2anih snaga, dok demolcratska kontrola,
parlamentami nadzor, konceptualizacija odbrambene politike i iri drugtveni kontekst
predstavljaju "drugu generaciju" ovog procesa. Govoreai o hrvatskom iskustvu, pukovnik je
ocijenio kljuenim postojanje konsenzusa na politiekom nivou, kao i adekvatan nivo
informisanosti gradana o procesu evroatlantskih integracija uz upostavljanje saradnje i
koordinacije izmedu dr2avnih institucija. Istakao je va2nost organizacionog i upravljaelcog
prilagodavanja i istakao da se formalnim elanstvom proces ne zavf gava, te da ee stalni izazov
predstavljati poveeavanje nivoa organizacionih kapaciteta za odgovomo i vjerodostojno elanstvo.

0 zbrinjavanju vigkova sredstava naoru2anja i vojne opreme govorio je in2enjer Pejo
Topal iz SluThe za opremanje i modernizaciju, upoznavk prisutne da trenutni vi gak predstavlja
oko 15 tona bruto mase i ukazao da se prioriteti zbrinjavanja vi gkova naoru2anja i municije
utvrduju u skladu sa bezbjedno gou njihovog daljeg euvanja i raspo1o2ivim finansijskim
sredstvima. Dalje je istakao da je postupanje sa vi gkovima propisano va2eaom zakonskom
regulativom, te da se u skladu sa tim zbrinjavanje vi gkova sredstava naortaanja i vojne opreme
vrgi prodajom, donacijom iii uni gtavanjem u vlastitim kapacitetima Oru2r anih snaga Republike
FIrvatske. Prisutni su takode upoznati i sa industrijskom demilitarizacijom ubojnih sredstava, pri
eemu je ukupno zbrinjavanje planirano u roku od pet godina. U pogledu finansiranja, koriste se
sredstva iz buclfrta, kao i ona pribavhena od donacija drugih dr2ava i medunarodnih fondova.

Tokom posjete Sigumosno-obavje gtajnoj agenciji delegaciji Odbora za bezbjednost i
odbranu predstavljen je hrvatski model primjene mjera tajnog nadzora te kontrola zakonitosti
ovog postupka od strane nadleinih institucija. Prisutne je pozdravio direktor Sigurnosno-
obavjegtajne agencije, Dragan Lozaneie i ukazao na uspje gnost dosadagnje saradnje izmedu
Republike Hrvatske i Cme Gore. U nastavku, sluthenici Agencije govorili su o sprovedenim
reformama u obavjegtajno-bezbjednosnom sektoru u kontekstu evropskih integracija i ukazali na
opgta naeela za rad koja se odnose na koordinaciju i saradnju, saradnju na medunarodnom nivou,
kao i nadzor nad radom i djelovanje u skladu sa zakonskim okvirima. Dodatna naeela za zemlje



u tranziciji odnose se na depolitizaciju obavjegtajno-bezbjednosnih sluThi, njihovu
profesionalizaciju, kao i operativnost i ueinkovitost. Istieuei va2nost saradnje i koordinacije
medu sluThama, apostrofiran je i znaeaj stanja u kome politieke promjene ne utiou na rad slu2bi
bezbjednosti. U nastavku je predstavljena struktura bezbjednosnog sektora i istalcnuto da nadzor
nad radom Sigumosno-obavjegtajne agencije vrge Hrvatski sabor, Ured Vijeea za nacionalnu
sigumost, Vijeee za gradanski nadzor sgurnosno-obavje gtajnih agencija i unutra gnja kontrola.
Posredan nadzor vrgi Predsjednik Republike Hrvatske, Vlada, Vrhovni sud, Upravni sud,
Dr2avno odvjetnigtvo, Ministartsvo unutragnjih poslova, Ministarstvo finansija kao i ostale
dr2avne institucije u ovoj oblasti Nad1e2no radno tijelo Hrvatskog sabora mo2e izvrgiti
neposredan nadzor, dok strueni nadzor nad radom Sigumosno-obavje gtajne agencije vrgi Ured
vijeda za nacionalnu sigumost. Uoesnicima su predoeene i zakonske izmjene 2006. godine kada
je formiran Operativno-tehnieki centar za nadzor telekomunikacija kome naloge mogu uputiti
Sigurnosno-obavje gtajna agencija, Vojno-obavje gtajna agencija, Dr2avno odvjetni gtvo i Policija.

U okviru posjete Dr2avnoj upravi za za gtitu i spagavanje, nakon upoznavanja sa
nadle2nostima i nadinom rada ove institucije, elanovi Odbora imali su priliku obiei prostorije
2upanijskog centra 112 Zagreb i Driavnog centra za gtite i spagavanja. Delegaciju je primio
zamjenik direktora Nikola Gaee sa saradnicima. Tokom sastanka, ukazano je da glavni cilj
Dr2avne uprave za zagtitu i spagavanje predstavlja upostavljanje odriavanje modemog sistema
zagtite i spagavanja u Republici Hrvatskoj koji óe svim raspo1o2ivim sredstvima biti sposoban da
odgovori potrebama u zagtiti ljudi, dobara i okoline u vanrednim okolnostima. U nastavku su
predstavljeni nosioci i sudionici sistema za gfite i spagavanja, kao i struktura i nadlenosti Sektora
za civilnu zagtitu. Dr2avni informacioni i komunikacioni sistem za gtite i spagavanja sastoji se od:
Dr2avnog centra za zagtitu i spagavanje, Sluthe za sistem 112 i SluThe za informacionu i
komunikacionu tehnologiju o eemu je govorio naeelnik Dr2avnog informacionog i
komunikacionog sistema zakite i spagavanja Davor Spevec. Delegaciji su predstavljene i
nadle2nosti i zadaci Sektora za vatrogastvo, Sektora op gtih poslova, kao i Samostalne sluThe za
medunarodne poslove i Samostalne sluThe za inspekcijske poslove. Takode, predstavljen je rad
Samostalnog odjeljenja za unutragnju reviziju, sa posebnim osvrtom na va2nost ocjenjivanja
postojeeih kontrola sa ciljem davanja preporuka za njihovo pobolj ganje. Tokom posjete posebna
palnja bila je posveeena i hrvatskom modelu call centra 112, pristupu ovom broju i integraciji
sistema, sa osvrtom na prenos poziva i dijeljenje podataka. Kao jedan od izazova u navedenom
periodu istaknuta je tehnieka modemizacija sistema 112, kao i pobolj ganje kvaliteta usluga
centara 112, uz napomenu da je tzv. e-poziv jo g uvijek u probnoj fazi.

Poslednjeg dana studijske posjete elanovi Odbora sastali su se sa kolegama iz Odbora za
unutarnju kontrolu i nacionalnu sigurnost i Odbora za obranu Hrvatskog sabora, sa kojima su
razmijenili iskustva i istakli izazove u radu ovih parlamentamih radnih tijela.

Predsjednik Odbora za unutamju kontrolu i nacionalnu sigumost, Miroslav Tudman
predstavio je nadle2nosti i dosada gnja iskustva u radu ovog radnog tijela i istakao da je Hrvatski
sabor od 2000. godine do danas donio 584 zakona, cijeneei proces evropskih integracija



zahtjevnim i istieuei da demokratija ne predstavlja stanje vee proces, te da ee elanstvo u
Evropskoj uniji donijeti nove zadatke i izazove. Odbor za unutamju kontrolu i nacionalnu
sigumost ima 13 elanova, predsjednik Odbora je iz opozicione partije. U nadleinosti Odbora su
poslovi utvrdivanja i pradenja sprovodenja politike, a u postupku dono genja zakona i drugih
propisa Odbor ima prava i du2nosti matienog radnog tijela u oblastima koje se odnose na:
ustrojstvo i nad1e2nost organa dr2avne uprave u oblasti unutragnjih poslova, chlavljanstvo i lieni
status gradana, dr2avnu i javnu bezbjednost, bezbjednost saobraeaja, zagtitu od po2ara i
elementamih nepogoda, izvjegtaje dr2avne revizije i kriminalistieke policije u dijelu koji se
odnosi na nepravilnosti u finansijskom poslovanju dr2avnih organa, druga pitanja unutragnje
politike i nacionalne bezbjednosti. Predsjednik Tudman je ukazao da Odbor obavlja nadzor nad
sigumosno-obavjegtajnim agencijama u skladu sa zakonom naroeito u pogledu zagtite Ustavom
utvrdenih ljudskih prava i osnovnih sloboda, te daje mi gljenje o imenovanju rukovodilaca
sigumosnih sluthi u skladu s Ustavom.

Predsjednik Odbora za odbranu, Tomislav Ivie je istakao da su u nadle2nosti Odbora za
odbranu poslovi utvrdivanja i praeenja sprovodenja polidke, kao i da u postupku donogenja
zakona i drugih propisa Odbor ima prava i du2nosti mationog radnog tijela u oblastima koje se
odnose na: uredenje i nadle2nost organa dr2avne uprave u podrueju obrane, odbranu i za:gtitu,
kao i na saradnju sa organima u Republici Hrvatskoj koji djeluju u oblasti odbrane i zagtite.
Istakao je da Odbor za odbranu ima 13 elanova i mo2e imenovati jo g gest iz redova javnih,
nauenih i struenih djelatnika koji se bave pitanjima sistema odbrane i zagtite, dok je predsjednik
iz redova opozicije. Podsjetio je da je novi Zakon o odbrani u parlamentarnoj proceduri i istakao
da je saradnja predstavnika Vojske Cme Gore i Vojske Republike Hrvatske u Avganistanu
potvrda dobrih odnosa izmedu dvije prijateljske zemlje.

Potpredsjednik Odbora za unutamju politiku i nacionalnu sigumost, elan Odbora za
odbranu i Odbora za vanjsku politiku, Igor Dragovan je istakao da su evropske integracije za
Republiku Hrvatsku predstavljale zahtjevan put ka punopravnom elanstvu u Evropskoj uniji i
apostrofirao da ee zemlja koju predstavlja biti apsolutni partner Crnoj Gori kako bi uoinili njen
proces integracija to efikasnijim i brim.

Tokom diskusije ocijenjeno je da Zakon o parlamentarnom nadzoru u oblasti
bezbjednosti i odbrane pru2a sveobuhvatniji okvir za sprovodenje nadzora nad radom organa i
institucija iz sektora odbrane i bezbjednosti, naroeito u pogledu djelovanja Policije i primjene
mjera tajnog nadzora u odnosu na hrvatski slueaj.

Nakon posjete Hrvatskom saboru, uslijedio je susret sa predstavnicima Graniene policije
Republike Hrvatske, koji su elanovima Odbora prenijeli iskustva na putu evropskih i
evroatlantskih integracija, kao i pote gkoae i izazove sa kojima su se susreli u procesu integracija.

Naaelnik Uprave za granicu, Zlatko Sokolar je predstavio nad1e2nosti i zadatke Graniene
policije koji se izmedu ostalog odnose na nadzor dr2avne granice, poslove granione policije u
unutragnjosti, suzbijanje ilegalnih migracija i prekoragnienog kriminala, poslove na moru i
unutragnjim plovnim putevima, za gtitu javnog reda na nenaseljenim i drugim odredenim
ostrvima, kao i na poslove vazdu gnog saobraaaja. Predstavljena je struktura Graniene policije i
Uprave za granicu, kao i iskustva u procesu evropskih integracija sa kljuenim elementilna na
koje crnogorska Grankna policija treba da se fokusira u morn procesu. Sokolar je podsjetio da je



• njegov tim pomogao u saeinjavanju crnogorskog nacrta zakonskog teksta o strancima, kroz
ukazivanje na moguae propuste i davanje adekvatnih. savjeta i instrukcija kako bi sadrZaj zakona
bio to precizniji i sveobulwatniji. Ukazao je da je jedan od glavnih elemenata efikasnosti
Graniene policije obuka, koja predstavlja i jedan od \teeth finansijskih izdataka koji mom biti
planiran na putu evropskih integracija, kako bi se izbjegli neoeekivani problemi sa nesmetanim
funkcionisanjem Graniene policije i srochnh sluibi. Naeelnik Uprave za granicu ukazao je i na
vainost pravilnog odabira modela funkcionisanja same granice i Graniene policije kako bi one
besprekomo funkcionisale. Ukazao je na specifienost granienog pojasa Republike lirvatske i
pojasnio razloge za odabir modela po kojem je uspostavfiena kontrola nad istim. F'odsjetio je na
tzv. ranjivost plave drZavne granice i ukazao na neophodnost kvalitetno postavfienog radarskog i
operativnog sisterna, koji iziskuje znatna finansfiska sredstva, kako za njegovu instalaciju tako i
za buduee odrZavanje. Ocijenio je saradnju crnogorske i hrvatske Graniene policije veoma
uspje'Snom i podsjetio na zajednieke akcije i vjeThe u proteklom periodu, izraZavajuei nadu da ee
i u buduanosti ova saradnja ostati na zavidnom nivou.

Studijska posjeta je predstavljala realizaciju jedne od aktivnosti u okviru trogodignjeg
projekta Centra za demokratsku kontrolu ortf2anih snaga iz 2eneve (DCAF) za pruianje podrgke
nacionalnim parlamentima u regionu Zapadnog Balkana u ispunjavanju njihove ustavne uloge
zakonodavnih, predstavniakih i nadzornih tijela na polju bezbjednosti i odbrane.
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